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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

IΒ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Α΄ 

Συνεδρίαση 24ης Φεβρουαρίου 2022 

Ώρα έναρξης: 3.07 μ.μ. 

Αρ. 19 

 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ) 

 Καλό απόγευμα. 

 Κύριοι και κυρίες συνάδελφοι, να σας καλωσορίσω στη σημερινή ολομέλεια, της οποίας κηρύσσω την 
έναρξη των εργασιών.  Παρακαλώ να διαπιστωθεί αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΝΙΚΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Να σας ενημερώσω από την αρχή ότι κατά τη διάρκεια της σημερινής ολομέλειας θα συζητηθεί και θα 
εγκριθεί ψήφισμα της Βουλής των Αντιπροσώπων για την Ουκρανία.  Δεν είναι έτοιμο ακόμα το κείμενο, 
τυγχάνει της τελικής επεξεργασίας.  Θα ξεκινήσουμε με τη νομοθετική εργασία και, όταν έρθει το κείμενο, θα 
διακόψουμε για λίγο τη νομοθετική εργασία, για να το συζητήσουμε, να αποφασίσουμε και θα συνεχίσουμε 
ξανά με τη νομοθετική εργασία.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Μία εμβληματική μορφή για την ελληνική φιλολογία, ο Λεύκιος Ζαφειρίου, έφυγε από τη ζωή στις 19 
Φεβρουαρίου σε ηλικία 73 ετών.  Η κηδεία του θα τελεστεί δημοσία δαπάνη την Πέμπτη, 3 Μαρτίου 2022. 

 Ο Κύπριος λογοτέχνης και μελετητής, που λάμπρυνε με την παρουσία και το έργο του την κυπριακή 
λογοτεχνία, γεννήθηκε στη Λάρνακα και σπούδασε ελληνική φιλολογία στο Πανεπιστήμιο Αθηνών 
παρακολουθώντας ταυτόχρονα μαθήματα δημοσιογραφίας.  

 Με την επιστροφή του στην Κύπρο το 1974 εργάστηκε σε σχολεία της μέσης εκπαίδευσης, στην 
Παιδαγωγική Ακαδημία Κύπρου και τη διετία 2004-2006 στο γυμνάσιο του υπό τουρκική κατοχή 
Ριζοκαρπάσου.  Ακολούθως αποσπάστηκε στην Υπηρεσία Ανάπτυξης Προγραμμάτων του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού, όπου συνέγραψε επικαιροποιημένο σχολικό εγχειρίδιο για την κυπριακή λογοτεχνία.  
Τα τελευταία χρόνια δίδασκε στο Εσπερινό Γυμνάσιο Λευκωσίας. 

 Ο Λεύκιος Ζαφειρίου υπήρξε συνιδρυτής της Ένωσης Λογοτεχνών Κύπρου το 1978 και συμμετείχε στις 
εκδοτικές ομάδες των λογοτεχνικών περιοδικών «Σημείο», «Ακτή» και «Ύλαντρον».  Στα κυπριακά γράμματα 
πρωτοεμφανίστηκε το 1975 με την ποιητική συλλογή «Ποιήματα» και στη λογοτεχνική του διαδρομή 
ασχολήθηκε, πέρα από την ποίηση, με το διήγημα, τη νουβέλα, το δοκίμιο, τη μελέτη και την έρευνα, 
δημοσιεύοντας παράλληλα ποιήματα, λογοτεχνικά κείμενα και μελέτες σε πολλά περιοδικά και εκδόσεις.  
Τιμήθηκε με το Κρατικό Βραβείο Νέου Λογοτέχνη για την ποιητική συλλογή του «Σχεδόν Μηδίζοντες» και με το 
Κρατικό Βραβείο Ποίησης για τη συλλογή του «Η θλίψη του απογεύματος».  Με κρατικά βραβεία τιμήθηκε 
επίσης για τη νουβέλα «Οι συμμορίτες», όπου αποτυπώνονται τα δύσκολα βιώματα της παιδικής του ηλικίας, 
και για τη συλλογή διηγημάτων «Με ευλάβεια και με λύπη».   

 Καθοριστική υπήρξε η συμβολή του Λεύκιου Ζαφειρίου στις καλβικές σπουδές. Ειδικότερα, 
επανεξέδωσε τη λανθάνουσα ωδή του Ανδρέα Κάλβου «Ελπίς πατρίδος», που είχε εντοπιστεί στη βιβλιοθήκη 
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του Πανεπιστημίου της Γλασκόβης, συνεργάστηκε στην έκδοση της «Αλληλογραφίας» του Ανδρέα Κάλβου από 
το Μουσείο Μπενάκη, δημοσίευσε κείμενα με νέα στοιχεία για τη ζωή του Νεοέλληνα ποιητή και εξέδωσε το 
βιβλίο «Ο βίος και το έργο του Ανδρέα Κάλβου», το οποίο τιμήθηκε με το Βραβείο Δοκιμίου της Ακαδημίας 
Αθηνών - Ίδρυμα Κώστα και Ελένης Ουράνη.  

 Έγραψε επίσης κείμενα για άλλους μεγάλους ποιητές, όπως ο Διονύσιος Σολωμός, ο Γιάννης Ρίτσος, ο 
Οδυσσέας Ελύτης, ο Νικηφόρος Βρεττάκος, ο Κώστας Μόντης κ.ά. Μεταφράσεις ποιημάτων και πεζών 
κειμένων του έχουν δημοσιευτεί σε πολλές γλώσσες και αρκετά ποιήματα και πεζά του έχουν περιληφθεί σε 
κυπριακές, ελλαδικές και διεθνείς ανθολογίες λογοτεχνίας. 

 Το έργο του ως διακεκριμένου αλλά ταυτόχρονα ιδιαίτερα σεμνού λογοτέχνη, δραστήριου μελετητή και 
αφοσιωμένου εκπαιδευτικού τον κατατάσσει στις μεγάλες πνευματικές προσωπικότητες του τόπου μας.  
Τιμώντας τη συνολική προσφορά του στα κυπριακά και ελληνικά γράμματα, το διοικητικό συμβούλιο της 
Ένωσης Λογοτεχνών Κύπρου αποφάσισε ομόφωνα να του απονείμει το Βραβείο «Γ.Φ. Πιερίδης» για το έτος 
2022.  

 Να σας καλέσω τώρα να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή στη μνήμη του. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία του η μνήμη! 

 Πριν να προχωρήσουμε, να καλωσορίσουμε τον κ. Δίπλαρο, να ευχηθούμε ό,τι καλύτερο στη σύζυγο, 
σιδερένια! 

 Αγαπητές συναδέλφισσες και αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η Παγκόσμια Ημέρα Σπάνιων Παθήσεων καθιερώθηκε το 2008 από τον Ευρωπαϊκό Οργανισμό για τις 
Σπάνιες Παθήσεις και τιμάται την τελευταία ημέρα του Φεβρουαρίου κάθε χρόνου, με στόχο την 
ευαισθητοποίηση της κοινής γνώμης όσον αφορά τις σπάνιες παθήσεις, καθώς και τον συντονισμό μεταξύ των 
ιατρικών, κοινωνικών και υπηρεσιών υποστήριξης ατόμων με σπάνιες παθήσεις ανά το παγκόσμιο.  

  Ανάμεσα στα τριακόσια εκατομμύρια ανθρώπους με σπάνια πάθηση είναι παιδιά και έφηβοι που, αν δεν 
τους χορηγηθεί έγκαιρα η σωστή φαρμακευτική αγωγή, σταδιακά δεν μπορούν να αυτοεξυπηρετηθούν και δεν 
έχουν τη δυνατότητα να ικανοποιήσουν βασικές κοινωνικές τους ανάγκες. 

 Τον Ιούνιο του τρέχοντος έτους θα διοργανωθεί από τον Ευρωπαϊκό Οργανισμό για τις Σπάνιες 
Παθήσεις το 11ο συνέδριο για το θέμα, στο πλαίσιο του οποίου θα λάβουν χώρα συζητήσεις σε εθνικό και 
παγκόσμιο επίπεδο, ταυτόχρονα δε θα πραγματοποιηθούν δράσεις, με στόχο την επίτευξη μίας συλλογικής 
ευρωπαϊκής πολιτικής για τις σπάνιες παθήσεις, που θα δεσμεύει τα κράτη μέλη στη μετά την πανδημία εποχή.  
Το εν λόγω συνέδριο του Ευρωπαϊκού Οργανισμού για τις Σπάνιες Παθήσεις 2022 έχει καθοριστεί ως ένα 
επίσημο γεγονός της Γαλλικής Προεδρίας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, γεγονός που καταδεικνύει 
την αξιόλογη υποστήριξη της ΕΕ στην ανάδειξη των σπάνιων παθήσεων ως ζητήματος προτεραιότητας. 

 Ως Βουλή των Αντιπροσώπων εκφράζουμε την αμέριστη συμπαράσταση και αλληλεγγύη μας στους 
πάσχοντες συνανθρώπους μας και τις οικογένειές τους και, αφουγκραζόμενοι τις ανάγκες τους, δεσμευόμαστε 
να καταβάλουμε κάθε προσπάθεια, ώστε να διαμορφωθούν οι συνθήκες εκείνες που θα συμβάλουν στη 
βελτίωση της υγείας τους και στη διασφάλιση ίσων δικαιωμάτων και ευκαιριών για όλα τα άτομα με σπάνιες 
παθήσεις.  

 Τώρα θα παρακαλέσω τον γραμματέα να ενημερώσει το σώμα για τις διεθνείς δραστηριότητες της 
Βουλής. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Tην Τρίτη, 22 Φεβρουαρίου, πραγματοποιήθηκε σε υβριδική μορφή Ανοικτός Διάλογος της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, στο πλαίσιο της Διάσκεψης για το Μέλλον της Ευρώπης, με τίτλο «Η γνώμη σας για την 
Ευρώπη του αύριο μετρά».  Ο Ανοικτός Διάλογος πραγματοποιήθηκε στο πλαίσιο των δράσεων της Βουλής 
για τη Διάσκεψη.  Σκοπός της εκδήλωσης ήταν να δοθεί η δυνατότητα στους πολίτες, ιδιαίτερα στους νέους, να 
συνεισφέρουν ενεργά με ιδέες και προτάσεις τους στη διαμόρφωση του μέλλοντος του ευρωπαϊκού 
οικοδομήματος.   

Στον Ανοικτό Διάλογο συμμετείχαν η Πρόεδρος της Βουλής, τα μέλη της αντιπροσωπίας της Βουλής στη 
Διάσκεψη κ. Χάρης Γεωργιάδης, Μαρίνα Νικολάου, Χρύσης Παντελίδης και Αλεξάνδρα Ατταλίδου, άλλοι 
βουλευτές, πολιτικοί, ξένοι αξιωματούχοι, ακαδημαϊκοί, εμπειρογνώμονες και εκπρόσωποι οργανωμένων 
συνόλων και πολιτών.  

Ο Ανοικτός Διάλογος διεξήχθη σε τέσσερις θεματικές ενότητες.  Η πρώτη ασχολήθηκε με την κλιματική αλλαγή, 
το περιβάλλον και την υγεία. Κατά τη συζήτηση εκφράστηκαν προβληματισμοί για καίρια περιβαλλοντικά 
ζητήματα που χρήζουν άμεσης αντιμετώπισης από την Ευρωπαϊκή Ένωση και υπογραμμίστηκε η ανάγκη 
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ανάληψης συλλογικής δράσης τόσο από τα κράτη μέλη όσο και από τους ίδιους τους πολίτες προς υλοποίηση 
της Πράσινης Συμφωνίας.  

Η δεύτερη ενότητα ασχολήθηκε με την ευρωπαϊκή δημοκρατία, τις αξίες και τα δικαιώματα, το κράτος δικαίου 
και την ασφάλεια.  Η συζήτηση επικεντρώθηκε στο πρόβλημα της ελλιπούς ενημέρωσης των Ευρωπαίων 
πολιτών και ειδικότερα των νέων για τη λειτουργία και τον ρόλο της Ένωσης.  Τονίστηκε επίσης η ανάγκη 
διασφάλισης της εκπροσώπησης του συνόλου της κοινωνίας σε ευρωπαϊκό επίπεδο χωρίς αποκλεισμούς και 
διακρίσεις.  Υπογραμμίστηκε τέλος η σημασία θέσπισης μέτρων και ανάληψης δράσεων για την ισχυροποίηση 
του κράτους δικαίου. 

Η τρίτη ενότητα είχε ως θέμα την ισχυρότερη οικονομία, την κοινωνική δικαιοσύνη, την απασχόληση, την 
εκπαίδευση, τη νεολαία, τον πολιτισμό, τον αθλητισμό και τον ψηφιακό μετασχηματισμό.  Έγινε εκτενής 
συζήτηση για τον αντίκτυπο της πανδημίας στην οικονομία και την ανάγκη για νομοθετική κατοχύρωση της 
τηλεργασίας.  Υπογραμμίστηκε η αναγκαιότητα μεταρρύθμισης του εκπαιδευτικού μοντέλου σε 
ανθρωποκεντρικό, με έμφαση στην ανάπτυξη δεξιοτήτων και κριτικής σκέψης.  Όσον αφορά τον ψηφιακό 
μετασχηματισμό, τονίστηκε η σημασία της αξιοποίησης από όλους τους πολίτες της ψηφιακής τεχνολογίας για 
την περαιτέρω ενίσχυση της δημοκρατίας στην Ένωση. 

Η τέταρτη θεματική ενότητα ασχολήθηκε με τον ρόλο της Ευρωπαϊκής Ένωσης στον κόσμο και τη 
μετανάστευση. Τέθηκαν τα ζητήματα των ορίων της στρατηγικής αυτονομίας της Ένωσης, της οριοθέτησης της 
σχέσης της με το ΝΑΤΟ και άλλους διεθνείς δρώντες και της προοπτικής δημιουργίας ευρωπαϊκού στρατού. 
Συζητήθηκαν επίσης διάφορες πτυχές του μεταναστευτικού ζητήματος, όπως η κοινωνική ενσωμάτωση των 
μεταναστών, η ανάγκη εξάρθρωσης δικτύων διακινητών, καθώς και ενέργειες και παραλείψεις της Ένωσης 
στην περιοχή της Μεσογείου. Επισημάνθηκε συναφώς το δυσανάλογο βάρος που επωμίζονται τα κράτη μέλη 
πρώτης υποδοχής, περιλαμβανομένης της Κύπρου.  

Οι εισηγήσεις που διατυπώθηκαν στο πλαίσιο του Ανοικτού Διαλόγου θα αναρτηθούν στην ειδική πλατφόρμα 
διαλόγου που δημιούργησε η Ευρωπαϊκή Ένωση για τη Διάσκεψη για το Μέλλον της Ευρώπης και θα 
προωθηθούν από την αντιπροσωπία της Βουλής στη Διάσκεψη.  

Η Πρόεδρος της Βουλής διαβεβαίωσε ότι ο Ανοικτός Διάλογος της Βουλής των Αντιπροσώπων με την 
Κοινωνία των Πολιτών της Κύπρου θα συνεχιστεί πέραν της Διάσκεψης για το Μέλλον της Ευρώπης και σε 
άλλα πλαίσια ως μια διαρκής διαδικασία επικοινωνίας και αλληλοτροφοδότησης μεταξύ των πολιτών και του 
σώματος των εκλελεγμένων αντιπροσώπων τους.  

Στις 18 Φεβρουαρίου ο κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης, Ειδικός Αντιπρόσωπος της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης 
του Οργανισμού για την Ασφάλεια και τη Συνεργασία στην Ευρώπη (ΚΣ ΟΑΣΕ) για Θέματα Συμμετοχής της 
Κοινωνίας των Πολιτών, συμμετείχε σε διαδικτυακή συζήτηση της Συνέλευσης, με θέμα τη συμβολή των νέων 
στην ενίσχυση του κράτους δικαίου, της δημοκρατίας και των ανθρωπίνων δικαιωμάτων.  Σε παρέμβασή του ο 
κ. Χατζηγιάννης ανέφερε ότι η ενεργός συμμετοχή των νέων στις δημοκρατικές διαδικασίες συμβάλλει 
σημαντικά στην οικοδόμηση πιο δημοκρατικών και πιο συμμετοχικών κοινωνιών.  Σημείωσε επίσης τον θετικό 
ρόλο που διαδραματίζουν οι οργανώσεις της Κοινωνίας των Πολιτών στην ενθάρρυνση της συμμετοχής των 
νέων στις δημοκρατικές διαδικασίες και ειδικότερα στις διαδικασίες λήψης αποφάσεων.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Γεωργίου. 

 Θα περάσουμε τώρα στη νομοθετική εργασία.  Θα επαναλάβω ότι, όταν και εφόσον ετοιμαστεί το 
ψήφισμα για την Ουκρανία, θα διακόψουμε τη νομοθετική εργασία, θα συζητήσουμε και θα αποφασίσουμε για 
το ψήφισμα και θα συνεχίσουμε με τη νομοθετική εργασία.   

 Να σας υπενθυμίσω ότι όλες οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες, το ένα.  Το δεύτερο, να πω ότι η 
Σύσκεψη των Αρχηγών και Εκπροσώπων των Κομμάτων έχει αποφασίσει να καθορίσει χρόνο για τη συζήτηση 
των διαφόρων θεμάτων.  Για τα τρία μεγάλα κόμματα -Δημοκρατικό Συναγερμό, ΑΚΕΛ και ΔΗΚΟ- ο χρόνος 
είναι μέχρι πέντε λεπτά.  Για τα υπόλοιπα κόμματα ο χρόνος είναι μέχρι τρία λεπτά.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Για όλα τα θέματα!  Έχει αποφασίσει η Σύσκεψη των Αρχηγών και Εκπροσώπων των Κομμάτων.   

 Εγώ θα απευθύνω μια προσωπική παράκληση, ζητώντας τη συνεργασία σας.  Ξέρουμε ότι κάποιοι 
συνάδελφοι θα βιάζονται να επιστρέψουν στις επαρχίες τους.  Να μιλούμε, όταν έχουμε κάτι το χρήσιμο να 
πούμε.  Δε χρειάζεται να επαναλαμβάνουμε πράγματα τα οποία έχουν ήδη λεχθεί.  

 Λοιπόν, πάμε στο πρώτο θέμα, το οποίο είναι θέμα εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί 
Προϋπολογισμού της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων του 2022 Νόμος του 2022». 

 Να παρακαλέσω τον κ. Γεωργίου να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων ποσού ύψους €19.134.136 για τη 
χρήση του οικονομικού έτους 2022. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων του 2022 Νόμος του 2022» 

Παρόντες: 

 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος  Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χρύσης Παντελίδης Σωτήρης Ιωάννου 

 Χάρης Γεωργιάδης Ηλίας Μυριάνθους 

 Ονούφριος Κουλλά Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Σάβια Ορφανίδου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Αντρέας Καυκαλιάς Σταύρος Παπαδούρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 7 και 14 Φεβρουαρίου 2022.  Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και η πρόεδρος της 
Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων. 

 Ο προϋπολογισμός της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων για το 2022 είναι πλεονασματικός και προβλέπει 
δαπάνες ύψους €19.134.136 και έσοδα ύψους €19.250.000. 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, οι δαπάνες της Αρχής παρουσιάζουν αύξηση της τάξης του 
15,6%, σε σύγκριση με τις αντίστοιχες δαπάνες για το έτος 2021, και αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Μισθοδοσία αξιωματούχων (€80.664). 

2. Μισθοδοσία υπαλλήλων (€728.494). 

3. Άλλες λειτουργικές δαπάνες (€1.477.068). 

4. Δαπάνες σε σχέση με τα έσοδα (€14.420.000). 

5. Κοινωνικές παροχές-κοινωνική ευθύνη (€800.000). 

6. Αγορά πάγιου ενεργητικού (€1.527.910). 

7. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (€100.000). 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, τα έσοδα της ΕΑΣ προέρχονται από φόρο στοιχηματικής δραστηριότητας 
(€12.000.000), επιβεβλημένο τέλος (€3.000.000), εισφορά στοιχηματικής δραστηριότητας (€3.600.000), 
διοικητικά πρόστιμα (€150.000) και άλλα προϋπολογιζόμενα έσοδα (€500.000). 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης η πρόεδρος της ΕΑΣ ανέλυσε τις δαπάνες του εν λόγω προϋπολογισμού, 
τον στρατηγικό σχεδιασμό για την περίοδο 2022-2024, καθώς και το σχέδιο δράσης της Αρχής για το τρέχον 
έτος αναφέροντας μεταξύ άλλων ότι η Αρχή βρίσκεται στη διαδικασία ολοκλήρωσης σχεδιασμού και εφαρμογής 
προτύπων ασφαλούς παιχνιδιού και διαδικασιών αδειοδότησης που πρόκειται να εφαρμοστούν σε ευρωπαϊκό 
επίπεδο από όλα τα κράτη μέλη. 

 Κατά την εξέταση του νομοσχεδίου την επιτροπή απασχόλησαν επιμέρους ζητήματα που αφορούν 
μεταξύ άλλων τους όρους αδειοδότησης φυσικών και νομικών προσώπων, τον αριθμό και το ύψος των 
προστίμων που έχουν επιβληθεί από την ΕΑΣ και κατά πόσο αυτά έχουν εισπραχθεί, καθώς και τις ενέργειες 
και μέτρα που λαμβάνει η Αρχή για την πάταξη του τζόγου από ανηλίκους, αλλά και του παράνομου 
στοιχήματος γενικότερα. 

 Συναφώς, σε σχέση με τα πιο πάνω η πρόεδρος της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων ανέλυσε τα δεδομένα 
αναφορικά με τα διοικητικά πρόστιμα που επιβλήθηκαν, καθώς και το στάδιο στο οποίο βρίσκεται η διαδικασία 
είσπραξής τους.   

 Αναφορικά με τις ενέργειες της Αρχής για την πάταξη του παράνομου στοιχήματος, καθώς και του 
φαινόμενου στοιχηματικής δραστηριότητας από ανηλίκους, η πρόεδρος ανέφερε ότι η Αρχή προβαίνει μεταξύ 
άλλων στις ακόλουθες ενέργειες: 

1. Συνεργασία με παροχείς υπηρεσιών διαδικτύου για κλείσιμο παράνομων ιστοσελίδων στοιχήματος. 

2. Διενέργεια επιτόπιων ελέγχων σε υποστατικά για τον εντοπισμό και την πάταξη του στοιχήματος από 
ανηλίκους, αλλά και του παράνομου στοιχήματος.  
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες 
του νομοσχεδίου κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Η πρόεδρος και το μέλος της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, τα 
μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, το μέλος της 
βουλευτής του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου, το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
ΕΔΕΚ, καθώς και το μέλος της βουλευτής της Δημοκρατικής Παράταξης, επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού 
τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού 
Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων για το έτος 2022. 

 Στη βάση των πιο πάνω θέσεων, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού με 
την παρούσα έκθεσή της υποβάλλει το υπό αναφορά νομοσχέδιο για τη λήψη τελικής απόφασης κατά τη 
συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 Να υπενθυμίσω ότι υπάρχει τροπολογία σε αυτό το θέμα από την κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

 Ομιλητές επί θέματος αρχής.  Να κάνουμε έναν κατάλογο, αν υπάρχουν. 

 Κύριε Καυκαλιά, θα ξεκινήσετε πρώτος, νομίζω. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Για την τροπολογία μας ουσιαστικά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Να την επεξηγήσουμε στην ολομέλεια.  Προτείνουμε ουσιαστικά δέσμευση κατά 50% του κονδυλίου που 
αφορά στην κοινωνική ευθύνη, ποσό που προορίζεται για ενίσχυση των μηχανισμών και προστασία των 
νεαρών ατόμων και παθολογικών παικτών από το στοίχημα.  Θεωρούμε ότι είναι ένα πολύ σημαντικό κονδύλι.  
Θέλουμε να ελέγξουμε και να βεβαιωθούμε ότι γίνεται η καλύτερη δυνατή αξιοποίηση αυτού του κονδυλίου.  
Τούτος είναι ο σκοπός της τροπολογίας μας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Καυκαλιά.   

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 Όχι.  

 Λοιπόν, να παρακαλέσω τον γραμματέα να διαβάσει την τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για 
το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων του 2022 Νόμος του 2022» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

 15 01 04393 Κοινωνική Ευθύνη - 1% €800.000 

 Ένθεση σημείωσης έναντι του πιο πάνω άρθρου, ώστε, αφού δαπανηθεί το 50% του συνολικού 
προβλεπόμενου ποσού, ουδεμία δαπάνη να διενεργείται από το εναπομείναν 50%, χωρίς προηγουμένως να 
ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή 
συγκατάθεσή της. 

Σημειώσεις:  

α. Δέσμευση κατά το ήμισυ του κονδυλίου που αφορά ποσό που εισπράττεται από την ΕΑΣ κατά τη 
διάρκεια του έτους από την εισφορά των αποδεκτών επί των καθαρών αποδοχών από το στοίχημα και 
το οποίο προορίζεται για σκοπούς ενίσχυσης των μηχανισμών και προγραμμάτων προστασίας των 



1284 

νεαρών ατόμων και παθολογικών παικτών από το στοίχημα, ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε 
δαπάνη, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να 
εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι είναι εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαπέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, δεκαπέντε εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Να παρακαλέσω τώρα να προχωρήσουμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων ποσού ύψους €19.134.136 για τη 
χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2022.  Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων ομάδων/υποομάδων για την κάλυψη του ελλείμματος 
άλλων ομάδων/υποομάδων.  Άρθρο 4. 

Δημιουργία Θέσεων.  Άρθρο 5. 

Μείωση κλιμάκων Εισδοχής.  Άρθρο 6. 

Αυτόματη Tιμαριθμική Aναπροσαρμογή.  Άρθρο 7. 

Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 8. 

Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 9. 

Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 10. 

Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 11. 

Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 12. 

Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 13. 

Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 14. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων του 2022 
Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο*. 

 Πάμε στο δεύτερο θέμα, το οποίο τιτλοφορείται «Ο περί Τμήματος Φορολογίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2021». 

 Κύριε Γεωργίου, τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Τμήματος Φορολογίας Νόμου, ώστε ο διορισμός του Εφόρου Φορολογίας και 
των Βοηθών Εφόρων Φορολογίας να διενεργείται από την Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας (ΕΔΥ) και να 
ρυθμιστούν ζητήματα τα οποία αφορούν στην άσκηση των αρμοδιοτήτων τους. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Τμήματος Φορολογίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2021» 

Παρόντες: 

 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος  Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χρύσης Παντελίδης   Σωτήρης Ιωάννου 

 
* Λόγω της πραγματοποίησης των συνεδριάσεων της ολομέλειας εκτός του κτιρίου της Βουλής των Αντιπροσώπων 

στα πλαίσια της λήψης έκτακτων μέτρων για αντιμετώπιση της πανδημίας COVID-19, δεν πραγματοποιήθηκε 
ηλεκτρονική ψηφοφορία κατά τη διάρκεια της συνεδρίασης. 
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 Χάρης Γεωργιάδης  Ηλίας Μυριάνθους 

 Ονούφριος Κουλλά Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Σάβια Ορφανίδου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Αντρέας Καυκαλιάς Σταύρος Παπαδούρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 3 Δεκεμβρίου 2021 και 14 
Φεβρουαρίου 2022.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο γενικός 
διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών, εκπρόσωποι του Τμήματος Φορολογίας του ίδιου υπουργείου, ο 
πρόεδρος της Επιτροπής Δημόσιας Υπηρεσίας (ΕΔΥ), καθώς και εκπρόσωποι της Νομικής Υπηρεσίας της 
Δημοκρατίας. 

 Σημειώνεται ότι στο πλαίσιο της συζήτησης του νομοσχεδίου παρευρέθηκε επίσης το μέλος της 
επιτροπής κ. Άριστος Δαμιανού. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Τμήματος Φορολογίας Νόμου, ώστε ο 
διορισμός του Εφόρου Φορολογίας και των Βοηθών Εφόρων Φορολογίας να διενεργείται από την ΕΔΥ και να 
ρυθμιστούν ζητήματα που αφορούν στην άσκηση των αρμοδιοτήτων τους. 

 Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο διαγράφονται διατάξεις της βασικής νομοθεσίας που 
ρυθμίζουν θέματα που προκύπτουν από το διορισμό του Εφόρου Φορολογίας και των Βοηθών Εφόρων 
Φορολογίας από το Υπουργικό Συμβούλιο, καθώς και διατάξεις που συνιστούν επανάληψη ή/και καλύπτονται 
από τις διατάξεις του περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου και των εκδιδόμενων δυνάμει αυτού κανονισμών.  
Επιπροσθέτως, προτείνονται ρυθμίσεις που αφορούν στη συνέχιση της ισχύος πράξεων που έχουν εκδοθεί.   

 Όπως είναι γνωστό, το Ανώτατο Δικαστήριο, με απόφασή του ημερομηνίας 7 Ιουνίου 2021, απέρριψε τις 
εφέσεις που καταχώρισε η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, κρίνοντας ως ορθές τις πρωτόδικες αποφάσεις 
του Διοικητικού Δικαστηρίου με τις οποίες κρίθηκαν ως αντισυνταγματικά τα άρθρα 4(1) και 5(1) του περί 
Τμήματος Φορολογίας Νόμου και κατ’ επέκταση ως αντισυνταγματικοί οι διορισμοί του Εφόρου Φορολογίας και 
των Βοηθών Εφόρων Φορολογίας από το Υπουργικό Συμβούλιο.  Το Ανώτατο Δικαστήριο έκρινε ότι πρόκειται 
για δημόσιες θέσεις και συναφώς η αρμοδιότητα για την πλήρωσή τους ανήκει αποκλειστικά στην ΕΔΥ και όχι 
στο Υπουργικό Συμβούλιο. 

 Σημειώνεται ότι τα εν λόγω άρθρα προέβλεπαν ότι ο διορισμός τόσο του Εφόρου Φορολογίας όσο και 
των Βοηθών Εφόρων Φορολογίας γίνονται από το Υπουργικό Συμβούλιο, εντούτοις το Διοικητικό Δικαστήριο 
με απόφασή του έκρινε ως αντισυνταγματικές τις πιο πάνω διατάξεις, καθότι εφαρμόζονται κατά παράβαση 
των άρθρων 122 έως 125 του συντάγματος, σύμφωνα με τα οποία η πλήρωση των εν λόγω δημόσιων θέσεων 
αποτελεί αρμοδιότητα της ΕΔΥ, και κατ’ επέκταση οι διορισμοί στις θέσεις αυτές κρίθηκαν ως έκνομοι. 

 Σύμφωνα με τα όσα δήλωσε ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών, με το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο επιλύεται οριστικά ένα ζήτημα που έχει δημιουργήσει δυσκολίες στη λειτουργία ενός νευραλγικού 
τμήματος της δημόσιας υπηρεσίας, όπως είναι το Τμήμα Φορολογίας. 

 Όπως ο ίδιος αρμόδιος ανέφερε, κατόπιν της πρωτόδικης απόφασης του Διοικητικού Δικαστηρίου, το 
Υπουργείο Οικονομικών, ως ενδιάμεση λύση, είχε ετοιμάσει σχετικό νομοσχέδιο που ψηφίστηκε σε νόμο από 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων την 1η Ιουλίου 2021, σύμφωνα με τον οποίο οι αρμοδιότητες, οι εξουσίες και τα 
καθήκοντα που χορηγούνται από οποιαδήποτε νομοθεσία στον Έφορο Φορολογίας ή/και στους Βοηθούς 
Εφόρους Φορολογίας ασκούνται από τον γενικό διευθυντή του Υπουργείου Οικονομικών, με ισχύ μέχρι τις 6 
Ιουλίου 2022. 

  Ως εκ τούτου, και στη βάση των αποφάσεων του δικαστηρίου, καθίσταται αναγκαία η πλήρωση των 
θέσεων του Εφόρου και των Βοηθών Εφόρων Φορολογίας με απόφαση της ΕΔΥ εντός του πιο πάνω χρονικού 
πλαισίου, ώστε να διασφαλιστεί η ομαλή, εύρυθμη και απρόσκοπτη λειτουργία του Τμήματος Φορολογίας και 
κατά συνέπεια η είσπραξη των δημοσίων εσόδων προς εξυπηρέτηση του δημοσίου συμφέροντος. 

 Περαιτέρω, ο ίδιος αρμόδιος δήλωσε ότι, έπειτα από διαβούλευση που πραγματοποιήθηκε στο πλαίσιο 
της αρμόδιας υποεπιτροπής της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού για Σχέδια Υπηρεσίας, είχαν ήδη ετοιμαστεί 
και κατατεθεί στη Βουλή σχετικοί κανονισμοί που προβλέπουν για τον καταρτισμό σχεδίων υπηρεσίας για τις εν 
λόγω θέσεις.  Σημειώνεται ότι οι εν λόγω κανονισμοί εξετάστηκαν από την αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή 
και εγκρίθηκαν από την ολομέλεια του σώματος στις 9 Δεκεμβρίου 2021.  

 Ο πρόεδρος της ΕΔΥ συμφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου και 
δήλωσε ότι με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις η διαδικασία διορισμού στις εν λόγω θέσεις εμπίπτει στο πλαίσιο 
της συνταγματικής τάξης.  Περαιτέρω, σύμφωνα με τον ίδιο αξιωματούχο, στο υπό αναφορά νομοσχέδιο θα 
πρέπει να επέλθουν οι κατάλληλες τροποποιήσεις, ώστε αυτό να συνάδει με τις πρόνοιες των νομοσχεδίων 
που αφορούν στη μεταρρύθμιση της δημόσιας υπηρεσίας, τα οποία στο μεσοδιάστημα ψηφίσθηκαν σε νόμους. 
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 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Φορολογίας συμφώνησε με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις και δήλωσε ότι 
το υπό αναφορά νομοσχέδιο θα πρέπει να προωθηθεί στην ολομέλεια του σώματος το συντομότερο, ώστε να 
καταστεί εφικτός ο διορισμός του Εφόρου και των Βοηθών Εφόρων Φορολογίας πριν από τις 6 Ιουλίου 2022, 
διασφαλίζοντας με τον τρόπο αυτό την εύρυθμη λειτουργία του Τμήματος Φορολογίας.   

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας δήλωσε ότι με τις ρυθμίσεις που προτείνονται 
επιτυγχάνεται πλήρης συμμόρφωση με τις αποφάσεις του Ανώτατου Δικαστηρίου και εισηγήθηκε 
τροποποιήσεις επί του κειμένου του νομοσχεδίου, ώστε να καταστεί σαφές ότι ο διορισμός του Εφόρου και των 
Βοηθών Εφόρων Φορολογίας από την ΕΔΥ θα πραγματοποιείται σύμφωνα με τις διατάξεις του περί Δημόσιας 
Υπηρεσίας Νόμου, καθώς και του περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για Προαγωγή, Διατμηματική Προαγωγή και 
Πρώτο Διορισμό και Προαγωγή στη Δημόσια Υπηρεσία Νόμου, στις περιπτώσεις που ο διορισμός 
πραγματοποιείται μετά την έναρξη της ισχύος του εν λόγω νόμου. 

 Στη βάση των πιο πάνω τοποθετήσεων, η επιτροπή κάλεσε το Υπουργείο Οικονομικών όπως προβεί 
στις κατάλληλες τροποποιήσεις επί του νομοσχεδίου, ώστε να ενσωματωθούν σε αυτό τόσο οι εισηγήσεις της 
ΕΔΥ όσο και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας.  Συναφώς, το Υπουργείο Οικονομικών κατέθεσε 
αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου στο οποίο περιλήφθηκαν οι πιο πάνω εισηγήσεις.  

 Στο πλαίσιο της συζήτησης, μέλη της επιτροπής έθεσαν ερωτήματα αναφορικά με τον επηρεασμό της 
ισχύος πράξεων που έχουν εκδοθεί από τον Έφορο και τους Βοηθούς Εφόρους Φορολογίας στη βάση του 
προηγούμενου καθεστώτος διορισμού τους και κατά πόσο υπήρξαν προσφυγές κατά πράξεων που εκδόθηκαν 
μετά την απόφαση του Ανωτάτου Δικαστηρίου. 

 Στη βάση των πιο πάνω, η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας δήλωσε ότι στο υπό 
αναφορά νομοσχέδιο περιλαμβάνονται ρυθμίσεις που καθιστούν σαφές ότι οποιαδήποτε γνωστοποίηση, 
οδηγία, έντυπο, εξουσιοδότηση, εντολή ή άλλη πράξη έχει εκδοθεί από τον Έφορο Φορολογίας ή/και τους 
Βοηθούς Εφόρους Φορολογίας στους οποίους είχαν ανατεθεί καθήκοντα από τον Υπουργό Οικονομικών με 
βάση την ισχύουσα νομοθεσία δεν επηρεάζεται και ότι η ισχύς τους εξακολουθεί να υφίσταται. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με την ίδια εκπρόσωπο, μετά την απόφαση του Ανωτάτου Δικαστηρίου, έχουν 
καταχωριστεί προσφυγές στο δικαστήριο για την ακύρωση της ισχύος πράξεων που έχουν εκδοθεί από τον 
Έφορο και τους Βοηθούς Εφόρους Φορολογίας στη βάση του προηγούμενου καθεστώτος διορισμού τους, οι 
οποίες όμως αμφισβητούνται από τη Δημοκρατία.    

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί του νομοσχεδίου, όπως αυτό έχει τροποποιηθεί σύμφωνα με 
τα πιο πάνω, κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 Όχι. 

 Να προχωρήσουμε στη δεύτερη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1.  

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2.  

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 4.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 5.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 9.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Πάμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τμήματος Φορολογίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Πάμε στο τρίτο θέμα.  Τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου του 
2022 Νόμος του 2022».   

 Κύριε Γεωργίου, τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση κονδυλίων της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου ύψους €1.761.672.000 για τη χρήση του 
οικονομικού έτους 2022. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου του 2022 Νόμος του 2022» 

Παρόντες: 

 Χρύσης Παντελίδης, αναπλ. πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Χάρης Γεωργιάδης Χρίστος Χριστοφίδης 

 Ονούφριος Κουλλά Ηλίας Μυριάνθους 

 Σάβια Ορφανίδου Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Άριστος Δαμιανού   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 14 και την 21η Φεβρουαρίου 2022. Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, 
της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου (ΡΑΕΚ), καθώς και η πρόεδρος του Διοικητικού Συμβουλίου της 
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Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ). 

 Σημειώνεται ότι κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου παρευρέθηκαν επίσης η πρόεδρος της επιτροπής κ. 
Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, το μέλος της κ. Σωτήρης Ιωάννου και το μη μέλος της κ. Σταύρος Παπαδούρης. 

 Ο προϋπολογισμός της AHK για το 2022 είναι ελλειμματικός και προβλέπει δαπάνες ύψους 
€1.761.672.000 και έσοδα ύψους €1.443.703.000. 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, οι δαπάνες της ΑΗΚ για το 2022 είναι αυξημένες κατά 32,5% σε 
σύγκριση με τις αντίστοιχες δαπάνες για το 2021 και αφορούν στα ακόλουθα: 

1. Αποδοχές προσωπικού (€133.159.000). 

2. Λειτουργικές δαπάνες (€85.525.000). 

3. Δαπάνες καυσίμων, αγοράς ηλεκτρικής ενέργειας και Λειτουργού Αγοράς (€1.103.740.000). 

4. Φορολογία και έξοδα χρηματοδότησης (€13.000.000). 

5. Κεφαλαιουχικές δαπάνες (€194.648.000). 

6. Απρόβλεπτες δαπάνες (€231.600.000). 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, τα έσοδα της ΑΗΚ για το 2022 αφορούν κυρίως πωλήσεις ηλεκτρικής 
ενέργειας (€1.063.606.000), χρεώσεις προς Λειτουργό Αγοράς (€334.857.000), πώληση αφαλατωμένου νερού 
διαμέσου της μονάδας Βασιλικού (€15.480.000), διάφορα άλλα έσοδα από μη ρυθμιζόμενες δραστηριότητες 
(€13.200.000), ανάκτηση δαπανών από τον Διαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου (€4.000.000) και 
τόκους εισπρακτέους (€2.000.000). 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης η πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου της ΑΗΚ ανέλυσε τις δαπάνες του 
υπό αναφορά προϋπολογισμού, τον στρατηγικό σχεδιασμό για την περίοδο 2022-2024, καθώς και τους 
στόχους της Αρχής, που περιλαμβάνουν μεταξύ άλλων την υλοποίηση του αναπτυξιακού προγράμματος 
παραγωγής, μεταφοράς, διανομής και προμήθειας ηλεκτρικής ενέργειας για τη βέλτιστη εξυπηρέτηση όλων των 
χρηστών του ηλεκτρικού συστήματος της Κύπρου, την υλοποίηση έργων ανανεώσιμων πηγών ενέργειας 
(ΑΠΕ), καθώς και την υλοποίηση των μη ρυθμιζόμενων δραστηριοτήτων της ΑΗΚ. 

 Η πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου της ΑΗΚ, καταθέτοντας παράλληλα σχετικό υπόμνημα, 
σημείωσε επίσης ότι τα τελευταία χρόνια η Αρχή αντιμετώπισε με επιτυχία σημαντικές προκλήσεις, με 
αποτέλεσμα σήμερα να αποτελεί έναν υγιή οργανισμό, λειτουργικά και λογιστικά διαχωρισμένο, ικανό να 
προχωρήσει στην πραγματοποίηση των επενδύσεων και υποδομών για τον εκσυγχρονισμό του συστήματος 
ηλεκτρικής ενέργειας. 

 Επιπροσθέτως, η ίδια αρμόδιος δήλωσε ότι, αναφορικά με το έργο εισαγωγής φυσικού αερίου, η ΑΗΚ 
έχει επενδύσει €43 εκατομ. συμμετέχοντας στην κοινοπραξία που δημιουργήθηκε για την κατασκευή και 
λειτουργία των απαραίτητων υποδομών, ενώ στο πλαίσιο της στήριξης του Κύπριου καταναλωτή η Αρχή κατά 
το έτος 2020 προχώρησε στη μείωση κατά 10% στα τιμολόγια ηλεκτρισμού των καταναλωτών για περίοδο έξι 
μηνών, συμβάλλοντας σημαντικά στην ανακούφιση από τις επιπτώσεις της πανδημίας, μείωση η οποία 
αντιστοιχεί σε ποσό περίπου €32 εκατομ. 

 Περαιτέρω, η ΑΗΚ προχώρησε σε μείωση ύψους 65% επί των διατιμήσεων χρήσης των Συστημάτων 
Μεταφοράς και Διανομής στα τιμολόγια όλων των καταναλωτών για την περίοδο Νοεμβρίου 2021-
Φεβρουαρίου 2022, η οποία αντιστοιχεί περίπου σε 10% επί του λογαριασμού του μέσου οικιακού καταναλωτή. 
Η μείωση αυτή αναλογεί σε ποσό ύψους περίπου €22,5 εκατομ. και συνέβαλε στην απάμβλυνση των 
επιπτώσεων για τους καταναλωτές από τη μεγάλη αύξηση στην τιμή των καυσίμων και των δικαιωμάτων 
εκπομπής θερμοκηπιακών αερίων. 

 Πέραν των πιο πάνω, στο πλαίσιο της εταιρικής κοινωνικής ευθύνης η Αρχή ανταποκρίθηκε στο 
κάλεσμα της πολιτείας για προβολή του προγράμματος εμβολιασμού στους νέους εγκρίνοντας δαπάνη ύψους 
€0,5 εκατομ.  

 Κατά την εξέταση του νομοσχεδίου την επιτροπή απασχόλησαν επιμέρους ζητήματα που αφορούν 
μεταξύ άλλων στις ενέργειες της ΑΗΚ όσον αφορά τα έργα ΑΠΕ και το πιθανό όφελος για τους χρήστες του 
ηλεκτρικού δικτύου, στην αναβάθμιση του ηλεκτροπαραγωγικού σταθμού στο Βασιλικό και του τερματικού 
αεριοποίησης υγροποιημένου φυσικού αερίου, στον όγκο και στο κόστος αγοράς δικαιωμάτων παραγωγής 
θερμοκηπιακών ρύπων το οποίο επωμίζονται οι καταναλωτές, καθώς και στο ζήτημα επαρκούς στελέχωσής 
της Αρχής. 

 Περαιτέρω, μέλη της επιτροπής ζήτησαν ενημέρωση σχετικά με το αναπτυξιακό πρόγραμμα της Αρχής, 
το χρονοδιάγραμμα υλοποίησής του, καθώς και το επίπεδο συνεργασίας με τις υπόλοιπες υπηρεσίες του 
κράτους. 

 Συναφώς, σε σχέση με τα πιο πάνω η ΑΗΚ απέστειλε απαντητική επιστολή, ημερομηνίας 18 
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Φεβρουαρίου 2022, αναφέροντας μεταξύ άλλων ότι στο εν λόγω νομοσχέδιο προϋπολογίζονται κεφαλαιουχικές 
δαπάνες για το αναπτυξιακό έργο της Αρχής που ανέρχονται σε ποσό ύψους €158,7 εκατομ. και αφορούν στη 
βελτίωση του σταθμού Βασιλικού, στη βελτίωση και επέκταση του δικτύου μεταφοράς, στην επέκταση και 
ενδυνάμωση του δικτύου διανομής, στην εγκατάσταση μετρητών, σε επενδύσεις σε συστήματα αφαλάτωσης 
και σε εγκαταστάσεις ΑΠΕ. 

 Περαιτέρω, σχετικά με το κόστος δικαιωμάτων θερμοκηπιακών ρύπων, στην ίδια επιστολή αναφέρεται 
ότι, παρ’ όλη την αύξηση παραγωγής ενέργειας από ΑΠΕ, η παραγωγή από συμβατικές καύσιμες ύλες 
παραμένει σταθερή, άρα και ο όγκος δικαιωμάτων θερμοκηπιακών ρύπων, αλλά λόγω αύξησης στο κόστος 
τους παρατηρείται και αύξηση στη σχετική δαπάνη στον προϋπολογισμό.  

 Πέραν των πιο πάνω και όσον αφορά στη στελέχωση της Αρχής, αναφέρεται ότι παρατηρείται 
υποστελέχωση, ειδικότερα στη Διεύθυνση Μεταφοράς της Αρχής, η οποία επηρεάζει την ικανότητά της να 
ανταποκριθεί στην ανάπτυξη του δικτύου μεταφοράς και στη διασύνδεση των ΑΠΕ. Παράλληλα, η Διεύθυνση 
Διανομής, λόγω της σημερινής περιόδου ενεργειακής μετάβασης, έχει επιφορτιστεί με νέες δραστηριότητες 
επιπρόσθετες του υφιστάμενου κύκλου εργασιών, γεγονός που δυσχεραίνει την ολοκλήρωση του 
αναπτυξιακού προγράμματος της ΑΗΚ.  

 Συναφώς, για τις πιο πάνω ανάγκες στελέχωσης, αλλά και για τη στελέχωση των υπόλοιπων 
Διευθύνσεων της Αρχής αναμένεται η υποβολή σχετικού συμπληρωματικού προϋπολογισμού μέσω του 
αρμόδιου υπουργείου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες 
του νομοσχεδίου, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο αναπληρωτής πρόεδρος της επιτροπής, βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος, τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, το 
μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, καθώς και το μέλος της βουλευτής της 
Δημοκρατικής Παράταξης επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην 
ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού 
τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού 
της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου για το έτος 2022. 

 Στη βάση των πιο πάνω θέσεων η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της για σκοπούς λήψης τελικής απόφασης επί του υπό αναφορά νομοσχεδίου 
κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Η κ. Ερωτοκρίτου, ο κ. Ιωάννου, ο κ. Στεφάνου.   

 Υπάρχουν άλλοι;  Ο κ. Κουλλά. 

 Λοιπόν, νομίζω να ξεκινήσουμε, δε βλέπω άλλο χέρι. 

 Κυρία Ερωτοκρίτου. 

 Υπενθυμίζω ότι έχουμε χρονικά όρια. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Με προλάβατε!  Θα έλεγα ότι δε θα πάρω ούτε το ήμισυ των πέντε λεπτών που είναι ο χρόνος που έχει 
παραχωρηθεί στα κόμματα.    

 Αν ζήτησα τον λόγο, κύριε Πρόεδρε, είναι πρωτίστως για να δηλώσουμε ότι εμείς θα υπερψηφίσουμε 
βεβαίως τον προϋπολογισμό της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου, αλλά πρέπει να γνωρίζει η κοινωνία που μας 
παρακολουθεί ότι η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου και οι κυβερνώντες έχουν καταφέρει τα τελευταία δέκα χρόνια 
να ανοίξουν μια βεντάλια -άνευ προηγουμένου- προστίμων και αναγκαστικά ακριβών τιμών για τον Κύπριο 
καταναλωτή.   

 Ανάμεσα στα διάφορα επικοινωνιακά ενσταντανέ ενίοτε της κυβέρνησης για επιτυχίες, ανάπτυξη, 
επενδυτές κ.ο.κ., σήμερα, κύριε Πρόεδρε, ο Κύπριος καταναλωτής, συνεπεία της απραξίας ή των λανθασμένων 
ενεργειών αυτής της κυβέρνησης, θα πρέπει να πληρώνει εκατοντάδες ευρώ πρόστιμα για την αγορά ρύπων, 
εκατοντάδες ευρώ πρόστιμα, επειδή αυτό που ξέραμε από το 2010, ότι δεν μπορούν οι έξι μονάδες στον 
Ηλεκτροπαραγωγό Σταθμό της Δεκέλειας να συνεχίσουν να λειτουργούν, το αγνοήσαμε.  Προφανώς, ήμασταν 
μεθυσμένοι από το μεγάλο γλέντι της ανάπτυξης και επιλέξαμε να το αγνοήσουμε.  Αυτοί με τους οποίους 
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έχουμε συμβληθεί για την ανάπτυξη των υποδομών του φυσικού αερίου προφανώς σήμερα αναζητούν και 
διεκδικούν δεκάδες, ενδεχομένως και εκατοντάδες, εκατομμύρια μέσω της αύξησης του κόστους συνεπεία 
απραξίας ή/και λανθασμένων χειρισμών.   

 Μεταξύ άλλων, κύριε Πρόεδρε, αυτό το οποίο έχει καταφέρει -και λυπούμαι που το λέω- η κυβέρνηση 
είναι σήμερα να βρίσκεται η Κύπρος στον μεσαίωνα της ενέργειας.  Έχουμε το πιο πεπαλαιωμένο σύστημα 
παραγωγής, τις πιο αργές και πεπαλαιωμένες διαδικασίες παραγωγής ηλεκτρικού ρεύματος, ο λογαριασμός 
αυξάνεται, επειδή καίμε μόνο μαζούτ.  Έχουμε καθυστερήσει εγκληματικά στην έλευση του φυσικού αερίου, 
είμαστε πολύ αργοί στην ανάπτυξη ανανεώσιμων πηγών ενέργειας και, όπως έγινε, κύριε Πρόεδρε, και με το 
θέμα του ΦΠΑ στα ακίνητα, το πάρτι τέλειωσε για κάποιους και ο λογαριασμός ο φουσκωμένος της παραγωγής 
ενέργειας και του ηλεκτρικού ρεύματος ξανασερβίρεται, με εκατοντάδες εκατομμύρια ευρώ πρόστιμα διαφόρων 
λογιών λόγω αυτής της ανεπάρκειας, παραδίδεται στον Κύπριο καταναλωτή και του ζητείται να τον εξοφλήσει.   

 Επιτέλους, ας σκεφτούν ότι αυτός ο λαός δεν αντέχει να πληρώνει -να συνεχίσει να πληρώνει- το κόστος 
της δικής τους απραξίας και το κόστος των δικών τους λανθασμένων ενεργειών!   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Να σας παρακαλέσω, για να μπορέσουμε να συντονίσουμε καλύτερα τις ομιλίες, να ζητάτε από την 
αρχή τον λόγο όσοι θέλετε να μιλήσετε, για να μην έχουμε στη συνέχεια πρόσθετα ονόματα.  

 Ο κ. Θεοπέμπτου. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε.   

 Πρέπει να θυμίσουμε ότι έσιει περίπου δέκα χρόνια που ξέραμε ότι θα φτάσει τούτη η μέρα.  Οι επιλογές 
των εκάστοτε κυβερνήσεων -να μεν κάμνουμεν τίποτε τζιαι να αγοράζουμεν ρύπους- εφέραν μας δαμαί.  Και 
ιδιαίτερα τα τελευταία χρόνια που έβλεπε η κυβέρνηση να αυξάνεται το κόστος αγοράς ρύπων ανά τόνο, από 
καμιά δεκαρκάν εκατομμύρια, που τα εδιούσαν με μεγάλη χαρά ώς τότε, φτάσαμε πέρσι τα €100 εκατομ.  
Φέτος υπολογίζουν να δώσουν €180 εκατομ. με €200 εκατομ. Περίπου το 1/3 του λογαριασμού του κόσμου 
είναι για την αδράνεια της κυβέρνησης να πάρει μέτρα για το θέμα των εκπομπών ρύπων.   

 Εν μας κανούν τούτα, έσιει πάρα πολλά χρόνια που επέρασεν ο νόμος περί Βιομηχανικών Εκπομπών, 
εξέραν ότι έχουμε πρόβλημα με τες εκπομπές του σταθμού στη Δεκέλεια, εσυζητούσαν το, εσυζητούσαν το και 
δεν εκάμαν τίποτε τζιαι θα έχουμε τζιαι δαμαί άλλα βούρηστρα για την απραξία η οποία υπήρχε για τόσα πολλά 
χρόνια.   

 Και επιπλέον, πρέπει να ξέρει ο κόσμος ότι με βάση την πολιτική του «Fit for 55», την οποία ξεκίνησε η 
Ευρωπαϊκή Ένωση και προωθεί τις πτυχές της μια μια, θα έχουμε και αύξηση εις το κόστος των καυσίμων 
λόγω του φόρου ο οποίος θα αλλάξει τώρα τζιαι, αντί να είναι με βάση το περιεχόμενο σε ενέργεια, ο φόρος 
στα καύσιμα πλέον θα είναι με βάση τα ποσοστά εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου που έχουμε, όταν 
καίγονται.  Αυτό θα έχει ως αποτέλεσμα ακόμα πιο υψηλή φορολογία.  Δεν ξέρω ο κόσμος δαμαί πόσο ακόμα 
εννά αντέξει με τούτη την κατάσταση! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Θεοπέμπτου. 

 Ο κ. Ιωάννου. 

ΣΩΤΗΡΗΣ ΙΩΑΝΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Το έχουμε πει πάρα πολλές φορές τους τελευταίους μήνες.  Οι συνεχείς αυξήσεις σε όλα τα βασικά 
αγαθά -ηλεκτρισμό, καύσιμα, τρόφιμα, είδη πρώτης ανάγκης- έχουν οδηγήσει τους πολίτες σε μια κατάσταση 
ανέχειας και τα όσα τραγικά συμβαίνουν από σήμερα μεταξύ της Ρωσίας και της Ουκρανίας να είσαστε 
σίγουροι πως θα μεγαλώσουν ακόμα περισσότερο το πρόβλημα.  Είναι εκατοντάδες καθημερινά οι 
περιπτώσεις πολιτών οι οποίοι βλέπουν να γίνονται διακοπές στην ηλεκτροδότησή τους και πάνε για 
διακανονισμούς.  Κάνοντας μια απλή ανάγνωση των λογαριασμών και σε σύγκριση με την περσινή 
κατανάλωση και τις περσινές τιμές, αντιλαμβανόμαστε τους λόγους για τους οποίους οι πολίτες αντιδρούν και 
δεν αντέχουν άλλο την κατάσταση που επικρατεί.  Πρέπει να βρεθούν άμεσες λύσεις για τις μειώσεις του 
κόστους.  Είναι καλό ό,τι θα κάνουμε ύστερα από δύο χρόνια, ύστερα από τρία χρόνια, ύστερα από δέκα 
χρόνια, να το κάνουμε, αλλά αυτό το οποίο χρειάζεται αυτή τη στιγμή ο κόσμος είναι να βρεθούν άμεσες, 
πρακτικές και ουσιαστικές λύσεις.  Τα υπόλοιπα είναι κούφια λόγια.   

 Και κάτι τελευταίο, κύριε Πρόεδρε.  Είναι ανήθικο, είναι αισχρό, είναι εγκληματικό και προκλητικό να 
επιχορηγούμε δωρεάν ρεύμα αξίας εκατομμυρίων σε Τουρκοκύπριους, ακόμα και για εγκαταστάσεις του 
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κατοχικού στρατού, την ίδια ώρα που προχωρούμε σε διακοπή του ηλεκτρικού ρεύματος για μονογονιούς, για 
πολύτεκνους, για άτομα με αναπηρίες για €200 και €300.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κύριε Στεφάνου. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Βρισκόμαστε σε μία περίοδο που μπορεί κάλλιστα να χαρακτηριστεί ως κρίσιμο σταυροδρόμι στα 
ζητήματα της ενέργειας και της ενεργειακής ασφάλειας.  Και θα πρέπει να πω ότι αυτό το κρίσιμο σταυροδρόμι 
βρίσκει την Κύπρο εντελώς ανέτοιμη και στα ζητήματα που αφορούν στις υποδομές, τόσο για την έλευση 
φυσικού αερίου όσο και για την αξιοποίηση του φυσικού αερίου για σκοπούς ηλεκτροπαραγωγής, να μην πω 
για τα ζητήματα εκμετάλλευσης του μοναδικού επιβεβαιωμένου κοιτάσματος που έχει η Κυπριακή Δημοκρατία 
από το 2012, διότι τα άλλα ούλλα ήταν λόγια του αέρα που έλεγαν και λένε ακόμα οι κυβερνώντες όλα αυτά τα 
χρόνια.  Θα πρέπει να πω ότι η Κύπρος βρίσκεται στον πάτο σε ό,τι αφορά στις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας.  
Προτελευταίοι!  Παρά τα μεγάλα και παχιά λόγια που λέει αυτή η κυβέρνηση.   

 Βρισκόμαστε σε ένα αδιέξοδο αναφορικά με τους ενεργειακούς σχεδιασμούς.  Τα προβλήματα είναι 
μεγάλα και η ευθύνη βρίσκεται στους ώμους αυτής της κυβέρνησης, που κάθε χρόνο δεσμεύεται για διάφορα 
και δεν κάνει σχεδόν τίποτε.  Και το κόστος το πληρώνουν οι καταναλωτές.  Η αύξηση της τιμής του 
ηλεκτρισμού δεν είναι μόνο, γιατί είναι αυξημένες οι τιμές των καυσίμων διεθνώς.  Κατά ένα μεγάλο ποσοστό 
οφείλεται στα πέναλτι που πληρώνει η Κυπριακή Δημοκρατία για τους ρύπους, γιατί ακόμα είμαστε με πηγές 
παραγωγής ρυπογόνες.  Υπολογίζεται ότι φέτος θα πληρώσουμε €120 εκατομ. με €130 εκατομ. για ρύπους και 
θα τα πληρώσει ο καταναλωτής.  Και, ενώ η κυβέρνηση έχει την πολιτική ευθύνη πρώτα απ’ όλα να 
προστατεύσει την Κύπρο και την κοινωνία και τους καταναλωτές και έχει και την ηθική ευθύνη να το κάνει, γιατί 
είναι εξ αιτίας της δικής της της ανικανότητας που πληρώνουν διπλά και τριπλά οι καταναλωτές, αδιαφορεί.  

 Ψήφισε αυτή η Βουλή με μεγάλη πλειοψηφία τη μείωση του ΦΠΑ για τον ηλεκτρισμό από 19% σε 9%, ο 
Πρόεδρος ανέφερε τον νόμο στο Ανώτατο και είναι στο Ανώτατο.  Έχει ολοκληρωθεί η περίοδος των τεσσάρων 
μηνών για απορρόφηση κατά 10% της αυξήσεως του ηλεκτρισμού από την ΑΗΚ, έχει ολοκληρωθεί και η 
τριμηνία της περιορισμένης μείωσης του ΦΠΑ που είχε εξαγγείλει η κυβέρνηση, ξεκίνησαν και παίρνουν οι 
καταναλωτές τους λογαριασμούς και τους πιάνει ηλεκτροπληξία!   

 Εμείς καλούμε την κυβέρνηση να τερματίσει αυτή την αναλγησία, να δείξει την ίδια ευαισθησία που 
δείχνει για τις τράπεζες και για τους καταναλωτές για το καλό της κοινωνίας και της οικονομίας και να ακούσει 
τη φωνή της πλειοψηφίας της Βουλής και να προχωρήσει σε μείωση του φόρου προστιθέμενης αξίας για τον 
ηλεκτρισμό όσο καιρό επικρατεί αυτή η ανώμαλη κατάσταση κατά 10%.  Την καλούμε να το κάνει. 

 Επίσης την καλούμε να διαισθανθεί, να κατανοήσει ότι μπροστά μας θα έχουμε προφανώς ακόμα πιο 
δύσκολες καταστάσεις σε σχέση με την ενέργεια, άρα πρέπει να πάρει και μέτρα, για να δει και πώς 
προληπτικά μπορούμε να αντιμετωπίσουμε την κατάσταση, έτσι όπως διαμορφώνεται.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κύριε Κουλλά, είσαστε ο τελευταίος. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Πρώτα απ’ όλα να διευκρινίσω, γιατί μπορεί να δοθεί ακόμα και αυτή η λανθασμένη εντύπωση, ότι ο 
Δημοκρατικός Συναγερμός δεν μπορεί να επηρεάσει τις διεθνείς τιμές του πετρελαίου, του φυσικού αερίου ή 
όλων των άλλων πρώτων υλών, που όντως δημιούργησαν πληθωρισμό και ακρίβια.   

 Το δεύτερο που θέλω να πω είναι ότι ακόμα και σήμερα -και σας καλώ, αγαπητοί συνάδελφοι, να το 
κοιτάξετε- να συγκρίνετε τον λογαριασμό του ηλεκτρικού ρεύματος την ίδια περίοδο φέτος με πριν από δέκα 
χρόνια, είναι και λίγο πιο κάτω ακόμα.  Ας το κοιτάξουν!  Μη λέμε μόνο, επειδή ήταν και πιο φθηνά μέσα στην 
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πανδημία, μειώθηκαν οι τιμές της ενέργειας και φάνηκε μια αύξηση… Εν συγκρίσει με πριν δέκα χρόνια είναι 
και λίγο πιο κάτω ακόμα.   

 Το τρίτο που θέλω να πω είναι με τις ΑΠΕ.  Υπήρχε ένας στόχος 12% να τον πετύχουμε, που 
συμφώνησε η κυβέρνηση του ΑΚΕΛ, 12%.  Πολύ σωστά.  Καταφέραμε να πάμε στο 17% και μας ζητάτε και 
εξηγήσεις.  Αν ήμασταν πιο κάτω από το στόχο, τότε, ναι, θα έλεγα ότι αγοράζουμε περισσότερους ρύπους.  
Άρα, ρωτήστε και αυτό.  Ήταν 12% και πετύχαμε 17%;  Ναι ή όχι;  

 Με το φυσικό αέριο.  Υπήρχε εύκολος τρόπος να έρθει και δεν ήρθε;  Λέτε και το ΑΚΕΛ λέει ότι έγιναν 
τέσσερις αποτυχημένες προσπάθειες.  Γιατί;  Γιατί η τιμή και οι προσφορές που παίρναμε θα αύξαναν την τιμή 
του ηλεκτρικού ρεύματος και είχε μπει όρος ότι πρέπει αποδεδειγμένα να μειώνεται, για να φέρουμε φυσικό 
αέριο, και μόνο τώρα η τελευταία προσφορά, αν και πλέον και με τις τιμές που επικρατούν του φυσικού αερίου 
δε θωρώ ότι αμέσως θα μειωθεί το ρεύμα, ούτε και μειώνονται και οι ρύποι.  Θα μειωθούν κατά 28%.  Κατά 
72% δηλαδή η ποσότητα ρύπων που πρέπει να αγοράζεται θα αγοράζεται πάλι.   

 Με τη γενικότερη κοινωνική πολιτική.  Κοιτάξτε, ναι, κοινωνική πολιτική είναι που χρειάζεται.  Δεν 
μπορούμε να επηρεάσουμε τις τιμές, ούτε του χρηματιστηρίου των ρύπων ούτε του πετρελαίου.  Και είπαμε 
στοχευμένα να μειώσουμε στο 5% για τις ευάλωτες ομάδες.  Να μειώσουμε, ναι, για τρεις μήνες τον ΦΠΑ στους 
υπόλοιπους.  Να κάνουμε σχέδιο αντικατάστασης ενεργοβόρων συσκευών γι’ αυτούς που έχουν μεγαλύτερη 
ανάγκη, ύψους €5 εκατομ., στον προϋπολογισμό.  Να δώσουμε επίδομα ειδικά στις ορεινές περιοχές και 
μπορούμε να συνεχίσουμε έτσι στοχευμένα, σωστά, συγυρισμένα, συνετά.   

 Αυτή είναι η μεγάλη μας διαφορά από το ΑΚΕΛ!  Αυτή είναι η μεγάλη μας διαφορά.  Εμείς δεν 
καθόμαστε σε ένα γραφείο και ξυπνούμε κάθε μέρα και λέμε: «Μειώστε την τάδε φορολογία».  Εμείς λέμε στον 
κόσμο όχι αυτά που θέλει να ακούσει, αλλά την πραγματικότητα.  Δεν υπάρχουν εύκολες λύσεις, θα δώσουμε 
να στηρίξουμε περισσότερο αυτούς που έχουν περισσότερη ανάγκη, θα μετρήσουμε πρώτα πόσα κρατά το 
κράτος, δε θα αποσταθεροποιήσουμε τη χώρα, για να βοηθήσουμε πέντε, δέκα χιλιάδες νοικοκυριά και να 
καταστρέψουμε πεντακόσιες χιλιάδες.   

 Εμάς αυτή είναι η διαφορά μας, αυτά λέμε στον κόσμο, συνετά θα αντιμετωπίσουμε και αυτή την απειλή 
που ήρθε πάλι από το εξωτερικό, επειδή έχουμε και τη δημοσιονομική δυνατότητα να το κάνουμε και έχουμε τη 
δημοσιονομική δυνατότητα, επειδή δεν ακολουθούσαμε αυτά που μας έλεγε το ΑΚΕΛ.   

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Στεφάνου. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Ξέρετε, αντιλαμβάνομαι τη δυσκολία του κυβερνώντος κόμματος να ομολογήσει την αλήθεια, αλλά τα 
γραπτά είναι εκεί. Δεν είναι το ΑΚΕΛ και τα άλλα κόμματα που έλεγαν ότι το 2016 θα πουλούμε κυπριακό 
φυσικό αέριο.  Είναι εξώφυλλα!  Απλώς, επενδύετε στο ότι ύστερα θα τα ξεχάσει ο κόσμος.  Δεν είναι το ΑΚΕΛ 
που έλεγε ότι εσείς καλύπτετε τους στόχους της Ευρώπης για τις ΑΠΕ.  Είσαστε πολύ πίσω από τους στόχους 
της Ευρώπης.  Βάλατε στόχους για τον εαυτό σας χαμηλούς, πολύ κάτω από τους στόχους που βάζει η 
Ευρώπη και υποχρεώνεται σήμερα η Κύπρος να πληρώνει ρύπους.  Δεν είναι το ΑΚΕΛ που δεσμεύτηκε στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση για τη χρονολογία που έπρεπε να κλείσει ο σταθμός της Δεκέλειας, που είναι παλαιός, είναι 
ρυπογόνος, έχει ολοκληρωθεί η περίοδος χάριτος που σας έδωσε η Ευρωπαϊκή Ένωση και συνεχίζετε να τον 
λειτουργείτε, γιατί δεν έχετε ολοκληρώσει τις υποδομές, και κινδυνεύει η Κύπρος να μείνει χωρίς ηλεκτρισμό, 
αλλά πληρώνουμε εκατομμύρια.  Δεν είναι το ΑΚΕΛ που υποχρεώνει την κυβέρνηση, που για ακατανόητο λόγο 
συνεχίζει να επιμένει στους πλειοδοτικούς διαγωνισμούς για τις ΑΠΕ, όταν οι άλλες χώρες κάμνουν μειοδοτικό 
διαγωνισμό, πιάνουν 3 σεντ και 4 σεντ την κιλοβατώρα και εσείς δίνετε στα μεγάλα συμφέροντα 16 σεντ και 17 
σεντ και 18 σεντ την κιλοβατώρα, τα οποία πληρώνει  ο καταναλωτής.   

 Ομολογήστε επιτέλους την ανικανότητά σας, πείτε ένα «mea culpa» στους καταναλωτές ή στα 
νοικοκυριά και στις επιχειρήσεις που πληρώνουν ακριβά το ηλεκτρικό ρεύμα, γιατί επιτέλους ο κόσμος πρέπει 
να ξέρει και την αλήθεια.  Είναι αυτοί που πληρώνουν.  Εσείς μπορεί να ζείτε σε άλλο κόσμο και να μην 
παραδέχεστε ότι υπάρχει ακρίβια, υπάρχουν χιλιάδες κόσμου που δυσπραγούν και επιτέλους να αναλάβετε και 
την ευθύνη σας.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Πιστεύω ότι και για τα επόμενα θέματα είναι καλύτερα να μην υπάρξουν δευτερολογίες, αλλά 
αναγκάζομαι να πω το εξής.  Φυσικό αέριο και το δικό μας και ούτω καθ’ εξής.  Κοιτάξτε, πρέπει να 



1294 

παρακολουθούμε και τις διεθνείς συνθήκες.  Για πολύ συγκεκριμένους λόγους την προηγούμενη δεκαετία οι 
τιμές του φυσικού αερίου είχαν μειωθεί διεθνώς.  Τώρα δεν είναι έτσι.  Είχαν μειωθεί διεθνώς και αυτό 
κατέστησε νέα έργα φυσικού αερίου από νέα πεδία μη συμφέροντα, για να εξορυχθούν.  Αλλά, ακόμα και τώρα 
οι εταιρείες που έχουν τα δικαιώματα στο αποδεδειγμένο κοίτασμα λεν ότι η μόνη κερδοφόρα επιλογή δεν είναι 
να το φέρουν στην Κύπρο -για να λέμε έτσι τα σύκα σύκα και τη σκάφη σκάφη- αλλά να υγροποιείται από 
σταθμό υγροποίησης στην Αίγυπτο, γιατί μόνο έτσι συμφέρει και σ’ αυτές, άρα και σε μας, γιατί είναι 
συνεργασία.   

 Με τη Δεκέλεια.  Όλοι το εγνώριζαν και βεβαίως υπάρχει πλάνο και να πω ότι υπάρχουν έργα περίπου 
110 MW (megawatt), 115 MW (megawatt), τα οποία προγραμματίζονται, εκτελούνται αυτή τη στιγμή, και πολλά 
άλλα έργα, τα οποία θα βοηθήσουν ακριβώς στο να αντικατασταθεί η Δεκέλεια. Έχουμε ακόμη λίγο χρόνο.   

 Κοιτάξτε με τους μειοδοτικούς διαγωνισμούς…  Μα, δεν ξέρω ποιος έχει δώσει τούτες τις υψηλές τιμές, 
κύριε Στεφάνου!  Εγώ ξέρω ότι είναι το ΑΚΕΛ που δέσμευσε την Κύπρο σε πολλά υψηλές τιμές από έργα ΑΠΕ.  
Και, όντως, αυτό που πρέπει να πούμε είναι ότι τότε ενδεχομένως, για να πιάσουμε κάποιους ενδιάμεσους 
στόχους, είχαμε δεσμευτεί με πολύ υψηλές τιμές!  Στη συνέχεια, επειδή πράγματι φτήνισαν και οι ανανεώσιμες 
πηγές ενέργειας, καλώς δεν προχωρήσαμε στην αρχή της προηγούμενης δεκαετίας, αλλά προς το τέλος.  
Τώρα πράγματι δεν εγγυούμαστε κανενός καμιά τιμή.  Θα ανοίξει η αγορά.  Ψηφίσαμε, για να υπάρξει 
ανταγωνιστική αγορά.  Άρα, αυτά τα έργα τα οποία γίνονται θα έχουν δικούς τους πελάτες και θα πωλούν στην 
ανταγωνιστική αγορά.  Δεν είναι ούτε διαγωνισμοί ούτε εγγυημένες τιμές ούτε τίποτε. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Στέφανο Στεφάνου) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Απλώς, κύριε Στεφάνου, να πω το εξής, πριν προχωρήσουμε, διότι μπορούμε να συνεχίζουμε επ’ 
άπειρον.   

 Να πω το εξής, κύριε Κουλλά.  Ο κ. Στεφάνου και στην πρωτολογία και τη δευτερολογία του ήταν εντός 
του πλαισίου των πέντε λεπτών.  Εσείς το ξεπεράσατε κατά ένα λεπτό.  Δε θεωρώ ότι είναι έγκλημα.  Οπόταν, 
θεωρώ ότι μπορεί να γίνεται δευτερολογία, αλλά νομίζω ότι κάπου πρέπει να τελειώσει η συζήτηση. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Όμως, κύριε Πρόεδρε, υπάρχει και ένα θέμα, το οποίο είναι και δεοντολογίας.  Το να έχει μιαν άποψη 
ένας και να διαφωνεί ο άλλος είναι απολύτως θεμιτό.  Το να λέγονται ψέματα, ε, νομίζω πρέπει να δίδεται και η 
δυνατότητα να ανασκευάζονται.  Και ο καθένας μπορεί να το ελέγξει.   

 Είπε ο κ. Κουλλά ότι η προηγούμενη κυβέρνηση -είναι στον δέκατο χρόνο, του χρόνου φέφκουν ’πού 
την κυβέρνηση τζι’ ακόμα θυμούνται την προηγούμενη- ότι εδέσμευσε η δική μας η κυβέρνηση.  Το 2012, κύριε 
Κουλλά -ρωτάτε το, να το μάθετε, το ξέρει η κ. Νατάσα Πηλείδου, το ξέρει και ο κ. Αναστασιάδης και θα σας πω 
γιατί- το 2012 η κυβέρνηση Αναστασιάδη έκαμε μειοδοτικό διαγωνισμό, μειοδοτικό, και πήρε στις τότε τιμές 
κάτω από 6 σεντ.  Εκείνος που υπέγραψε τον διαγωνισμό, γιατί, μέχρι να γίνει, φύγαμε εμείς από την 
κυβέρνηση και ήσασταν εσείς, είχε υπογράψει ο κ. Αναστασιάδης.  Για κάποιο λόγο μετά η δική σας η 
κυβέρνηση έφυγε από τον μειοδοτικό διαγωνισμό και ξαναπήγε στον πλειοδοτικό διαγωνισμό.  Ρωτήσαμε 
προχθές την κ. Πηλείδου: «Εξηγάτε μας, γιατί επιμένετε στον πλειοδοτικό διαγωνισμό»; Ακόμα να μάθουμε 
γιατί.  Ε, και λίγο νισάφι επιτέλους με την αλήθεια! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, κύριε Κουλλά, δε θα καταχραστώ την έδρα… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ονούφριο Κουλλά) 

 Εντάξει.  Εγώ δε θα καταχραστώ την έδρα, αλλά, επειδή απευθύνετε μια πρόκληση προς τον κόσμο, θα 
απαντήσω σε ό,τι με αφορά.  Πριν τρία χρόνια, δε θα πάω πίσω δέκα χρόνια, έμενα σε ένα πολύ μεγαλύτερο 
σπίτι -τετραπλάσιο από το διαμέρισμα στο οποίο μένω τώρα της κόρης μου- και επλήρωνα γύρω στο 60% του 
ρεύματος που πληρώνω σήμερα.  Σε ένα διαμέρισμα που είναι τέσσερις φορές πιο μικρό.   

 Λοιπόν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση κονδυλίων ύψους €1.761.672.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2022.  
Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 
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 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Δημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 6. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση προσλήψεων εκτάκτων υπαλλήλων και πρόσθετου έκτακτου προσωπικού για την κάλυψη 
έκτακτων και εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 9. 

 Απαγόρευση σύναψης σύμβασης ή συμφωνίας για σκοπούς παροχής άτοκου δανείου για απόκτηση 
ιδιωτικού οχήματος από το προσωπικό της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου.  Άρθρο 10. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 11. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 12. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 13. 

 Απαγόρευση αντικατάστασης υπαλλήλων που αποχωρούν.  Άρθρο 14. 

 Απαγόρευση αντικατάστασης ωρομίσθιου προσωπικού που αποχωρεί.  Άρθρο 15. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 16. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 17. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 17; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 17 εγκρίνονται. 

 Πάμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου του 2022 
Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου του 2022 
Νόμος του 2022». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Λιμένων Κύπρου ποσού ύψους €30.413.190 για τη χρήση 
του οικονομικού έτους 2022. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου του 2022 Νόμος του 2022» 

Παρόντες:  

 Χρύσης Παντελίδης, αναπλ. πρόεδρος  Αντρέας Καυκαλιάς  

 Χάρης Γεωργιάδης  Χρίστος Χριστοφίδης 

 Ονούφριος Κουλλά  Ηλίας Μυριάνθους 

 Σάβια Ορφανίδου  Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Άριστος Δαμιανού   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 14 και την 21η Φεβρουαρίου 2022.  Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου 
Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, καθώς και ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο γενικός 
διευθυντής της Αρχής Λιμένων Κύπρου (ΑΛΚ).  

 Σημειώνεται ότι κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου παρευρέθηκαν επίσης η πρόεδρος της επιτροπής κ. 
Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, το μέλος της βουλευτής κ. Σωτήρης Ιωάννου και ο βουλευτής κ. Σταύρος 
Παπαδούρης. 

  Ο προϋπολογισμός της ΑΛΚ για το έτος 2022 είναι οριακά πλεονασματικός και προβλέπει δαπάνες 
ύψους €30.413.190 και έσοδα ύψους €30.460.125, τα οποία προέρχονται κυρίως από τη λειτουργία των 
λιμανιών (€16.508.000), την εκμίσθωση των λιμανιών Λεμεσού και Λάρνακας (€10.500.000), καθώς και από 
έσοδα από ευρωπαϊκά ταμεία (€2.092.125).  

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, οι προβλεπόμενες δαπάνες της ΑΛΚ για το 2022 αναλύονται ως 
ακολούθως:  

1.  Τακτικές δαπάνες (€17.747.490), οι οποίες αφορούν κυρίως: 

 α. αποδοχές προσωπικού (€9.593.770), 

 β. έξοδα λειτουργίας γραφείου (€1.172.200), 

 γ. έξοδα συντήρησης (€1.545.010), 

 δ. άλλα λειτουργικά έξοδα (€5.360.490). 

2. Κεφαλαιουχικές δαπάνες (€11.265.700), οι οποίες αφορούν κυρίως: 

 α. απόκτηση γης και βελτίωση κτιρίων (€2.514.040), 

 β. θαλάσσιες κατασκευές (€6.460.040), 

 γ. γραφειακό και μηχανογραφικό εξοπλισμό (€956.610). 
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3. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (€1.400.000). 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του προϋπολογισμού, οι αρμόδιοι εκπρόσωποι της ΑΛΚ δήλωσαν μεταξύ 
άλλων ότι η πανδημική κρίση και οι δυσκολίες και προκλήσεις που αυτή επέφερε έπληξαν σε μεγάλο βαθμό τις 
λιμενικές δραστηριότητες και ως εκ τούτου η Αρχή αναγκάστηκε να λάβει αυστηρά και έκτακτα μέτρα, ώστε τα 
λιμάνια της Κύπρου να παραμείνουν ανοικτά και λειτουργικά.  

 Σημαντική επίσης πρόκληση για την Αρχή αποτελεί η εμπορικοποίηση των δραστηριοτήτων του 
λιμανιού της Λάρνακας, που είναι ένα δύσκολο εγχείρημα, το οποίο προϋποθέτει σημαντικές διαπραγματεύσεις 
και αφορά μεγάλο αριθμό εμπλεκομένων με διαφορετικά συμφέροντα.  Συναφώς, η ΑΛΚ, σε συνεργασία με το 
Υπουργείο Οικονομικών και το Υπουργείο Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, προβαίνει σε όλες τις 
απαραίτητες διαδικασίες για τη διασφάλιση των εργασιακών συμφερόντων και δικαιωμάτων όλων των 
επηρεαζόμενων υπαλλήλων. 

 Για το 2022 η ΑΛΚ έχει ως στόχο την ενδυνάμωση του ρυθμιστικού της ρόλου, διασφαλίζοντας τη 
συνέχιση της επιχειρησιακής της επάρκειας, βιωσιμότητας και κερδοφορίας. 

 Παράλληλα, τροχοδρομούνται αρκετές μεγάλες επενδύσεις, μεταξύ των οποίων η επέκταση της 
λιμενολεκάνης του λιμανιού του Λατσιού, νέο αγκυροβόλιο στη λιμενική περιοχή Ζυγίου και ανάπτυξη των 
γύρω τεμαχίων υπό τη διαχείριση της Αρχής, καθώς και αρκετές άλλες επενδύσεις στα λιμάνια Λεμεσού και 
Πάφου. 

 Κατά τη συζήτηση του θέματος, μέλη της επιτροπής υπέβαλαν σωρεία ερωτημάτων και ζήτησαν 
περαιτέρω διευκρινίσεις για επιμέρους ζητήματα, τα οποία αφορούν μεταξύ άλλων τη βιωσιμότητα και την 
οικονομική ευρωστία της Αρχής, καθώς και την επάρκεια των σταθερών εσόδων που εισπράττονται από τα 
λιμάνια Λεμεσού και Λάρνακας, τη σύμβαση παραχώρησης του λιμανιού Λεμεσού σε ιδιώτες διαχειριστές, τη 
συμφωνία για την ανάπτυξη της λιμενικής περιοχής Ζυγίου και την απόφαση του νέου διοικητικού συμβουλίου 
για αναστολή και ακύρωση της αδειοδότησης των συμβαλλόμενων με την Αρχή εταιρειών, την επέκταση του 
λιμανιού του Λατσιού και τη βιωσιμότητα του εν λόγω έργου, καθώς και την ανάπτυξη στην περιοχή Βασιλικού. 

 Για τα πιο πάνω θέματα ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου της ΑΛΚ δήλωσε μεταξύ άλλων ότι η 
Αρχή έχει προχωρήσει στην εμπορικοποίηση και όχι στην ιδιωτικοποίηση των λιμανιών, των οποίων παραμένει 
ιδιοκτήτης, έχοντας ρυθμιστικό και εποπτικό ρόλο. 

 Αναφορικά με τα σταθερά έσοδα υπό μορφή ενοικίων που λαμβάνονται από τα δύο λιμάνια, δήλωσε ότι 
αυτά ανέρχονται συνολικά στα €9,7 εκατομ. και κρίνονται απόλυτα ικανοποιητικά, ενώ η επέκταση του λιμανιού 
στο Λατσί, για την οποία έχει πραγματοποιηθεί μελέτη βιωσιμότητας, αναμένεται να είναι βιώσιμη και 
κερδοφόρα με προεξοφλητικό επιτόκιο 3% σε βάθος είκοσι πέντε χρόνων, παράλληλα με τις θετικές συνέπειες 
που το έργο θα επιφέρει στην ανάπτυξη της γύρω περιοχής γενικότερα. 

 Αναφορικά με την αναστολή και ανάκληση της αδειοδότησης των συμβληθέντων με την Αρχή εταιρειών 
στη βάση της συμφωνίας για τη λιμενική περιοχή Ζυγίου, ο ίδιος αξιωματούχος δήλωσε ότι το παρόν διοικητικό 
συμβούλιο θεωρεί ότι δε συντρέχουν πλέον νομικοί λόγοι οι οποίοι να το απαγορεύουν, συμπληρώνοντας ότι 
αυτό έγινε καθότι παραβιάστηκαν ουσιώδεις όροι του συμβολαίου από την πλευρά των εταιρειών. 

 Κατ’ επέκταση, όπως ο ίδιος δήλωσε, στα πλαίσια της σωστής διακυβέρνησης θα ήταν ορθότερο να 
ακολουθηθούν διαφορετικές διαδικασίες αδειοδότησης, προχωρώντας με προκήρυξη προσφορών, και 
συνεπώς το θέμα για την ΑΛΚ θεωρείται πλέον λήξαν, ενώ έχει ενημερωθεί σχετικά και ο Γενικός Ελεγκτής για 
το όλο ζήτημα, ο οποίος ενδεχομένως να προβεί σε δικούς του ελέγχους. 

 Σημειώνεται ότι ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου της ΑΛΚ δεσμεύτηκε να διαβιβάσει στην 
επιτροπή και γραπτώς απαντήσεις επί όλων των τεθέντων ζητημάτων. 

 Συνεπώς, η ΑΛΚ μέσω του αρμόδιου υπουργείου, με επιστολή ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2022, 
απέστειλε στην επιτροπή απαντήσεις για τα θέματα που είχαν τεθεί κατά τη σχετική συνεδρία της, τα οποία 
περιλαμβάνουν ενημέρωση για:  

1. τη σύμβαση παραχώρησης του λιμανιού Λεμεσού, 

2. την παραχώρηση άδειας χρήσης χερσαίου χώρου στη λιμενική περιοχή Ζυγίου, 

3. τις πρόνοιες της σύμβασης σε σχέση με το σιλό της Επιτροπής Σιτηρών, 

4. την προβλεπόμενη αύξηση των εξόδων της ΑΛΚ για τα έτη 2023 και 2024, 

5. τα έσοδα από την εμπορικοποίηση του λιμανιού της Λάρνακας, 

6. την ενοικίαση χώρων στην περιοχή Βασιλικού για τους ηλεκτροπαραγωγικούς σταθμούς, 

7. την επέκταση του λιμανιού στο Βασιλικό και στο Λατσί. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιον της, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο αναπληρωτής πρόεδρος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος, τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, το 
μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, καθώς και το μέλος της βουλευτής της 
Δημοκρατικής Παράταξης επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην 
ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού 
τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού 
της ΑΛΚ για το έτος 2022. 

 Στη βάση των πιο πάνω τοποθετήσεων, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της για σκοπούς λήψης τελικής απόφασης επί του 
νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Σενέκης; 

 Όχι;  Έν’ κατά λάθος; 

 Δεν υπάρχουν ομιλητές... 

 Ο κ. Καυκαλιάς. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Θα σταθώ στην παρέμβασή μου ουσιαστικά μόνο σε ένα σημείο.   

 Στην επιστολή που έχουμε στείλει ως ΑΚΕΛ διά του γενικού γραμματέα του κόμματός μας πριν από 
έναν περίπου μήνα, ζητώντας από τον Γενικό Εισαγγελέα να προχωρήσει στη διερεύνηση τυχόν ποινικών ή και 
άλλων ευθυνών για πράξεις ή παραλείψεις που προκύπτουν από τις συμβάσεις που έχει υπογράψει η 
κυβέρνηση με τις ιδιωτικές εταιρείες.  Να θυμίσω επίσης, κύριε Πρόεδρε, ότι όλο το σχετικό υλικό, 
συμπεριλαμβανομένης και της έκθεσης του Γενικού Ελεγκτή, που κάνει λόγο για πιθανές ποινικές ευθύνες, που 
μαζεύτηκε κατά τη συζήτηση στην επιτροπή Ελέγχου της Βουλής, έχει αποσταλεί στον Γενικό Εισαγγελέα από 
το 2018 με αίτημα ακριβώς να προχωρήσει στη διερεύνηση πιθανών ποινικών ευθυνών, ωστόσο μέχρι και 
σήμερα καμία αντίδραση δεν καταγράφεται ότι υπήρξε από τον Γενικό Εισαγγελέα.  Επί της ουσίας, κύριε 
Πρόεδρε, να πούμε ότι όλες οι εξελίξεις, όλα τα δεδομένα, η ίδια η πράξη και η ζωή έχουν αποδείξει ότι οι 
συμβάσεις που υπογράφτηκαν είναι προβληματικές, συνιστούν ένα έγκλημα εις βάρος του δημόσιου 
συμφέροντος.  Τελευταίο παράδειγμα οι κινήσεις από τη διαχειρίστρια εταιρεία για αυξήσεις στις χρεώσεις. 

 Και να πω ακόμα κάτι τελευταίο, κύριε Πρόεδρε, ένα τελευταίο σημείο, σίγουρα όχι του μεγέθους άλλων 
σκανδαλωδών περιπτώσεων που το κράτος καταβάλλει ενοίκια προς τους ιδιώτες για περιουσιακά στοιχεία του 
και δικές του υποδομές, αλλά έχει και τούτο τη σημασία του.  Συζητήσαμε προχτές στην επιτροπή Οικονομικών 
αίτημα για αποδέσμευση €90.000, για να γίνει μελέτη για στρατηγικό επενδυτή, να ετοιμαστούν οι όροι για 
στρατηγικό επενδυτή, για τα σιλό της επιτροπής Σιτηρών.  Και, προσέξτε, κύριε Πρόεδρε, έχουμε, το 
γνωρίζαμε, επιβεβαιώθηκε, το γεγονός ότι για τα σιλό της επιτροπής Σιτηρών, ιδιοκτησίας του κράτους, ενός 
ημικρατικού οργανισμού, το κράτος σήμερα καταβάλλει €280.000 προς τη διαχειρίστρια εταιρεία και αυτά 
βρίσκονται σε αχρησία.  Μάλιστα, σε έναν χρόνο υπάρχει ρήτρα ότι αυτό το ποσό θα αυξηθεί κατά 25%, θα 
πάμε στις €350.000.  Την ίδια στιγμή, ακούστε μια λεπτομέρεια, ακόμα και για τις αντένες τις Velister και του 
ΡΙΚ, που είναι τοποθετημένες στα σιλό, παίρνουν 50% οι διαχειριστές από το ενοίκιο. 

 Αυτά είναι τα έργα και οι ημέρες αυτής της κυβέρνησης, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κυρία Τσιρίδου, θα επαναλάβω την παράκλησή μου να ζητάτε τον λόγο από την αρχή.   

 Εντάξει! 

 Λοιπόν, κυρία Τσιρίδου. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΤΣΙΡΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ακούγοντας τον συνάδελφο πολύ προσεκτικά, θα ήθελα κι εγώ να επισημάνω ορισμένα σημεία σε 
σχέση με τα ζητήματα αυτά τα οποία έθεσε όσον αφορά το λιμάνι Λεμεσού. 
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 Καταρχάς, επειδή μιλάμε για την Αρχή Λιμένων Κύπρου και τον προϋπολογισμό της, να πούμε ότι, παρ’ 
όλες τις κρίσεις και την πανδημία, που εννοείται ότι έπληξαν και τις λιμενικές δραστηριότητες σε πολύ μεγάλο 
βαθμό, κατατίθεται ένας πλεονασματικός προϋπολογισμός.  Αλλά να πούμε πρώτα απ’ όλα ότι, όσον αφορά τα 
ζητήματα με το λιμάνι Λεμεσού, στα οποία αναφέρεται το ΑΚΕΛ, σήμερα το λιμάνι Λεμεσού είναι ένα λιμάνι που 
βάζει στα δημόσιά του ταμεία έσοδα €250 εκατομ., ενώ για την αντίστοιχη περίοδο, που ήταν υπό τη διαχείριση 
του κράτους, δεν έβαζε ούτε και €90 εκατομ.  Εταιρείες οι οποίες σήμερα προς όφελος του κόσμου έκαναν 
επενδύσεις €50 εκατομ. με στόχο τη βελτίωση, την ασφάλεια, την αυτοματοποίηση της εξυπηρέτησης στο 
λιμάνι μέσω και της ανάπτυξης των λογισμικών συστημάτων, μέσω συστημάτων ασφαλείας, καινούριων 
εξοπλισμών, είναι ένα λιμάνι που εξυπηρετεί σήμερα τόσο γρήγορα, στα δεκαοκτώ λεπτά, ενώ παλαιότερα 
βλέπαμε χρόνο αναμονής ακόμα και έξι ώρες.   

 Γι’ αυτά τα οποία συζητούν, όσον αφορά επιστολές προς τον Γενικό Εισαγγελέα, έχω την εντύπωση ότι 
είναι ζητήματα τα οποία ο ίδιος ο Γενικός Εισαγγελέας είμαι σίγουρη ότι μελετά και ερευνά και δεν είναι της 
ώρας, διότι ο ίδιος θα απαντήσει, όταν αυτά θα έρθουν στην επιφάνεια, και όσον αφορά την Αρχή Λιμένων 
Κύπρου να πούμε ότι βοηθά αυτή τη στιγμή και στην επόμενη, αν θέλετε, μεταρρύθμιση του λιμανιού 
Λάρνακας, του μεγαλύτερου έργου αυτή τη στιγμή, της μεγαλύτερης επένδυσης στην Κύπρο, με επένδυση €1,2 
δις, με συνεισφορά στο ΑΕΠ της χώρας €120 εκατομ. κάθε χρόνο, με τέσσερις χιλιάδες νέες ποιοτικές θέσεις 
εργασίας και με €15 δις συνεισφορά γενικότερα στην οικονομία του τόπου.  Αυτός ο οργανισμός συνεισφέρει 
σε όλα αυτά και, παρ’ όλο που βλέπουμε τις δραστηριότητες των δύο λιμανιών να εμπορικοποιούνται, 
συνεχίζει και τον επιχειρησιακό της ρόλο, που βλέπουμε ότι προχωρά και με επενδύσεις για την επέκταση στο 
λιμάνι του Λατσιού μετά βεβαίως από μελέτη βιωσιμότητας, δημιουργία αγκυροβολίου στη λιμενική περιοχή 
Ζυγίου, ανάπτυξη τεμαχίων στο λιμάνι της Λεμεσού και της Πάφου, επέκταση και δημιουργία κυματοθραύστη 
στο λιμάνι Πάφου.  Υπάρχει σημαντικός αριθμός έργων που αφορούν και τον ψηφιακό μετασχηματισμό της 
Αρχής Λιμένων.  Δε θα πρέπει λοιπόν να στοχοποιούμε τον οργανισμό, ιδιαίτερα μετά από τόσες σημαντικές 
μεταρρυθμίσεις που έχουν γίνει για το καλό του τόπου και για το καλό της οικονομίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Βέβαια, κανένας δε στοχοποίησε τον οργανισμό.  Έν’ κριτική στην κυβέρνηση που ασκήσαν όσοι 
ασκήσαν. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΤΣΙΡΙΔΟΥ: 

 Όι!  Διότι η Αρχή Λιμένων ήταν ένας οργανισμός ο οποίος εβοήθησε στην υλοποίηση αυτών των έργων 
και βεβαίως εσυμμετείχε σε όλα αυτά, επομένως, εννοείται ότι στοχοποιείται, όταν λέμε ότι υπάρχουν ποινικά 
αδικήματα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κυρία Τσιρίδου, εγώ θα πω απλώς ότι, επειδή είχα πολλές συναντήσεις με την Αρχή Λιμένων τα 
τελευταία χρόνια, τα στοιχεία τα οποία παρουσιάζετε δεν έχουν καμία σχέση με την πραγματικότητα.  

 Κύριε Στεφάνου. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Πρώτα, θέλω να πω κάτι αναφορικά με αυτό που έχει λεχθεί και από τους δύο συναδέλφους.  Η 
επιστολή που απέστειλα πριν έναν μήνα στον Γενικό Εισαγγελέα ήταν, για να τον υπενθυμίσω ότι το 2018, 
όταν η επιτροπή Ελέγχου εξέτασε την έκθεση του Γενικού Ελεγκτή για τη συμφωνία που έκαμε η κυβέρνηση 
του Συναγερμού με τις εταιρείες που τελικά ανάλαβαν το λιμάνι Λεμεσού, υπήρχαν μέσα και ενδεχομένως 
ποινικές και άλλες ευθύνες και τότε με απόφαση της επιτροπής Ελέγχου το στείλαμε στον Γενικό Εισαγγελέα.  
Σήμερα έχουμε 2022.  Με φωνή, με ακρόαση.  Επικοινώνησα και τηλεφωνικά με τον Γενικό Εισαγγελέα και 
έστειλα την επιστολή αυτή, την εκοινοποίησα και στην Πρόεδρο της Βουλής, γιατί;  Για μας είναι και θέμα 
θεσμικό.  Μα, είναι ποτέ δυνατόν η Βουλή των Αντιπροσώπων, ειδικά για τέτοια σοβαρά ζητήματα, να στέλνει 
επιστολές είτε προς θεσμούς και ανεξάρτητους αξιωματούχους είτε και προς την κυβέρνηση και υπουργούς για 
ζητήματα που εξετάζει και θέλει απαντήσεις και για τέσσερα χρόνια να μην έχει καμία, μα καμία, απάντηση;  
Αυτή είναι μια συμπεριφορά απαράδεκτη της εκτελεστικής εξουσίας ή και θεσμού προς έναν πολύ σημαντικό 
θεσμό, όπως είναι η νομοθετική εξουσία.  Αυτό είναι το θέμα. 

 Σε ό,τι αφορά δε την Αρχή Λιμένων Κύπρου, την οποία εμείς στηρίζουμε, έν’ εσείς που δεν τη στηρίζετε, 
εννοώ το κυβερνών κόμμα.  Να υπογραμμίσω ότι η Αρχή Λιμένων Κύπρου, όταν τελικά ιδιωτικοποιήθηκε το 
λιμάνι Λεμεσού, με έκθεσή της ήρθε εδώ στη Βουλή και είχε πει ότι διακυβεύεται η βιωσιμότητα της Αρχής 
Λιμένων Κύπρου, γιατί εστερήθηκε από ουσιαστικά έσοδα, και με μία σειρά από τοποθετήσεις τεκμηρίωσαν ότι 
τα έσοδα του κράτους είναι πολύ λιγότερα από αυτά που απέδιδε η Αρχή Λιμένων Κύπρου μέσω του λιμανιού 
Λεμεσού.  Η απάντηση από το κυβερνών κόμμα και από την κυβέρνηση τότε ήταν «περιμένετε τη συμφωνία να 
λειτουργήσει».  Είδαμε είνταλως λειτουργεί η συμφωνία, ούλλον προβλήματα, περισσότερα απ’ αυτά που 
υπήρχαν προηγουμένως. Εν πάση περιπτώσει, αυτά που υποσχόταν ο τότε υπουργός, ότι το λιμάνι Λεμεσού 
θα γίνει περιφερειακός κόμβος, έφυαν δκυο εταιρείες από τις τρεις που ήταν στο λιμάνι της Λεμεσού, ότι θα 
εφτήνιζαν οι υπηρεσίες, έχουν ακριβώσει οι περισσότερες υπηρεσίες και τα κόμιστρα, παραπονιέται και ο 



1300 

οικονομικός επιχειρηματικός κόσμος με επιστολές του ΚΕΒΕ και της ΟΕΒ, όχι του ΑΚΕΛ, της ΟΕΒ και του 
ΚΕΒΕ, ότι πληρώνουν πολύ ακριβά αυτές τις υπηρεσίες.  Ε, πέστε μας λοιπόν πώς εβοήθησε την κυπριακή 
οικονομία η ιδιωτικοποίηση του λιμανιού Λεμεσού, για να καταλάβουμε τζι’ εμείς!   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, εγώ δεσμεύομαι από τις αποφάσεις της Σύσκεψης των Αρχηγών και των Εκπροσώπων των 
Κομμάτων που εμίλησαν για πέντε λεπτά μάξιμουμ.  Εξεφύγαμε.   

 Κυρία Τσιρίδου, έχετε ενάμισι λεπτό, το υπόλοιπο του χρόνου που έχετε πάρει. 

 Αλλά, δε θα επιτρέψω σε κανέναν στη συνέχεια της συζήτησης να πάρει συνολικά πάνω από τον χρόνο 
που έχει αποφασίσει η σύσκεψη.  Έχουμε συναδέλφους που θέλουν να πάνε στις επαρχίες τους. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΤΣΙΡΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ για την άδεια, αλλά σίγουρα δεν μπορούν να μείνουν αναπάντητα αυτά που 
ακούσαμε. 

 Η εμπορικοποίηση του λιμανιού Λεμεσού όχι μόνο δεν έβγαλε το κράτος από την εξίσωση, αλλά 
αντίθετα ισχυροποίησε τα οφέλη για τα δημόσια ταμεία, που εισπράττουν το 63% επί των εσόδων από το 
τερματικό εμπορευματοκιβωτίων και το 52% των εσόδων από το τερματικό γενικού φορτίου και κρουαζιέρας.  
Ο Δημοκρατικός Συναγερμός προτείνει και προωθεί λύσεις που αφήνουν όλες τις πλευρές με το μέγιστο των 
ωφελημάτων και πρέπει να αντιληφθούμε ότι το κράτος αυτή τη στιγμή είναι ο μεγαλύτερος, αν θέλετε, 
συνέταιρος στις δραστηριότητες του λιμανιού Λεμεσού και νομίζω ότι μετά από τέσσερα χρόνια ήταν πολύ 
λογικό να έχουμε, εννοείται, αρκετές ανησυχίες και από τον οργανισμό ο οποίος εδιαχειριζόταν τα λιμάνια, αλλά 
τέσσερα χρόνια μετά νομίζω ότι οι αριθμοί μιλούν από μόνοι τους, με €250 εκατομ. αντί €90 εκατομ.  Και 
νομίζω ότι αυτό θα πρέπει να το λάβουμε πολύ σοβαρά υπόψη και ακριβώς, παρ’ όλο που ο οργανισμός 
ανησυχούσε, τελικά όχι μόνο τα έσοδα είναι υπερδιπλάσια,  αλλά βλέπουμε αντίθετα ότι και επιχειρησιακά ο 
ρόλος της Αρχής ενισχύεται και εισπράττει και από ευρωπαϊκά ταμεία με πολύ συνετή πολιτική, αλλά και 
αναβαθμίζει τον ρόλο τον εποπτικό της και τον ρυθμιστικό, ο οποίος είναι και ο σημαντικότερος αυτή τη στιγμή, 
διότι τα λιμάνια της κάθε χώρας θα πρέπει να έχουν έναν επόπτη, ο οποίος θα ρυθμίζει τις δραστηριότητες.  
Και, ναι, ενισχύεται και αυτός ο ρόλος της Αρχής Λιμένων και θα πρέπει να το τονίσουμε.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, προχωρούμε με τη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Λιμένων Κύπρου ποσού ύψους €30.413.190 για τη χρήση 
του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου, 2022.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων ομάδων δαπανών για την κάλυψη του ελλείμματος 
άλλων ομάδων δαπανών κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Ειδικές μισθοδοτικές ρυθμίσεις.  Άρθρο 5. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 6. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 7. 

 Εναλλαξιμότητα.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη εκτάκτων αναγκών.  Άρθρο 9. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 10. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 11. 

 Απασχόληση συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 12. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια και λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των 
εσόδων.  Άρθρο 13. 

 Κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 14. 

 Δημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 15. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 15; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 15 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου του 2022 
Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου του 2022 Νόμος του 2021». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου ποσού ύψους 
€73.937.954 για τη χρήση του οικονομικού έτους 2022. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2022 Νόμος του 2021» 

Παρόντες:  

 Χρύσανθος Σαββίδης, αναπλ. πρόεδρος Χρίστος Χριστοφίδης 
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 Γιώργος Κάρουλλας Χρίστος Χριστόφιας 

 Πρόδρομος Αλαμπρίτης Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τέσσερις 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 2, 9, 16 και την 21η Φεβρουαρίου 2022.  Στο πλαίσιο της μελέτης 
του νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, του Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και 
Προσωπικού του ίδιου υπουργείου, της Ελεγκτικής Υπηρεσίας, του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(ΤΕΠΑΚ), της Συντεχνίας Ακαδημαϊκού Προσωπικού του ΤΕΠΑΚ (ΣΑΠ-ΤΕΠΑΚ) και της Φοιτητικής Ένωσης 
του ΤΕΠΑΚ (ΦΕΤΕΠΑΚ).  

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της εξέτασης του νομοσχεδίου παρευρέθηκαν επίσης ο πρόεδρος της 
επιτροπής κ. Παύλος Μυλωνάς και τα μέλη της κ. Μάριος Μαυρίδης, Αντρέας Καυκαλιάς, Ανδρέας Αποστόλου 
και Ανδρέας Θεμιστοκλέους.  

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του ΤΕΠΑΚ για το έτος 2022.  

 Ο προϋπολογισμός του ΤΕΠΑΚ για το έτος 2022 είναι ισοσκελισμένος και προβλέπει δαπάνες ύψους 
€73.937.954 και έσοδα του ίδιου ύψους. 

 Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες του ΤΕΠΑΚ για το έτος 2022 αφορούν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα:  

1. Τρέχουσες δαπάνες (€32.962.593). 

2. Λειτουργικές δαπάνες (€5.542.765). 

3. Διαχειριστικά έξοδα (€6.146.303). 

4. Κεφαλαιουχικές δαπάνες (€6.571.273). 

5. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (€22.715.020). 

 Τα προϋπολογιζόμενα έσοδα του ΤΕΠΑΚ για το έτος 2022 αφορούν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα:  

1. Κυβερνητική χορηγία (€42.000.000). 

2. Προπτυχιακά δίδακτρα (€7.300.000). 

3. Τέλη/Δίδακτρα και άλλα δικαιώματα (€958.610). 

4.  Εισοδήματα από εκμετάλλευση περιουσίας (€200.000). 

5.  Χρηματοδότηση για εξωτερικά ερευνητικά ή άλλα προγράμματα/έργα (€19.000.000). 

6.  Εισφορές, δωρεές, χορηγήματα, κληροδοτήματα κ.ά. (€2.000.000). 

7.  Χρηματοδότηση για παροχή κρατικών υποτροφιών σε δικαιούχους (€150.000). 

8. Χρηματοδότηση διαρθρωτικών προγραμμάτων και σχεδίων (€500.000). 

9.  Πρόνοια πιστώσεων για φιλοδωρήματα/εφάπαξ από τον δημόσιο και ευρύτερο δημόσιο τομέα-αναλογία 
δημοσίου (€329.344). 

10.  Έσοδα από διαχειριστική χρέωση (€1.000.000). 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που περιλαμβάνονται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, ο 
υπό συζήτηση προϋπολογισμός καταρτίστηκε ύστερα από διαβούλευση που πραγματοποιήθηκε μεταξύ του 
Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, του ΤΕΠΑΚ, του Υπουργείου Οικονομικών και του 
Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού του ίδιου υπουργείου επί τη βάσει της παρούσας 
δημοσιονομικής κατάστασης του κράτους, των προτεραιοτήτων του ΤΕΠΑΚ, καθώς και των ειλημμένων 
υποχρεώσεών του για την ομαλή λειτουργία και τη σταδιακή και απρόσκοπτη ανάπτυξή του όπως αυτή έχει 
προγραμματιστεί. 

 Σύμφωνα επίσης με τα πιο πάνω στοιχεία, η κρατική χορηγία για το 2022 θα τύχει χειρισμού όπως και 
κατά τον προηγούμενο χρόνο, δηλαδή θα παραμείνει κατ’ εξαίρεση η υπέρβαση των €2.000.000 και κατόπιν 
της σχετικής έγκρισης του Υπουργικού Συμβουλίου θα ανέρχεται στα €42.000.000.  Σημειώνεται ότι η κάλυψη 
της πιο πάνω υπέρβασης θα γίνει από εξοικονομήσεις του προϋπολογισμού του ΤΕΠΑΚ για το 2022 ή και από 
εξοικονομήσεις του Υπουργείου Οικονομικών.  

 Περαιτέρω, με βάση επίσης τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το Υπουργείο 
Οικονομικών με επιστολή του ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2021 συμφώνησε με την προώθηση του 
προϋπολογισμού του ΤΕΠΑΚ, υπό την προϋπόθεση ενσωμάτωσης σε αυτόν συγκεκριμένων παρατηρήσεων 
που υπέβαλε τόσο το Υπουργείο Οικονομικών όσο και το Τμήμα Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού.  
Σημειώνεται ότι οι πιο πάνω παρατηρήσεις οι οποίες ενσωματώθηκαν στον προϋπολογισμό αφορούσαν 
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μεταξύ άλλων τη μείωση της χορηγίας για το έτος 2024 κατά €2 εκατομ., ώστε να παραμείνει στα ίδια επίπεδα 
με τα έτη 2022 και 2023, την αναπροσαρμογή των εσόδων και δαπανών για τον ισοσκελισμό του 
προϋπολογισμού για τα έτη 2022, 2023 και 2024, την αφαίρεση των προνοιών που αφορούν στην ανέγερση 
νέων εστιών και τη διατήρηση της υπέρβασης των €2 εκατομ. στην κρατική χορηγία για το έτος 2022.   

 Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας με επιστολή του 
ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2022 απέστειλε στην επιτροπή αναθεωρημένο πίνακα των δελτίων δαπανών του 
προϋπολογισμού, σε σχέση με συγκεκριμένη μεταφορά ποσών από το άρθρο 101(8) του κεφαλαίου 1(03) στο 
άρθρο 101(9) του ίδιου κεφαλαίου.    

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του προϋπολογισμού ενώπιον της επιτροπής ο Αντιπρύτανης Ακαδημαϊκών 
Υποθέσεων του ΤΕΠΑΚ αναφέρθηκε στο έργο και στους στόχους του πανεπιστημίου για την περαιτέρω 
ανάπτυξή του.  Ειδικότερα, επισήμανε ότι ο προϋπολογισμός για το έτος 2022 συνάδει πλήρως με το 
στρατηγικό πλάνο του πανεπιστημίου, καθώς και το πνεύμα των περιορισμών που τέθηκαν από το Υπουργείο 
Οικονομικών.  Όπως επίσης ανέφερε, η αύξηση που παρατηρείται στις δαπάνες του φετινού προϋπολογισμού 
οφείλεται στην αύξηση των κεφαλαιουχικών δαπανών και αφορούν μεταξύ άλλων τα κατασκευαστικά και 
βελτιωτικά έργα και τις συμβατικές υποχρεώσεις του ΤΕΠΑΚ.  Περαιτέρω, επισήμανε ότι η κτιριολογική 
ανάπτυξη του ΤΕΠΑΚ κρίνεται επιβεβλημένη, καθώς επείγει η άμεση κάλυψη των στεγαστικών αναγκών του, 
καθώς και ο απεγκλωβισμός από τα πολύ υψηλά ενοίκια.   

 Στο πλαίσιο επίσης της συζήτησης του προϋπολογισμού η επιτροπή ζήτησε πρόσθετα στοιχεία και 
επεξηγήσεις και υπέβαλε ερωτήματα προς τους αρμοδίους σε σχέση με τις πρόνοιές του.  Ειδικότερα, τα 
ερωτήματα αυτά αφορούσαν μεταξύ άλλων την ένταξη του Ανώτερου Ξενοδοχειακού Ινστιτούτου Κύπρου 
(ΑΞΙΚ) στο ΤΕΠΑΚ, την ίδρυση νέων σχολών και τη μεταφορά υφιστάμενων σε άλλες πόλεις, τις εγγραφές και 
αποφοιτήσεις φοιτητών, την ανέγερση ιδιόκτητων κτιριακών εγκαταστάσεων, τις καταγγελίες για την εξέταση 
των καταγγελιών ενώπιον της Επιτροπής Πειθαρχικού Ελέγχου Ακαδημαϊκών, τις καταγγελίες για έλλειψη 
διαβούλευσης της πρυτανείας με την ΣΑΠ-ΤΕΠΑΚ, τη μισθοδοσία και τους όρους εργασίας του προσωπικού 
του ΤΕΠΑΚ, το κόστος ενοικίασης κτιρίων από το ΤΕΠΑΚ, τις φοιτητικές εστίες, τη στρατηγική διεθνοποίησης 
του ΤΕΠΑΚ, την ύπαρξη τυχόν έρευνας του ΤΕΠΑΚ για την επαγγελματική αποκατάσταση των αποφοίτων του 
και τις επιπτώσεις της πανδημίας στην επίδοση των φοιτητών. 

 Σημειώνεται ότι ο πρύτανης του ΤΕΠΑΚ με επιστολές του ημερομηνίας 7 και 14 Φεβρουαρίου 2022 
απέστειλε στην επιτροπή στοιχεία σε σχέση με τα υποβληθέντα ερωτήματα.  

 Με βάση τα πιο πάνω η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, αφού διεξήλθε τις 
επιμέρους πρόνοιες του προϋπολογισμού και επέφερε όλες τις αναγκαίες  νομοτεχνικές διορθώσεις κατέληξε 
στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο αναπληρωτής πρόεδρος της μέλος της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, τα 
μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, καθώς και το μέλος 
της βουλευτής της Δημοκρατικής Παράταξης επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί του προϋπολογισμού 
κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού τάχθηκαν υπέρ της 
ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου για το έτος 2022. 

 Στη βάση των πιο πάνω τοποθετήσεων η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού με την 
παρούσα έκθεσή της υποβάλλει το υπό αναφορά νομοσχέδιο στην ολομέλεια του σώματος για λήψη τελικής 
απόφασης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Να πάρουμε έναν κατάλογο. 

 Η παράκλησή μου, όσοι θα μιλήσετε ζητήστε τον λόγο από την αρχή, για να μπορέσουμε να κάνουμε 
τον κατάλογο των ομιλητών. 

 Λοιπόν, ο κ. Παπαγιάννης, ο κ. Σαββίδης, ο κ. Αποστόλου, ο κ. Χριστοφίδης, ο κ. Αλαμπρίτης. 

 Ναι, κύριε Μυλωνά. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι η Σύσκεψη των Αρχηγών επιχειρεί να βάλει ένα όριο, ένα πλαίσιο στην ασυδοσία 
που πολλές φορές μάς χαρακτηρίζει όλους τους βουλευτές, αλλά έχω την εντύπωση ότι πιέζουμε πολύ την 
ελευθερία και τη δημοκρατία του λόγου, εάν κάθε τρεις και λίγο η Σύσκεψη των Αρχηγών επιβάλλει αυτά τα 
ωράρια λειτουργίας και έκφρασης των βουλευτών.   
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 Επιτρέψετέ μου, κύριε Πρόεδρε, σεβαστή η απόφασή σας, αλλά θέλω να ακουστεί η μικρή μειοψηφία, 
που είμαι εγώ, ένας βουλευτής.  Δεν είναι κομψό να ακούει η κοινωνία τους βουλευτές να βιάζονται. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έν’ ειδική μέρα σήμερα, κύριε Μυλωνά, και αντιλαμβάνομαι ότι γι’ αυτό τον λόγο η Σύσκεψη Αρχηγών 
έθεσε αυτά τα όρια.  Βέβαια, εγώ θυμούμαι ότι εδώ και δεκαετίες η Βουλή, για να μπορέσει να λειτουργήσει όσο 
το δυνατόν πιο ομαλά, καθορίζει κάποια πλαίσια.  Και δεν είναι μόνο η Βουλή των Αντιπροσώπων στην Κύπρο 
που καθορίζει πλαίσια, το ίδιο το Ευρωκοινοβούλιο βάλλει πολύ πιο στενά περιθώρια, πρέπει να πω.  Δεν 
ήμουν στη Σύσκεψη, αλλά νομίζω ότι σωστά κάμνει η Σύσκεψη και καθορίζει ένα πλαίσιο συζήτησης χρονικό, 
δίχως αυτό να σημαίνει βέβαια ότι, αν υπάρχει κάτι το πολύ σημαντικό να λεχθεί, θα το σταματήσουμε.  Αλλά, 
να έν’ κάτι το πολύ σημαντικό. 

 Λοιπόν, συμπληρώθηκε ο κατάλογος;  Πέντε άτομα, θυμούμαι εγώ, είχαν ζητήσει τον λόγο. 

 Ο κ. Παπαγιάννης. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Θα στηρίξουμε τον προϋπολογισμό του ΤΕΠΑΚ.  Όμως, θα θέλαμε να καταγγείλουμε δημόσια ακόμη μια 
φορά ότι, κατά τη δική μας άποψη, θεωρούμε αδικαιολόγητο και αδιανόητο τον διαχωρισμό περίπου του 25% 
των φοιτητών από το δικαίωμα να έχουν φυσική παρουσία στο πανεπιστήμιο με την αιτιολόγηση ότι δεν έχουν 
εμβολιαστεί.  Κανένας δεν έχει το δικαίωμα να παρεμποδίσει τον οποιονδήποτε από το να έχει ισότιμη 
αντιμετώπιση με τους υπόλοιπους και θεωρούμε, έστω και την υστάτη, ότι πρέπει αυτό να εφαρμοστεί και στη 
συνέχεια όσοι έχουν χάσει μαθήματα να μην έχουν άλλα προβλήματα, όπως δεχόμαστε κάθε μέρα 
καταγγελίες. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αποστόλου. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Όντας απόφοιτος ελληνικού δημόσιου πανεπιστημίου, αναγνωρίζω πλήρως τον ρόλο που 
διαδραματίζουν τα δημόσια πανεπιστήμια σε ένα κράτος και οφείλω να πω ότι ορθά το κράτος μας στηρίζει και 
το Πανεπιστήμιο Κύπρου και το ΤΕΠΑΚ και το Ανοικτό Πανεπιστήμιο.  Γι’ αυτό και θα ψηφίσουμε τους 
προϋπολογισμούς των δύο κρατικών πανεπιστημίων, γιατί όντως προσφέρουν υψηλής ποιότητας δημόσια 
παιδεία στους νέους μας. 

 Όμως, κύριε Πρόεδρε, οφείλω να πω ότι, κατά τη δική μου ταπεινή άποψη, τα δημόσια πανεπιστήμια 
δεν έχουν μόνο ρόλο σε μια κοινωνία να διαδραματίσουν στηρίζοντας τους νέους μας και δίνοντας δωρεάν 
δημόσια παιδεία· έχουν και κάποιον άλλο ρόλο να διαδραματίσουν.  Θα αναφέρω εν συντομία δύο από αυτούς 
τους άλλους ρόλους και θα σας πω την άποψή μου.  Ο ένας είναι το θέμα που αφορά την έρευνα.  Και οφείλω 
να πω ότι και το ΤΕΠΑΚ και το Πανεπιστήμιο Κύπρου τα τελευταία χρόνια διαδραματίζουν σπουδαίο ρόλο με 
τον επαναπατρισμό πολλών ερευνητών Κυπρίων ακαδημαϊκών που έρχονται για έρευνα πλέον στην Κύπρο.  
Με μεγάλη μου χαρά επισκέφθηκα το προηγούμενο διάστημα το Πανεπιστήμιο Κύπρου και είδα τον τρόπο με 
τον οποίο αναπτύσσεται το Ινστιτούτο Έρευνας Καρκίνου στο Πανεπιστήμιο Κύπρου, το οποίο -τον Σεπτέμβρη 
λειτουργούν τα νέα κτίρια- αναμένεται να εργοδοτήσει εκατό πενήντα νέους ερευνητές, δεκάδες εκ των οποίων 
θα επαναπατρισθούν στην Κύπρο για το θέμα της έρευνας για τον καρκίνο, όπως και το ΤΕΠΑΚ, που 
δημιουργεί πολλά ερευνητικά εργαστήρια και εργοδοτεί πολλούς Κυπρίους και Ελλαδίτες ερευνητές. 

 Το άλλο όμως σημαντικό που οφείλουν να κάνουν τα δημόσια πανεπιστήμια είναι το να δίνουν ώθηση 
για ανάπτυξη από άκρη σε άκρη σε όλη την πατρίδα μας, σε όλη την Κύπρο.  Οφείλω να πω εδώ ότι το ΤΕΠΑΚ 
-και με τη λειτουργία του ΑΞΙΚ στην Πάφο, αλλά και με την πρόσφατη συμφωνία με τον δήμο Λάρνακας για 
ανάπτυξη μεταπτυχιακών προγραμμάτων στη Λάρνακα- αντιλαμβάνεται αυτό τον ρόλο και, εκτός από τη 
Λεμεσό, δίνει προοπτικές ακαδημαϊκής ανάπτυξης και σε άλλες πόλεις.  Αυτό όμως δεν το κάνει το 
Πανεπιστήμιο Κύπρου δυστυχώς.  Και δε θα μιλήσω μόνο ως βουλευτής της Λάρνακας· θα μιλήσω και ως 
Κύπριος πολίτης.  Είχε δοθεί μια δέσμευση στη Λάρνακα για τη δημιουργία… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Βέβαια, συζητούμε για τον προϋπολογισμό του ΤΕΠΑΚ. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: 
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 Ναι, το γνωρίζω, απλώς εν συντομία, Πρόεδρε, θα ήθελα να αναφερθώ και στα δύο πανεπιστήμια, για 
να μην τοποθετηθώ μετά για το Πανεπιστήμιο Κύπρου.   

 Το Πανεπιστήμιο Κύπρου είχε δώσει μια δέσμευση απέναντι στη Λάρνακα για τη δημιουργία της Σχολής 
Θαλάσσιων Επιστημών και Τεχνολογίας στη Λάρνακα.  Αυτή η υπόσχεση φαίνεται να έχει αθετηθεί και είναι 
κάλεσμα το οποίο κάνουμε όχι μόνο εγώ· όλοι οι βουλευτές, όχι μόνο της επαρχίας Λάρνακας και της 
επιτροπής Παιδείας.  Είμαι σίγουρος -και οι υπόλοιποι συνάδελφοι- ότι θα αντιληφθεί και το Πανεπιστήμιο 
Κύπρου, όπως και το ΤΕΠΑΚ, αυτό του τον ρόλο.   

 Κλείνοντας, οφείλω να πω ότι ως ΕΔΕΚ θα συνεχίσουμε να στηρίζουμε τα δημόσιά μας πανεπιστήμια, 
γιατί πραγματικά πιστεύουμε ότι ένας από τους πυλώνες ανάπτυξης και ευημερίας μιας χώρας είναι να 
προσφέρει δημόσια και δωρεάν παιδεία σε όλα τα επίπεδα, δωρεάν παιδεία στα παιδιά της.  Γι’ αυτό θα 
ψηφίσουμε, όπως ψηφίσαμε και τον προϋπολογισμό του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου, και τον 
προϋπολογισμό του ΤΕΠΑΚ και τον προϋπολογισμό του Πανεπιστημίου Κύπρου. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Αποστόλου. 

 Ο κ. Σαββίδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, ένα λεπτό, κύριε Σαββίδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Επειδή αναπόφευκτα με τον ένα ή τον άλλο τρόπο συνδέονται τα δύο θέματα, ίσως, αν επιτρέψετε, απ’ 
εδώ και πέρα τζιαι, αν θέλουν και οι υπόλοιποι που πήραν τον λόγο ήδη να μιλήσουν σε μια ενιαία συζήτηση 
και για τα δύο πανεπιστήμια, επειδή είναι παρόμοιες και κοινές οι αναφορές, θα ήταν… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Είμαστε στη μέση… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Όπως νομίζετε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αν θέλετε, μπορείτε να το κάνετε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Απλώς, για να μην ξανακάνουμε την ίδια συζήτηση στο επόμενο θέμα, αν δέχονται και οι συνάδελφοι…   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Συμφωνούμε. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι παρόμοια τα θέματα βεβαίως, αλλά είναι διαφορετικοί και οι προϋπολογισμοί και τα 
θέματα που αφορούν τα πανεπιστήμια.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, να δούμε, να το αφήσουμε στους ομιλητές.  Αν θέλουν να τοποθετηθούν τωρά, να 
τοποθετηθούν, αλλιώς έχουν κάθε δικαίωμα, επειδή ξεκίνησε η συζήτηση, να το πράξουν και στη συνέχεια. 

 Κύριε Σαββίδη. 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Τόσο το Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου όσο και το ΤΕΠΑΚ έχουν βοηθήσει στην ανάπτυξη της 
τριτοβάθμιας εκπαίδευσης στον τόπο.  Βοήθησαν στο να μείνουν τα παιδιά μας εδώ στην Κύπρο και τα οφέλη 
είναι πολύ ευεργετικά για την ίδια την οικονομία.  Κατάφεραν να φέρουν πάρα πολλά ερευνητικά προγράμματα, 
με αποτέλεσμα να αναπτυχθεί η έρευνα.  Βλέπουμε να αναπτύσσονται και σε θέματα υποδομών, βλέπουμε το 
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ΤΕΠΑΚ να επεκτείνεται και σε άλλες πόλεις, όπως η επαρχία της Πάφου με τη Σχολή Τουρισμού, και γι’ αυτό 
έχουμε ιδιαίτερη χαρά, γιατί μετά από τόσα χρόνια προσπάθειας το ΤΕΠΑΚ έρχεται στην Πάφο.  Αλλά 
υπάρχουν και πολλά τρωτά, θα έλεγα, όπως, για παράδειγμα, η Πολυτεχνική Σχολή του Πανεπιστημίου 
Κύπρου από το 2015.  Είμαστε στο 2022 και δεν ξέρει κανείς πότε θα ολοκληρωθεί αυτό το έργο.  Δεν 
μπορούμε να ακούμε και να βλέπουμε μισθοδοσίες των €220.000, οι οποίες €220.000 προκύπτουν μέσα από 
σταθερή μισθοδοσία των €80.000 και άλλες €140.000 από ερευνητικά προγράμματα.  Είναι πρόκληση προς 
τον κόσμο.  Ίσως πρέπει να σκεφτούν και οι ίδιοι οι πανεπιστημιακοί, να μπει με μέγιστη αμοιβή για όλα αυτά 
τα ερευνητικά προγράμματα.  Δε θέλουμε να βλέπουμε εκτιμήσεις λανθασμένες, όπως, για παράδειγμα, όταν 
στην επιτροπή ζητήσαμε να μας δοθεί η κοστολόγηση της δημιουργίας πανεπιστημιακής σχολής στη Λάρνακα, 
μας είχαν πει στην αρχή €15 εκατομ.  Και, όταν ζητήσαμε τεκμηρίωση, μας είπαν για €101 εκατομ.  Τελικά, για 
όλες αυτές τις διακηρύξεις της κυβέρνησης, ότι «θα φτιάξουμε πανεπιστημιακή σχολή στη Λάρνακα», ήρθε το 
Υπουργείο Παιδείας και λέει:  «Όχι, δεν μπορούμε, γιατί δεν έχουμε τα χρήματα».  Αυτό δεν υποδηλοί 
σοβαρότητα. 

 Τα υπόλοιπα θα τα αφήσω στον συνάδελφο Παύλο Μυλωνά. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Χριστοφίδης. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

 Να πούμε δυο κουβέντες για το ΤΕΠΑΚ, κύριε Πρόεδρε, τζιαι, αν χρειαστεί, να επανέλθουμε για το 
Πανεπιστήμιο Κύπρου.  Θέλω να σημειώσω καταρχάς ότι τα πανεπιστήμιά μας είναι ίσως ό,τι καλύτερο συνέβη 
σε αυτό τον τόπο τις τελευταίες δεκαετίες, τα τελευταία χρόνια.  Εκτός από την ώθηση που δόθηκε στην 
έρευνα, στην καινοτομία, χάρη στο γεγονός ότι όντως είναι ο μεγαλύτερος εργοδότης νέων επιστημόνων, έχουν 
δώσει μια ώθηση τζιαι μια ελπίδα σε χιλιάδες νέους στον τόπο μας.  Πρέπει να πω ότι η δική μας η εκτίμηση 
είναι ότι το ΤΕΠΑΚ βρίσκεται σε έναν πολύ καλό δρόμο.  Παίζει έναν πρωταγωνιστικό ρόλο στη δημιουργία του 
Ευρωπαϊκού Τεχνολογικού Πανεπιστημίου, υπάρχει μια συνεχόμενη προσπάθεια εξορθολογισμού που 
απεικονίζεται τζιαι στον προϋπολογισμό.  Υπάρχει μια εξωστρέφεια σε άλλες επαρχίες, υπάρχουν όμως και 
προβλήματα.  Είναι πολύ καλά γνωστό ότι το ΤΕΠΑΚ αντιμετωπίζει σοβαρό πρόβλημα με τα κτίριά του και 
αντιμετωπίζει πρόβλημα στο να παραμείνει ή να παραμείνει μεγάλο κομμάτι του ΤΕΠΑΚ στο κέντρο της 
Λεμεσού, που είναι πανθομολογουμένως μια σημαντική ώθηση για την πόλη.   

 Ταυτόχρονα, θέλω να σημειώσω δύο, κατά την άποψή μας, πολύ σοβαρά ζητήματα, τα οποία έχουν να 
κάνουν με τους πρωταγωνιστές της πανεπιστημιακής εκπαίδευσης, τους φοιτητές.  Το πρώτο είναι το ύψος 
των ενοικίων και η αργοπορία για δημιουργία φοιτητικών εστιών στα δημόσια πανεπιστήμια, ιδιαίτερα στη 
Λεμεσό, με τα γνωστά ύψη στα ενοίκια.  Το πρόβλημα είναι πολύ πολύ σοβαρό.  Τζιαι το δεύτερο πρόβλημα, 
το οποίο, αντιλαμβάνομαι, όσοι από εμάς ερχόμαστε σε επαφή με νέους και νέες το ξέρουμε πολύ καλά, είναι 
το εξής:  Λόγω μειωμένων κονδυλίων στο φοιτητικό πακέτο και της μοριοδότησης που γίνεται, βοήθεια 
παίρνουν συνήθως εκείνο το κομμάτι των πολύ φτωχών φοιτητών οι οποίοι παίρνουν τα περισσότερα μόρια.  
Υπάρχει όμως ένα άλλο μεγάλο κομμάτι της φοιτητικής μας νεολαίας που έχει πολύ μεγάλη ανάγκη, αλλά δεν 
μπορεί να πάρει στήριξη.  Τζιαι είναι παράκληση για ακόμα μια φορά προς την κυβέρνηση, ιδιαίτερα μέσα σε 
αυτές τις δύσκολες συνθήκες που ζούμε, να ξαναδεί το θέμα της κρατικής φοιτητικής μέριμνας.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Αλαμπρίτη. 

ΠΡΟΔΡΟΜΟΣ ΑΛΑΜΠΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Αναγνωρίζουμε το σημαντικότατο ερευνητικό και εκπαιδευτικό έργο που επιτελούν τα δημόσια 
πανεπιστήμια στην Κύπρο.  Είναι απόλυτα αναγκαία η συνέχιση του αναπτυξιακού τους πλάνου, για να 
ανταποκρίνεται στις ανάγκες της κοινωνίας και τη διασύνδεση με την αγορά εργασίας.  Στόχος μας πρέπει να 
είναι η διεθνοποίηση των πανεπιστημίων μας με προγράμματα σπουδών σε άλλες γλώσσες, η σύνδεση των 
πανεπιστημίων με την αγορά εργασίας και η δημιουργία τμημάτων που να ανταποκρίνονται στις θέσεις 
εργασίας τις οποίες ζητά η σύγχρονη κοινωνία.   

 Θέλω να χαιρετίσω την εξαγγελία του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου για επέκταση στην Πάφο.  
Θεωρούμε ιδιαίτερα σημαντική και την εξαγγελία, την πρόθεση για μεταπτυχιακά προγράμματα στη Λάρνακα.  
Γενικότερα, συμβάλλουν τα πανεπιστήμια, το Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο, το Πανεπιστήμιο Κύπρου, στη 
δημιουργία ποιοτικών θέσεων εργασίας μέσα από άντληση ευρωπαϊκών προγραμμάτων, τα οποία είναι πολύ 
σημαντικά για τον τόπο μας και στηρίζουν την τοπική οικονομία.   
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 Ευχαριστώ.   

 Αν χρειαστεί μετά, να επανέλθουμε για το Πανεπιστήμιο Κύπρου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου ποσού που δεν 
υπερβαίνει τα €73.937.954 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2022.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια δαπανών.  Άρθρο 6. 

 Όροι και άλλη ορολογία που χρησιμοποιείται στον παρόντα Νόμο.  Άρθρο 7. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού/εκλογής, προαγωγής/ανέλιξης και πρώτου 
διορισμού/εκλογής και προαγωγής/ανέλιξης.  Άρθρο 9. 

 Απαγόρευση προσλήψεων ωρομίσθιου προσωπικού και προσωπικού για την κάλυψη εποχιακών και 
έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 10. 

 Απαγόρευση εργοδότησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 11. 

 Εναλλαξιμότητα.  Άρθρο 12. 

 Δημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 13. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 14. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 15. 

 Παροχή άτοκου δανείου.  Άρθρο 16. 

 Εφαρμογή διατάξεων για μείωση απολαβών και μη παραχώρηση προσαυξήσεων.  Άρθρο 17. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 17; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 17 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
του 2022 Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Αντιλαμβάνομαι, με τριάντα μία ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται. 

 Προχωρούμε στο έκτο θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου 
του 2022 Νόμος του 2022».   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Πανεπιστημίου Κύπρου ποσού ύψους €163.640.000 για τη 
χρήση του οικονομικού έτους 2022. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2022 Νόμος του 2022» 

Παρόντες:  

 Χρύσανθος Σαββίδης, αναπλ. πρόεδρος Χρίστος Χριστοφίδης 

 Γιώργος Κάρουλλας Χρίστος Χριστόφιας 

 Πρόδρομος Αλαμπρίτης Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τέσσερις 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 2, 9, 16 και 21η  Φεβρουαρίου 2022.  Στο πλαίσιο της μελέτης του 
νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, του Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και 
Προσωπικού του ίδιου υπουργείου, της Ελεγκτικής Υπηρεσίας και του Πανεπιστημίου Κύπρου.  Η Φοιτητική 
Ένωση του Πανεπιστημίου Κύπρου, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της 
επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της εξέτασης του νομοσχεδίου παρευρέθηκαν επίσης ο πρόεδρος της 
επιτροπής κ. Παύλος Μυλωνάς και τα μέλη της κ. Μάριος Μαυρίδης, Ανδρέας Καυκαλιάς, Ανδρέας Αποστόλου 
και Ανδρέας Θεμιστοκλέους. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου 
για το έτος 2022.  

 Ο προϋπολογισμός του Πανεπιστημίου Κύπρου για το έτος 2022 είναι ισοσκελισμένος και προβλέπει 
δαπάνες ύψους €163.640.000 και έσοδα του ίδιου ύψους. 

 Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες του Πανεπιστημίου Κύπρου για το έτος 2022 αφορούν κυρίως τα 
ακόλουθα:  

1. Τρέχουσες δαπάνες (€68.939.115). 
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2. Λειτουργικές δαπάνες (€9.222.170). 

3. Διαχειριστικά έξοδα (€16.316.788). 

4. Κεφαλαιουχικές δαπάνες (€30.750.880). 

5. Εξωτερικά ερευνητικά προγράμματα (€31.000.000). 

6. Συγχρηματοδοτούμενα έργα και σχέδια (€6.761.047). 

7. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (€650.000). 

 Τα προϋπολογιζόμενα έσοδα του Πανεπιστημίου Κύπρου για το έτος 2022 αφορούν μεταξύ άλλων τα 
ακόλουθα:  

1. Κυβερνητική χορηγία (€59.200.000). 

2. Κυβερνητική χορηγία για έργα από δανειοδότηση της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων και της 
Τράπεζας Αναπτύξεως του Συμβουλίου της Ευρώπης (€20.000.000). 

3. Προπτυχιακά δίδακτρα (€18.000.000). 

4. Έσοδα για χρηματοδότηση διαρθρωτικών προγραμμάτων και σχεδίων (€909.092). 

5. Έσοδα για έργα και σχέδια συγχρηματοδοτούμενα από κοινοτικούς πόρους (θεσμική χρηματοδότηση 
για την αναβάθμιση του ΚΟΙΟΣ) (€1.830.000). 

6. Έσοδα για έργα και σχέδια συγχρηματοδοτούμενα από κοινοτικούς πόρους (BIOBANK- Biobanking and 
the Cyprus Human Genome Project- θεσμική χρηματοδότηση) (€1.000.000). 

7. Χρηματοδότηση που απορρέει από τη συμφωνία συνεργασίας μεταξύ Οργανισμού Κρατικών 
Υπηρεσιών Υγείας (ΟΚΥΠΥ) και Πανεπιστημίου Κύπρου για την Ιατρική Σχολή (€1.500.000). 

8. Χρηματοδότηση από Σχέδιο Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας Κύπρου- ανακαίνιση και αντισεισμική 
αναβάθμιση Γυμνασίου Φανερωμένης (€196.200). 

9. Χρηματοδότηση από Σχέδιο Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας Κύπρου- αναβάθμιση ΑΠΕ και υποδομής 
δοκιμής έξυπνων δικτύων στο Πανεπιστήμιο Κύπρου (€476.020). 

10. Επίδομα σίτισης σε δικαιούχους φοιτητές του Πανεπιστημίου Κύπρου (€525.000). 

11. Χρηματοδότηση για παροχή κρατικών υποτροφιών σε δικαιούχους (€140.000). 

12. Εισφορές, δωρεές, χορηγήματα, κ.ά. (€1.526.845). 

13. Ερευνητικά προγράμματα (€31.000.000). 

14. Μεταπτυχιακά δίδακτρα (€2.784.707). 

15. Συμβουλευτικές υπηρεσίες (€1.108.620). 

16. Χρήση από το (αναμενόμενο διαθέσιμο προς γενική χρήση) αποθεματικό εσόδων (με τη λήξη έκαστου 
έτους) (€18.522.000). 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, ο υπό συζήτηση προϋπολογισμός 
καταρτίστηκε ύστερα από διαβούλευση που πραγματοποιήθηκε μεταξύ του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και Νεολαίας, του Πανεπιστημίου Κύπρου, του Υπουργείου Οικονομικών και του Τμήματος 
Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού του ίδιου υπουργείου επί τη βάσει της παρούσας δημοσιονομικής 
κατάστασης του κράτους, των προτεραιοτήτων του πανεπιστημίου, καθώς και των ειλημμένων υποχρεώσεών 
του για την ομαλή λειτουργία του και τη σταδιακή και απρόσκοπτη ανάπτυξή του, όπως αυτή έχει 
προγραμματιστεί. 

 Με βάση επίσης τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το Υπουργείο Οικονομικών με 
επιστολή του, ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 2021, συμφώνησε με την προώθηση του προϋπολογισμού του 
Πανεπιστημίου Κύπρου, υπό την προϋπόθεση ενσωμάτωσης σε αυτόν συγκεκριμένων παρατηρήσεων που 
υπέβαλε τόσο το Υπουργείο Οικονομικών όσο και το Τμήμα Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού.  
Σημειώνεται ότι οι πιο πάνω παρατηρήσεις οι οποίες ενσωματώθηκαν στον προϋπολογισμό αφορούσαν 
μεταξύ άλλων τη μείωση της χορηγίας για το έτος 2024 κατά €3 εκατομ., έτσι ώστε να συνάδει με την πρόνοια 
που περιλήφθηκε στον κρατικό προϋπολογισμό, τον έλεγχο του κόστους των έργων του Σχεδίου Ανάκαμψης 
και Ανθεκτικότητας, την αναπροσαρμογή των εσόδων και δαπανών για τον ισοσκελισμό του προϋπολογισμού 
για τα έτη 2022,  2023 και 2024 και την αντικατάσταση της στήλης «Κεφάλαιο/Κατηγορία» του «Πρώτου 
Πίνακα-Δελτίο Δαπανών» με τις στήλες «Ομάδα/Υποομάδα».   

 Επισημαίνεται ότι το Πανεπιστήμιο Κύπρου απέστειλε με επιστολή του, ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 
2022, στην επιτροπή αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου, ώστε ορισμένες πρόνοιες του προϋπολογισμού 
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να συνάδουν με τις πρόνοιες του περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμου 
(Αρ. 1) του 2021 (N. 54(II)/2021), που ψηφίστηκε τον Δεκέμβριο του 2021.  

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του προϋπολογισμού ενώπιον της επιτροπής ο Αντιπρύτανης Οικονομικών 
Θεμάτων του Πανεπιστημίου Κύπρου αναφέρθηκε στο έργο και στους στόχους του πανεπιστημίου για την 
περαιτέρω ανάπτυξή του. Ειδικότερα, επισήμανε μεταξύ άλλων ότι στον εν λόγω προϋπολογισμό 
περιλαμβάνεται πρόνοια η οποία θα καλύψει την ετήσια χορηγία του Πανεπιστημίου Κύπρου προς το 
Ινστιτούτο Έρευνας Καρκίνου Κύπρου βάσει πρωτοκόλλου συνεργασίας μεταξύ του Πανεπιστημίου Κύπρου, 
του Καραϊσκάκειου Ιδρύματος και του Ογκολογικού Κέντρου της Τράπεζας Κύπρου. Σε σχέση με τα 
κατασκευαστικά έργα στην πανεπιστημιούπολη ανέφερε ότι αυτά θα χρηματοδοτηθούν από πρόσθετη κρατική 
χορηγία, καθώς και από δάνεια με την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων και την Τράπεζα Αναπτύξεως του 
Συμβουλίου της Ευρώπης.  Τα πιο πάνω έργα περιλαμβάνουν την Πολυτεχνική Σχολή, την Ιατρική Σχολή, το 
Τμήμα Βιολογικών Επιστημών και χώρους διδασκαλίας, το Φωτοβολταϊκό Πάρκο «Απόλλων», την αντισεισμική 
αναβάθμιση και μεταστέγαση της Αρχιτεκτονικής Σχολής στα κτίρια της Ακαδημίας, τα έργα υποδομής Φάση 
Β΄, το Ενεργειακό Κέντρο Β΄, το Πάρκο Πανεπιστημίου στην Πανεπιστημιούπολη, το Φωτοβολταϊκό Πάρκο και 
τις φοιτητικές εστίες. 

 Η επιτροπή στο πλαίσιο της μελέτης του προϋπολογισμού έκρινε σκόπιμο να προσθέσει στο άρθρο 4 
του νομοσχεδίου, που αναφέρεται στη δυνατότητα χρησιμοποίησης περισσεύματος ορισμένων άρθρων για 
κάλυψη ελλείματος άλλων άρθρων, σχετική πρόνοια η οποία ήδη προβλέπεται και στους προϋπολογισμούς 
των άλλων δύο κρατικών πανεπιστημίων. Ειδικότερα, με βάση την εν λόγω πρόνοια η μεταφορά οποιουδήποτε 
περισσεύματος από μία ομάδα δαπανών σε άλλη ομάδα, καθώς και η μεταφορά πιστώσεων από την ομάδα 
δαπανών του αποθεματικού θα δύναται να επιτραπεί μόνο κατόπιν σχετικής γραπτής συγκατάθεσης της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού ύστερα από κατάθεση προς αυτήν σχετικού 
αιτιολογημένου αιτήματος.  

 Στο πλαίσιο επίσης της συζήτησης του προϋπολογισμού η επιτροπή ζήτησε πρόσθετα στοιχεία και 
επεξηγήσεις και υπέβαλε ερωτήματα προς τους αρμοδίους σε σχέση με τις πρόνοιές του. Ειδικότερα, τα 
ερωτήματα αυτά αφορούσαν μεταξύ άλλων τον αριθμό των φοιτητών του πανεπιστημίου, το κόστος ανέγερσης 
της Πολυτεχνικής Σχολής και τους λόγους καθυστέρησης της ολοκλήρωσης του σχετικού έργου, την ίδρυση 
νέων σχολών σε άλλες πόλεις, την υλοποίηση ενεργειακών υποδομών για την ενεργειακή αυτονόμηση του 
πανεπιστημίου, το κόστος ενοικίασης κτιρίων από το πανεπιστήμιο, τυχόν μνημόνια και συμφωνίες 
συνεργασίας με άλλα πανεπιστήμια, ερευνητικά κέντρα, οργανισμούς και εταιρείες, την προσέλκυση 
χρηματοδοτήσεων από το εξωτερικό, τα καινούρια προγράμματά του, τη μισθοδοσία και τους όρους εργασίας 
του προσωπικού του πανεπιστημίου, τις εγγραφές και αποφοιτήσεις φοιτητών, τον στρατηγικό σχεδιασμό του 
πανεπιστημίου για περαιτέρω ανάπτυξη του, τη διαδικασία διενέργειας κυβερνητικών εξετάσεων και τη 
διασφάλιση του σχετικού απορρήτου αυτών, την αγορά και χρήση μηχανοκίνητων οχημάτων, το πλάνο 
διεθνοποίησης του πανεπιστημίου, τυχόν έρευνες του πανεπιστημίου για την επαγγελματική αποκατάσταση 
των αποφοίτων του, καθώς και τις επιπτώσεις της πανδημίας στην επίδοση των φοιτητών.  

 Σημειώνεται ότι σε σχέση με τα πιο πάνω ερωτήματα ο Πρύτανης του Πανεπιστημίου Κύπρου με 
επιστολές του, ημερομηνίας 7 και 15 Φεβρουαρίου, καθώς και το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού 
και Νεολαίας με επιστολή του, ημερομηνίας 15 Φεβρουαρίου, απέστειλαν στην επιτροπή τα ζητηθέντα στοιχεία.  
Περαιτέρω, σημειώνεται ότι και η Ελεγκτική Υπηρεσία με επιστολή της, ημερομηνίας 16 Φεβρουαρίου 2022, 
απέστειλε στην επιτροπή σχετική έκθεσή της που αφορά την ανέγερση των κτιριακών εγκαταστάσεων της 
Πολυτεχνικής Σχολής και την καθυστέρηση που παρατηρείται στην ολοκλήρωση του όλου έργου.     

 Με βάση τα πιο πάνω η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, αφού διεξήλθε τις 
επιμέρους πρόνοιες του προϋπολογισμού και επέφερε σύμφωνα με τα πιο πάνω όλες τις αναγκαίες αλλαγές 
και νομοτεχνικές διορθώσεις, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο αναπληρωτής πρόεδρός της μέλος της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, τα 
μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, καθώς και το μέλος 
της βουλευτής της Δημοκρατικής Παράταξης επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί του προϋπολογισμού 
κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού τάχθηκαν υπέρ της 
ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου 
Κύπρου για το έτος 2022. 

 Στη βάση των πιο πάνω τοποθετήσεων, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού με την 
παρούσα έκθεσή της υποβάλλει το υπό αναφορά νομοσχέδιο στην ολομέλεια του σώματος για λήψη τελικής 
απόφασης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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 Ο ένας είναι ο κ. Μυλωνάς, ο κ. Μουσιούττας, ο κ. Πασιουρτίδης, ο κ. Χριστοφίδης, ο κ. Αλαμπρίτης, ο κ. 
Ιωάννου.   

 Να ξεκινήσουμε με τον κ. Μουσιούττα. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Να αναφέρουμε ότι ως ΔΗΠΑ-Συνεργασία Δημοκρατικών Δυνάμεων εξαίρουμε το έργο που επιτελεί το 
Πανεπιστήμιο Κύπρου, έχοντας ενώπιόν μας τον προϋπολογισμό του και λαμβάνοντας υπόψη ότι έχει 
ξεκινήσει ένα έργο στο Πανεπιστήμιο Κύπρου, το οποίο προϋπολογίστηκε το 2016 σε €53 εκατομ. με 
παράδοση του έργου τον Μάιο του 2019 και είμαστε στον Φεβρουάριο του 2022, δόθηκαν τέσσερις παρατάσεις 
από την ΚΕΑΑ, την Κεντρική Επιτροπή Αλλαγών και Απαιτήσεων, και μέχρι σήμερα έχουν υλοποιηθεί τα 2/3 
του έργου με κόστος €37 εκατομ.   

 Ως εκ τούτου, εμείς θεωρούμε ότι πρέπει να ασκηθεί ο απαραίτητος κοινοβουλευτικός έλεγχος και να 
σταματήσει επιτέλους αυτό το φαινόμενο, που καθημερινά γινόμαστε μάρτυρες της ασυδοσίας, της κατάχρησης 
ή και της διασπάθισης δημόσιου χρήματος και της προσβολής του αισθήματος δικαίου της κοινωνίας, που σε 
τελική ανάλυση είναι λεφτά των φορολογουμένων.   

 Ως εκ τούτου, κύριε Πρόεδρε, θα αναφερθώ στην τροπολογία που έχουμε καταθέσει, για να μη χρειαστεί 
να ξαναμιλήσουμε:  Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι του άρθρου αυτού, του συγκεκριμένου 
άρθρου, ώστε η κοινοβουλευτική επιτροπή, η αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή να ενημερώνεται ανά τρίμηνο 
για την πρόοδο εργασιών για την ανέγερση των κτιριακών εγκαταστάσεων της Πολυτεχνικής Σχολής.  Όπως 
ανέφερα, θα υπερψηφίσουμε τον προϋπολογισμό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Μουσιούττα. 

 Ο κ. Ιωάννου. 

ΣΩΤΗΡΗΣ ΙΩΑΝΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Είναι πραγματικά για κλάματα τα όσα έγιναν με τη σχολή η οποία θα έπρεπε να ιδρυθεί στη Λάρνακα.  
Eίναι ντροπή, είναι κοροϊδία, είναι ασέβεια, είναι ένα πολύ μεγάλο έγκλημα! 

 Υπήρξε πολιτική απόφαση και μελέτη για την ίδρυση της πανεπιστημιακής σχολής στη Λάρνακα και η 
πρυτανεία εντελώς αυθαίρετα αποφάσισε να την αναιρέσει, παρουσιάζοντας έναν αριθμό, χωρίς να 
προσκομίσει την οποιαδήποτε μελέτη.  Εμείς λέμε ότι πολιτική απόφαση υφίσταται, εμείς λέμε ότι υπάρχει 
δυνατότητα να ιδρυθεί σχολή, πανεπιστημιακή σχολή, στη Λάρνακα με πολύ λιγότερο κόστος από αυτό που 
παρουσιάζεται από την ηγεσία του πανεπιστημίου.  Εμείς λέμε ότι η Λάρνακα αξίζει και οφείλει να έχει κρατικό 
πανεπιστημιακό ίδρυμα, με πολλαπλά οφέλη για την επαρχία, αλλά και για ολόκληρη την Κύπρο.   

 Καλούμε την κυβέρνηση να παρέμβει και να προχωρήσουμε με την ίδρυση της σχολής.  Το κράτος 
αποτελεί τον κύριο οικονομικό αιμοδότη του πανεπιστημιακού ιδρύματος και οφείλει να σέβεται τις αποφάσεις 
της πολιτείας, στις οποίες μάλιστα συμμετείχε και έτυχαν της έγκρισής του. 

 Επίσης, είναι πολύ χαρακτηριστική η περίπτωση που είχαμε στο Πανεπιστήμιο Κύπρου με τον 
ευρωβουλευτή Νιαζί Κιζιλγιουρέκ.  Παράνομα για πάνω από δύο χρόνια η ηγεσία του Πανεπιστημίου Κύπρου 
τού χορήγησε άδεια άνευ απολαβών.  Υπήρξαν νομικές γνωματεύσεις, που αγνοήθηκαν από τη σύγκλητο, 
υπήρξε υπόδειξη από τον Γενικό Ελεγκτή και, όταν αποκαλύφθηκε ότι θα προχωρούσαν σε ποινικές 
διαδικασίες, το πανεπιστήμιο αποφάσισε να πράξει αυτό που στην πραγματικότητα προβλέπει και ο νόμος.  
Και είχαμε μια ανήθικη επίθεση από τον κ. Νιαζί προς τους Ελληνοκυπρίους, ο οποίος λίγο πολύ μας είπε ότι ο 
λόγος για τον οποίο απολύθηκε είναι επειδή είναι αριστερός και TΤουρκοκύπριος.  Εμείς λέμε ότι ο λόγος που 
δεν απολύθηκε αυτά τα δύο χρόνια είναι αυτός ακριβώς, η καταγωγή του.  Υπεράνω του νόμου και του 
συντάγματος δεν είναι κανένας, ούτε οι Tουρκοκύπριοι, ακόμη και αν θέλουν κάποιοι να τους δώσουν 
υπερπρονόμια. 

 Το τελευταίο θέμα, το συζητήσαμε και εδώ στην ολομέλεια, είναι ο συμπληρωματικός προϋπολογισμός 
€1,5 εκατομ. για ένα έργο αξίας €26.000 και το γεγονός ότι η ηγεσία του πανεπιστημίου αποφάσισε να 
προχωρήσει στην πληρωμή, πριν καν εγκριθεί από τη Βουλή.  Εγώ αναρωτιέμαι σε ποιο άρθρο του 
συντάγματος… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Ιωάννου, εκάμαμεν ολόκληρες συζητήσεις για αυτό το θέμα.  Τωρά το ξαναννοίουμεν μετά ̛ πού 
τόσο τζιαιρό; 

ΣΩΤΗΡΗΣ ΙΩΑΝΝΟΥ: 
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 Κύριε Κυπριανού, ανοίξαμε πολλά θέματα σήμερα!  Δικαιούμαστε και εμείς να ανοίξουμε αυτά τα οποία 
θεωρούμε σωστά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, αλλά νομίζω ότι ένα θέμα το οποίο συζητήθηκε χωριστά… 

ΣΩΤΗΡΗΣ ΙΩΑΝΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα καταλήξω… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 …και πάρθηκαν αποφάσεις, έν’ λλίο κρίμα σε μια μέρα που θέλουμε να τελειώσουμε όσο το δυνατό πιο 
σύντομα να το επαναφέρουμε. 

ΣΩΤΗΡΗΣ ΙΩΑΝΝΟΥ: 

 Θα τελειώσω στον χρόνο μου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, συνεχίστε. 

ΣΩΤΗΡΗΣ ΙΩΑΝΝΟΥ: 

 Έχουν υπερβεί όλα τα κόμματα τον χρόνο τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Συνεχίστε!  Συνεχίστε! 

ΣΩΤΗΡΗΣ ΙΩΑΝΝΟΥ: 

 Λοιπόν…  Προεξόφλησε απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων η σύγκλητος του Πανεπιστημίου 
Κύπρου.  Αν άκουγαν αυτά οι πρωτοετείς φοιτητές της νομικής -ενός εξαίρετου τμήματος- θα γελούσαν.  Άτομα 
τα οποία γνωρίζουν τις διαδικασίες, πρωτοετείς φοιτητές.   

 Όλα τα πιο πάνω λοιπόν δε μας επιτρέπουν να κλείσουμε τα μάτια στην ηγεσία του Πανεπιστημίου 
Κύπρου.  Εκατό εξήντα τρία εκατομ. και βλέπουμε πώς γίνεται η διαχείριση.  Χρήματα που υπερβαίνουν τον 
προϋπολογισμό ακόμη και των εξοπλιστικών προγραμμάτων!  Και είναι σωστό να το λέμε, για να αντιληφθεί 
κανείς το μέγεθος της συμβολής του κράτους και ποια είναι η αντιμετώπιση που έχει η ηγεσία του.  Πλήρης 
ασέβεια στις αποφάσεις της εκτελεστικής εξουσίας, εκβιασμός της νομοθετικής εξουσίας, τσαλαπάτημα των 
νόμων και του συντάγματος.  Είμαστε υπέρ των κρατικών πανεπιστημίων, τα έχουμε στηρίξει όσο λίγοι, 
αποτελούν φάρο για την κοινωνία μας και επένδυση για τους αυριανούς πολίτες της Κύπρου.  Μετατρέπουν 
όμως το Πανεπιστήμιο Κύπρου σε χώρο εξυπηρέτησης κομματικών συμφερόντων, πολιτικής ανέλιξης και 
όργανο διαφθοράς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Χριστοφίδης.  

 Επειδή έσιει δκυό ̛ʼπού το ΑΚΕΛ, κύριε Μυλωνά, να βάλω τον ένα πριν ̛ʼπού σένα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Παύλο Μυλωνά) 

 Ναι, ναι…  Όι, μετά εννά πάει στη σειρά του ο δεύτερος.  Όμως, να πω ότι είσαστε δύο. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Όι, να μιλήσει ο κ. Πασιουρτίδης πρώτα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Πασιουρτίδης. 

 Μείνε, κύριε Πασιουρτίδη, τότε, να μιλήσει ο κ. Μυλωνάς.   

 Ένας εννά μιλήσει απ’ ό,τι αντιλαμβάνομαι, κύριε Χριστοφίδη; 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

 Πρώτα ο κ. Πασιουρτίδης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Α!  Πρώτα ο κ. Πασιουρτίδης. 
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 Κύριε Πασιουρτίδη. 

 Αλλά επαναλαμβάνω ότι ο χρόνος και των δύο σας πρέπει να είναι το μέγιστο πέντε λεπτά. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΣΙΟΥΡΤΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Θα τοποθετηθώ μόνο για ένα θέμα.  Τα υπόλοιπα θα τα πει ο συνάδελφος ο Χρίστος Χριστοφίδης. 

 Διακρίνω μια έντεχνη προσπάθεια μετακύλισης των ευθυνών για το ναυάγιο της δημιουργίας της Σχολής 
των Επιστημών και της Τεχνολογίας της Θάλασσας στη Λάρνακα από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας προς το 
Πανεπιστήμιο Κύπρου.  Η δέσμευση για τη δημιουργία της σχολής έγινε από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας 
τέσσερις φορές, το 2015, το 2017, το 2018 και το 2019, και το ναυάγιο και η ματαίωση έγιναν με επιστολή του 
Υπουργού Παιδείας εις τες 15 του Φεβράρη.  Ούτε του Πανεπιστημίου Κύπρου ούτε κανενός άλλου!  Ο 
καθένας θα πρέπει να αναλάβει τις ευθύνες του!  

 Όταν ο Υπουργός Οικονομικών τον Δεκέμβρη του 2018 έστελνε επιστολή στον πρύτανη και του έλεγε 
ότι δεν μπορεί να δεσμευτεί για τη χρηματοδότηση της δημιουργίας, ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας την άνοιξη 
του 2019 ερχόταν στη Λάρνακα για τα εγκαίνια του δημοτικού κήπου και έλεγε ότι η σχολή εξαγγέλθηκε και θα 
γίνει.   

 Ακόμα και αν δεχτώ το επιχείρημα ότι το πανεπιστήμιο πιθανόν να είχε διαμορφώσει διαφορετική άποψη 
με την αλλαγή της πρυτανείας, που δεν ισχύει κάτι τέτοιο, διότι ο πρύτανης έχει ξεκαθαρίσει χτες ότι, εάν 
χρηματοδοτηθεί, θα γίνει σχολή…  Σας διαβάζω τι ακριβώς είπε ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας την άνοιξη του 
2019 στη Λάρνακα:  «Όπως είχα αναφέρει και κατά τις συναντήσεις μου με τους φορείς της πόλης και επαρχίας 
Λάρνακας το 2017 και το 2018, η απόφαση της κυβέρνησης για δημιουργία πανεπιστημιακών σχολών στη 
Λάρνακα είναι οριστική και αμετάκλητη, εξού και έχουμε παραχωρήσει τον χώρο του παλαιού λεπροκομείου 
στο Πανεπιστήμιο Κύπρου και ελπίζω ότι -επιτέλους- θα συνειδητοποιήσουν κάποιοι ότι την πολιτική τη 
χαράζει και την αποφασίζει η κυβέρνηση και όχι επιμέρους τμήματα ή σχολές.  Σεβόμαστε απόλυτα το 
πανεπιστήμιο, αλλά την ίδια ώρα θα πρέπει να γίνει συνείδηση ότι δεν μπορεί ανάλογα με το ποιος βρίσκεται 
στην πρυτανεία να είναι ανάλογες και οι αποφάσεις.  Είναι μια δέσμευση που ανελήφθη και που πρέπει να 
υλοποιηθεί, με όσες δυσκολίες και αν υπάρχουν».  Εάν αυτό που διάβασα τώρα είναι υπαναχώρηση του 
πανεπιστημίου και όχι του Προέδρου της Δημοκρατίας, ας βγάλει ο καθένας τα συμπεράσματά του.   

 Κλείνω λέγοντας ότι ο τέως Υπουργός Παιδείας, στις 2 Δεκεμβρίου του 2019, σε επίσημη απάντηση σε 
κοινοβουλευτική ερώτηση του υποφαινόμενου, όχι μόνο απάντησε για τη δημιουργία της σχολής, έθεσε και το 
χρονοδιάγραμμα και το κόστος υλοποίησης σε πλάνο δεκαετίας, που ήταν €100 εκατομ., και είχε κοινοποιήσει 
και στην επιτροπή Παιδείας κανονισμούς λειτουργίας της σχολής και την επιλογή της αγγλικής γλώσσας ως 
γλώσσας διδασκαλίας σε συγκεκριμένα προγράμματα, για να εισπράσσονται δίδακτρα.  Αν αυτό δεν είναι 
κοροϊδία για τους Λαρνακείς, δεν ξέρω τι αποτελεί κοροϊδία! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Μυλωνάς. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Τόσο το Πανεπιστήμιο Κύπρου όσο και το Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο και το Ανοικτό Πανεπιστήμιο -τον 
προϋπολογισμό του οποίου υπερψηφίσαμε κατά την προηγούμενη ολομέλεια- δυστυχώς, μετά από δύο 
δεκαετίες λειτουργίας τους, ακόμα δίνουν πάρα πολλά λεφτά στα ενοίκια.  Δεν ξέρω αν αυτό είναι αποτέλεσμα 
κακού προγραμματισμού, αν είναι ευθύνη της πολιτείας ή των ίδιων των σχολών, αλλά τα εκατομμύρια που 
δίνονται για τα ενοίκια είναι πρόβλημα και πρόκληση σε αυτές τις δύσκολες περιόδους.  Ανέφερε ο συνάδελφος 
κ. Σαββίδης κάποιους μισθούς.  Δεν μπορούν να ζητούν από όλους λιτότητα σε δύσκολους καιρούς και να 
εξαιρούνται κάποιοι από την κοινωνία.  Και δυστυχώς η εικόνα που εκπέμπουν είναι αυτή. 

 Το τρίτο και σημαντικότερο, κύριε Πρόεδρε, έχει λάθος ο συνάδελφος του ΕΛΑΜ.  Δεν προεξόφλησαν 
την απόφαση της Βουλής, παραπλάνησαν τη Βουλή.  Και η Βουλή, η επιτροπή Παιδείας της Βουλής -σωστά 
εσείς λέτε ότι το επαναλαμβάνουμε, απλώς το διορθώνω- ενημερώθηκε από την Ελεγκτική Υπηρεσία ότι είχε 
ήδη προπληρωθεί το ποσό και ζητούσαν συμπληρωματικό προϋπολογισμό και αυτό είναι παραπλάνηση.  
Τουλάχιστον, ας σεβόμαστε το κοινοβούλιο και τον θεσμό του κοινοβουλίου!  Θα πρέπει να υποδείξουμε στους 
πανεπιστημιακούς ότι δεν πρέπει να συμπεριφέρονται με αυτό τον τρόπο, που μάλλον σε άλλους χώρους 
εκφράζονται με αυτό τον τρόπο.  Παραπλάνησαν και το κοινοβούλιο και την επιτροπή! 

 Όσον αφορά την Πολυτεχνική Σχολή, ακόμη κι αν βρίσκεται στη Νομική Υπηρεσία ως σκάνδαλο, όπως 
μας διατυπώθηκε από την Ελεγκτική Υπηρεσία και, επειδή, κύριε Πρόεδρε, έχει σχέση αν είναι δικοί μας, φίλοι 
μας, γνωστοί μας, ουδείς επιχειρεί να μειώσει την προσφορά, την αυτονόητη λειτουργία των πανεπιστημίων, 
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των δημόσιων πανεπιστημίων στην Κύπρο...  Οπόταν, δε χρειάζεται να συζητούμε για την αναγκαιότητα 
στήριξης αυτών των δημόσιων πανεπιστημίων, για τους απλούς λόγους τους οποίους αναφέραμε.   

 Θα ήταν, έτσι, ενδεικτικό -με βάση τη δική μου προσέγγιση των πραγμάτων- το πάγιο αίτημα, για 
παράδειγμα, των κατοίκων του Πύργου Τηλλυρίας, που είναι και αποκλεισμένοι και απομακρυσμένοι, το οποίο 
είναι εδώ στο τραπέζι και στις συγκλήτους των πανεπιστημίων μας εδώ και καιρό.  Να δείξουν κοινωνική 
ευαισθησία ως πνευματικά ιδρύματα και να προσφέρουν στήριξη σε αυτά τα παιδιά, στους νέους ανθρώπους 
αυτής της περιοχής, παρά να διαγωνίζονται για συμβάσεις, ενοίκια και πράγματα τα οποία δε θα έπρεπε να 
είχαν σχέση με τα πανεπιστημιακά ιδρύματα. 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

 Συγγνώμη, κύριε Πρόεδρε…  Το Δημοκρατικό Κόμμα θα στηρίξει την τροπολογία των συναδέλφων της 
Δημοκρατικής Παράταξης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Μυλωνά. 

 Κύριε Χριστοφίδη, δύο λεπτά και δεκαπέντε δευτερόλεπτα. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε.   

 Πρώτον, την απόφαση για την πληρωμή του €1,6 εκατομ. την πήρε το συμβούλιο του πανεπιστημίου, 
που -για όσους ξέρουν- ουσιαστικά είναι διορισμένο από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας.   

 Το δεύτερο σχετίζεται με την Πολυτεχνική Σχολή «Πόντος», είναι ένα σημαντικό θέμα.  Θέλω να θυμίσω 
κάποια γεγονότα.  Το 2018 -τέλη- όταν αναλάμβανε η νέα πρυτανεία του Πανεπιστημίου Κύπρου, έπρεπε να 
παραδοθεί το έργο τον Μάη του 2019 και το ποσοστό υλοποίησης του συνολικού έργου ήταν κάτω από το 40% 
τζιαι σε πέντε μήνες έπρεπε να ολοκληρωθεί.   

 Θέλω να πω τζιαι μια κουβέντα όμως για την Ιατρική Σχολή του Πανεπιστημίου Κύπρου.  Ξέρετε γύρω 
από τες ιατρικές σχολές στον τόπο μας παίζονται πολλά εκατομμύρια.  Θέλω να πω ότι είχαμε διάφορες 
παρεμβάσεις, μέχρι και πρόταση νόμου, για να μη γίνει η Ιατρική Σχολή στο Πανεπιστήμιο Κύπρου.  Και αυτή 
τη στιγμή, τόσα χρόνια μετά, η Ιατρική Σχολή είναι υποστελεχωμένη, δεν υπάρχει πανεπιστημιακή κλινική, δεν 
υπάρχει η στήριξη που χρειάζεται μια τέτοια σχολή, για να μπορέσει να σταθεί στα πόδια της.  Τζιαι είναι 
πραγματικά, για να διερωτόμαστε -αν και νομίζω εικάζουμε την απάντηση- γιατί υπάρχει τόσος πόλεμος τζιαι 
τόση έλλειψη ευαισθησίας για την Ιατρική Σχολή του Πανεπιστημίου Κύπρου! 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Αλαμπρίτης. 

ΠΡΟΔΡΟΜΟΣ ΑΛΑΜΠΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Για το θέμα της πανεπιστημιακής σχολής στη Λάρνακα, όντως υπάρχει ένα πισωγύρισμα.  Ένα 
πισωγύρισμα το οποίο οφείλεται εν πρώτοις σε διαφορετικές εκτιμήσεις όσον αφορά το κόστος της σχολής.  
Παρουσιάστηκε μια αρχική μελέτη η οποία προνοούσε γύρω στα €15 εκατομ. μέχρι €25 εκατομ.  Ακολούθως, 
παρουσιάστηκε μια μελέτη του 2019 η οποία προνοούσε για τη σχολή €100 εκατομ.  Μέσα από μια μελέτη που 
έκαμα του προϋπολογισμού των €100 εκατομ. -ζήτησα και επί μέρους ενημέρωση για την οικονομική μελέτη, 
πώς προέκυψε αυτό το ποσό των €100 εκατομ.- διαπίστωσα ότι υπάρχουν μέσα κτιριακές εγκαταστάσεις και 
εξοπλισμός ύψους €80 εκατομ.  Θεωρώ ότι πρέπει σε αυτό το σημείο να έχουμε την εξήγηση που χρειάζεται, 
μέσα από οικονομικά δεδομένα, για το πώς εκτοξεύθηκε το κόστος κατασκευής σε αυτό το νούμερο.   

 Από την άλλη, ναι, επιμένουμε ότι πρέπει να υλοποιηθεί η εξαγγελία του Προέδρου της Δημοκρατίας για 
πανεπιστημιακή σχολή στη Λάρνακα.  Σήμερα το Υπουργείο Παιδείας με ανακοίνωση έχει αναφέρει ότι, ναι, η 
πανεπιστημιακή σχολή στη Λάρνακα δεν εγκαταλείπεται.  Εδώ θα είμαστε να παρακολουθούμε τις εξελίξεις και 
να δούμε ποιος έχει την ευθύνη.   

 Θα ήθελα να σημειώσω ότι την τροπολογία της Δημοκρατικής Παράταξης θα την υπερψηφίσουμε, γιατί, 
ναι, πρέπει όντως να παρακολουθούμε ως επιτροπή Παιδείας της Βουλής την εξέλιξη των έργων της 
Πολυτεχνικής Σχολής.  Δημιουργούνται διάφορα θέματα εκεί και πρέπει να έχουμε και ρόλο και έλεγχο σε αυτό 
το σημείο. 
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 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Να προχωρήσουμε πρώτα με την τροπολογία του κ. Τρυφωνίδη εκ μέρους της Δημοκρατικής 
Παράταξης.  Η τροπολογία θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Αλέκου Τρυφωνίδη εκ μέρους της Δημοκρατικής Παράταξης για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2022 Νόμος του 2022» 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι του πιο πάνω άρθρου, ώστε η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού να ενημερώνεται γραπτώς ανά τρίμηνο για την πρόοδο των εργασιών για την 
ανέγερση των κτιριακών εγκαταστάσεων της Πολυτεχνικής Σχολής.  

Α/Α Σελίδα Ομάδα/Υποομάδα Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

1 49-50 400 – 420 422 Δαπάνες στέγασης / 

Κατασκευαστικές και 

βελτιωτικές εργασίες 

€20.318.300 

Σημειώσεις: 

α. Γραπτή ενημέρωση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού ανά τρίμηνο αναφορικά 
με την ανέγερση των κτιριακών εγκαταστάσεων της Πολυτεχνικής Σχολής λόγω των αδικαιολόγητων 
καθυστερήσεων που παρατηρούνται.  Ειδικότερα, σύμφωνα με σχετική έκθεση της Ελεγκτικής 
Υπηρεσίας, το όλο έργο, η εκτέλεση του οποίου άρχισε τον Ιανουάριο του 2016, με προϋπολογισμό €53 
εκατομ., θα ολοκληρωνόταν τον Μάιο του 2019.  Ωστόσο, ύστερα από τέσσερις παρατάσεις που 
δόθηκαν από την Κεντρική Επιτροπή Αλλαγών και Απαιτήσεων (ΚΕΑΑ), έχει ολοκληρωθεί μόνο το 64% 
του έργου, με κόστος €37 εκατομ.    

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Νομίζω ότι εδιάβασέν την ο κ. Μουσιούττας, εν χρειάζεται να την επαναλάβουμε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Πάμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Πανεπιστημίου Κύπρου ποσού που δεν υπερβαίνει τα 
€163.640.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2022.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 
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 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων.  
Άρθρο 4. 

 Εναλλαξιμότητα.  Άρθρο 5. 

 Δημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 6. 

 Κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 7. 

 Λειτουργοί που είναι υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 8. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια δαπανών.  Άρθρο 9. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού/εκλογής, προαγωγής/ανέλιξης και πρώτου 
διορισμού/εκλογής και προαγωγής/ανέλιξης.  Άρθρο 10. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 11. 

 Απαγόρευση προσλήψεων ωρομίσθιου προσωπικού και προσωπικού για την κάλυψη έκτακτων 
αναγκών.  Άρθρο 12. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 13. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 14. 

 Απαγόρευση εργοδότησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 15. 

 Εφαρμογή των διατάξεων για μείωση απολαβών και μη παραχώρηση προσαυξήσεων.  Άρθρο 16. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 16; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, τρεις εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 16 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2022 
Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 



1317 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, τρεις εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Λοιπόν, έχει ετοιμαστεί το σχέδιο του ψηφίσματος. 

 Να παρακαλέσω τον γραμματέα να το διαβάσει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δημοκρατίας, 

 Έχοντας υπόψη τον Καταστατικό Χάρτη του ΟΗΕ και τις βασικές αρχές του Διεθνούς Δικαίου, την 
Οικουμενική Διακήρυξη των Δικαιωμάτων του Ανθρώπου, το Διεθνές Σύμφωνο για τα Ατομικά και Πολιτικά 
Δικαιώματα και τη Σύμβαση του Συμβουλίου της Ευρώπης για την Προάσπιση των Δικαιωμάτων του 
Ανθρώπου και των Θεμελιωδών Ελευθεριών, 

 Λαμβάνοντας υπόψη την Τελική Πράξη του Ελσίνκι της 1ης Αυγούστου 1975,  

 Έχοντας υπόψη το Μνημόνιο του Μινσκ της 19ης Σεπτεμβρίου 2014, τη δέσμη μέτρων για την εφαρμογή 
των συμφωνιών του Μινσκ, που εγκρίθηκε και υπογράφηκε στο Μινσκ στις 12 Φεβρουαρίου 2015 και 
επικυρώθηκε στο σύνολό της από το Ψήφισμα 2202 (2015) του Συμβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ της 17ης 
Φεβρουαρίου 2015, 

 Λαμβάνοντας υπόψη ότι έχουν παρέλθει περισσότερα από έξι έτη από την έγκριση των συμφωνιών του 
Μινσκ,  

 Λαμβάνοντας υπόψη τη συστηματική και κλιμακούμενη αύξηση της ανάπτυξης στρατιωτικών μέσων 
στην περιοχή από όλους τους εμπλεκόμενους φορείς, 

 Έχοντας υπόψη τα ευρήματα των επιτόπιων διερευνητικών επισκέψεων της Κοινοβουλευτικής 
Συνέλευσης του ΟΑΣΕ στην ανατολική Ουκρανία που χαρακτηρίζουν ως δραματική την κατάσταση των 
ανθρωπίνων δικαιωμάτων στην περιοχή, 

 Εκφράζοντας λύπη για τη συνεχιζόμενη αιματοχυσία, την απώλεια περισσότερων από δεκατέσσερις 
χιλιάδες ανθρώπων και τους ενάμισι εκατομμύριο εκτοπισθέντες από την έναρξη των συγκρούσεων το 2014 
και ανησυχώντας ιδιαίτερα για την ασφάλεια των εκατό χιλιάδων Ελλήνων ομογενών της Μαριούπολης, 

Αποφασίζει ομόφωνα ως ακολούθως:    

1. Καταδικάζει την εισβολή της Ρωσίας στην Ουκρανία και καλεί σε άμεση κατάπαυση του πυρός και 
αποχώρηση των ρωσικών στρατευμάτων από τα ουκρανικά εδάφη.   

2. Στηρίζει την κυριαρχία, ανεξαρτησία και εδαφική ακεραιότητα της Ουκρανίας εντός των διεθνώς 
αναγνωρισμένων συνόρων της και τάσσεται, ως θέση αρχής, υπέρ του σεβασμού του Διεθνούς Δικαίου, 
της ανεξαρτησίας, κυριαρχίας και εδαφικής ακεραιότητας όλων των κρατών. 

3. Υπογραμμίζει ότι η ενέργεια της Ρωσικής Ομοσπονδίας να αναγνωρίσει ως κυρίαρχες και ανεξάρτητες 
τις περιοχές του Ντονέτσκ και Λουχάνσκ συνιστά παραβίαση της αρχής της εδαφικής ακεραιότητας των 
κρατών, υπαναχώρηση από τις Συμφωνίες του Μινσκ και τονίζει ότι ο σεβασμός της ανεξαρτησίας, της 
εδαφικής ακεραιότητας των κρατών και η μη επέμβαση στις εσωτερικές υποθέσεις τους αποτελούν 
ακρογωνιαίο λίθο του αναγκαστικού Διεθνούς Δικαίου (jus cogens). 

4. Υπογραμμίζει ότι η συνεχιζόμενη και συστηματική παραβίαση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων στις εν 
λόγω περιοχές, απ’ όπου και αν προέρχεται, αποτελεί ουσιαστική παραβίαση της δέσμης μέτρων του 
Μινσκ. 

5. Εκφράζει την ανησυχία της ότι η έντονη στρατιωτικοποίηση και η γεωπολιτική αντιπαράθεση που 
αναπτύσσεται στην περιοχή εγκυμονεί κινδύνους για την ασφάλεια και την ειρήνη στην Ευρώπη και 
διεθνώς. 

6. Τονίζει την επιτακτική ανάγκη επιστροφής στον διάλογο εντός του πλαισίου των Συμφωνιών του Μινσκ, 
αλλά και της ανάληψης πρόσθετων διπλωματικών πρωτοβουλιών που μπορούν να οδηγήσουν στην 
αποκλιμάκωση της έντασης και στην ειρηνική διευθέτηση της κρίσης στην Ουκρανία.    



1318 

7. Καταδικάζει την προκλητική και υποκριτική στάση της Τουρκίας να «καταδικάσει» την παράνομη και 
μονομερή ανακήρυξη ανεξαρτησίας των αποσχισθέντων εδαφών του Ντονέτσκ και του Λουχάνσκ από 
τη Ρωσική Ομοσπονδία, όταν η ίδια η Τουρκία αναγνώρισε την παράνομη ανακήρυξη των κατεχόμενων 
εδαφών της Κυπριακής Δημοκρατίας ως ούτω καλούμενου «ανεξάρτητου κράτους».  

8. Καλεί την Ευρωπαϊκή Ένωση όπως επιδείξει συνέπεια και κατ’ επέκταση την ίδια στάση που επέδειξε 
έναντι της Ρωσικής Ομοσπονδίας και προς την Τουρκία για τη συνεχιζόμενη επί σαράντα επτά χρόνια 
κατοχή του 36,7% της Κυπριακής Δημοκρατίας και την προώθηση παράνομων τετελεσμένων με στόχο 
την επέκταση του εποικισμού στην περίκλειστη περιοχή της Αμμοχώστου. 

9. Καλεί τη διεθνή κοινότητα να εγκαταλείψει την πολιτική των δύο μέτρων και δύο σταθμών και της 
μεροληπτικής επίκλησης του Διεθνούς Δικαίου, η οποία υποσκάπτει τη διεθνή νομιμότητα και επιτρέπει 
την κατίσχυση του λεγόμενου «δικαίου των ισχυρών». Την καλεί ταυτόχρονα να τερματίσει την 
επιλεκτική ευαισθησία που επιδεικνύει σε διεθνή προβλήματα και να προβεί σε ουσιαστικές ενέργειες 
αναφορικά με τις αυξανόμενες προκλήσεις της κατοχικής Τουρκίας εις βάρος της Κυπριακής 
Δημοκρατίας.  

10. Διαβεβαιώνει για την ετοιμότητά της να συνδράμει στο πλαίσιο της κοινοβουλευτικής διπλωματίας τις 
διεθνείς προσπάθειες για επιστροφή στις διαπραγματεύσεις με στόχο την αποκατάσταση της 
σταθερότητας και την επικράτηση διαρκούς ειρήνης και ασφάλειας στην Ουκρανία και κατ’ επέκταση 
στην ευρωπαϊκή ήπειρο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι είναι αποτέλεσμα της συλλογικής προσπάθειας που έγινε στη Σύσκεψη Αρχηγών. 

 Ποιοι θέλουν να πάρουν τον λόγο; 

 Είπατε δε θα μιλήσετε, αλλά βλέπω το χέρι του κ. Σιζόπουλου.  Εντάξει, εγώ σέβομαι τις αποφάσεις, 
αλλά, από τη στιγμή που θέλει να μιλήσει ο κ. Σιζόπουλος, δεν μπορώ να το αρνηθώ. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Για να είμαστε ειλικρινείς, στη διαμόρφωση του τελικού περιεχομένου του ψηφίσματος δε λάβαμε μέρος.  
Εμείς ενημερωθήκαμε αυτή τη στιγμή για το τελικό κείμενο.  Γι’ αυτό ακριβώς ζήτησα να μιλήσω, γιατί θέλω 
ακριβώς να ξεκαθαρίσω ένα ζήτημα: Ως ΕΔΕΚ συμφωνούμε με το περιεχόμενο του συγκεκριμένου 
ψηφίσματος, όμως την ίδια στιγμή θεωρώ στην παράγραφο 9 ότι, το να τσουβαλιάζουμε τη διεθνή κοινότητα, 
όλους με τον ίδιο τρόπο, είναι λάθος.  Η συγκεκριμένη ευθύνη και η συγκεκριμένη ενέργεια αφορούν κυρίως 
τον αμερικανοβρετανικό παράγοντα, ο οποίος, πρέπει να τονιστεί, ουσιαστικά επιδεικνύει τα δύο μέτρα και τα 
δύο σταθμά και ο οποίος βρισκόταν πίσω από τα γεγονότα της Κύπρου, το προδοτικό πραξικόπημα της 15ης 
Ιουλίου και την τουρκική εισβολή του 1974.  Ως εκ τούτου, δεν μπορούμε να τους συγκαλύπτουμε, γι’ αυτό από 
την πλευρά της ΕΔΕΚ εμείς κάνουμε πρόταση «η διεθνής κοινότητα» να αντικατασταθεί με το θέμα ακριβώς 
του αμερικανοβρετανικού παράγοντα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, η παράκλησή μου είναι να μην μπούμε σε συζήτηση.  Να το βάλω κάτω, ποιοι συμφωνούν, 
ποιοι διαφωνούν και να προχωρήσουμε. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Πολύ σωστά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Λουκαΐδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Δεν ξέρω αν θα μπει σε ψηφοφορία.  Η αλήθεια είναι ότι εμείς προφανώς συμφωνούμε με αυτή την 
αναφορά και υπερθεματίζουμε και είναι αλήθεια ότι ανάλογες αναφορές υπήρχαν σε δύο τουλάχιστον 
περιπτώσεις στο κείμενο, σε προηγούμενες παραγράφους, που αναφερόμασταν…  Δηλαδή το μεγαλύτερο 
μέρος του κειμένου ήταν η πρόταση που είχε καταθέσει το ΑΚΕΛ.  Οπόταν, δείξαμε διάθεση συμβιβασμού, για 
να είναι ομόφωνο το κείμενο, και μπήκαν οι διατυπώσεις με τέτοιο τρόπο, που να μπορούν να γίνονται 
αποδεκτές απ’ όλους.  Τώρα, δεν ξέρω αν θα πάμε σε διαδικασία, έγινε μεγάλη προσπάθεια, για να φτάσουμε 
σε ομόφωνη κατάληξη.  Το να ξεκινήσουμε να ψηφίζουμε για… 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Λουκαΐδη, κατανοητή απολύτως η άποψή σας, αλλά, από τη στιγμή που ο κ. Σιζόπουλος το θέτει, 
είμαι υποχρεωμένος να το βάλω κάτω για ψηφοφορία.  Κατανοητή η άποψη.  Έγινε μία προσπάθεια να επέλθει 
μια ομοφωνία.  Έγιναν συμβιβασμοί εκατέρωθεν σε κάποιες αναφορές που δεν είναι ουσιώδεις.  Λοιπόν, να 
μην ξεκινήσουμε τη συζήτηση, παράκληση… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ναι, σίγουρα να μην την ξεκινήσουμε.  Ούτε εμείς βεβαίως θέλουμε να ξεκινήσει συζήτηση.  Άλλωστε, 
εσείς το είπατε ότι το αποφασίσαμε.  Όμως, με απόλυτο σεβασμό πάντα προς τον κ. Σιζόπουλο και ειδικότερα 
προς την ΕΔΕΚ, το κίνημά του δηλαδή, λέμε ότι το συζητήσαμε.  Απόλυτα σεβαστή η άποψη που καταθέτει, 
καταγράφεται στα πρακτικά και προχωρούμε.  Τούτη ήταν η διαδικασία που είχε ακολουθηθεί, θυμάμαι, σε όλα 
τα προηγούμενα ψηφίσματα που είχαμε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Τορναρίτη, ο κ. Σιζόπουλος λέει ότι στο τελικό στάδιο της διαμόρφωσης του κειμένου δεν έλαβαν 
μέρος.  Έχει κάθε δικαίωμα να έρθει στην ολομέλεια και να πει την άποψή του και να κάνει την πρότασή του.  
Εγώ θεωρώ ότι μπορούμε να το βάλουμε κάτω με τη διευκρίνιση που έκανε ο κ. Λουκαΐδης, ότι είναι 
αποτέλεσμα ενός συμβιβασμού σε μια προσπάθεια να υπάρξει ομοφωνία, να προχωρήσουμε.  Έβαλε ο κ. 
Σιζόπουλος την άποψή του, δικαιούται.  Να προχωρήσουμε και θα γλιτώσουμε τον κόπο, νομίζω.   

 Λοιπόν, ποιοι υποστηρίζουν την πρόταση την οποία έθεσε ο κ. Σιζόπουλος; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Πρέπει να γίνει μια διατύπωση, για να ξέρουμε τι ακριβώς ψηφίζουμε, κύριε Πρόεδρε.  Εάν η αναφορά 
γίνει «καλεί τη διεθνή κοινότητα και ειδικότερα τους Αμερικανοβρετανούς να εγκαταλείψουν την πολιτική των 
δύο μέτρων και των δύο σταθμών και τη μεροληπτική επίκληση του διεθνούς δικαίου», εμάς μας καλύπτει. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Πώς το είπε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Λουκαΐδη, ξαναπέστε το, γιατί κάποιοι δεν το άκουσαν. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Προσπαθήσαμε μέσα από μια διαδικασία να καταλήξουμε σε ένα κείμενο μέσα από συμβιβασμούς, το 
οποίο φυσικά δεν αφήνει ούτε εμάς ικανοποιημένους.  Τώρα στο πόδι να ξεκινήσουμε να αλλάζουμε τα κείμενα 
για θέματα που έχουν ιδιαίτερη ευαισθησία -και όλοι το κατανοούμε, κύριε Πρόεδρε- για όλους μας και που 
αφορούν ζητήματα εξωτερικής πολιτικής θεωρώ ότι δεν είναι ορθή διαδικασία εδώ στην ολομέλεια να 
αλλάξουμε το κείμενο του ψηφίσματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Παπαδόπουλε, εγώ συμφωνώ μαζί σας, αλλά, από τη στιγμή που έστω και ένας πολιτικός 
αρχηγός… 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Να αναφέρουμε στα πρακτικά, κύριε Πρόεδρε, ότι καταγράφεται η άποψη του κ. Σιζόπουλου, 
σημειώνεται, αλλά το κείμενο που θα μπει σε ψηφοφορία να είναι αυτό που έχει ήδη συμφωνηθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Σιζόπουλε, δέχεστε να γίνει αυτό το πράγμα; 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και εμείς από την πλευρά τη δική μας είναι πολλούς συμβιβασμούς που κάναμε, για να 
αποδεχτούμε το συγκεκριμένο περιεχόμενο του κειμένου, γιατί είναι πολύ διαφορετικές απόψεις που έχουμε για 
διάφορα ζητήματα, όμως αποδεχόμαστε ακριβώς ότι πρέπει να υπάρξει ένας συμβιβασμός.  Όμως δεν 
μπορούμε οφθαλμοφανή δεδομένα να τα διαγράφουμε, γιατί έτσι πρέπει να γίνει.  Απ’ εκεί και πέρα, εγώ θέλω 
να μπει σε ψηφοφορία και ο καθένας να τοποθετηθεί, όπως έγινε η τελευταία διατύπωση από πλευράς του κ. 
Λουκαΐδη.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εσείς, κύριε Λουκαΐδη, θα υπαναχωρήσετε από τη συμφωνία που κάνατε στη σύσκεψη; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, δεν υπαναχωρούμε, δεδομένου ότι είχαμε την εντύπωση ότι είχαμε ομόφωνη απόφαση.  
Έχουμε μία σοβαρή δυσκολία να καταψηφίσουμε κάτι με το οποίο συμφωνούμε.  Καταλαβαίνετε ότι… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κατ’ αναλογία εγώ καταλαβαίνω ότι και άλλα πολιτικά κόμματα… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Αν μου επιτρέπετε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, να ξεκαθαρίσουμε κάτι, κύριε Λουκαΐδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 ...από τη δική μας πλευρά μπορεί να γίνει αποδεκτή η εισήγηση που έχει καταθέσει ο κ. Τορναρίτης, να 
καταγραφεί η άποψή μας μαζί με την ΕΔΕΚ, αλλά να μην μπούμε σε ψηφοφορία, διότι, αν τεθεί σε ψηφοφορία, 
έχουμε την αυτονόητη δυσκολία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Λουκαΐδη, να ξεκαθαρίσουμε ένα πράγμα:  Έγινε μια προσπάθεια να υπάρξει ένας συμβιβασμός.  
Λέτε: «Εγώ δεν ξέρω, δεν ήμουν στη σύσκεψη».  Καταλήξατε σε κάτι το οποίο είναι αποτέλεσμα συμβιβασμού 
και ο καθένας λέει: «Εγώ, αν θα έκανα ο ίδιος το ψήφισμα, θα το έκανα διαφορετικό.  Θα έβαζα και το ένα, θα 
έβαζα και το άλλο».  Εγώ σας λέω ως προεδρεύων της ολομέλειας ότι δεν μπορώ να επιτρέψω τωρά να 
ξεκινήσουμε μία συζήτηση στην ολομέλεια όπου ο καθένας, ο κάθε βουλευτής ή η κάθε κοινοβουλευτική 
ομάδα, θα λέει «εγώ θέλω να μπει στην τάδε παράγραφο το ένα, να μπει στην τάδε παράγραφο το άλλο». 

 Ο κ. Σιζόπουλος λέει:  «Εμείς δε συμμετείχαμε, βάζω ένα θέμα κάτω».  Έχει κάθε δικαίωμα να το κάνει.  
Εγώ είμαι υποχρεωμένος, από τη στιγμή που επιμένει στην άποψή του, να ρωτήσω πόσοι συμφωνούν.  Απ’ 
εκεί και πέρα, εναπόκειται στην κάθε κοινοβουλευτική ομάδα να αποφασίσει αν με τις διευκρινίσεις που έδωσε 
θα σεβαστεί εκείνο το οποίο αποφασίστηκε ή όχι. 

(Μη ευκρινή σχόλια από την κ. Χριστιάνα Ερωτοκρίτου) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Δεν μπορώ να μην του επιτρέψω, κυρία Ερωτοκρίτου. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Να μου επιτρέψετε να πω κάτι. 

 Σε αυτά τα ζητήματα υπάρχουν κάποιες γενικές διαπιστώσεις και συγκλίσεις, τις οποίες μετά από πολλή 
προσπάθεια τις βάλαμε μέσα σε ένα κοινό ψήφισμα και εμάς η διάθεσή μας ήταν, παρ’ ό,τι είχαμε φέρει και 
εμείς ένα ψήφισμα, να τα βρούμε.  Έχει σημασία να βγάλουμε και μια ομοφωνία στα βασικά.  Άμα ξεκινήσουν 
να μπαίνουν -δικαίωμα της ΕΔΕΚ- κάποια πράγματα, μας βάζει και εμάς σε δύσκολη θέση τι θα ψηφίσουμε 
κιόλας, διότι δεν μπορούμε να καταψηφίσουμε κάποια πράγματα που έχουν να κάνει με τους 
Αμερικανοβρετανούς. 

 Εμείς είπαμε και για το ΝΑΤΟ, είπαμε και για άλλες περιπτώσεις και αντιλαμβάνεστε ότι εμείς 
τουλάχιστον θα βρεθούμε σε μια δύσκολη θέση με το εξής: Από τη μια, δε θέλουμε να φανούμε ανακόλουθοι με 
την προσπάθεια που καταβλήθηκε να τα βρούμε σε ένα κοινό ψήφισμα και να πουν αύριο «ξέρετε, μα, τελικά 
κάναμε τούτη την προσπάθεια, συμφωνήσαμε σε ένα κοινό ψήφισμα, αλλά μετά κάνατε πίσω». 

 Από την άλλη, θα έχουμε και τη δυσκολία ασφαλώς με την αναφορά που κάνει η ΕΔΕΚ, με την οποία 
εμείς εν μέρει συμφωνούμε, γιατί θεωρούμε ότι δεν καλύπτει όλο το σκηνικό.  Ίσως, λέω ίσως, εάν για τούτο το 
ζήτημα να δίναμε ακόμα λίγο χρόνο, να το δούμε λίγο μεταξύ μας, αφού συνεχίσουμε τις διαδικασίες της 
Βουλής, για να ξέρουμε και εμείς τι θα κάνουμε.  Είναι διευκόλυνση που ζητούμε εμείς για το καλό της 
ομοφωνίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, να μου επιτρέψετε να κάνω μία τελευταία τοποθέτηση και είμαι υποχρεωμένος να προχωρήσω. 
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 Εγώ καταλαβαίνω ότι γίνεται εδώ μια προσπάθεια να υπάρξει ένα ομόφωνο ψήφισμα από την ολομέλεια 
της Βουλής των Αντιπροσώπων σε μια προσπάθεια να σταλεί ένα όσο το δυνατόν πιο ισχυρό μήνυμα από τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων προς τον κυπριακό λαό, προς τα εμπλεκόμενα μέρη, αλλά και προς τη διεθνή 
κοινότητα.  Απ’ εκεί και πέρα, το κάθε πολιτικό κόμμα έχει εκδώσει τις δικές του ανακοινώσεις και λέει τις δικές 
του ατόφιες θέσεις.   

 Απευθύνω και εγώ την παράκληση στον κ. Σιζόπουλο, από τη στιγμή που η ΕΔΕΚ έκανε τη δική της 
ανακοίνωση και είπε τα δικά της πράγματα όπως ήθελε να τα διατυπώσει, αν μπορεί να διευκολύνει την 
ολομέλεια, να αποσύρει την απαίτηση να προστεθεί η αναφορά.  Αν επιμένει, εγώ δεν έχω επιλογή, είμαι 
υποχρεωμένος να το βάλω προς ψήφιση.   

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Νεοφύτου, πρέπει να προχωρήσουμε. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Εάν η ΕΔΕΚ επιμένει ότι πρέπει να μπει σε ψηφοφορία, μπορούμε να κάνουμε κάτι, για να μην μπούμε 
σε αυτή όλη τη διαδικασία, και, αντί να σταλεί ένα μήνυμα συγκεκριμένο, να φύγουν από αυτή την αίθουσα οι 
πολλές επιμέρους διαφωνίες.  Εάν επιμένει η ΕΔΕΚ, μπορεί η έδρα να βάλει σε ψηφοφορία αν δέχεται το 
σώμα προφορική τροπολογία σε ένα κείμενο που έχει ετοιμαστεί.  Εάν η πλειοψηφία του σώματος δε δεχτεί 
προφορική τροπολογία στην ολομέλεια, κλείνει το θέμα και καταγράφεται η θέση της ΕΔΕΚ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, νομίζω να προχωρήσουμε με σεβασμό σε όλες τις διαφορετικές απόψεις. 

 Επιμένετε να πείτε άποψη, κύριε Καρογιάν; 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Μάλιστα.  Δικαιούμαστε να πούμε και εμείς; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Δικαιούστε, ελεύθερα. 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Είναι γεγονός ότι η κάθε πολιτική δύναμη έχει τις επιμέρους θέσεις ή προσεγγίσεις της και αυτό είναι και 
θεμιτό και σεβαστό.  Έγινε μια πολύ δημιουργική προσπάθεια σήμερα από όλες τις πολιτικές δυνάμεις και 
καταλήξαμε σ’ ένα ενιαίο κείμενο, σ’ ένα ενιαίο ψήφισμα, που νομίζω τιμά το κοινοβούλιο και τιμά και τις 
πολιτικές δυνάμεις σε αυτή τη δύσκολη συγκυρία.   

 Βέβαια, έχει το κάθε αναφαίρετο δικαίωμα και ο κάθε βουλευτής, αλλά και η κάθε πολιτική δύναμη να 
θέσουν στην ολομέλεια τις επιμέρους προσεγγίσεις.  Έχω την εντύπωση ότι μπορούμε, αφού φτάσαμε σε 
τούτο το σημείο -έχει καταγραφεί η άποψη του κ. Σιζόπουλου και της ΕΔΕΚ αναμφίβολα- θεωρώ ότι σε αυτή τη 
φάση ο ίδιος θα μπορούσε να διευκολύνει αυτή τη διαδικασία.  Στο κάτω κάτω δε νομίζω και πολλοί από μας 
να είχαμε και διαφορετικές προσεγγίσεις σε αυτό το επίμαχο σημείο.  

 Θέλω λοιπόν να πω ότι, ας κάνουμε μια ύστατη προσπάθεια, είναι σημαντικό το κοινοβούλιό μας σε 
αυτή τη φάση να βγει όσο το δυνατό πιο ενωμένο, πιο ενιαίο, δυνατό θα είναι και το μήνυμα, τιμά και τις 
πολιτικές παρατάξεις, τιμά και τον θεσμό και απ’ εκεί και πέρα νομίζω ότι έχουμε τρόπους ο καθένας μας στην 
πορεία να διατυπώσουμε και κάποιες επιπρόσθετες προσεγγίσεις, ανάλογα και με τις εξελίξεις, όπως θα 
προχωρήσουν.  Γι’ αυτό τον λόγο λοιπόν, θεωρώ ότι είναι καλό να προχωρήσουμε, αν βέβαια ο κ. Σιζόπουλος 
επιμένει -ως θέμα αρχής- στη συμπερίληψη αυτού του κομματιού ή της πιο εξειδικευμένης, αν θέλετε, 
πρόνοιας, τότε σίγουρα η πρόταση του κ. Αβέρωφ Νεοφύτου θα μπορεί να τεθεί και στο τέλος, αν το σώμα 
κρίνει ότι θα πρέπει και προφορικές τροπολογίες να υπάρξουν, έστω και αν υπάρχει συμφωνημένο κείμενο και 
να αποφανθεί κατά πόσο θα το επιτρέψει ή όχι. 

 Σας ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Παπαδούρη, θέλετε να πάρετε τον λόγο ή να πείτε κάτι διαφορετικό από ό,τι λέχθηκε ως τώρα;  
Επειδή έν’ διαδικασία που συζητούμε, έντζιε συζητούμε ουσία.  Έν’ κάτι διαφορετικό που εννά πείτε;  Διότι ο κ. 
Κάρογιαν επανέλαβε τζιείνα τα οποία είχα πει εγώ.  Οπόταν, αν έχετε κάτι διαφορετικό πάνω στη διαδικασία, 
να το ακούσουμε.  Αλλά, η παράκλησή μου, να μην ταλαιπωρούμε το σώμα με θέματα που... επαναλήψεις... 
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ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Εντάξει, Πρόεδρε.  Μπορείτε να... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, κύριε Σιζόπουλε, απευθύνομαι σε εσάς.   

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για μας είναι θέμα αρχής... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν... 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 ...είναι θέμα ιστορικής διαδρομής, σ’ εσάς επαφίεται να αποφασίσετε αν θα το θέσετε είτε επί της 
διαδικασίας είτε επί της ουσίας σε ψηφοφορία.    

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, εγώ απευθύνομαι στο σώμα, διότι εν θέλω...  Επειδή έγινε η Σύσκεψη των Αρχηγών των 
Πολιτικών Κομμάτων, εκαταβλήθηκε μια προσπάθεια -καταλαβαίνω- πολύωρη, για να υπάρξει ένας 
συμβιβασμός.  Εγώ απευθύνομαι στο σώμα τζιαι το ρωτώ:  Θα επιτρέψω ως Πρόεδρος να τεθούν οι 
οποιεσδήποτε προφορικές τροπολογίες στο κείμενο το οποίο έχει συμφωνηθεί;   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του να επιτρέψω να τεθεί η οποιαδήποτε προφορική τροπολογία στο κείμενο το 
οποίο εσυζητήθηκε για μερικές ώρες, αντιλαμβάνομαι, για να καταλήξει στη συγκεκριμένη του μορφή, ως 
μορφή συμβιβασμού;   

 Λοιπόν, πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Τρεις. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκατρείς.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν.  Με είκοσι εννέα ψήφους εναντίον, τρεις ψήφους υπέρ και δεκατρείς αποχές, δε θα 
προχωρήσουμε με τροπολογίες.  Και επαναλαμβάνω η κάθε κοινοβουλευτική ομάδα, το κάθε κόμμα έχει την 
ευχέρεια να εκδώσει τις δικές του χωριστές ανακοινώσεις.   

 Πόσοι τοποθετούνται υπέρ του περιεχομένου του ψηφίσματος, όπως έχει διαμορφωθεί, ως αποτέλεσμα 
συμβιβασμού;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το ψήφισμα εγκρίνεται. 

 Λοιπόν, επιστρέφουμε πίσω στη νομοθετική εργασία.  Τα θέματα με τους αριθμούς 7 και 8 έχουν κοινή 
έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί της Προστασίας των Φυσικών Προσώπων Έναντι της Επεξεργασίας των 
Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα και της Ελεύθερης Κυκλοφορίας των Δεδομένων αυτών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2021» και «Ο περί της Προστασίας των Φυσικών Προσώπων Έναντι της Επεξεργασίας των 
Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα από Αρμόδιες Αρχές για τους Σκοπούς της Πρόληψης, Διερεύνησης, 
Ανίχνευσης ή Δίωξης Ποινικών Αδικημάτων ή της Εκτέλεσης Ποινικών Κυρώσεων και για την Ελεύθερη 
Κυκλοφορία των Δεδομένων αυτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2021». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 7 νομοσχεδίου: Τροποποίηση του περί της Προστασίας των Φυσικών 
Προσώπων Έναντι της Επεξεργασίας των Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα και της Ελεύθερης 
Κυκλοφορίας των Δεδομένων αυτών Νόμου, ώστε να διευρυνθούν οι αρμοδιότητες της Επιτρόπου Προστασίας 
Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα, για να περιλάβουν και την επεξεργασία δεδομένων προσωπικού 
χαρακτήρα που πραγματοποιείται εντός των Περιοχών των Κυρίαρχων Βάσεων, όπως αυτές ορίζονται στο 
Άρθρο 1 του Παραρτήματος Α΄ της Συνθήκης Εγκαθίδρυσης της Κυπριακής Δημοκρατίας της 16ης Αυγούστου 
1960, εξαιρουμένων των πράξεων επεξεργασίας οι οποίες πραγματοποιούνται αποκλειστικά για στρατιωτικούς 
σκοπούς ή για σκοπούς διοίκησης. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 8 νομοσχεδίου: Τροποποίηση του περί της Προστασίας των Φυσικών 
Προσώπων Έναντι της Επεξεργασίας των Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα από Αρμόδιες Αρχές για τους 
Σκοπούς της Πρόληψης, Διερεύνησης, Ανίχνευσης ή Δίωξης Ποινικών Αδικημάτων ή της Εκτέλεσης  Ποινικών 
Κυρώσεων και για την Ελεύθερη Κυκλοφορία των Δεδομένων αυτών Νόμου, ώστε να διευρυνθεί το πεδίο 
εφαρμογής του, για να περιλαμβάνει και την επεξεργασία δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα η οποία 
πραγματοποιείται στο έδαφος των Περιοχών των Κυρίαρχων Βάσεων, όπως αυτές ορίζονται στο άρθρο 1 του 
Παραρτήματος Α΄ της Συνθήκης Εγκαθίδρυσης της Κυπριακής Δημοκρατίας της 16ης Αυγούστου 1960, από τις 
αρμόδιες αρχές για σκοπούς πρόληψης, διερεύνησης, ανίχνευσης ή δίωξης ποινικών αδικημάτων στο πλαίσιο 
δραστηριοτήτων για την προστασία της δημόσιας τάξης και της ασφάλειας, για σκοπούς δέσμευσης ή 
δήμευσης παράνομων εσόδων ή άλλων συναφών περιουσιακών στοιχείων και για σκοπούς εκτέλεσης 
ποινικών κυρώσεων. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως για τα 
νομοσχέδια «Ο περί της Προστασίας των Φυσικών Προσώπων Έναντι της Επεξεργασίας των 
Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα και της Ελεύθερης Κυκλοφορίας των Δεδομένων αυτών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2021» και «Ο περί της Προστασίας των Φυσικών Προσώπων Έναντι της 
Επεξεργασίας των Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα από Αρμόδιες Αρχές για τους Σκοπούς της 

Πρόληψης, Διερεύνησης, Ανίχνευσης ή Δίωξης Ποινικών Αδικημάτων ή της Εκτέλεσης  Ποινικών 
Κυρώσεων και για την Ελεύθερη Κυκλοφορία των Δεδομένων αυτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2021» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Πανίκος Λεωνίδου 

 Φωτεινή Τσιρίδου Κωστής Ευσταθίου 

 Νίκος Γεωργίου Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Άριστος Δαμιανού Μη μέλη της επιτροπής: 

 Ανδρέας Πασιουρτίδης  Αλεξάνδρα Ατταλίδου 

 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως μελέτησε τα νομοσχέδια του 
επισυνημμένου παραρτήματος σε δύο συνεδρίες της, οι οποίες πραγματοποιήθηκαν στις 8 Δεκεμβρίου 2021 
και στις 2 Φεβρουαρίου 2022.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 
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του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως και του Υπουργείου Εξωτερικών και η Επίτροπος 
Προστασίας Προσωπικών Δεδομένων. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης των νομοσχεδίων παρευρέθηκαν επίσης το μέλος της 
επιτροπής κ. Σωτήρης Ιωάννου και η κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου.  

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου του επισυνημμένου παραρτήματος είναι η τροποποίηση του περί της 
Προστασίας των Φυσικών Προσώπων Έναντι της Επεξεργασίας των Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα και 
της Ελεύθερης Κυκλοφορίας των Δεδομένων αυτών Νόμου, ώστε να διευρυνθούν οι αρμοδιότητες της 
Επιτρόπου Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα, για να περιλαμβάνουν και την επεξεργασία 
δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα που πραγματοποιείται εντός των Περιοχών των Κυρίαρχων Βάσεων, 
όπως αυτές ορίζονται στο άρθρο 1 του Παραρτήματος Α΄ της Συνθήκης Εγκαθίδρυσης της Κυπριακής 
Δημοκρατίας της 16ης Αυγούστου 1960, εξαιρουμένων των πράξεων επεξεργασίας που πραγματοποιούνται 
αποκλειστικά για στρατιωτικούς σκοπούς ή για σκοπούς διοίκησης. 

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου του επισυνημμένου παραρτήματος είναι η τροποποίηση του περί της 
Προστασίας των Φυσικών Προσώπων Έναντι της Επεξεργασίας των Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα από 
Αρμόδιες Αρχές για τους Σκοπούς της Πρόληψης, Διερεύνησης, Ανίχνευσης ή Δίωξης Ποινικών Αδικημάτων ή 
της Εκτέλεσης  Ποινικών Κυρώσεων και για την Ελεύθερη Κυκλοφορία των Δεδομένων αυτών Νόμου, ώστε να 
διευρυνθεί το πεδίο εφαρμογής του, για να περιλαμβάνει και την επεξεργασία δεδομένων προσωπικού 
χαρακτήρα που πραγματοποιείται στο έδαφος των Περιοχών Κυρίαρχων Βάσεων, όπως ορίζονται στο άρθρο 1 
του Παραρτήματος Α΄ της Συνθήκης Εγκαθίδρυσης της Κυπριακής Δημοκρατίας της 16ης Αυγούστου 1960, από 
τις αρμόδιες αρχές για σκοπούς πρόληψης, διερεύνησης, ανίχνευσης ή δίωξης ποινικών αδικημάτων στο 
πλαίσιο δραστηριοτήτων για την προστασία της δημόσιας τάξης και της ασφάλειας, για σκοπούς δέσμευσης ή 
δήμευσης παράνομων εσόδων ή άλλων συναφών περιουσιακών στοιχείων και για σκοπούς εκτέλεσης 
ποινικών κυρώσεων.  

 Στο στάδιο της συζήτησης των προτεινόμενων νόμων οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως, του Υπουργείου Εξωτερικών και η Επίτροπος Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού 
Χαρακτήρα ανέφεραν ότι οι πρόνοιές τους αποσκοπούν στην εφαρμογή στην εσωτερική έννομη τάξη προνοιών 
της Συμφωνίας Αποχώρησης του Ηνωμένου Βασιλείου της Μεγάλης Βρετανίας και της Βόρειας Ιρλανδίας από 
την Ευρωπαϊκή Ένωση και την Ευρωπαϊκή Κοινότητα Ατομικής Ενέργειας, καθώς και του Πρωτοκόλλου 
σχετικά με τις Περιοχές των Κυρίαρχων Βάσεων του Ηνωμένου Βασιλείου της Μεγάλης Βρετανίας και της 
Βόρειας Ιρλανδίας στην Κύπρο.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών των νομοσχεδίων κατά τη συζήτησή 
τους στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  Δε βλέπω. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου υπ’ αριθμόν 7. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Πάμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Προστασίας των Φυσικών Προσώπων Έναντι της 
Επεξεργασίας των Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα και της Ελεύθερης Κυκλοφορίας των Δεδομένων 
Αυτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Πάμε στο νομοσχέδιο υπ’ αριθμόν 8. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Με σαράντα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Πάμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Προστασίας των Φυσικών Προσώπων Έναντι της 
Επεξεργασίας των Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα από Αρμόδιες Αρχές για τους Σκοπούς της Πρόληψης, 
Διερεύνησης, Ανίχνευσης ή Δίωξης Ποινικών Αδικημάτων ή της Εκτέλεσης Ποινικών Κυρώσεων και για την 
Ελεύθερη Κυκλοφορία των Δεδομένων αυτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το νομοσχέδιο υπ’ αριθμόν 9 αναβάλλεται.  Πάμε στο δέκατο θέμα, το οποίο τιτλοφορείται «Ο περί... 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Το εννιά αναβάλλεται και πρέπει να πάει πίσω στην επιτροπή Υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Να πάει πίσω στην επιτροπή Υγείας. 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Είναι εντάξει, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει. 

 Πάμε στο δέκατο θέμα.  Τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων 
Κύπρου του 2022 Νόμος του 2022».   

 Κύριε Γεωργίου, τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων Κύπρου ποσού ύψους 
€2.934.000 για τη χρήση του οικονομικού έτους 2022. 

(Η σχετική έκθεση) 



1327 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της 
Αρχής Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων Κύπρου του 2022 Νόμος του 2022» 

Παρόντες: 

 Σάβια Ορφανίδου, αναπλ. πρόεδρος Πανίκος Λεωνίδου 

 Χαράλαμπος Πάζαρος Χρύσανθος Σαββίδης 

 Μαρίνα Νικολάου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Χρίστος Χριστόφιας Μιχάλης Γιακουμή 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της, η οποία 
πραγματοποιήθηκε τη 17η Φεβρουαρίου 2022. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και ο πρόεδρος και 
εκπρόσωποι της Αρχής Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων Κύπρου.   

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού της Αρχής Αντιμετώπισης 
Εξαρτήσεων Κύπρου για το οικονομικό έτος 2022. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από το Υπουργείο Υγείας, 
ο προϋπολογισμός της Αρχής για το έτος 2022 προβλέπει δαπάνες ύψους €2.934.000 και έσοδα ύψους 
€2.734.000, τα οποία προέρχονται κυρίως από κρατική χορηγία (€2.500.000), καθώς και από έργα 
συγχρηματοδοτούμενα από κοινοτικούς πόρους (€159.745).  

 Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες για το έτος 2022 αφορούν κυρίως τα ακόλουθα: 

1. Αποδοχές προσωπικού (€897.901). 

2. Αποδοχές ωρομίσθιου προσωπικού (€18.310). 

3. Λειτουργικές δαπάνες (€217.644). 

4. Συντηρήσεις και επιδιορθώσεις (€12.400). 

5. Έξοδα εκπαίδευσης προσωπικού/συνέδρια (€93.000). 

6. Συμβουλευτικές υπηρεσίες/έρευνες (€150.000). 

7. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (€5.000). 

8. Επιχορηγήσεις (€1.460.000). 

9. Έργα και σχέδια συγχρηματοδοτούμενα από κοινοτικούς πόρους (€79.745). 

 Ο πρόεδρος της Αρχής Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων Κύπρου δήλωσε ότι η υλοποίηση του 
προϋπολογισμού κατά το οικονομικό έτος 2021 ανήλθε σε ποσοστό ενενήντα τοις εκατό (90%).  Περαιτέρω, 
αναλύοντας τις πρόνοιες του προϋπολογισμού, ανέφερε ότι για πρώτη χρονιά το ύψος των 
προϋπολογιζόμενων εξόδων της Αρχής δεν είναι σε σημαντικό βαθμό μεγαλύτερο του ύψους των εσόδων της.  

 Η επιτροπή, στα πλαίσια της συζήτησης του προϋπολογισμού, ζήτησε πρόσθετα στοιχεία και 
επεξηγήσεις σε σχέση με τις πρόνοιές του και υπέβαλε ερωτήματα προς τους αρμοδίους αναφορικά με την 
εθνική στρατηγική και τις δράσεις της Αρχής, λόγω της παρατηρούμενης αύξησης των περιστατικών χρήσης 
ψυχοτρόπων ουσιών και υπέρμετρης κατανάλωσης αλκοόλ κατά τη διάρκεια της πανδημίας.  

 Περαιτέρω, την επιτροπή απασχόλησε το ύψος των εξόδων αντιμισθίας του προέδρου και των μελών 
του συμβουλίου, το οποίο ανέρχεται στο ποσό των είκοσι δύο χιλιάδων εξακοσίων ογδόντα ευρώ (€22.680), 
καθώς αυτό είναι αυξημένο σε σύγκριση με το αντίστοιχο κονδύλι του οικονομικού έτους 2021 (€11.420).  

 Σημειώνεται ότι, με βάση τα στοιχεία που κατέθεσε στην επιτροπή ο λογιστικός λειτουργός της Αρχής, η 
αύξηση στις αντιμισθίες του προέδρου και των μελών του  συμβουλίου της Αρχής οφείλεται στο γεγονός ότι το 
νέο διοικητικό συμβούλιο προτίθεται να αυξήσει τις συνεδρίες του από δώδεκα (12) ετησίως σε είκοσι τέσσερις 
(24), το μέγιστο, καθότι διαφάνηκε ότι είναι αναγκαίο να πραγματοποιηθούν επιπρόσθετες συνεδρίες του 
συμβουλίου για την απρόσκοπτη λειτουργία της Αρχής και τον συντονισμό των δράσεών της.  

 Σε σχέση με τα επιμέρους ερωτήματα που τέθηκαν στο πλαίσιο της συζήτησης, η επιτροπή ζήτησε από 
τους εκπροσώπους της Αρχής όπως καταθέσουν γραπτώς τις απαντήσεις τους ενώπιόν της. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του νομοσχεδίου και αφού 
έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Η αναπληρώτρια πρόεδρος της επιτροπής και το μέλος της βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού, τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος, το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, καθώς και το μέλος της 
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βουλευτής της Δημοκρατικής Παράταξης τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο για την 
κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού της Αρχής Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων Κύπρου για το έτος 
2022. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του προϋπολογισμού στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Για το θέμα έχει τροπολογία η κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις.  Υπάρχουν 
ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής;   

 Ο κ. Λεωνίδου βλέπω, ο κ. Λουκαΐδης αντιλαμβάνομαι, ο κ. Δίπλαρος, ο κ. Γιακουμή.  Αυτοί οι τέσσερις; 

 Λοιπόν, κύριε Γιακουμή, ξεκινούμε μαζί σου. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Δυστυχώς, τα τελευταία χρόνια όλο και περισσότεροι συνάνθρωποί μας εθίζονται είτε σε ουσίες 
παράνομες και μη -στο αλκοόλ, στον τζόγο- είτε ακόμα και σε καινούριες μορφές εξάρτησης, όπως είναι το 
διαδίκτυο.  Κάτι τέτοιο γεννά πολλές προκλήσεις και επιβάλλει τη συνεχόμενη αναβάθμιση των πολιτικών, αλλά 
και των αναγκαίων μέτρων που πρέπει να παρθούν για την αντιμετώπιση των εξαρτήσεων.   

 Οι δύσκολες κοινωνικοοικονομικές συνθήκες που αντιμετωπίζει διαχρονικά η χώρα μας εντατικοποιούν 
τέτοιου είδους φαινόμενα και ιδιαίτερα τα τελευταία χρόνια λόγω της οικονομικής και μετέπειτα της υγειονομικής 
κρίσης.  Είναι ανησυχητικό το γεγονός ότι σε μια μικρή κοινωνία, όπως η δική μας, ο αριθμός των ατόμων με 
εξαρτήσεις αυξάνεται συνεχώς.  Οι οικονομικές προκλήσεις και κατ’ επέκταση ο δύσκολος αγώνας για 
επιβίωση εξανεμίζουν την ελπίδα πολλών συμπολιτών μας για ένα καλύτερο αύριο.  Πολλές φορές κάτι τέτοιο 
διαδραματίζει καταλυτικό ρόλο στην ψυχοσύνθεση, με αποτέλεσμα να βρίσκουν διέξοδο σε άλλους τρόπους 
ψυχολογικής ανακούφισης.   

 Εδώ να επισημάνουμε ότι ο κίνδυνος του εθισμού είναι πάντοτε πολύ μεγαλύτερος σε ψυχολογικά 
ευάλωτους ανθρώπους.  Δράττομαι της ευκαιρίας, Πρόεδρε, καθώς θα ήθελα να σταθώ στην ευαλωτότητα και 
να αναφερθώ στον προσφυγικό κόσμο.  Μετά την τουρκική εισβολή το κράτος προέβη σε αρκετές 
προσπάθειες και μερίμνησε με βάση πάντα τις δυνατότητές του να αναπτύξει, για παράδειγμα, μια στεγαστική 
πολιτική η οποία θα ανακούφιζε ως έναν βαθμό τους πρόσφυγες.  Ωστόσο, πολλές φορές κάτι τέτοιο δεν ήταν 
μάλλον αρκετό.  Η απώλεια της περιουσίας, της εργασίας και κατ’ επέκταση η συνολική οικονομική δυσπραγία 
των εκτοπισμένων μεταφέρθηκε κατά κάποιο τρόπο και στις επόμενες γενιές, οι οποίες καθίστανται ευάλωτες 
στις προκλήσεις της νέας εποχής, με αποτέλεσμα κάποιοι νέοι άνθρωποι να βρίσκουν διέξοδο σε εξαρτήσεις.     

 Κλείνοντας αυτό το κεφάλαιο των προσφύγων, θα ήθελα να τονίσω ότι η ευθύνη βαραίνει το κράτος, 
τους πολιτικούς και κοινωνικούς θεσμούς.  Όσον αφορά τη γενικότερη αντιμετώπιση των εξαρτήσεων, λέγεται 
ότι η καλύτερη θεραπεία είναι η πρόληψη και η επιμόρφωση.  Θα συμφωνήσω.  Γι’ αυτό θεωρώ πως πρέπει να 
εκπονηθούν για όλες τις εξαρτήσεις και τον τρόπο αντιμετώπισής τους προγράμματα επιμόρφωσης και 
ενημέρωσης για όλες τις ηλικιακές ομάδες.   

 Είναι δυστυχία να ακούμε θανάτους νεαρών ατόμων από ναρκωτικά, ατυχήματα λόγω χρήσης αλκοόλ, 
για χαμένες περιουσίες λόγω τζόγου και τόσα άλλα.  Οι επιπτώσεις είναι πολλαπλές για την κοινωνία, αλλά 
ακόμα πιο πολύ για τις οικογένειες που έρχονται αντιμέτωπες με τέτοιου είδους προβλήματα.  Στη ΔΗΠΑ-
Συνεργασία στηρίζουμε το έργο της Αρχής Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων Κύπρου και θεωρούμε ότι πρέπει να 
συνεχιστεί απρόσκοπτα η προσφορά της στην κοινωνία.  Να συνεχίσει το έργο της με νέα προγράμματα 
προσαρμοσμένα στα νέα επιστημονικά δεδομένα, να επενδύσει στην εκπαίδευση των επαγγελματιών, αλλά και 
στην αναβαθμισμένη ενημέρωση για πρόληψη και αντιμετώπιση των εξαρτήσεων. 

 Για τον λόγο αυτό θα στηρίξουμε τον προϋπολογισμό της Αρχής Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων, καθώς 
στόχος μας είναι η εξάλειψη τέτοιου είδους προβλημάτων. 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Θεοπέμπτου, θέλετε τον λόγο.  Ναι.   

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Ευχαριστώ. 

 Πρέπει να έχουμε υπόψη μας τα σοβαρότατα προβλήματα που έχουμε με εξαρτησιογόνες ουσίες.  
Είμαστε ’πού τες πιο υψηλά κατατασσόμενες χώρες όσον αφορά την κατανάλωση αλκοόλ.  Δεν είναι κάτι το 
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οποίο βελτιώνεται, γίνεται χειρότερο.  Δε γίνεται να συνεχίσουμε όπως είμαστε τώρα.  Πρέπει να ξεκινήσει η 
εφαρμογή, η ενημέρωση, η επίβλεψη της νομοθεσίας.  Να θυμίσω, το είπα ξανά στη Βουλή:  Ήμουν μες στην 
τάξη τζιαι ρωτώ τους φοιτητές μου: «Άμα θέλετε, μπορείτε να αγοράσετε ναρκωτικά;».  Τζι είπαν μου: «Βέβαια, 
κύριε, πε μου είντα μ’ που χρειάζεσαι.  Έσιει έναν ποδά που πουλεί ’πού τούτα, τζι έσιει έναν ποδά που πουλεί 
’πού τα άλλα».  Δηλαδή έν’ μεγάλη η ευκολία πρόσβασης η οποία υπάρχει.  Τζιαι στα ναρκωτικά τζιαι στο 
αλκοόλ.  Γι’ αυτό πρέπει κάποια στιγμή να πάρουμε σοβαρά το θέμα.  Έννεν θέμα να ψηφίζουμε 
προϋπολογισμούς τζιαι παρακάτω να μεν επιβάλλουμε τη νομοθεσία.  Δε γίνεται τούντο πράγμα.  Εννά 
πληρώσουμεν και πληρώνουμεν ήδη πολύ ακριβό τίμημα για τούτη την αδράνειά μας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ.  Ο κ. Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Έντζιε απαγορεύεται... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Επιτρέπεται, επιτρέπεται.  Τρία λεπτά δικαιούσαι. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Δεν υπάρχει αμφιβολία ότι η Αρχή αυτή είναι επιφορτισμένη με ένα τεράστιο κοινωνικό έργο.  Έχει την 
ευθύνη να συντονίσει και να οργανώσει όλες τις υπό του κράτους ενέργειες, για να δημιουργήσει συνθήκες 
πρόληψης, αλλά και καταστολής όλων των φαινομένων εξάρτησης. 

 Η Αρχή αυτή οφείλει να βρει τους τρόπους και τους μηχανισμούς για αντιμετώπιση και ανακοπή των 
φαινομένων αυτών.  Οφείλει μέσα σ’ ένα πολύ δύσκολο περιβάλλον, που την κοινωνία μας τη διακρίνει η κρίση 
των θεσμών, η αίσθηση αβεβαιότητας, άγχους και διαρκούς αγωνίας και μοναξιάς, ιδιαίτερα στους νέους μας, 
να δράσει άμεσα και αποτελεσματικά με τη λήψη μέτρων, τόσο προληπτικών όσο και κατασταλτικών, για να 
αντιμετωπίσει τα φαινόμενα αυτά.  Η εμπορία και η χρήση ναρκωτικών ουσιών, ο αλκοολισμός, η εξάρτηση 
από το διαδίκτυο αυξάνονται συνεχώς, με την πολιτεία δυστυχώς να παρουσιάζει αδυναμία στη λήψη άμεσων 
μέτρων.  Όλοι μπορούμε να αντιληφθούμε όχι μόνο το δράμα των άμεσα επηρεαζόμενων προσώπων, αλλά και 
το δράμα και τον πόνο των μελών των οικογενειών τους που βρίσκονται αντιμέτωπα με οικονομικά και 
κοινωνικά αδιέξοδα. 

 Τα αίτια και οι παράγοντες είναι πολλοί και συμβάλλουν δυστυχώς στην αύξηση των εξαρτημένων 
ατόμων.  Η κρίση των αξιών, η κρίση της σημερινής οικογένειας, η έλλειψη προτύπων και ιδανικών, αλλά και η 
κρίση των θεσμών, όπως έχω αναφέρει, εντείνουν την ανασφάλεια και την αβεβαιότητα, ενώ η ανεργία, 
ιδιαίτερα μεταξύ των νέων, οξύνει το ήδη βεβαρημένο πρόβλημα που ταλανίζει την κυπριακή κοινωνία. Ο 
αριθμός των ατόμων που συνεχώς οδηγούνται σε εξάρτηση οποιασδήποτε μορφής δυστυχώς αυξάνεται 
συνεχώς.  Οι αρνητικές επιπτώσεις στα άτομα αυτά και στις οικογένειές τους, αλλά και στην κοινωνία 
αυξάνονται καθημερινά. 

 Ως εκ τούτου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οφείλουμε να στηρίξουμε αυτή την Αρχή και όλοι μαζί να 
βρούμε τρόπους, για να αντιμετωπίσουμε τα προβλήματα και τις συνέπειες των εξαρτήσεων.  Χρειάζεται μια 
εθνική στρατηγική η οποία να ξεκινά από τη δημιουργία συγκεκριμένων προγραμμάτων που θα 
ευαισθητοποιούν την οικογένεια όσον αφορά τον ρόλο της, θα ενισχύουν τα προγράμματα συμβουλευτικής 
υποστήριξης, θεραπείας και κοινωνικής επανένταξης, αλλά πάνω απ’ όλα μια εθνική  αρχή που να 
περιλαμβάνει τη δημιουργία σύγχρονων χώρων απεξάρτησης.  Αυτά είναι μερικές εισηγήσεις που εμείς ως 
Δημοκρατικό Κόμμα επεξεργαζόμαστε και καταθέσαμε ενώπιον της επιτροπής, όπου εκδηλώσαμε τη βούλησή 
μας να εκφράσουμε την αποφασιστικότητά μας να συμβάλουμε με όλους τους τρόπους, έμπρακτα, προς την 
κατεύθυνση της συνολικής επίλυσης των προβλημάτων αυτών. 

 Γνωρίζουμε ότι το έργο των ανθρώπων που έχουν επωμιστεί το βάρος αυτό δεν είναι εύκολο, όμως 
εμείς είμαστε έτοιμοι να θωρακίσουμε αυτό το έργο με την οποιαδήποτε νομοθετική ρύθμιση, ενισχύοντας το 
υφιστάμενο νομοθετικό πλαίσιο, με σκοπό τη διεύρυνση των εξουσιών της Αρχής κατά των εξαρτήσεων, 
εκχωρώντας ακόμα και εξουσίες στους δήμους, ούτως ώστε αυτό να αποτελέσει το έναυσμα μιας συνολικής και 
επιθετικής προσπάθειας αναχαίτισης των δυσάρεστων και καταστροφικών συνεπειών, ιδίως για τους νέους 
μας. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Λεωνίδου.  Έν’ πέντε λεπτά που εδικαιούσασταν τζιαι είπα σας τρία.  Επήρες 
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τέσσερα, μια χαρά. 

 Κύριε Λουκαΐδη… 

(Μη ευκρινή σχόλια) 

 Ε, μα εν εζήτησε τον λόγο ο κ. Σαββίδης.  Επαρακάλεσά σας πολλές φορές να ζητάτε ՚πού την αρχή. 

(Μη ευκρινή σχόλια) 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Καλά έκανε και η Βουλή και ψήφισε το νάρκοτεστ, υπάρχει όμως ένα κενό, φίλε Πρόεδρε.  Καθημερινά 
ακούμε στους τηλεοπτικούς δέκτες ότι έχουν αυξηθεί τα περιστατικά με νάρκοτεστ, αλλά δεν υπάρχει πρόνοια 
στη νομοθεσία, ώστε να οδηγούνται αυτοί οι άνθρωποι σε πρόγραμμα απεξάρτησης, άρα θα πρέπει να το 
δούμε πώς μπορούμε να βοηθήσουμε στη βελτίωση της συγκεκριμένης νομοθεσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Σαββίδη. 

 Κύριε Λουκαΐδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όσο το δυνατόν πιο συνοπτικά. 

 Έχουν γίνει πολύ σωστές αναφορές από τους συναδέλφους.  Αν είναι κάτι που θέλω να υπογραμμίσω 
εκ μέρους του ΑΚΕΛ, αυτό είναι το ότι το ΑΚΕΛ πολύ ενωρίς, από τη δεκαετία του ՚90, αγαπητέ Χαράλαμπε, 
προειδοποιούσε γι’ αυτό το κοινωνικό φαινόμενο της χρήσης εξαρτησιογόνων ουσιών.  Και δυστυχώς τότε δεν 
είχαμε εισακουστεί.  Εθεωρήθηκε ότι εκινδυνολογούσαμε.  Σήμερα, τούτη την ώρα που μιλούμε, δυστυχώς -και 
ενώ έχουν ληφθεί μέτρα, για να είμαστε δίκαιοι, από ένα σημείο τζιαι μετά- δυστυχώς έχουν καταστραφεί οι 
ζωές πολλών εκατοντάδων νέων ανθρώπων -και όχι μόνο- τζιαι μαζί έχουν καταστραφεί και οι ζωές των 
οικογενειών τους και συνεχίζουν να καταστρέφονται.   

 Τηρούνται στατιστικά για το πού βρίσκεται το πρόβλημα εις τη χώρα μας.  Σωστά ανέφερε ο κ. 
Θεοπέμπτου ότι δυστυχώς είναι πολύ μεγάλη η χρήση αλκοόλ, αλλά δεν είναι το μόνο πρόβλημα.  Είναι 
πολλαπλά τα προβλήματα και θα τα εντοπίσουμε όχι μόνο στα σχολεία, αλλά και στα στρατόπεδα δυστυχώς 
της Εθνικής Φρουράς, θα τα εντοπίσουμε στα πανεπιστήμια, θα τα βρούμε παντού.  Τζιαι ασφαλώς εμείς -τζιαι 
είναι σε τούτο που θέλω να σταθώ περισσότερο- κατανοούμε ως απόλυτη αναγκαιότητα και την καταστολή ως 
μέτρο αντιμετώπισης της χρήσης των εξαρτησιογόνων ουσιών, όμως το βάρος πρέπει να δοθεί στην πρόληψη, 
σε προληπτικές παρεμβάσεις, γιατί ό,τι τζιαι να κάνουμε με την καταστολή, όπως έχει αποδειχτεί, εάν κάποιος 
έχει ανάγκη ξένα δεκανίκια για λίγες στιγμές ευτυχίας, όπως νομίζει, θα βρει τα ξένα δεκανίκια στη χρήση 
αυτών των ουσιών.  Δύσκολα ή εύκολα, θα τα βρει.  Το ζήτημα είναι να δημιουργήσουμε εκείνες τις άμυνες, 
κυρίως στους νέους ανθρώπους, ώστε να μη χρειάζονται να στηρίζονται σε ξένα δεκανίκια που μπορεί να 
καταστρέψουν ή θα καταστρέψουν τελικά τη ζωή τους και όσων ανθρώπων είναι γύρω τους.  Τζιαι εδώ είναι 
λοιπόν, μαζί βεβαίως τζιαι με τη θεραπεία τζιαι την αποκατάσταση, που πρέπει να συνεχιστεί η δουλειά τζιαι να 
επαυξηθεί ακόμα περισσότερο. 

 Μισή κουβέντα για την τροπολογία.  Είναι μια τροπολογία για 50% δέσμευση της αμοιβής των μελών του 
διοικητικού συμβουλίου.  Γιατί εκάμαμε αυτή την πρόταση;  Γιατί εδιαπιστώσαμε ότι το νεοδιορισθέν συμβούλιο 
ήρτε τζιαι εδιπλασίασε τις αμοιβές που θα λαμβάνει σε σχέση με το προηγούμενο συμβούλιο.  Έντζιεν υψηλή η 
αμοιβή, έν’ η αλήθκεια, για να ՚μαστε δίκαιοι, αλλά εδιπλασίασε το ποσό.  Αποφασίσαν ότι θα αυξήσουν ή θα 
διπλασιάσουν τον αριθμό των συνεδριάσεών τους, με βάση τα όσα έχουν πει.  Εμείς εκτιμούμε ότι το 
προηγούμενο συμβούλιο -τα περισσότερα μέλη του έν’ τζιειαμαί ακόμα, έντζιε αλλάξαν- έκαμνε πολύ καλή 
δουλειά τζιαι εσυνεδρίαζε μια φορά τον μήνα τζιαι εγίνετουν η δουλειά.  Τωρά θέλουμε απλώς να δούμε κατά 
πόσο όντως θα χρειαστούν επιπρόσθετες συνεδριάσεις τζιαι ανάλογα θα έρτουμε να εγκρίνουμε τζιαι το 50% 
το επιπρόσθετο στη συνέχεια, αν τζιαι εφόσον πειστούμε ότι υπάρχει ανάγκη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Δίπλαρος. 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι, αλλά και εργαζόμενοι της Βουλής, 

 Επιτρέψετέ μου πριν και πάνω απ’ όλα να σας ευχαριστήσω -με την Αργυρώ- για τη στήριξή μας όλους 
αυτούς τους δύσκολους μήνες της δοκιμασίας και της μάχης κατά του καρκίνου.  Θέλω να σας πω πως αυτή η 
ηθική συμπαράστασή σας, η αγάπη και οι προσευχές σας όλων ανεξαιρέτως είναι αυτά που μας έδιναν δύναμη 
αυτούς τους έξι μήνες που παλεύαμε εκτός Κύπρου, μακριά από την οικογένεια.  Και αν είναι ένα μήνυμα που 
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βγαίνει, αυτό είναι ότι ο καρκίνος δεν είναι ανίκητος, φτάνει να σταθούμε δίπλα σε όλους όσοι περνούν αυτή τη 
δοκιμασία.  Και θεωρώ ότι και η επιτροπή Υγείας της Βουλής, αλλά και όλοι μας γνωρίζουμε τις ευαισθησίες και 
ξέρουμε ότι θα το πράξουμε.  Και πάλι σας ευχαριστούμε μέσα από την καρδιά μας. 

 Όσον αφορά τον προϋπολογισμό της Αρχής Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων Κύπρου, πρέπει να πούμε ότι 
επιτελείται ένα σοβαρό, ένα πολύ δυνατό έργο και από το προηγούμενο διοικητικό συμβούλιο, αλλά και από το 
νυν.  Θα πρέπει επίσης να πούμε ότι χρειάζονται αυτοί οι άνθρωποι του συμβουλίου τη στήριξή μας -και 
αναφέρομαι στην επιτροπή Υγείας της Βουλής κυρίως- και είναι γι’ αυτό τον λόγο που έχουμε αποφασίσει 
σήμερα, κύριε Πρόεδρε, ότι ως επιτροπή Υγείας θα επισκεφτούμε άμεσα το συμβούλιο, ακριβώς για να 
ανταλλάξουμε και απόψεις, κυρίως προς την κατεύθυνση της πρόληψης, που είναι και πολύ σημαντικός 
παράγοντας για οτιδήποτε έχει να κάνει και με αυτό το θέμα, αλλά και με ασθένειες άλλες. 

 Θα πρέπει να συμφωνήσω -και συμφωνώ απόλυτα- με τα όσα έχουν πει πολύ εύστοχα οι συνάδελφοι, ο 
Μιχάλης ο Γιακουμή, ο Πανίκος ο Λεωνίδου, αλλά και οι υπόλοιποι συνάδελφοι, και θα απευθύνω έκκληση ως 
πρόεδρος της επιτροπής Υγείας της Βουλής να μην ψηφίσουμε την οποιαδήποτε τροπολογία, γιατί ακριβώς το 
μήνυμα το οποίο λαμβάνουμε είναι η αποφασιστικότητα και των παλιών μελών του συμβουλίου, αλλά και των 
νέων να επιταχύνουν τις προσπάθειές τους με περισσότερες συνεδρίες.  Θα αυξηθούν οι συνεδρίες του 
συμβουλίου σε είκοσι τέσσερις τον χρόνο και της επιστημονικής ομάδας σε δώδεκα, εκεί που ήταν έξι, και 
υπάρχει μια αποφασιστικότητα απ’ όλους.  Γι’ αυτό η έκκλησή μου προς όλο το σώμα είναι να στηρίξουμε τον 
προϋπολογισμό ως έχει, χωρίς καμιά ψήφιση τροπολογιών, και θα είμαστε εδώ, για να παρακολουθήσουμε την 
όλη πορεία και του συγκεκριμένου συμβουλίου. 

 Σας ευχαριστώ και πάλι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Πάμε πρώτα στην τροπολογία του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις.  Να διαβάσουμε την τροπολογία ή 
την έχετε; 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Την έχουμε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Η τροπολογία θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων Κύπρου του 2022 Νόμος 

του 2022» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

 22 1 03104 
Αντιμισθίες προέδρου και 
μελών συμβουλίου 

€22.680 

 Ένθεση σημείωσης έναντι του πιο πάνω άρθρου, ώστε μετά τη χρησιμοποίηση του 50% του συνολικού 
προβλεπόμενου ποσού ουδεμία δαπάνη να δύναται να διενεργηθεί για το εναπομείναν ποσό, χωρίς να 
ενημερώνεται εκ των προτέρων η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας και να εξασφαλίζεται η γραπτή 
συγκατάθεσή της.  

Σημειώσεις:  

α. Δέσμευση κατά το ήμισυ του κονδυλίου που αφορά την αντιμισθία του προέδρου και των μελών του 
συμβουλίου της Αρχής Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων Κύπρου, ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε 
δαπάνη μετά τη χρησιμοποίηση του 50% του συνολικού ως άνω προβλεπόμενου ποσού, να 
ενημερώνεται εκ των προτέρων η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας και να εξασφαλίζεται η γραπτή 
συγκατάθεσή της, για σκοπούς άσκησης του απαραίτητου κοινοβουλευτικού ελέγχου και τήρησης των 
αρχών της διαφάνειας και της χρηστής διοίκησης.  

β.  Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Δεκαεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχει αποχές; 

 Όχι. 

 Με είκοσι ψήφους εναντίον, δεκαεπτά υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων Κύπρου ποσού ύψους 
€2.934.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2022.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 5. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για την κάλυψη έκτακτων και εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 6. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχου προσώπου.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 9. 

 Απαγόρευση πρόσληψης εργοδοτουμένων καθορισμένης διάρκειας.  Άρθρο 10. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για την αντικατάσταση υπαλλήλων ή ωρομίσθιου προσωπικού που 
αποχωρούν από την υπηρεσία.  Άρθρο 11. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 12. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων και λειτουργοί  που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια 
δαπανών.  Άρθρο 13. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα επτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα επτά ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 13 εγκρίνονται. 

 Πάμε στην τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων 
Κύπρου του 2022 Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα επτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα επτά ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται 
ομόφωνα σε νόμο. 

 Πάμε στο ενδέκατο θέμα, το οποίο τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού της Εθνικής Αρχής 
Ηλεκτρονικής Υγείας του 2022 Νόμος του 2022». 

 Παρακαλώ, κύριε Γεωργίου, τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Εθνικής Αρχής Ηλεκτρονικής Υγείας ποσού ύψους €1.756.736 
για τη χρήση του οικονομικού έτους 2022. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της 
Εθνικής Αρχής Ηλεκτρονικής Υγείας του 2022 Νόμος του 2022» 

Παρόντες: 

 Σάβια Ορφανίδου, αναπλ. πρόεδρος Πανίκος Λεωνίδου 

 Χαράλαμπος Πάζαρος Χρύσανθος Σαββίδης 

 Μαρίνα Νικολάου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Χρίστος Χριστόφιας Μιχάλης Γιακουμή 

 H Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της, η οποία 
πραγματοποιήθηκε στις 17 Φεβρουαρίου 2022.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον 
της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και ο πρόεδρος και 
εκπρόσωποι της Εθνικής Αρχής Ηλεκτρονικής Υγείας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού της Εθνικής Αρχής 
Ηλεκτρονικής Υγείας για το οικονομικό έτος 2022. 

 Ο προϋπολογισμός της Εθνικής Αρχής Ηλεκτρονικής Υγείας για το έτος 2022 είναι ισοσκελισμένος και 
προβλέπει δαπάνες ύψους €1.756.736 και έσοδα ύψους €1.756.736, τα οποία προέρχονται από κρατική 
χορηγία (€1.126.736) και από το Σχέδιο Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας (€630.000). 

 Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες για το έτος 2022 αφορούν κυρίως τα ακόλουθα: 

1. Διαχειριστικά έξοδα (€1.706.736), στα οποία περιλαμβάνονται: 

α. αποδοχές προσωπικού (€173.805), 
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β. λειτουργικές δαπάνες (€245.667), 

γ. συντήρηση και επιδιόρθωση (€17.016), 

δ. εκπαίδευση προσωπικού (€36.900) και 

ε. συμβουλευτικές υπηρεσίες/ διεξαγωγή ερευνών (€395.348). 

2. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (€50.000). 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τον πρόεδρο της  Εθνικής Αρχής 
Ηλεκτρονικής, η Αρχή λειτουργεί στη βάση της οικείας νομοθεσίας, ήτοι τον περί Ηλεκτρονικής Υγείας Νόμο, 
από το έτος 2019 και κύρια αρμοδιότητά της είναι η δημιουργία ενός ολοκληρωμένου ηλεκτρονικού φακέλου 
υγείας για κάθε πολίτη.  Περαιτέρω, η Αρχή επιτελεί τον ρόλο του διακομιστή διακίνησης των δεδομένων υγείας 
των πολιτών από παρόχους στη Δημοκρατία σε παρόχους σε άλλες χώρες κράτη μέλη,  ώστε ο πολίτης να έχει 
οποτεδήποτε στη διάθεσή του τον προσωπικό ηλεκτρονικό του φάκελο, ακόμα και όταν επισκέπτεται άλλη 
χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση.   

 Η επιτροπή, στο πλαίσιο της συζήτησης του προϋπολογισμού, ζήτησε πρόσθετα στοιχεία και 
επεξηγήσεις σε σχέση με τις πρόνοιές του και υπέβαλε ερωτήματα προς τους αρμοδίους αναφορικά με τους 
λόγους για τους οποίους οι δεκατρείς νέες θέσεις που εγκρίθηκαν στον προϋπολογισμό της Αρχής για το 
οικονομικό έτος 2021 δεν έχουν πληρωθεί.  Περαιτέρω,  ζήτησε ενημέρωση σε σχέση με το ακριβές ύψος των 
προϋπολογιζόμενων λειτουργικών δαπανών της Αρχής, δεδομένης της προσωρινής συστέγασής της στις 
κτιριακές εγκαταστάσεις του Υπουργείου Υγείας, καθώς και για τις εκστρατείες διαφήμισης και τις ενημερωτικές 
δράσεις της Αρχής σε ό,τι αφορά το συνεπαγόμενο κόστος τους. 

 Ο πρόεδρος της Αρχής, σε σχέση με τα πιο πάνω ζητήματα που τέθηκαν από την επιτροπή, ενημέρωσε 
ότι οι κενές θέσεις αναμένεται να πληρωθούν εντός του τρέχοντος έτους.  Όσον αφορά τις λειτουργικές 
δαπάνες ανέφερε ότι αυτές περιλαμβάνονται στον προϋπολογισμό, για να χρησιμοποιηθούν, όταν η Αρχή θα 
αποκτήσει τα δικά της γραφεία. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του νομοσχεδίου και αφού 
έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Η αναπλ. πρόεδρος της επιτροπής και το μέλος της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού, τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος, το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, καθώς και το μέλος της 
βουλευτής της Δημοκρατικής Παράταξης, τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο για την 
κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού της Εθνικής Αρχής Ηλεκτρονικής Υγείας για το έτος 2022. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του προϋπολογισμού  στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Λεωνίδου, ο κ. Πάζαρος, ο κ. Γιακουμή.  Έσιει άλλον; 

 Κύριε Γιακουμή. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

 Στα πλαίσια της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας, είχαμε ενώπιόν μας τον προϋπολογισμό της 
Εθνικής Αρχής Ηλεκτρονικής Υγείας για το 2022.  Ως νέος βουλευτής βλέπω πάντοτε θετικά και στηρίζω 
ενέργειες που προωθούν τον εκσυγχρονισμό του συστήματος, καταστέλλοντας παθογένειες των παλαιότερων 
χρόνων, όπως είναι η γραφειοκρατία, ειδικότερα σε τομείς ύψιστης σημασίας, όπως είναι ο τομέας της υγείας. 

 Εδώ να σημειώσω, κύριε Πρόεδρε, ότι αναμένουμε τους κανονισμούς από το Υπουργείο Υγείας, για να 
μπορεί να προχωρήσει η Αρχή στους σχεδιασμούς της.   

 Όπως ενημερωθήκαμε, ο σημαντικός ρόλος της Εθνικής Αρχής Ηλεκτρονικής Υγείας βασίζεται κυρίως 
στη διαχείριση των δεδομένων για τον κάθε πολίτη από την πρώτη μέρα γέννησής του.  Με απλά λόγια, 
αποστολή της Αρχής η δημιουργία ενός ολοκληρωμένου ηλεκτρονικού φακέλου υγείας για κάθε πολίτη.   

 Περαιτέρω, η Αρχή επιτελεί τον ρόλο του διακομιστή διακίνησης των δεδομένων υγείας των πολιτών 
από παρόχους στη Δημοκρατία σε παρόχους σε άλλες χώρες κράτη μέλη, ώστε ο πολίτης να έχει οποιαδήποτε 
στιγμή στη διάθεσή του τον προσωπικό του ηλεκτρονικό φάκελο, ακόμα και όταν επισκέπτεται άλλη χώρα, 
άλλο γιατρό στην Ευρωπαϊκή Ένωση.   

 Εμείς ως ΔΗΠΑ-Συνεργασία θα στηρίξουμε τον προϋπολογισμό της Εθνικής Αρχής Ηλεκτρονικής Υγείας 
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για το 2022 με αίσθημα ευθύνης, γιατί πιστεύουμε στην ανάγκη αναβάθμισης της ποιότητας παροχής 
υπηρεσιών, και ιδιαίτερα όταν αυτό συνδυάζεται με τη χρήση σύγχρονων τεχνολογιών πληροφορίας και 
επικοινωνιών για την κάλυψη των αναγκών των πολιτών, των ασθενών, των επαγγελματιών του τομέα της 
υγείας, των παρόχων υγειονομικής περίθαλψης, καθώς και των υπεύθυνων χάραξης πολιτικής. 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κύριε Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Πραγματικά, κατά τη συνεδρίαση της επιτροπής Υγείας…  Προσωπικά έχω εκπλαγεί από τη θετική 
δράση αυτής της Αρχής.  Αν και καινούρια Αρχή, έχει δημιουργήσει αρκετές προϋποθέσεις…  Για να συσταθεί 
μια Αρχή, οι υπηρεσίες της οποίας τελικά θα είναι προς όφελος πραγματικά του πολίτη...  Και ως εκ τούτου, 
οφείλουμε να το αναγνωρίσουμε και να ενισχύσουμε αυτή την προσπάθεια που κάνουν οι λίγοι άνθρωποι οι 
οποίοι βρίσκονται σήμερα σε αυτή την Αρχή.   

 Ιδιαίτερα να συγχαρούμε τον πρόεδρο αυτής της Αρχής, ο οποίος μας κατατόπισε πλήρως, γιατί είχαμε 
και μια σχετική άγνοια περί του αντικειμένου και του πεδίου δράσης και οφείλουμε να το αναγνωρίσουμε, και, 
όταν υπάρχουν θετικές δράσεις και ενέργειες είτε από τους λειτουργούς του κράτους είτε από μεμονωμένα 
πρόσωπα, οφείλουμε καθηκόντως να τους συγχαίρουμε και να τους ενισχύουμε.   

 Εμείς σίγουρα θα ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό και αυτό που λέμε είναι ότι είμαστε δίπλα τους, αν 
χρειάζεται κάποια αλλαγή στη νομοθεσία, γιατί, φαίνεται, οι κανονισμοί ακόμη δεν έχουν κατατεθεί ενώπιον της 
Βουλής.  Και καλούμε τους αρμοδίους το συντομότερο δυνατόν να ετοιμαστούν οι κανονισμοί και να έρθουν 
ενώπιον της Βουλής, για να μπορέσει να δράσει ακόμα περισσότερο αυτή η Αρχή. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Πάζαρος. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΖΑΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Θα συμφωνήσω με τους δύο αγαπητούς συναδέλφους σε όσα έχουν αναφέρει και θα τονίσω ότι και 
εμείς έχουμε εκπλαγεί από την όλη παρουσία της επιτροπής και για το τι έχει προσφέρει.  Οφείλουμε να 
ομολογήσουμε ότι η συγκεκριμένη επιτροπή, αγαπητέ Πρόεδρε, παρέχει υπηρεσίες υγείας διασυνοριακά 
μεταξύ των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και όχι μόνο στον Κύπριο πολίτη.  Περιλαμβάνει τη 
συνεργασία, την επικοινωνία και την ανταλλαγή δεδομένων μεταξύ ασθενών και φορέων παροχής 
υγειονομικών υπηρεσιών.  Περιλαμβάνει δίκτυα πληροφοριών για την υγεία, ηλεκτρονικά μητρώα υγείας, όπως 
ηλεκτρονικό φάκελο, ατομικά και φορητά συστήματα για την παρακολούθηση και τη στήριξη των ασθενών.   

 Η ψήφιση του προϋπολογισμού είναι ζωτικής σημασίας, για να μπορέσει η Αρχή Ηλεκτρονικής Υγείας 
να υλοποιήσει το έργο της, το οποίο μπορεί να επιφέρει σημαντικά οφέλη στον κάθε Κύπριο και στον κάθε 
Ευρωπαίο πολίτη που επιλέγει να διακινείται ή να διαμένει στην Κυπριακή Δημοκρατία.  Ως χώρα κράτος μέλος 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και στα πλαίσια της ολοένα και μεγαλύτερης διασυνοριακής κυκλοφορίας πολιτών και 
ασθενών τέτοια πρόσβαση οφείλουμε να παρέχουμε στο ιατρικό ιστορικό και σε άλλες πληροφορίες για την 
υγεία του πολίτη, καθώς υψηλής ποιότητας φροντίδα προς τον κάθε ασθενή.  Επομένως, θα στηρίξουμε τον 
συγκεκριμένο προϋπολογισμό και ευελπιστούμε ότι θα επιτελέσει και θα ολοκληρώσει το έργο το οποίο έχει 
θέσει εξαρχής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Η κ. Νικολάου. 

ΜΑΡΙΝΑ ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Η κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις επίσης θα υπερψηφίσει τον προϋπολογισμό.  
Θεωρούμε πολύ σημαντικό τον θεσμό, καθώς με την υλοποίησή του πρόκειται να βελτιωθούν σημαντικά 
ζητήματα υγείας και θα δοθεί και ένα τέρμα σε αναχρονιστικές μεθόδους που υπήρχαν ως τώρα, όπως για 
παράδειγμα η μεταφορά φακέλων ασθενών από χέρι σε χέρι.  Την ίδια ώρα όμως, όπως αυστηρώς τονίσαμε 
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και στη διάρκεια της συνεδρίας της επιτροπής Υγείας και πολύ ορθά ο συνάδελφος ο Πανίκος Λεωνίδου 
επεσήμανε και τώρα, αναμένουμε τους κανονισμούς.  Θεωρούμε απαράδεκτο και ανεπίτρεπτο το γεγονός ότι 
δεν έχουν κατατεθεί ακόμα ενώπιον του σώματος της Βουλής.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Εθνικής Αρχής Ηλεκτρονικής Υγείας ποσού ύψους €1.756.736 
για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2022.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
του Προϋπολογισμού.  Άρθρο 4. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 5. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 6. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 8. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 9. 

 Δημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 10. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη εσόδων και λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια 
δαπανών.  Άρθρο 11. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Εθνικής Αρχής Ηλεκτρονικής Υγείας 
του 2022 Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο υπερψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας του 
2022 Νόμος του 2022». 

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας ποσού ύψους €1.386.960.000 
για τη χρήση του οικονομικού έτους 2022. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού τoυ 
Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας του 2022 Νόμος του 2022» 

Παρόντες: 

 Σάβια Ορφανίδου, αναπλ. πρόεδρος Χρύσανθος Σαββίδης 

 Χαράλαμπος Πάζαρος  Μαρίνος Σιζόπουλος     

 Μαρίνα Νικολάου        Μιχάλης Γιακουμή 

 Χρίστος Χριστόφιας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 10 και 17 Φεβρουαρίου 2022.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του Υπουργείου Οικονομικών, ο πρόεδρος 
του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας (ΟΑΥ) συνοδευόμενος από μέλη του διοικητικού συμβουλίου και άλλους 
εκπροσώπους του οργανισμού και ο Επίτροπος Εποπτείας ΓΕΣΥ. 

 Σημειώνεται ότι στο πλαίσιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου παρευρέθηκαν το μέλος της 
επιτροπής κ. Πανίκος Λεωνίδου, καθώς και οι βουλευτές Γιώργος Λουκαΐδης και Κυριάκος Χατζηγιάννης. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κατά νόμον έγκριση του προϋπολογισμού του ΟΑΥ για το 
έτος 2022. 

 Ο υπό αναφορά προϋπολογισμός προβλέπει δαπάνες ύψους €1.386.960.000 και έσοδα ύψους 
€1.396.523.000, τα οποία θα προέλθουν από έσοδα του ΓΕΣΥ (€1.373.700.000), από κρατική χορηγία για 
συγχρηματοδοτούμενα έργα (€7.700.000), καθώς και από διάφορα διοικητικά (€123.000) και άλλα έσοδα 
(€15.000.000).  Το προϋπολογιζόμενο αρχικό χρηματικό υπόλοιπο κατά την 1η Ιανουαρίου 2022 υπολογίζεται 
στα €319.559.310.  

 Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες του ΟΑΥ για το έτος 2022 αφορούν κυρίως τα ακόλουθα: 

1. Δαπάνες ΓΕΣΥ (€1.353.300.000), εκ των οποίων ποσό ύψους €1.349.800.000 αφορά αμοιβή των 
παροχέων υπηρεσιών φροντίδας υγείας.  

2. Λειτουργικές δαπάνες (€25.206.990), εκ των οποίων ποσό ύψους €6.601.821 αφορά τις αποδοχές 
προσωπικού, ποσό ύψους €161.281 τις αμοιβές του προέδρου και των μελών του διοικητικού 
συμβουλίου και συμβουλευτικών επιτροπών του ΟΑΥ και ποσό ύψους €18.443.888 άλλες δαπάνες. 

3. Αναπτυξιακές δαπάνες (€8.353.010), οι οποίες προορίζονται να καλύψουν: 
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 α. μέρος της συνολικής δαπάνης για ανάπτυξη και προσαρμογές του συστήματος πληροφορικής 
του ΓΕΣΥ (€7.660.000), 

 β. αγορά μηχανογραφικού και άλλου εξοπλισμού (€523.000), 

 γ. βελτιώσεις γραφειακών χώρων (€100.000) και 

 δ. αγορά εξοπλισμού γραφείου και επίπλων (€70.000). 

4. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό ύψους €100.000. 

 Ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του ΟΑΥ, αφού ανέλυσε τις πρόνοιες του προϋπολογισμού, 
ανέφερε ότι λόγω συνετής οικονομικής διαχείρισης ο προϋπολογισμός του οργανισμού για το έτος 2022 είναι 
ισοσκελισμένος. 

 Ο Επίτροπος Εποπτείας ΓΕΣΥ αναφέρθηκε στην ανάγκη διασφάλισης εκ μέρους του ΟΑΥ ισότιμης 
πρόσβασης των πολιτών σε υψηλής ποιότητας υπηρεσίες υγείας, καθώς και στην ανάγκη παροχής 
διευκρινίσεων για το απόθεμα ύψους €300.000.000 περίπου που καταγράφεται. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του προτεινόμενου προϋπολογισμού τόσο την επιτροπή όσο και τους 
βουλευτές που παρευρέθηκαν στη συνεδρία απασχόλησαν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Η ανάγκη αναθεώρησης του συστήματος αποζημίωσης των παροχέων υπηρεσιών φροντίδας υγείας, 
ώστε σε αυτή να περιλαμβάνονται και ποιοτικά κριτήρια πέρα από τα ποσοτικά με στόχο την αύξηση της 
ποιότητας των παρεχόμενων υπηρεσιών και τη δημιουργία κινήτρου προς αποφυγή περιστατικών 
κατάχρησης. 

2. Η ανάγκη αναβάθμισης της ποιότητας των διενεργούμενων ελέγχων προς αποφυγή καταχρήσεων στο 
πλαίσιο του ΓΕΣΥ και εισαγωγής συστήματος ελέγχου ποιότητας στη βάση διεθνών πρακτικών. 

3. Η διαχείριση υποβληθεισών καταγγελιών για περιστατικά κατάχρησης και το στάδιο στο οποίο βρίσκεται 
η διαδικασία λήψης σχετικών μέτρων. 

4. Η ενίσχυση του ρόλου του Επιτρόπου Εποπτείας ΓΕΣΥ. 

5. Η ανάγκη καταπολέμησης της ανισότητας που παρατηρείται μεταξύ του τρόπου αμοιβής των 
προσωπικών ιατρών σε σχέση με τους ειδικούς ιατρούς. 

6. Η ένταξη στο ΓΕΣΥ νέων ειδικοτήτων επαγγελματιών υγείας, περιλαμβανομένης και της ανακουφιστικής 
φροντίδας υγείας. 

7. Η ένταξη στο ΓΕΣΥ των τμημάτων ατυχημάτων και επειγόντων περιστατικών (ΤΑΕΠ) των ιδιωτικών 
νοσηλευτηρίων. 

8. Η ανάγκη εισαγωγής καινοτόμων φαρμάκων στον κατάλογο φαρμακευτικών προϊόντων που παρέχονται 
στο πλαίσιο του ΓΕΣΥ.  

 Πέραν των πιο πάνω, η επιτροπή, αναφερόμενη στην έκθεση της Ελεγκτικής Υπηρεσίας της 
Δημοκρατίας για τον ΟΑΥ, ημερ. 4 Φεβρουαρίου 2022 (αρ. ΟΑΥ/01/2022), ζήτησε διευκρινίσεις από τον 
οργανισμό ως προς τα θέματα ενδεχόμενης παρέκκλισής του από το σχετικό νομοθετικό πλαίσιο.  Τέλος, η 
επιτροπή ζήτησε επιπρόσθετες επεξηγήσεις σε σχέση με επιμέρους κονδύλια δαπανών του προϋπολογισμού. 

 Ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του ΟΑΥ, σε σχέση με τα πιο πάνω ζητήματα, δήλωσε μεταξύ 
άλλων ότι καταβάλλεται προσπάθεια ελέγχου και εξάλειψης του φαινομένου των καταχρήσεων μέσα από τον 
εξορθολογισμό των δαπανών. Σημείωσε ειδικότερα ότι τα διαθέσιμα στατιστικά στοιχεία, τα οποία ανέλαβε να 
κοινοποιήσει στην επιτροπή, είναι ενθαρρυντικά.  Όσον αφορά τη δημιουργία μικτού συστήματος αποζημίωσης 
των προσωπικών ιατρών, ανέφερε ότι ο ΟΑΥ προτίθεται να εφαρμόσει τον αρχικό σχεδιασμό του ΓΕΣΥ, ήτοι 
70% κατά κεφαλήν και 30% βάσει ποιοτικών δεικτών.  Για το ζήτημα ένταξης των ΤΑΕΠ των ιδιωτικών 
νοσηλευτηρίων στο ΓΕΣΥ σημείωσε ότι μόνο ένα εξ αυτών επέλεξε να συμβληθεί με τον ΟΑΥ και ενημέρωσε 
την επιτροπή ότι εν πάση περιπτώσει η επισκεψιμότητα στα ΤΑΕΠ έχει μειωθεί στο 50%, καθώς η πλειοψηφία 
των ασθενών εξυπηρετείται μέσω των προσωπικών ιατρών.  Σχετικά με τις αναφορές για καθυστέρηση 
ένταξης νέων υπηρεσιών στο ΓΕΣΥ, τόνισε ότι λόγω της πανδημίας υπήρξε καθυστέρηση στις σχετικές 
διαδικασίες.  Όσον αφορά το απόθεμα ύψους €300.000.000 περίπου, διευκρίνισε ότι αρκεί, για να καλύψει τις 
ανάγκες του οργανισμού για περίοδο τριών μηνών και υπογράμμισε τη σημασία της πρακτικής συσσώρευσης 
αποθέματος ασφαλείας για περιόδους έκτακτης ανάγκης, η οποία εν τέλει εφαρμόστηκε επιτυχώς κατά τη 
διάρκεια της πανδημίας.  Τέλος, αναφορικά με τη διενέργεια ελέγχων ποιότητας, ενημέρωσε την επιτροπή ότι ο 
ΟΑΥ συνεργάζεται με τον Παγκύπριο Ιατρικό Σύλλογο και το National Institute for Health and Care Excellence 
του Ηνωμένου Βασιλείου για τη διαμόρφωση των σχετικών πρωτοκόλλων.  

Σε σχέση με επιμέρους ερωτήματα που τέθηκαν στο πλαίσιο της συζήτησης, η επιτροπή ζήτησε από τους 
εκπροσώπους του ΟΑΥ όπως καταθέσουν γραπτώς τις απαντήσεις ενώπιόν της. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του προϋπολογισμού και 
αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Η αναπληρώτρια πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμον 
έγκριση του προϋπολογισμού του ΟΑΥ για το έτος 2022. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, το 
μέλος της βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, το μέλος της 
βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, καθώς και το μέλος της βουλευτής της 
Δημοκρατικής Παράταξης επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην 
ολομέλεια του σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεών της, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας υποβάλλει την παρούσα 
έκθεσή της για λήψη τελικής απόφασης επί του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του 
σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Για το θέμα υπάρχουν πέντε τροπολογίες από μέρους του κ. Σιζόπουλου, εκ μέρους βέβαια του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, και τέσσερις τροπολογίες από τον κ. Πανίκο Λεωνίδου εκ μέρους του 
Δημοκρατικού Κόμματος.  Οπόταν, θα είσαστε οι πρώτοι, για να τις εξηγήσετε, νομίζω.   

 Ποιοι άλλοι θέλουν να πάρουν τον λόγο; 

 Ο κ. Γιακουμή, ο κ. Μυλωνάς, ο κ. Δίπλαρος, ο κ. Λουκαΐδης.  Σας υπενθυμίζω ότι υπάρχει όριο χρόνου.  
Είσαστε τρεις· πέντε λεπτά.  Απλώς, σας υπενθυμίζω. 

 Λοιπόν, κύριε Σιζόπουλε. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Εγώ για ένα λεπτό να εξηγήσω τις δύο από τις τροπολογίες που είναι πιο σημαντικές και μετά 
επιφυλάσσομαι για τα τρία μου λεπτά στη συνέχεια. 

 Ουσιαστικά, οι δύο πιο βασικές τροπολογίες είναι τα €1.190.000 που προβλέπονται για δημοσιεύσεις και 
ανακοινώσεις και ενημέρωση.  Θεωρούμε ότι το ποσό αυτό είναι εξωφρενικό, εάν λάβουμε υπόψη ότι τον 
προηγούμενο χρόνο ήταν €350.000.  Και για ένα σχέδιο το οποίο καλύπτει τον πληθυσμό ολόκληρο, για το 
οποίο υπάρχει ηλεκτρονική διαδικασία ενημέρωσης του κόσμου και όλων των υπολοίπων, θεωρούμε ότι αυτό 
το ποσό είναι αδικαιολόγητο.  Γι’ αυτό και ζητούμε να παραμείνει στα €350.000, το υπόλοιπο ποσό των 
€800.000 να διαγραφεί και για το ποσό των €350.000 να έχουμε τη σταύρωση και την ενημέρωση.   

 Το δεύτερο, για να ξέρουμε και πού κατανέμονται αυτά τα λεφτά και τι γίνεται, από τη στιγμή που ένας 
παροχέας υγείας παρέχει υπηρεσίες στο ΓΕΣΥ, σημαίνει ότι πρέπει να πληροί κάποιες προϋποθέσεις.  Δεν 
μπορεί να προϋπολογίζεται €1.000.000 για εκπαίδευση σε παροχείς υπηρεσιών υγείας.  Αν δεν πληρούν τις 
προϋποθέσεις, δε θα μπουν στο ΓΕΣΥ.  Γι’ αυτό και ζητούμε την αποκοπή του συγκεκριμένου ποσού.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Θα τοποθετηθείτε επί της αρχής στη συνέχεια;   

 Κύριε Γιακουμή. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα έρθω πάνω και θα κάμω και για τα δύο νομοσχέδια, και για το επόμενο, μαζί κοινή 
τοποθέτηση.  Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Και για το υπ’ αριθμόν 13;  Εντάξει.  Τρία λεπτά έχεις βέβαια.  

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗ: 

 Είναι τρία και τρία, Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Τρία και τρία.  

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗ: 
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 Είναι έξι.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Γιατί δε μένεις να τοποθετηθείς για το άλλο στη συνέχεια; 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗ: 

 Θα το κάνω, είναι για το ΓΕΣΥ γενικότερα, οπότε θα το κάνω και για τα δύο μαζί. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σήμερα κατατίθενται ενώπιόν μας προς ψήφιση οι προϋπολογισμοί δύο πολύ σημαντικών οργανισμών, 
του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας και του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας, για το έτος 2022.  
Σήμερα πρέπει όλοι να αποδείξουμε εμπράκτως στον κυπριακό λαό ότι οι εκπρόσωποί του εντός του 
κοινοβουλίου δεν παρακάμπτουν το κοινό καλό.  Δεν παρακάμπτουν αρχές και αξίες για μικροκομματικά και 
μικροπολιτικά συμφέροντα.  Είναι η ώρα που έχουμε την υποχρέωση να ασκήσουμε αυστηρή κριτική αλλά όχι 
ισοπεδωτική και μη αναστρέψιμη.  Σήμερα λοιπόν στηρίζουμε τη βιωσιμότητα των δύο αυτών οργανισμών και 
προτείνουμε λύσεις, έτσι ώστε να διαφυλάξουμε τη μεγαλύτερη κοινωνική μεταρρύθμιση του τόπου.  Να 
διαφυλάξουμε την ισότητα στην παροχή υπηρεσιών υγείας.  Με απλά λόγια να διαφυλάξουμε το Γενικό 
Σύστημα Υγείας.   

 Ας πάρουμε όμως τα πράγματα από την αρχή.  Το 2019 η χώρα μας απέκτησε το μονοασφαλιστικό 
Γενικό Σύστημα Υγείας.  Μια διαχρονική ανάγκη που πήρε σάρκα και οστά.  Η πολιτεία, όπως άλλωστε όφειλε, 
αντιμετώπισε την υγεία ως το πολυτιμότερο αγαθό, όπου όλοι έχουν ίσα δικαιώματα.  Με αυτό τον τρόπο 
συνέβη το αυτονόητο, να μην υπάρχουν πολίτες δύο ταχυτήτων, τουλάχιστον στον τομέα της υγείας.  Αλήθεια, 
γιατί τώρα θέλουμε να στερήσουμε από τους πολίτες το ΓΕΣΥ;  Γιατί τώρα ακούμε ψιθύρους για αλλαγή 
πλεύσης;  Στο κάτω κάτω πάντα υπάρχουν περιθώρια για βελτίωση και εξέλιξη των υποδομών.  Άλλωστε, 
συστήματα υγείας άλλων ανεπτυγμένων χωρών χρειάζονται συνεχή επικαιροποίηση ως αποτέλεσμα των 
αλλαγών στην τεχνολογία, αλλά και στις ανθρώπινες ανάγκες.  Με αυτό το σκεπτικό είμαστε εδώ, για να 
επιλύσουμε το πρόβλημα του ΓΕΣΥ, χωρίς όμως -και τονίζω- χωρίς να αλλάζουμε τη φιλοσοφία αυτής της 
κοινωνικής μεταρρύθμισης.   

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Όπως προανέφερα, στηρίζουμε τη βιωσιμότητα των δύο αυτών οργανισμών, του ΟΑΥ και του ΟΚΥΠΥ, 
μέσα από την έγκριση των προϋπολογισμών τους, αλλά κυρίως για να γίνει επιτέλους αυτό που πρέπει.  Να 
βάλουμε ένα τέλος στην κατάχρηση του συστήματος ή, καλύτερα, να σταματήσουμε όσους καταχρώνται το 
σύστημα.  Άλλωστε, είμαι σίγουρος ότι γνωρίζετε πολύ καλά πού οφείλεται η απαξίωση της κοινωνίας προς την 
πολιτική και τους θεσμούς γενικότερα.  Και, αν δε γνωρίζετε, να σας απαντήσω εγώ ως νέος, που έχω 
καθημερινή τριβή με άτομα της ηλικίας μου και που η συντριπτική πλειοψηφία τους απέχει από κάθε πολιτική 
αναμέτρηση στέλλοντας ένα και μόνο μήνυμα:  oι πολίτες εντοπίζουν ολόκληρες σειρές εσφαλμένων 
γεγονότων, που εμείς είτε δε θέλουμε να δούμε είτε ξεκάθαρα αγνοούμε.   

 Πολλές φορές δεν πράττουμε ούτε τα αυτονόητα, έτσι ώστε να αλλάξουμε τα κακώς κείμενα.  Ακούμε 
συνεχώς από τα μέσα μαζικής ενημέρωσης για γιατρούς που τριπλασίασαν και τετραπλασίασαν τα ετήσια 
εισοδήματά τους και δεν υπάρχει κανένας έλεγχος.  Ακούμε τον Γενικό Ελεγκτή να κάνει λόγο για αδιαφανείς 
συμβάσεις του ΟΑΥ με ιδιωτικά νοσηλευτήρια και παράτυπο τρόπο υπολογισμού της τιμής μονάδας χρέωσης 
παροχής υπηρεσιών, κάτι που έχει ως αποτέλεσμα για τις ίδιες ιατρικές πράξεις να υπάρχουν διαφορετικές 
χρεώσεις ανά νοσηλευτήριο και άλλα πολλά.   

 Σε όλα αυτά πρέπει και οφείλουμε, όσο είναι νωρίς, να φτάσουμε το μαχαίρι στο κόκκαλο.  Ο 
Οργανισμός Ασφάλισης Υγείας, για τον οποίο σήμερα θα ψηφίσουμε ένα κονδύλι περίπου €1,5 δις, πρέπει να 
θέσει χθες εκτός συστήματος όλους τους επιζήμιους.  Όποιοι και αν είναι αυτοί δεν έχουν θέση στο ΓΕΣΥ.  
Εμείς ως ΔΗΠΑ-Συνεργασία, πάντοτε με την αποφασιστικότητα και την ευθύνη που μας διακατέχει, καλούμε 
τον ΟΑΥ να εφαρμόσει πλήρως τη νομοθεσία και εμείς θα σταθούμε δίπλα του σε κάθε βήμα.   

 Επιπρόσθετα, προτείνουμε στον ΟΑΥ, εκτός από την πλήρη εφαρμογή της νομοθεσίας, τα εξής:   

 Πρώτον, δημιουργία επιτροπής εσωτερικού ελέγχου εντός του οργανισμού. 

 Δεύτερον, καθορισμό μη ευέλικτων και πιο εξειδικευμένων φόρμουλων για το κόστος παροχής 
υπηρεσιών. 

 Και τρίτο και πολύ σημαντικό, τακτικούς και απρόοπτους ελέγχους για εξακρίβωση στοιχείων. 

 Αγαπητέ Πρόεδρε, 
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 Κλείνω το κεφάλαιο για τον ΟΑΥ, χωρίς να θέλω να φλυαρώ, λέγοντας ότι ο ρόλος του στο ΓΕΣΥ είναι 
καθοριστικός για την εύρυθμη λειτουργία του.  Για το κεφάλαιο του ΟΚΥΠΥ, επιτρέψτε μου να αναφερθώ στα 
δημόσια νοσηλευτήρια, τα οποία δέχονται έντονη κριτική για τα προβλήματα που παρουσιάζουν.  Ναι, 
υπάρχουν ελλείψεις σε διάφορα τμήματα, όπως για παράδειγμα -που πολύ πρόσφατα ανέδειξα- τα 
προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι αιμοκαθαρόμενοι στην επαρχία Αμμοχώστου λόγω κακών υποδομών και 
χώρων.  Είναι δεκτή η κριτική, αλλά δεν πρέπει να είναι άδικη.  Τα δημόσια νοσηλευτήρια είναι το τελευταίο 
ανάχωμα του συστήματος υγείας.  Είναι εκείνα που στάθηκαν όχι μόνο αξιοπρεπώς εν καιρώ πανδημίας, αλλά 
ανταποκρίθηκαν πλήρως στις υποχρεώσεις τους.  Επίσης εδώ να συγχαρούμε τους επαγγελματίες υγείας, που 
δίδουν μαθήματα αφοσίωσης τα τελευταία τρία χρόνια, και να τους διαβεβαιώσουμε ότι είμαστε δίπλα τους.  Με 
την ευκαιρία αυτή θα θέλαμε να επαναλάβουμε και να επισημάνουμε ξανά στη διοίκηση, στη διεύθυνση και στα 
στελέχη του ΟΚΥΠΥ τη δέσμευση ότι θα στηρίξουμε τα κρατικά νοσηλευτήρια. 

 Συνοψίζοντας, η ΔΗΠΑ-Συνεργασία δηλώνει «παρών» με καθαρές θέσεις και για τους δύο 
προϋπολογισμούς.  Θα συνεχίσουμε ωστόσο να εντοπίζουμε, θα συνεχίσουμε να επισημαίνουμε και, όπου 
χρειάζεται, να κακίζουμε τα λάθη και τις παραλείψεις των δύο αυτών οργανισμών.  Θα απαιτούμε αυστηρότερο 
έλεγχο, θα απαιτούμε διαφάνεια και τομές, όπου χρειάζεται, για να μπορεί ο κυπριακός λαός όχι μόνο να είναι 
περήφανος για το σύστημα υγείας της χώρας του, αλλά κυρίως να νιώθει υγιής και ασφαλής. 

 Και κάτι τελευταίο, κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, αλλά εξαντλήσατε τα έξι λεπτά. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗ: 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.   

 Χώρα χωρίς δημόσια υγεία και χωρίς δημόσια παιδεία δεν είναι χώρα.  Και ιδιαίτερα σε μια 
ημικατεχόμενη πατρίδα οφείλουμε όλοι μας να διαφυλάξουμε και την υγεία και την παιδεία, αλλά και την 
ασφάλεια για όλους τους πολίτες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Γιακουμή. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Δε θα το επιτρέψω ξανά αυτό το πράγμα, διότι μιλήσατε τεσσεράμισι λεπτά για τον προϋπολογισμό του 
ΟΑΥ και δυόμισι λεπτά για τον προϋπολογισμό του ΟΚΥΠΥ.  Δε γίνονται αυτά τα πράγματα.  Πήγατε 
παραπάνω, αλλά επιμένω ότι δεν είναι ενιαία τα δύο ζητήματα, είναι χωριστά.  Οπόταν, θα μιλά ο καθένας για 
τον συγκεκριμένο προϋπολογισμό που έχουμε μπροστά μας.   

 Κύριε Λεωνίδου, να εξηγήσετε τις τροπολογίες σας και να μιλήσετε και επί θέματος αρχής. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Οι τροπολογίες και η ομιλία θα είναι ο ίδιος χρόνος; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, τις τροπολογίες εξηγήστε τες χωριστά.  Ο χρόνος σας θα ξεκινήσει, από την ώρα που θα μιλάτε επί 
θέματος αρχής.   

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.  Ήμουν βέβαιος ότι είσαστε δίκαιος.   

 Για τις τροπολογίες, κύριε Πρόεδρε, έχουμε καταθέσει τέσσερις τροπολογίες, μία εξ αυτών, τη δεύτερη, 
που αναφέρεται στις αμοιβές προέδρου, μελών διοικητικού συμβουλίου, θα την αποσύρουμε, αλλά θα 
παραμείνει το κομμάτι εκείνο που αναφέρεται στις συμβουλευτικές επιτροπές.  Οι υπόλοιπες παραμένουν.  Ο 
λόγος που καταθέσαμε αυτές τις τροπολογίες είναι γιατί θεωρούμε ότι έχουμε το δικαίωμα καταρχάς ως 
κοινοβούλιο, ως ολομέλεια, να ασκούμε ανελλιπώς τον κοινοβουλευτικό μας έλεγχο σε τέτοιου είδους 
οργανισμούς, ιδιαίτερα τώρα που είναι στο ξεκίνημά τους.  Και θεωρούμε ότι μ’ αυτό τον τρόπο θα μας δίδεται 
η ευκαιρία να έχουμε μεγαλύτερη επαφή και επικοινωνία με τον οργανισμό, έτσι που να μπορέσουμε να 
δημιουργήσουμε καλύτερες προοπτικές προς όφελος του Γενικού Συστήματος Υγείας.  Αυτός είναι ο λόγος.   

 Όσον αφορά τις τροπολογίες του αγαπητού συναδέλφου κ. Σιζόπουλου… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Τώρα ξεκινά ο χρόνος σας, κύριε Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 …θα ψηφίσουμε τη μια τροπολογία, την πρώτη τροπολογία του κ. Σιζόπουλου.  Τις υπόλοιπες δε θα τις 
ψηφίσουμε.  Η μια εξάλλου από τις υπόλοιπες είναι η ίδια με τη δική μας.   

 Τώρα ξεκινά ο χρόνος, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ξεκίνησε εδώ και δεκαπέντε δευτερόλεπτα. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ.   

 Πραγματικά, στην προηγούμενη συζήτηση για τους προηγούμενους προϋπολογισμούς είχαμε πει τα 
καλύτερα και θετικά σχόλια.  Πραγματικά, είναι με λύπη μου που αναγκάζομαι να προβώ σε άκρως επικριτικές 
τοποθετήσεις για έναν οργανισμό που οι προσδοκίες και οι νομοθετικές εξουσιοδοτήσεις που του δώσαμε όλο 
αυτό το διάστημα ήταν τέτοιες που θα ασκούσε απόλυτα τον δημόσιο χαρακτήρα και ρόλο του.  Αντί τούτου, 
εκτός από τις δικές μας διαπιστώσεις, αλλά και συνεχείς καταγγελίες που κατέχουμε εναντίον αυτού του 
οργανισμού, δυστυχώς η έκθεση του Γενικού Ελεγκτή για το σύνολο των ενεργειών και δραστηριοτήτων των 
φορέων του οργανισμού καταδεικνύει μια άνευ προηγουμένου κακοδιοίκηση.  Η κατά βούληση άσκηση της 
λειτουργίας του, στηριζόμενη στην ιδιωτικού δικαίου επιλογή άσκησης εξουσίας και όχι στη συμμόρφωσή του 
με κανόνες δημόσιας εξουσίας, όπως από τη φύση του ως νομικό πρόσωπο δημοσίου δικαίου είχε 
υποχρέωση, παραβιάζει δυστυχώς συνεχώς τις γενικές αρχές του Διοικητικού Δικαίου και του Δημοσίου 
Δικαίου.  Όλα αυτά εμφαίνονται στην ειδική έκθεση του Γενικού Ελεγκτή.  Δεν είναι προσωπικές μόνο 
διαπιστώσεις.  Η παραβίαση του νόμου του ΓΕΣΥ, το οποίο αποτελεί πλέον μια κατάκτηση του κυπριακού 
λαού, και γενικότερα η έλλειψη της σοβαρότητας και υπευθυνότητας του οργανισμού αυτού θέτουν σε κίνδυνο 
τη βιωσιμότητα του ίδιου του Γενικού Συστήματος Υγείας.   

 Έχει διαπιστωθεί ότι, εκτός από τη γενική και γενικότερη παραβίαση της νομοθεσίας και των αρχών, 
όπως τις περιέγραψα προηγουμένως, παραβιάζει ταυτόχρονα πρόνοιες της νομοθεσίας περί ισοσκελισμένων 
και σφαιρικών προϋπολογισμών.  Η έλλειψη ελέγχου, η ίδια η διαπίστωση του Προέδρου της Δημοκρατίας 
προχθές σε συνέντευξή του για το γεγονός αυτό επιβεβαιώνουν άμεσα την ανάγκη υλοποίησης της θέσης μας 
για άμεση σύσταση επιτροπής ελέγχου από ανεξάρτητους φορείς, οι οποίοι θα εποπτεύουν συστηματικά και θα 
παρακολουθούν το έργο του ΟΑΥ, πάντοτε με την ενεργό συμμετοχή και σύμπραξη του επιτρόπου, όπως ο 
ίδιος ο νόμος καθορίζει.   

 Επιβάλλεται λοιπόν η άμεση και χωρίς οποιαδήποτε καθυστέρηση τροποποίηση της νομοθεσίας για όλα 
αυτά τα θέματα, που θα ενισχύσει ακριβώς τη δημόσια διακυβέρνηση του ΟΑΥ.  Για εμάς τόσο το συμβούλιο 
όσο και η διοίκηση του οργανισμού βρίσκονται αυτή την περίοδο υπό δοκιμασία. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Λεωνίδου.   

 Απομένουν δύο λεπτά για τους άλλους δύο ομιλητές από το ΔΗΚΟ.   

 Κύριε Σιζόπουλε. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Θα πρέπει να τονίσουμε ότι ο φετινός προϋπολογισμός του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας συζητιέται 
σε μια περίοδο που είναι κομβικό σημείο πια για τον οργανισμό, δεδομένου ότι, αφενός μεν με τη γνωμάτευση 
της Νομικής Υπηρεσίας, έχει επιβεβαιωθεί ότι υπάρχει σαφής παραβίαση της υφιστάμενης νομοθεσίας και 
αλλαγή της φιλοσοφίας με ευνοϊκή μεταχείριση ουσιαστικά ιδιωτικών νοσηλευτηρίων για διαφορετικές αμοιβές, 
που στην ουσία αυτό έχει οδηγήσει σε μια τρομακτική διασπάθιση χρήματος του φορολογούμενου πολίτη, αλλά 
και την ίδια στιγμή δημιουργεί συνθήκες αθέμιτου ανταγωνισμού και ανισότητας.  Και το δεύτερο αφορά 
ακριβώς την έκθεση της Ελεγκτικής Υπηρεσίας, που επιβεβαιώνει ακριβώς αυτές τις διασπαθίσεις, οι οποίες 
θέτουν σε σοβαρό κίνδυνο και την ποιότητα της προσφερόμενης υγείας, αλλά κυρίως και τη βιωσιμότητα του 
σχεδίου υγείας. 

 Θα υπενθυμίσω από την πλευρά της ΕΔΕΚ ότι, όταν επισημάναμε εδώ και χρόνια και κάναμε 
συγκεκριμένες εισηγήσεις, ήμαστε στοχοποιημένοι ότι δε θέλουμε το ΓΕΣΥ, ότι είμαστε εναντίον της φιλοσοφίας 
του ΓΕΣΥ, ότι είμαστε ενδεχομένως αυτοί που θέλουμε το ΓΕΣΥ να καταρρεύσει.  Ποια;  Η ΕΔΕΚ;  Που είναι το 
κόμμα το οποίο ουσιαστικά αγωνίζεται από το 1969 για την εφαρμογή του ΓΕΣΥ;  Εάν σήμερα έχουμε ΓΕΣΥ, 
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είναι λόγω των συστηματικών παρεμβάσεων προς την κυβέρνηση από τον Μάιο του 2015, για να προχωρήσει 
ο διάλογος με τα κόμματα, για να προχωρήσει η εφαρμογή του ΓΕΣΥ.   

 Όμως την ίδια στιγμή θα πρέπει να τονίσουμε ότι ο φετινός προϋπολογισμός είναι αυξημένος κατά 45% 
σε σχέση με τον αρχικό υπολογισμό του σφαιρικού προϋπολογισμού.  Από €920 εκατομ., που ήταν ο αρχικός 
το 2019 για το 2020, αυτή τη στιγμή βγήκαμε σχεδόν στο €1.000.400.000.  Και δεν έχουμε παρατηρήσει και την 
ίδια βελτίωση ή ανάλογη βελτίωση των παρεχόμενων υπηρεσιών.  Αντίθετα, σε πάρα πολλές περιπτώσεις 
έχουμε διαπιστώσει σαφή υποβάθμιση των υπηρεσιών.   

 Είναι γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο που η κυβέρνηση έχει τεράστια ευθύνη για το γεγονός ότι αφήνει 
ανεξέλεγκτη τη λειτουργία του διοικητικού συμβουλίου του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας να προχωρεί σε 
αυτές τις διαδικασίες.  Την ίδια στιγμή έχει τεράστια ευθύνη για το γεγονός ότι, ενώ επιβεβαιώνεται η 
παραβίαση της νομοθεσίας, δε λαμβάνονται οποιαδήποτε μέτρα, αλλά και τεράστια ευθύνη υπάρχει και από 
την πλευρά του Υπουργείου Υγείας, που εδώ και μεγάλο χρονικό διάστημα αναμένουμε να κατατεθούν 
συγκεκριμένοι κανονισμοί, για να μπορέσουν να περιοριστούν τόσο η διασπάθιση του δημοσίου χρήματος όσο 
και η βελτίωση της εφαρμογής του ΓΕΣΥ προς όφελος των πολιτών.   

 Από την πλευρά της ΕΔΕΚ, εμείς θα συνεχίσουμε ακριβώς να καταγγέλλουμε όλα αυτά τα ζητήματα, 
γιατί αυτό που μας ενδιαφέρει είναι η παροχή υψηλού επιπέδου περίθαλψης σε όλους τους πολίτες και κυρίως 
σε αυτούς που δεν έχουν την οικονομική δυνατότητα να την εξασφαλίσουν με άλλους τρόπους.   

 Και τελειώνοντας, θα πω ότι και μέσα από τον τρόπο εφαρμογής του ΓΕΣΥ παραβιάζεται και η 
φιλοσοφία του μονοασφαλιστικού συστήματος και εισάγεται το πολυασφαλιστικό από την πίσω πόρτα.   

 Εμείς θα ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό αλλά με όλες αυτές τις παρατηρήσεις και θα συνεχίσουμε την 
προσπάθειά μας. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Σιζόπουλε. 

 Κύριε Σαββίδη. 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Πρόεδρε, 

 Το Δημοκρατικό Κόμμα στήριξε, στηρίζει το γενικό σύστημα υγείας.   

 Ο Γενικός Ελεγκτής ήταν καταπέλτης.  Έχει διαπιστώσει πολλά τραγελαφικά.  Εάν οι νέες συμβάσεις, 
όπως έχει δεσμευτεί ο Υπουργός Υγείας, αλλά και ο ΟΑΥ, δε γίνουν στις σωστές βάσεις και με βάση τη 
νομοθεσία του ΓΕΣΥ, να ՚στε βέβαιοι ότι σύντομα θα έρθουν να ζητήσουν αύξηση των εισφορών 20% με 30%.  
Δεν πρόκειται να δεχτούμε άλλη αύξηση!  Ο κόσμος πεινά, ο κόσμος δυστυχά, ο κόσμος δεν μπορεί να 
πληρώνει περισσότερα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κύριε Λουκαΐδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Χρειάζομαι λίγα δευτερόλεπτα να αναφερθώ στις τροπολογίες, αφού δε θα έχουμε ξεχωριστή συζήτηση 
για τις τροπολογίες.  Θα υπερψηφίσουμε τις τροπολογίες του ΔΗΚΟ όπως έχουν διαμορφωθεί με την αφαίρεση 
της συγκεκριμένης πρόνοιας σε ό,τι αφορά τις αμοιβές του διοικητικού συμβουλίου.  Θα υπερψηφίσουμε και 
την πρώτη τροπολογία της ΕΔΕΚ, κύριε Πρόεδρε, και θα καταψηφίσουμε τις υπόλοιπες, όπως και το ΔΗΚΟ. 

 Ο λόγος που καταψηφίζουμε…  Θα αναφερθώ σε τζιείνες που έκαμε τζιαι ειδική αναφορά ο αγαπητός κ. 
Σιζόπουλος.  Σε ό,τι αφορά την τροπολογία που θέλει να μειώσει κατά 50% το άρθρο 02016 για εκπαίδευση και 
άλλα κίνητρα παρόχων, από το €1 εκατομ. στις €500.000, ενδεχομένως να υπάρχει παρανόηση, κυρίες και 
κύριοι συνάδελφοι.  Δε μιλούμε για επαγγελματική κατάρτιση και εκπαίδευση των παρόχων.  Εδώ μιλούμε 
ακριβώς για εκπαίδευσή τους σε ζητήματα που έχουν να κάνουν με την εφαρμογή των πρωτοκόλλων, που 
έχουν να κάνουν με τους δείκτες ποιότητας τζιαι με άλλα ζητήματα πολύ σημαντικά στον στόχο που θεωρώ ότι 
έχουμε όλοι για ενίσχυση της ποιότητας της παρεχόμενης ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης.  Αντίστοιχα, το 
κονδύλι που αφορά στην επικοινωνία/δημοσιεύσεις, που υπάρχει πρόνοια για αποκοπή €840.000, για να 
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μείνουν €350.000, και εδώ η πρόνοια τούτη έντζιε έσιει θεσμοθετηθεί, για να διαφημίζεται είτε ο ΟΑΥ είτε το ίδιο 
το ΓΕΣΥ.  Και πάλι στοχεύουμε στο να αντιμετωπίσουμε αυτό που αναφερθήκαν συνάδελφοι, τις καταχρήσεις, 
για παράδειγμα, σε μια προσπάθεια να φτιάξουμε κουλτούρα ανάμεσα στους παρόχους, αλλά και ανάμεσα 
στους ασθενείς.  Τζιαι τούτο δεν μπορεί να γίνεται μόνο ՚πού τα social media προφανώς!  Εάν είμαστε 
ειλικρινείς σε αυτά που λέμε, πρέπει να δώσουμε τζιαι τα απαιτούμενα εργαλεία στον ΟΑΥ, για να μπορέσει να 
υλοποιήσει πολιτικές που θα αντιμετωπίσουν τζιείνα που νομίζω ομόφωνα εντοπίζουμε ως βασικές αδυναμίες, 
προβλήματα ή προκλήσεις του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας. 

 Αντίστοιχα, έχουμε παρατηρήσεις τζιαι για τες άλλες τροπολογίες, γι’ αυτό θα τες καταψηφίσουμε, τζιαι 
πάω, φεύκοντας ՚πού τες τροπολογίες, στην ουσία της τοποθέτησής μας, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι.  Συζητώντας τον προϋπολογισμό του ΟΑΥ, πρέπει να ξεκινήσουμε από τη διαπίστωση ότι τον 
Ιούνιο συμπληρώνονται μόλις δύο χρόνια από την έναρξη και της ενδονοσοκομειακής φάσης του ΓΕΣΥ, το 
οποίο προφανώς βρίσκεται σε βρεφική ηλικία και το οποίο όσοι λέμε τζιαι εννοούμε ότι θέλουμε να το 
στηρίξουμε τζιείνο που πρέπει να κάμουμε είναι τούτο το βρέφος να το βοηθήσουμε να σταθεί στα πόδκια του 
και όχι να το σκοτώσουμε!   

 Τζιείνο που πρέπει να κάμουμε είναι πρώτ’ απ’ όλα να εκτιμήσουμε σε ό,τι αφορά τα οφέλη που έσιει 
επιφέρει το ΓΕΣΥ για τους Κύπριους πολίτες, για τους Κύπριους ασθενείς.  Ήμασταν η τέταρτη χειρότερη χώρα 
στον κόσμο σε ό,τι αφορά την ισοτιμία πρόσβασης ή την ανισοτιμία πρόσβασης σε ιατροφαρμακευτική 
περίθαλψη.  Με λλία λόγια, όποιος εν εκρατούσεν λεφτά δεν είχε τζιαι την αναγκαία πρόσβαση εις το σύστημα 
υγείας εις τη χώρα μας.  Η μόνη χώρα στην Ευρώπη που εν είχαμε σύστημα υγείας εθνικό!  Ε, σήμερα, σε 
μεγάλο βαθμό έσιει αποκατασταθεί το δικαίωμα ισότιμης πρόσβασης, γιατί έχουμε ένα αλληλέγγυο σύστημα, 
που κάποιους δεν τους αρέσει βεβαίως τζιαι συνεχίζουν να το πολεμούν.   

 Οπότε, το πρώτο πράμα που πρέπει να κάμουμε είναι να εμποδίσουμε τζιείνους που το πολεμούν τζιαι 
θέλουν να αλλάξουν τη φιλοσοφία, τον χαρακτήρα και την αρχιτεκτονική του, να σταθούμε απέναντί τους.  Το 
δεύτερο είναι να προσπαθήσουμε να βελτιώσουμε τα πράγματα.  Τζιαι υπάρχουν πολλά να βελτιώσουμε, 
υπαρκτά προβλήματα, όχι τα ανύπαρκτα που κάποιοι έχουν δημιουργήσει, για να προσπαθήσουν να 
σκοτώσουν το ΓΕΣΥ τζιαι να αλλάξουν τη φιλοσοφία τζιαι την αρχιτεκτονική του.   

 Αναφέρομαι έτσι πολύ συνοπτικά.  Πρέπει να πάμε σε εφημερίες για τις νύκτες, για τα σαββατοκύριακα.  
Πρέπει να πάμε σε ποιοτικά κριτήρια και όχι σε ισοπέδωση σε ό,τι αφορά τους προσωπικούς γιατρούς, όπως 
ήταν ο αρχικός σχεδιασμός.  Αλλά αντέδρασε ο ΠΙΣ τζιαι τελικά επήαμεν με εκατό τοις εκατόν αποζημίωση 
κατά κεφαλήν.  Πρέπει να διατηρήσουμε τα ποιοτικά κριτήρια σ’ ό,τι αφορά την αποζημίωση των 
νοσηλευτηρίων και να τα ενισχύσουμε.  Έγινε αυτό που έγινε με βάση τον όγκο εργασίας του ՚18 τζιαι έβκηκεν 
το base rate, αλλά τζιαι με βάση τα όσα εκαθόρισεν ο ίδιος ο ΠΑΣΥΝΜ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην 
κατηγοριοποίηση των ιδιωτικών νοσηλευτηρίων.  Εκτός τζιαι αν θέλουμε τζιείνους που καταφέραμε με κόπους 
να βάλουμε εις το ΓΕΣΥ, ιδιωτικά νοσηλευτήρια αξιόλογα, να τα βκάλουμεν έξω με μια ισοπέδωση που εννά 
υπάρξει!  Μια μικρή κλινική που δεν έσιει ούτε τμήμα πρώτων βοηθειών ούτε τίποτε, για παράδειγμα, να έχει 
την ίδια αμοιβή, όσα έσιει ένα νοσηλευτήριο που έσιει πλείστες τόσες άλλες υποδομές.  Ε, δε γίνεται αυτό το 
πράμα!  Εκτός τζιαι αν, λέω, θέλουμε να δκιώξουμεν τα νοσηλευτήρια τούτα ՚πού το ΓΕΣΥ, όπως ήταν ο 
αρχικός μας στόχος, κάποιων εξ ημών, που δεν εθέλαμεν ποττέ να μπουν μέσα τζιαι τωρά μαραζώνουμε, γιατί 
ελειτούργησεν το ΓΕΣΥ.  Πρέπει να δώσουμε τη δυνατότητα για τα ονομαστικά, τα καινοτόμα φάρμακα στους 
χρόνιους ασθενείς, σε τζιείνους που τα ՚χουν ανάγκη… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Λουκαΐδη… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 …τα μη συνταγογραφούμενα στους χαμηλοσυνταξιούχους μας.   

 Έχουμε καταθέσει τις απόψεις τζιαι τις εισηγήσεις μας στην επιτροπή Υγείας, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε. 

 Θέλω να καταλήξω με το εξής, για να μην ξεπεράσω τον χρόνο μου υπερβολικά.  Είπα ότι κάποιοι 
εφευρίσκουν προβλήματα.  Ε, το πρόβλημα της βιωσιμότητας του ΓΕΣΥ είναι εφεύρεση.  Είναι ένα τεράστιο 
ψέμα, που δεν έχει καμία σχέση με την αλήθεια.  Τζιαι απαντά στον Υπουργό Οικονομικών ο Υπουργός της 
Υγείας ότι δεν οδηγείται προς χρεοκοπία το ΓΕΣΥ και δεν κινδυνεύει το ΓΕΣΥ λόγω έλλειψης βιωσιμότητας.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Όχι, κύριε!   

 Τζιαι άμα μιλούμε για τες συστάσεις του Γενικού Ελεγκτή, επιτρέψετέ μου να πω, γιατί έν’ το όχημα τα 
περί έλλειψης βιωσιμότητας τζιαι επειδή εν μπορούμε να πείσουμε, επήαμεν μονομερώς, επήεν ο κ. 
Κωνσταντίνος Πετρίδης μονομερώς -τζιαι είναι πρωτοφανές τούτο- τζιαι απέκοψε €150 εκατομ.  Απαράδεκτο!  
Εντελώς απαράδεκτο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι! 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Λουκαΐδη, εξεπεράσετε αρκετά. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Οκέι. 

 Απλώς να πω ότι ο φίλτατος κατά τα άλλα Οδυσσέας Μιχαηλίδης και η Ελεγκτική Υπηρεσία έντζιεν 
αλάνθαστοι, α!  Έν’ υπό κρίση. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Και πρέπει να κρίνεται ο κάθε θεσμός όχι αφοριστικά -διότι ακούω επιφωνήματα- όι αφοριστικά, όι να 
επιδιώκουμε να τον διώξουμε, επειδή επήεν να κάμει τη δουλειά του τζιαι να τον πάρουμε στο δικαστήριο, για 
να τον παύσουμε για ανάρμοστη συμπεριφορά, ή να τον αφορίζουμε οριζόντια!  Κάθε πράξη -και των θεσμών- 
είναι υπό κρίση.  Τζιαι να αναφέρω δκυο παραδείγματα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, αλλά εξεπεράσετε πάρα πολύ, κύριε Λουκαΐδη! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ναι, αυτό είναι αλήθεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Τι να κάμω; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Να το τελειώσω τούτο, να πω ένα παράδειγμα.   

 Λέει ο Ελεγκτής -σωστά ή λάθος, εν έσιει σημασία- να σταματήσουμε τζιείνη τη ρύθμιση που υπήρξε με 
τους γιατρούς σε ένα ιδιωτικό νοσοκομείο που ήταν μέτοχοι τζιαι εν τους εδκιώξαμεν τζιαι συνέχισαν να 
δουλεύκουν για μεταβατική περίοδο.  Τζιαι το έκαμε ο ΟΑΥ τούτο, επειδή είσιεν γνωμάτευση ότι έν’ νομικά 
ορθό, επιτρέπεται.  Θα αλλάξει εν πάση περιπτώσει αυτό το πράμα.  Εγώ λέω να δεχτούμε ότι σωστά 
υποδεικνύει αυτό το πράμα.  Γιατί να έσιει γιατρούς που έννεν ενταγμένοι στο ΓΕΣΥ… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Λουκαΐδη, εξεπεράσετε πάρα πολύ τον χρόνο! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 …μέσω νοσηλευτηρίων του ΓΕΣΥ;  Ε, εισηγείται την ίδια ώρα, σας παρακαλώ, ο Γενικός Ελεγκτής ο 
ΟΑΥ να πληρώνει μη συμβεβλημένο νοσηλευτήριο για την παροχή υπηρεσιών που δεν προσφέρονται από το 
ΓΕΣΥ, χωρίς να έσιει καμιά σύμβαση.  Αυτό τζιαι αν είναι παράνομο και απαράδεκτο τζιαι αλλοιώνει τον 
χαρακτήρα του ΓΕΣΥ! 

 Απολογούμαι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Στην ολομέλεια, όι σ’ εμένα! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Σε όλους! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Δίπλαρε. 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, θα πάρω τον χρόνο όσον αφορά τις τροπολογίες και να πω ότι 
θα υπερψηφίσουμε τις τροπολογίες του Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς βρίσκονται προς την ορθή 
κατεύθυνση.  Από τις τροπολογίες της ΕΔΕΚ θα υποστηρίξουμε την πρώτη τροπολογία, γιατί ακριβώς 
πιστεύουμε ότι είναι από τις αλλαγές, από τις τροπολογίες, που πρέπει να γίνουν και θέλουμε και πιστεύουμε 
ότι θα είναι βιώσιμο το Γενικό Σχέδιο Υγείας.  Πριν και πάνω απ’ όλα να μου επιτρέψετε να ξεκαθαρίσω πως 
ως Δημοκρατικός Συναγερμός -ξεκαθαρίζουμε μια για πάντα- δεν είμαστε εδώ ούτε για να αλλοιώσουμε ούτε 
να αλλάξουμε τη φιλοσοφία ή την αρχιτεκτονική του Γενικού Σχεδίου Υγείας.  Χαίρομαι, γιατί, για όλα αυτά που 
λέγαμε κατά καιρούς ως Δημοκρατικός Συναγερμός ότι πρέπει να αλλάξουμε, σήμερα έχουμε και τη συμφωνία 
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και των υπόλοιπων κομμάτων.  Είναι γι’ αυτό που χαιρετίζω και την τοποθέτηση του συνάδελφου του Πανίκου 
Λεωνίδου, του εκπροσώπου του Δημοκρατικού Κόμματος, αλλά και του κ. Σαββίδη από το Δημοκρατικό 
Κόμμα, οι οποίοι πολύ ορθά έχουν επισημάνει αυτό το οποίο κατέγραψε…  Και συμφωνούμε με τον Γενικό 
Ελεγκτή όσον αφορά τις καταχρήσεις, όσον αφορά τις υπερπληρωμές, όσον αφορά συγκεκριμένα 
παραδείγματα, τις προκλητικές σπατάλες, την κακή διαχείριση, την απουσία του συστήματος ελέγχου, τις 
στρεβλές μεθόδους πληρωμής εντός του συστήματος που δεν μπορούν να γίνουν αποδεκτά.  Και γιατί δεν 
μπορούν να γίνουν αποδεκτά;  Γιατί, εάν αφήσουμε να γίνουν αποδεκτά, μετά από ένα ή δύο χρόνια πιθανόν 
να μην έχουμε ένα Γενικό Σχέδιο Υγείας για το οποίο εμείς ως Δημοκρατικός Συναγερμός μπορούμε να 
περηφανευόμαστε.   

 Το 2001 ψηφίστηκε για πρώτη φορά το ΓΕΣΥ επί αειμνήστου Υπουργού Υγείας τότε, του κ. Παρισινού, 
επί προεδρίας του Γλαύκου Κληρίδη και πάλι επί κυβέρνησης Δημοκρατικού Συναγερμού επιτέλους μπήκε σε 
εφαρμογή το Γενικό Σχέδιο Υγείας, με τη σύμφωνο γνώμη και τη στήριξη όλων των κομμάτων και εμείς πάντα 
το λέμε και ευχαριστήσαμε και τις πολιτικές δυνάμεις.  Πρέπει όμως να είμαστε απόλυτα ειλικρινείς με τους 
εαυτούς μας.  Υπό κρίση, αγαπητέ φίλε Γιώργο, είναι πάντοτε ο Γενικός Ελεγκτής, όχι όποτε μας συμφέρει.  
Εμείς διαφωνήσαμε με τον Γενικό Ελεγκτή και για τον δρόμο Πόλης Χρυσοχούς, αν θυμάστε.  Όταν είπε ότι δεν 
έπρεπε να γίνει, εμείς είπαμε «όχι, κύριοι, πρέπει να γίνει αυτός ο δρόμος για το συμφέρον των κατοίκων της 
περιοχής, άσχετα αν είναι βιώσιμο ή αν δεν είναι βιώσιμο, γιατί πάνω απ’ όλα προέχει η υγεία των ανθρώπων 
που μετακινούνται από το πρωί μέχρι το βράδυ».  Και εκεί διαφώνησα.  Εδώ συμφωνούμε με τις επισημάνσεις 
του Γενικού Ελεγκτή.  Δε διαφωνούμε ή δε συμφωνούμε σε όλα.  Έχουμε δημοκρατία και τοποθετούμαστε 
ξεκάθαρα.  Εκεί και όπου διαφωνούμε, ναι, εκεί και όπου συμφωνούμε επίσης.  Αλλά το να προσπαθούμε και 
να λέμε ότι, με το που θα διαφωνήσουμε σε κάτι, κάποιοι, και κυρίως εμείς του Δημοκρατικού Συναγερμού, 
θέλουμε να καταστρέψουμε το Γενικό Σχέδιο Υγείας, λυπάμαι να πω ότι δεν ευσταθεί και είναι τουλάχιστον 
άδικο για τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας.  Δεν είναι ένας υπουργός ή μια πολιτική δύναμη που το εφάρμοσε.  
Ξέρετε πολύ καλά ότι, αν δεν ήταν η επιμονή του ίδιου του Προέδρου της Δημοκρατίας -άλλωστε αυτό 
ομολόγησε και ο προηγούμενος Υπουργός Υγείας, ο κ. Παμπορίδης, τον οποίο συγχαίρουμε για το έργο το 
οποίο έχει κάνει- δε θα εφαρμοζόταν αυτή η μεγάλη κοινωνική μεταρρύθμιση, το Γενικό Σχέδιο Υγείας, το 
κοινωνικό αγαθό.  Αλλά, ναι, σήμερα οι πολίτες αυτό το οποίο ζητάνε είναι να κάνουμε αλλαγές, για να έχουμε 
επιτέλους ένα σωστό Γενικό Σχέδιο Υγείας και όχι εν μέσω πανδημίας να αναζητούμε τους προσωπικούς 
γιατρούς και να μην τους βρίσκουμε ή να γίνονται διαγνώσεις από το τηλέφωνο.  Και γι’ αυτό στηρίζουμε τις 
προσπάθειες του Υπουργού Υγείας, ο οποίος δεν είπε κάτι διαφορετικό από τον Υπουργό Οικονομικών και 
θέλω να το ξεκαθαρίσω.  Οι προσπάθειες του Υπουργού Υγείας προς τον ΟΑΥ, ακόμη και χθες, είναι για 
συγκεκριμένες αλλαγές, που θα βοηθήσουν το Γενικό Σχέδιο Υγείας να είναι εκεί και κάθε μέρα να γίνεται 
καλύτερο και να μου επιτρέψετε να αναφερθώ συγκεκριμένα.  Φωνάζουν κάποιοι για τα €150 εκατομ. τα οποία 
ο Υπουργός Οικονομικών απέκοψε από τον ΟΑΥ.  Ενδεικτικά θέλω να αναφέρω ότι από αυτά τα €150 εκατομ. 
τα €62 εκατομ. αφορούν τα φάρμακα για τα οποία δυστυχώς ο ΟΑΥ δεν κατέβαλλε.  Δεν έχει ούτε και κίνητρο 
να επιταχύνει τη διαδικασία αξιολόγησης των νέων φαρμάκων, δεν έχουν ενταχθεί νέα φάρμακα στο Γενικό 
Σχέδιο Υγείας, δεν αναθεωρούνται τα υφιστάμενα πρωτόκολλα, δεν έχουν ενταχθεί νέες φαρμακοθεραπείες 
στο ΓΕΣΥ από την αρμόδια επιτροπή του ΟΑΥ.  Όλο αυτό το κόστος ανέρχεται περίπου στα €62 εκατομ. για το 
2021.  Θα αναφερθώ και στις αποστολές στον ιδιωτικό τομέα οι οποίες δεν καλύπτονται από το ΓΕΣΥ και είναι 
ένα ποσό γύρω στα €11 εκατομ., συγκεκριμένα ακριβώς €10.579.000.  Να πάμε μετέπειτα σε άλλα €8.107.000 
που αφορούν τις αποστολές στον ιδιωτικό τομέα στην Κύπρο, εντός δηλαδή της πατρίδας μας, που γίνονται 
εκτός ωρών εργασίας, που είναι περιστατικά που δεν μπορούν να εξυπηρετηθούν μέσω του ΓΕΣΥ λόγω 
μειωμένης επάρκειας, λόγω της ανεπάρκειας, αν θέλετε, του ΟΑΥ, των τεχνοκρατών, της έλλειψης εμπειρίας 
και αυτό το αναγνωρίζουμε.  Κάποια στιγμή θα αποκτήσουν την εμπειρία.  Και θα πω γιατί το λέω.  Μόνο οι 
αποστολές με αεράμπουλες στο εξωτερικό, αγαπητοί συνάδελφοι, ανέρχονταν στα €29 εκατομ. Ογδόντα πέντε 
φορές σηκώθηκαν αεράμπουλες, για να μεταφερθούν ασθενείς μας στο εξωτερικό στις τρεις τα ξημερώματα, οι 
δύο με παρέμβαση της ίδιας της γενικής διευθύντριας του Υπουργείου Υγείας, κ. Γιαννάκη, την οποία 
ευχαριστούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εξεπεράσετε τον χρόνο σας. 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 …και τελειώνω τωρά, αγαπητέ Πρόεδρε, λέγοντας το εξής:  Όλα αυτά τα ποσά τα έδωσε ένα ταμείο.  Το 
ταμείο του Υπουργείου Υγείας!  Μακάρι όλα αυτά τα οποία έχω αναφέρει να τα ενέκρινε ο Οργανισμός 
Ασφάλισης Υγείας και σαφώς, αν έβγαιναν από το ταμείο του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας, ναι, ο 
οργανισμός να πάρει αυτά τα €150 εκατομ.  Ζητούν να λάβουν €150 εκατομ. την ώρα που δεν ξόδεψαν ούτε 
και ένα ευρώ.  Ε, αυτό είναι διασπάθιση δημοσίου χρήματος!  Είναι πολύ απλά τα πράγματα.  Το Υπουργείο 
Οικονομικών θα δώσει αυτά τα εκατομμύρια σε αυτούς που τα έχουν δαπανήσει, στο Υπουργείο Υγείας και 
στις αρμόδιες επιτροπές που ξόδεψαν αυτά τα χρήματα του φορολογούμενου πολίτη.  Θα δώσουμε 
επιπρόσθετα €150 εκατομ. σ’ έναν οργανισμό που… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Κύριε Δίπλαρε, εξεπεράσετε αρκετά τον χρόνο σας. 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Παρακαλώ και κλείνω…  Που δεν έδωσαν ούτε και ένα ευρώ;  Όχι!  Διαφορετικά θα ήταν διασπάθιση 
δημοσίου χρήματος. 

 Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Και θέλω να ξεκαθαρίσω ότι στην επιτροπή Υγείας οι οποιεσδήποτε μικροκομματικές σκοπιμότητες 
μένουν και θα μείνουν στην άκρη, γιατί προέχει πάνω απ’ όλα η υγεία των πολιτών μας, των συμπολιτών μας. 

 Σας ευχαριστώ και απολογούμαι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   

Λοιπόν, παράκλησή μου, παρακολουθείστε με τι θα πω, για να είμαστε όσο το δυνατόν πιο 
αποτελεσματικοί στην ψήφιση των τροπολογιών.  Άκουσα ότι ο Δημοκρατικός Συναγερμός, το ΑΚΕΛ και το 
ΔΗΚΟ υπερψηφίζουν την πρώτη τροπολογία της ΕΔΕΚ και καταψηφίζουν τις υπόλοιπες.  Θέλω να ρωτήσω τα 
υπόλοιπα κόμματα, ΔΗΠΑ, ΕΛΑΜ…  Εφύαν οι Οικολόγοι, εν έσιει Οικολόγο μέσα… 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗ: 

 Και εμείς το ίδιο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Και εσείς το ίδιο.  Τζιαι εσείς το ίδιο, κύριε Γιακουμή.   

 Οπόταν θα βάλω την πρώτη τροπολογία χωριστά τζιαι τις υπόλοιπες τέσσερις μαζί, κύριε Σιζόπουλε, αν 
μου επιτρέπεις;  

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Να καθορίσετε τη διαδικασία όπως νομίζετε καλύτερα εσείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Λοιπόν, ξεκινούμε τις τροπολογίες της ΕΔΕΚ.  Παρακαλώ τον γραμματέα να τις διαβάσει.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες του κ. Μαρίνου Σιζόπουλου εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
ΕΔΕΚ για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας του 2022 

Νόμος του 2022» 

Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

1. 22 1 02011 

 

Αμοιβές Παροχέων  

Υπηρεσιών Φροντίδας  

Υγείας 

€1.349.800.000 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι του πιο πάνω άρθρου, ώστε η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Υγείας να ενημερώνεται γραπτώς ανά τρίμηνο για τις γενόμενες δαπάνες.  

Σημειώσεις:  

α. Γραπτή ενημέρωση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας ανά τρίμηνο για τον σφαιρικό 
προϋπολογισμό κάθε κατηγορίας παροχέων υπηρεσιών φροντίδας υγείας. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές τροποποιήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρώτης τροπολογίας; 
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 Έσιετέ τες μπροστά σας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Τριάντα τρεις. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Αποχές.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, η πρώτη τροπολογία της ΕΔΕΚ 
εγκρίνεται. 

 Πάμε στη δεύτερη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

2. 22 1 02016 Εκπαίδευση και άλλα κίνητρα 
Παροχέων Υπηρεσιών 
Φροντίδας Υγείας 

€1.000.000 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή ποσοστού ύψους 50% από το πιο πάνω άρθρο και ένθεση σημείωσης, 
ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη από το εναπομείναν κονδύλι ύψους €500.000, να 
ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της.  

Σημειώσεις: 

α. Τα έξοδα επιμόρφωσης των παροχέων υπηρεσιών φροντίδας υγείας οι οποίοι είναι συμβεβλημένοι με 
το ΓΕΣΥ να καλύπτονται από τους ίδιους τους παρόχους, καθότι αυτή καθ’ εαυτή η ένταξή τους στο 
ΓΕΣΥ προϋποθέτει συγκεκριμένα εκπαιδευτικά και επαγγελματικά κριτήρια.   

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές τροποποιήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τρεις ψήφους υπέρ, τριάντα εναντίον και καμία αποχή, η δεύτερη τροπολογία απορρίπτεται.  

 Πάμε στην τρίτη τροπολογία. 



1349 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

3. 23 1 03219 Επικοινωνία,  

Δημοσιεύσεις και Δημοσιότητα 

€1.190.000 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή από το πιο πάνω άρθρο ποσού ύψους €840.000 και ένθεση σημείωσης, 
ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη από το εναπομείναν κονδύλι ύψους €350.000, να 
ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της.   

Σημειώσεις: 

α. Μείωση του εν λόγω κονδυλίου σε ποσό ίσο με το δαπανηθέν κατά το οικονομικό έτος που έληξε την 
31η Δεκεμβρίου 2021, καθότι το προϋπολογιζόμενο ποσό για δημοσιότητα είναι ιδιαίτερα υψηλό, 
δεδομένου του καθολικού χαρακτήρα του ΓΕΣΥ, της παρόδου τριών ετών περίπου από την έναρξη της 
εφαρμογής του και του γεγονότος ότι οι πολίτες μπορούν να ενημερώνονται σχετικά με τα δικαιώματά 
τους μέσω της ιστοσελίδας του οργανισμού ή και από τον προσωπικό τους ιατρό. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές τροποποιήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τρεις ψήφους υπέρ, τριάντα εναντίον και καμία αποχή, η τρίτη τροπολογία απορρίπτεται. 

 Πάμε στην τέταρτη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σελίδα Κεφάλαιο Υποομάδα Επεξήγηση Ποσό 

4. 24 1 04650 Υποστήριξη Συστήματος 
Πληροφορικής και άλλων 
Επιχειρησιακών Διαδικασιών 
ΓΕΣΥ 

€9.476.000 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι της πιο πάνω υποομάδας, ώστε, προτού διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη από το σχετικό κονδύλι, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας και να 
εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

Σημειώσεις: 

α. Η επεξήγηση που δίδεται στον προϋπολογισμό σχετικά με την πιο πάνω υποομάδα δαπανών δεν είναι 
επαρκής, ώστε να δικαιολογήσει την προϋπολογιζόμενη δαπάνη και μάλιστα με αύξηση σε σχέση με τον 
προϋπολογισμό για το οικονομικό έτος που έληξε την 31η Δεκεμβρίου του 2021 της τάξεως του 40-50%.  
Για την αποδέσμευση του εν λόγω ποσού να απαιτείται λεπτομερής ενημέρωση της επιτροπής τόσο για 
τη διαδικασία όσο και για την επιμέρους κατανομή του.  

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές τροποποιήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τρεις ψήφους υπέρ, τριάντα εναντίον και καμία αποχή, η τέταρτη τροπολογία απορρίπτεται. 

 Πάμε στην πέμπτη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

5. 25 1 07740 Αγορά/Εφαρμογή Συστήματος  

Πληροφορικής 

€7.660.000 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι του πιο πάνω άρθρου, ώστε, προτού διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη από το σχετικό κονδύλι, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας και να 
εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

Σημειώσεις:  

α. Ο έλεγχος αποσκοπεί στη διασφάλιση ότι ο ΟΑΥ θα παρέχει τη δυνατότητα στον Επίτροπο Εποπτείας 
ΓΕΣΥ να έχει έγκαιρη πρόσβαση σε απαραίτητα στοιχεία για τη διενέργεια των ερευνών του γραφείου 
του. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές τροποποιήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τρεις ψήφους υπέρ, τριάντα εναντίον και καμία αποχή, η πέμπτη τροπολογία απορρίπτεται. 

 Κύριε Λεωνίδου, καταλαβαίνω ότι σε μια από τις τέσσερίς σας τροπολογίες εκάμετε μία τροποποίηση. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Στη δεύτερη, κύριε Πρόεδρε, θα παραμείνουν οι συμβουλευτικές επιτροπές μόνο, τα άλλα αποσύρονται. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Λοιπόν, υπάρχει κάποιος ο οποίος θα διαφοροποιηθεί σε κάποιες από τις προτάσεις του ΔΗΚΟ ή να τις 
βάλω μαζί; Μια μια;  Από τη στιγμή που υπάρχει απαίτηση για μια μια, θα είναι μια μια.   

 Πάμε στις τροπολογίες του ΔΗΚΟ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες του κ. Πανίκου Λεωνίδου εκ μέρους του Δημοκρατικού Κόμματος για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας του 2022 Νόμος του 2022» 

Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

1. 22 1 02016 Εκπαίδευση και Άλλα Κίνητρα 
Παροχέων Υπηρεσιών 
Φροντίδας Υγείας 

€1.000.000 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι του πιο πάνω άρθρου, ώστε η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Υγείας να ενημερώνεται γραπτώς ανά εξάμηνο για τις γενόμενες δαπάνες.  

Σημειώσεις:  

α. Γραπτή ενημέρωση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας ανά εξάμηνο για τις γενόμενες δαπάνες 
που αφορούν το κονδύλι για την εκπαίδευση και παροχή άλλων κινήτρων στους παροχείς υπηρεσιών 
φροντίδας υγείας. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές τροποποιήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρώτης τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, τρεις εναντίον και καμία αποχή, η πρώτη τροπολογία εγκρίνεται. 

 Πάμε στη δεύτερη τροπολογία του ΔΗΚΟ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Ομάδα Επεξήγηση Ποσό 

2. 22 1 02050 Αμοιβές Προέδρου,  

Μελών Διοικητικού 
Συμβουλίου και 
Συμβουλευτικών Επιτροπών 

€161.281 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι της πιο πάνω ομάδας, ώστε η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Υγείας να ενημερώνεται γραπτώς ανά εξάμηνο για τις γενόμενες δαπάνες.  

Σημειώσεις:  

α. Γραπτή ενημέρωση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας ανά εξάμηνο για τις γενόμενες δαπάνες 
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που αφορούν το κονδύλι για την αμοιβή των συμβουλευτικών επιτροπών του Οργανισμού Ασφάλισης 
Υγείας. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές τροποποιήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ;  Με την αλλαγή που ανέφερε ο κ. Λεωνίδου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Τέσσερις εναντίον. 

 Ο κ. Θεοπέμπτου, διαφοροποιήθηκε.  Ναι, ναι. 

 Αποχές δεν υπάρχουν αντιλαμβάνομαι. 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, τέσσερις εναντίον και καμία αποχή, η δεύτερη τροπολογία εγκρίνεται.   

 Πάμε στην τρίτη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Υποομάδα Επεξήγηση Ποσό 

3. 23 1 03210 Έξοδα Λειτουργίας Γραφείου €2.193.558 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι της πιο πάνω υποομάδας, ώστε η Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Υγείας να ενημερώνεται γραπτώς ανά εξάμηνο για τις γενόμενες δαπάνες.  

Σημειώσεις:  

α. Γραπτή ενημέρωση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας ανά εξάμηνο για τις γενόμενες δαπάνες 
που αφορούν το κονδύλι για τα έξοδα λειτουργίας γραφείου. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές τροποποιήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, τρεις εναντίον και καμία αποχή, η τρίτη τροπολογία του ΔΗΚΟ 
εγκρίνεται. 

 Πάμε στην τέταρτη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Σελίδα Κεφάλαιο Υποομάδα Επεξήγηση Ποσό 

4. 24 1 04650 Υποστήριξη Συστήματος 
Πληροφορικής και άλλων 
Επιχειρησιακών Διαδικασιών 
ΓΕΣΥ 

€9.476.000 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι της πιο πάνω υποομάδας, ώστε η Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Υγείας να ενημερώνεται γραπτώς ανά εξάμηνο για τις γενόμενες δαπάνες.  

Σημειώσεις: 

α. Γραπτή ενημέρωση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας ανά εξάμηνο για τις γενόμενες δαπάνες 
που αφορούν το κονδύλι για υποστήριξη συστήματος πληροφορικής και άλλων επιχειρησιακών 
διαδικασιών ΓΕΣΥ. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές τροποποιήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, τρεις εναντίον και καμία αποχή, η τέταρτη τροπολογία του ΔΗΚΟ 
εγκρίνεται. 

 Ναι, κύριε Λουκαΐδη;  Θα περάσουμε στην ψήφιση. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Όι, για τζιείνους τους λίγους που μας ακούν, οι τροπολογίες του ΔΗΚΟ όλες αφορούν απλώς 
ενημέρωση της επιτροπής.  Δεν υπάρχει τίποτε άλλο.  Είναι απλή ενημέρωση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Ναι, είπεν τα ο κ. Λεωνίδου στην εισαγωγή του. 

 Πάμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

  Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας ποσού ύψους €1.386.960.000 
για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2022.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4.  

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 5. 

 Απαγόρευση προσλήψεων ωρομίσθιου προσωπικού και προσωπικού για την κάλυψη έκτακτων και 
εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 6. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 7. 
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 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχου προσώπου.   Άρθρο 9. 

 Αυτόματη Τιμαριθμική Αναπροσαρμογή.  Άρθρο 10. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 11. 

 Δημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 12. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων και λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια 
δαπανών.  Άρθρο 13. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 13; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Τριάντα έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Τριάντα έξι. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχή; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 13 εγκρίνονται.  

 Πάμε στην τρίτη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας του 
2022 Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι με τις ίδιες ψήφους. 

 Πόσοι ψηφίζετε υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχή; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Πάμε στο 13ο θέμα που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών 
Υγείας του 2022 Νόμος του 2022». 

 Να παρακαλέσω τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας ποσού ύψους 
€569.791.931 για τη χρήση του οικονομικού έτους 2022.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας του 2022 Νόμος του 2022» 

Παρόντες: 

Σάβια Ορφανίδου, αναπλ. πρόεδρος Χρύσανθος Σαββίδης 

Χαράλαμπος Πάζαρος Μαρίνος Σιζόπουλος 

Μαρίνα Νικολάου Μιχάλης Γιακουμή 

Χρίστος Χριστόφιας  

 H Κoινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 10 και 17 Φεβρουαρίου 2022.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του Υπουργείου Οικονομικών, ο πρόεδρος 
του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας (ΟΚΥΠΥ), συνοδευόμενος από μέλη του διοικητικού συμβουλίου 
και της διεύθυνσης του οργανισμού, και ο Επίτροπος Εποπτείας ΓΕΣΥ. 

 Σημειώνεται ότι στο πλαίσιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου παρευρέθηκαν επίσης το 
μέλος της επιτροπής κ. Πανίκος Λεωνίδου, καθώς και οι βουλευτές κ. Γιώργος Λουκαΐδης και Κυριάκος 
Χατζηγιάννης. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του ΟΚΥΠΥ για το έτος 
2022.  

 Ο υπό αναφορά προϋπολογισμός προβλέπει δαπάνες ύψους €569.791.931 και έσοδα ύψους 
€549.592.022, τα οποία προέρχονται κυρίως από κρατική χορηγία (€28.000.000) και Υπηρεσίες Γενικού 
Οικονομικού Συμφέροντος (ΥΓΟΣ) (€120.000.000), καθώς και από έσοδα προερχόμενα από το Σχέδιο 
Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας (€19.908.440), την παροχή εξωνοσοκομειακής φροντίδας υγείας 
(€70.721.631), την παροχή ενδονοσοκομειακής φροντίδας υγείας (€238.094.731), εγγραφές ασθενών στους 
προσωπικούς ιατρούς του ΟΚΥΠΥ (€14.906.655), καθώς και από άλλες πηγές (€57.960.565). 

 Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες του ΟΚΥΠΥ για το έτος 2022 αφορούν κυρίως τα ακόλουθα: 

1. Αποδοχές προσωπικού (€59.952.015), οι οποίες προορίζονται να καλύψουν τα ακόλουθα: 

α. Θέσεις για στελέχωση των κεντρικών γραφείων του οργανισμού. 

β. Νέες θέσεις σε διοικητικό, ιατρικό, παραϊατρικό, γραμματειακό και λογιστικό προσωπικό, οι οποίες 
θα βοηθήσουν τον οργανισμό να λειτουργήσει στο πλήρως ανταγωνιστικό περιβάλλον του ΓΕΣΥ, 
μέσω της δημιουργίας σωστών δομών με εξειδικευμένο προσωπικό και γνώσεις, και να 
ανταποκριθεί στις απαιτήσεις του σχετικού νομοθετικού πλαισίου. 

γ. Θέσεις για το υφιστάμενο προσωπικό το οποίο θα παραιτηθεί από τη δημόσια υπηρεσία και θα 
υπογράψει συμβόλαιο με τον οργανισμό. 

2. Παροχή κινήτρων (€5.625.141) στους ακόλουθους: 

α. Στους προσωπικούς ιατρούς για εγγραφή αριθμού δικαιούχων, ώστε ο οργανισμός να έχει έσοδα 
από τον Οργανισμό Ασφάλισης Υγείας (ΟΑΥ), διασυνδέοντας παράλληλα την παραγωγικότητα με 
την αντιμισθία των προσωπικών ιατρών. 

β. Στους ειδικούς ιατρούς σε σχέση με την ενδονοσοκομειακή και την εξωνοσοκομειακή φροντίδα 
υγείας όπως προβλέπει η συμφωνία του οργανισμού με τις συντεχνίες ιατρών. 

3. Ωρομίσθιο προσωπικό (€46.853.315). 

4. Λειτουργικές δαπάνες (€77.169.005). 

5. Συντηρήσεις και επιδιορθώσεις (€27.818.198). 

6. Συμβουλευτικές υπηρεσίες (€282.177.570). 
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7. Αγορά σταθερών και κινητών μηχανημάτων (€26.859.357). 

8. Αγορά μηχανολογικού και ηλεκτρονικού εξοπλισμού (€6.774.154). 

9. Ανέγερση, επέκταση και βελτίωση κτιρίων (€38.384.627). 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Υγείας, επειδή ο 
προϋπολογισμός του ΟΚΥΠΥ για το έτος 2022 είναι ελλειμματικός κατά €20.199.909, το διοικητικό συμβούλιο 
του ΟΚΥΠΥ προτίθεται να επιδιώξει, στο βαθμό που αυτό είναι εφικτό, εξοικονομήσεις στις λειτουργικές του 
δαπάνες και αύξηση των εσόδων του. 

 Ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του οργανισμού, όσον αφορά τις λειτουργικές δαπάνες, 
ανέφερε ότι στις προτεραιότητες του ΟΚΥΠΥ είναι η συντήρηση των κτιριακών εγκαταστάσεων των 
νοσηλευτηρίων, του ιατρικού εξοπλισμού και των οχημάτων.  Σχετικά με το κόστος εργοδότησης προσωπικού, 
σημείωσε ότι με την αυτονόμηση του οργανισμού προέκυψε η ανάγκη δημιουργίας ίδιων υποστηρικτικών 
δομών, οι οποίες θα αντικαταστήσουν υπηρεσίες που ο οργανισμός ελάμβανε από το κεντρικό κράτος, όπως 
είναι οι υπηρεσίες του Τμήματος Δημοσίων Έργων του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων και 
του Τμήματος Υπηρεσιών Πληροφορικής του Υφυπουργείου Έρευνας, Καινοτομίας και Ψηφιακής Πολιτικής.  
Όσον αφορά τις αναπτυξιακές δαπάνες του προϋπολογισμού, ενημέρωσε την επιτροπή ότι προγραμματίζονται 
έργα ανάπτυξης στα νοσηλευτήρια του οργανισμού ανά το παγκύπριο, ώστε αυτά να καταστούν ανταγωνιστικά 
έναντι του ιδιωτικού τομέα και προσιτά στον ασθενή.  Σημείωσε περαιτέρω ότι οι δράσεις του οργανισμού 
αναμένεται να επικεντρωθούν στον τομέα παροχής πρωτοβάθμιας φροντίδας υγείας και στον τομέα 
εξωνοσοκομειακής φροντίδας υγείας με σειρά σχετικών ενεργειών προς επαύξηση των εσόδων του.  
Επιπροσθέτως, ανέφερε ότι πρόκειται για ισορροπημένο προϋπολογισμό με τον οποίο αναμένεται να 
επιτευχθεί λειτουργικό πλεόνασμα, σημαντικό για την πορεία αυτονόμησης του οργανισμού. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του προτεινόμενου προϋπολογισμού μέλη της επιτροπής και μη μέλη της 
ζήτησαν όπως δημοσιευτεί το επιχειρησιακό πλάνο του ΟΚΥΠΥ, ώστε η Βουλή να μπορεί να ασκεί έλεγχο 
σχετικά με την πορεία εφαρμογής του.  Παράλληλα, τόνισαν την ανάγκη αντιμετώπισης από τον οργανισμό των 
προβλημάτων στελέχωσης της Μονάδας Εντατικής Νοσηλείας Νεογνών του Μακάρειου Νοσοκομείου, καθώς 
και διαχείρισης ζητημάτων ορθής στελέχωσης των Τμημάτων Ατυχημάτων και Επειγόντων Περιστατικών 
δημόσιων νοσηλευτηρίων, λειτουργίας Μεταμοσχευτικού Κέντρου στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας και 
ανέγερσης του νέου Νοσοκομείου Αθαλάσσας. 

 Περαιτέρω, η επιτροπή ζήτησε ενημέρωση για τα πιο κάτω:  

1. Τα κριτήρια που τέθηκαν ως προς την προτεραιοποίηση των έργων που προγραμματίζονται και τον 
χρονικό ορίζοντα υλοποίησής τους.  

2. Τη στελέχωση των δημόσιων νοσηλευτηρίων. 

3. Την επέκταση των κτιριακών εγκαταστάσεων των δημόσιων νοσηλευτηρίων. 

4. Τον εμπλουτισμό του διαθέσιμου ιατρικού εξοπλισμού. 

5. Την παραχώρηση κινήτρων σε ιατρούς, για να συμβληθούν με τον οργανισμό.  

 Τέλος, η επιτροπή ζήτησε διευκρινίσεις σε σχέση με επιμέρους κονδύλια δαπανών του 
προϋπολογισμού. 

 Ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του ΟΚΥΠΥ όσον αφορά τη δημοσίευση του επιχειρησιακού 
πλάνου του οργανισμού δήλωσε ότι αυτό αποτελεί εμπιστευτικής φύσεως έγγραφο το οποίο δεν ενδείκνυται να 
δημοσιοποιηθεί, καθ’ ότι η δημοσιοποίηση των πληροφοριών που περιέχει ενδέχεται να πλήξει τον ίδιο τον 
οργανισμό, δεδομένου του ανταγωνιστικού περιβάλλοντος εντός του οποίου λειτουργεί.  Ωστόσο, όπως 
ανέφερε ο ίδιος, αυτό έχει ήδη κοινοποιηθεί στην κυβέρνηση, ενώ το διοικητικό συμβούλιο του οργανισμού 
εξέφρασε την πρόθεση να το παρουσιάσει και ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας.  Περαιτέρω, 
ενημέρωσε την επιτροπή για το στάδιο στο οποίο βρίσκονται τα διάφορα εξαγγελθέντα αναπτυξιακά έργα. 

 Σε σχέση με τα επιμέρους ερωτήματα που τέθηκαν στο πλαίσιο της συζήτησης, η επιτροπή ζήτησε από 
της εκπροσώπους του ΟΚΥΠΥ της κατατεθούν γραπτώς οι απαντήσεις ενώπιόν της. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του προϋπολογισμού και, 
αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

3. Η αναπληρώτρια πρόεδρος της επιτροπής και το μέλος της βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο 
έγκριση του προϋπολογισμού του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας για το έτος 2022. 

4. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, το 
μέλος της βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, το μέλος της 
βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, καθώς και το μέλος της βουλευτής της 
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Δημοκρατικής Παράταξης επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην 
ολομέλεια του σώματος. 

Υπό το φως των πιο πάνω θέσεών της, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας υποβάλλει την παρούσα έκθεσή 
της για τη λήψη τελικής απόφασης επί του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Σιζόπουλος, η κ. Ορφανίδου, η κ. Νικολάου. 

 Κύριε Σιζόπουλε. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Από την πλευρά της ΕΔΕΚ θα ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό του ΟΚΥΠΥ, όμως, την ίδια στιγμή 
είμαστε υποχρεωμένοι να επισημάνουμε ορισμένα ζητήματα τα οποία ουσιαστικά μάς προκαλούν ανησυχία.  
Είναι κάποια τα οποία τα έχουμε επαναλάβει πάρα πολλές φορές μέχρι σήμερα, αλλά δυστυχώς βλέπουμε ότι 
δεν υπάρχει εξέλιξη όσον αφορά την αναβάθμιση των δημόσιων νοσηλευτηρίων στον βαθμό τον οποίο εμείς 
επιθυμούσαμε και κυρίως για να μπορέσουν τα δημόσια νοσηλευτήρια να καταστούν η ραχοκοκαλιά του 
γενικού συστήματος υγείας.   

 Η πανδημία του κορωνοϊού έχει επιβεβαιώσει ότι, ακόμα και στις προηγμένες και ανεπτυγμένες ιατρικά 
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η υποβάθμιση του δημόσιου τομέα υγείας επέφερε σοβαρά προβλήματα 
όσον αφορά τις παρεχόμενες υπηρεσίες υγείας.  Γι’ αυτή την κατάσταση πρέπει να τονίσουμε ότι από τον 
Ιούνιο του 2017, όταν ψηφίσαμε το επικαιροποιημένο νομοσχέδιο για το ΓΕΣΥ, δεν υπήρξε καμία, μα καμία 
προσπάθεια ουσιαστικής αναβάθμισης -ποιοτικής ως επί τω πλείστον και όχι μόνο- του δημόσιου τομέα της 
υγείας. 

 Η ευθύνη του Υπουργείου Υγείας είναι τεράστια γι’ αυτό το ζήτημα και δεν είναι τυχαίο, όπως δεν ήταν 
τυχαίος και ο διορισμός των τριών Βρετανών εις το διοικητικό συμβούλιο του ΟΚΥΠΥ, του κ. Nicholson και των 
άλλων δύο.  Επ’  ευκαιρία να πούμε ότι πρόσφατα αντικαταστάθηκαν και οι άλλοι δύο Βρετανοί -χωρίς όμως 
καμία δημόσια ανακοίνωση- και διερωτώμαι γιατί δεν υπήρξε δημόσια ανακοίνωση.  Είναι προφανές ότι 
υπήρξαν σκοπιμότητες -και εύχομαι και ελπίζω οι σκοπιμότητες να σταματήσουν να υπάρχουν- και οι 
σκοπιμότητες ήταν συγκεκριμένες.  Κάποιοι ήθελαν ο δημόσιος τομέας να έχει την κατάληξη είτε των 
Κυπριακών Αερογραμμών είτε του συνεργατισμού και οι ευθύνες υπάρχουν σε αυτούς που είχαν την ευθύνη 
να κάμουν τους συγκεκριμένους σχεδιασμούς.  Γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο και θα πρέπει -και είναι η τελευταία 
μας έκκληση προς το υπουργείο και προς τον ΟΚΥΠΥ- στο εναπομείναν χρονικό διάστημα που δικαιούται το 
κράτος να καλύψει ελλείμματα των δημόσιων νοσηλευτηρίων να προχωρήσει η σημαντική τεχνολογική 
αναβάθμιση σε ιατρικό εξοπλισμό, να ενισχυθεί το ιατρικό προσωπικό, να αυξηθούν οι κλίνες των δημόσιων 
νοσηλευτηρίων και κυρίως να γίνει ομοιόμορφη αποκέντρωση, για να μπορεί να παρέχει ο δημόσιος τομέας 
ομοιόμορφες υπηρεσίες στους πολίτες σε ολόκληρη την επικράτεια της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

 Και ένα σημείο το οποίο είναι πάρα πολύ σημαντικό -και κλείνω με αυτό- που αφορά τα τμήματα 
Πρώτων Βοηθειών.  Υποτίθεται ότι αυτή τη στιγμή είναι τα πλέον βαρυφορτωμένα τμήματα του δημόσιου τομέα 
με τις συνεχόμενες παραπομπές.  Και πραγματικά διερωτώμαι, γιατί υπάρχει μια νομοθεσία με βάση την οποία 
θα έπρεπε από τον Ιούνιο του 2020 να ενταχθούν εις το ΓΕΣΥ και τα τμήματα Πρώτων Βοηθειών των ιδιωτικών 
νοσηλευτηρίων που έχουν συμβληθεί με το ΓΕΣΥ και με τον ΟΑΥ.  Γιατί δεν έχουν ενταχθεί και μόνο ένα 
ιδιωτικό νοσηλευτήριο έχει ενταχθεί;  Υπήρξαν οποιεσδήποτε παρεμβάσεις;  Υπήρξαν οποιαδήποτε μέτρα;  
Καθόλου!  Τα έχουμε αφήσει στην ουσία στον αυτόματα πιλότο με συγκεκριμένους στόχους. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Σιζόπουλε. 

 Κυρία Νικολάου. 

ΜΑΡΙΝΑ ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Μας προβληματίζουν οι αλλεπάλληλες παραιτήσεις διευθυντών στον ΟΚΥΠΥ.  Αυτή τη στιγμή η 
κατάσταση που επικρατεί αντανακλά και την κατάσταση στη δημόσια υγεία.  Τα δημόσια νοσηλευτήρια, τα 
οποία είναι η ραχοκοκαλιά του ΓΕΣΥ και τα οποία έδειξαν τη σημασία τους στη διάρκεια της υγειονομικής 
κρίσης την οποία βιώνουμε στις μέρες μας, είναι σε κατάσταση πάρα πολύ άσχημη και αυτό μπορεί να το 
επιβεβαιώσει κάθε πολίτης, πλούσιος ή φτωχός, ο οποίος έτρεξε στο δημόσιο νοσοκομείο, για να λάβει 
θεραπεία αυτή την περίοδο.   
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 Θα επιμείνουμε φορτικά μέχρι να υπάρξουν οι κλίνες, μέχρι να υπάρξουν οι υποδομές εκείνες, η 
στελέχωση, μέχρι που το ιατρικό και παραϊατρικό νοσηλευτικό προσωπικό να μην εργάζεται σε συνθήκες 
επαγγελματικής εξουθένωσης.  Για ακόμα μια φορά θεωρούμε το δικαίωμα στην πρόσβαση σε ποιοτικές 
υπηρεσίες υγείας αναφαίρετο δικαίωμα για κάθε πολίτη και προς αυτή την κατεύθυνση θα συνεχίσουμε να 
εργαζόμαστε. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κύριε Σαββίδη, η παράκλησή μου είναι μόνο να λέτε ’πού την αρχή, για να κανονίζω ποιοι μιλούν και με 
ποια σειρά. 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε. 

 Τα δημόσια νοσηλευτήρια αποτελούν τη ραχοκοκαλιά του ΓΕΣΥ.  Και εμείς θέλουμε δημόσια 
νοσηλευτήρια ισχυρά, να προσφέρουν υψηλής ποιότητας υγειονομικές και νοσηλευτικές υπηρεσίες στον απλό 
τον κόσμο.  Μας λυπεί όμως κατάφωρα το ότι δυστυχώς τα χρήματα τα οποία δίνονται στο ΓΕΣΥ δεν 
αντανακλώνται στην ποιότητα την οποία θα αναμέναμε ως απλοί πολίτες. 

 Ευελπιστούμε και αισιοδοξούμε ότι ο ΟΚΥΠΥ θα αλλάξει στάση συμπεριφοράς και θα επενδύσει 
χρήματα περισσότερα στα δημόσια νοσηλευτήρια.  Θέλουμε δυνατά τα νοσηλευτήριά μας τα δημόσια, τα 
θέλουμε ζωντανά, τα θέλουμε να προσφέρουν υπηρεσίες, θέλουμε τις Πρώτες Βοήθειες να ανταποκρίνονται 
στις καθημερινές ανάγκες του κόσμου, για τις οποίες δυστυχώς έχουμε ακούσει αρκετά τραγελαφικά.  Σήμερα 
στην επιτροπή Υγείας να αναφέρουμε ότι έχουμε δει και το θέμα του νοσοκομείου της πόλης της Πάφου, ένα 
νοσηλευτήριο το οποίο προσέφερε πολλά τόσα χρόνια και ζητήσαμε τι;  Τη διοικητική αυτονομία του, έτσι ώστε 
να μπορέσει να προσφέρει καλύτερες υπηρεσίες.    

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Σαββίδη. 

 Κύριε Λουκαΐδη, εννά μιλήσετε; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Τα τμήματα Πρώτων Βοηθειών των ιδιωτικών νοσηλευτηρίων στην πλειοψηφία τους τα ίδια επέλεξαν να 
μην ενταχθούν και γίνεται προσπάθεια τώρα στην επόμενη περίοδο να ενταχθούν.  Αλλά να έχουμε υπόψη μας 
ότι αυτό συνιστούσε κάτι πολύ θετικό για τα δημόσια νοσηλευτήρια, γιατί τα Τμήματα Ατυχημάτων και 
Επειγόντων Περιστατικών είναι πύλες εισόδου τζιαι θα εμπορούσαν να έχουν αυξημένα έσοδα, ως εκ τούτου, 
τα δημόσια νοσηλευτήρια.  Και αντί να επενδύσουν, για να αναβαθμίσουν τα Τμήματα Ατυχημάτων και 
Επειγόντων Περιστατικών, δυστυχώς και εκείνα έμειναν στο έλεος της τύχης τους, όπως πλείστα τόσα 
ζητήματα, γεγονός που ανάγκασε τον Υπουργό της Υγείας, λίγο καιρό μετά που ανέλαβε, να πει αυτά που λέει 
η αντιπολίτευση δυστυχώς, προς τον ΟΚΥΠΥ:  «Έχει αναληφθεί σωρεία δεσμεύσεων και από τον Πρόεδρο της 
Δημοκρατίας και από εσάς τζιαι δεν εκάμετε τίποτε ή σχεδόν τίποτε, για να τα υλοποιήσετε.  Και επιτέλους, τι 
κάμνετε για να τα υλοποιήσετε;».   

 Αν εζήτησα τον λόγο, ακριβώς είναι για να συμπληρώσω στα όσα σωστά είπε η κ. Νικολάου, ότι δηλαδή 
η επιτροπή Υγείας πολύ σωστά με εισήγηση του ΑΚΕΛ εζήτησε το επιχειρησιακό πλάνο από πλευράς ΟΚΥΠΥ, 
τον οδικό χάρτη δηλαδή μέσα από τον οποίο σχεδιάζει αυτό που εσυμφώνησε από το 2016 -μετά από επιμονή 
του ΑΚΕΛ- ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, την αναβάθμιση δηλαδή και τον ουσιαστικό εκσυγχρονισμό του 
δημόσιου τομέα υγείας, ώστε να αποτελέσει τη ραχοκοκαλιά του ΓΕΣΥ.  Ακόμα θα πάρουμε αυτό τον οδικό 
χάρτη, δυστυχώς.   

 Είμαστε σύμμαχοι με τον ΟΚΥΠΥ, με τον δημόσιο τομέα υγείας, πάνω απ’ όλα είμαστε σύμμαχοι με 
τους γιατρούς, με το παραϊατρικό προσωπικό, με τους επαγγελματίες υγείας, με τους εργαζόμενους συνολικά, 
οι οποίοι δίνουν μια τεράστια μάχη μέχρι αυτή την ώρα, γιατί ήταν τζιείνοι που ήταν στην πρώτη γραμμή της 
πανδημίας.  Και σώζουν ζωές μέχρι σήμερα, παρά την επαγγελματική εξουθένωση στην οποία αναφέρθηκε η 
κ. Νικολάου προηγουμένως, και πρέπει να το αναγνωρίσουμε τούτο και να μην απαξιώνεται βεβαίως η δουλειά 
που γίνεται στα δημόσια νοσηλευτήρια.  Πλην όμως στέλλουμε αυτό τον κόσμο χωρίς τα απαιτούμενα 
εργαλεία, χωρίς τις απαιτούμενες υποδομές, χωρίς τον απαιτούμενο εξοπλισμό, με υποστελέχωση, με κακή 
οργάνωση τζιαι διοίκηση δυστυχώς, πράγματα που έπρεπε τζιαι πρέπει να γίνουν.   



1359 

 Θα είμαστε δίπλα στον ΟΚΥΠΥ, όταν ξεκινήσει να υλοποιεί τέτοιες πολιτικές, και θέλω να το 
υπογραμμίσω.  Αλλά θα παρακολουθούμε και θα ελέγχουμε, γιατί, και αυτό που είπε ο κ. Σιζόπουλος είναι 
σωστό τζιαι το καταγγέλλουμε και εμείς επίσης εδώ και πολλά χρόνια, εάν δε στηριχτούν τα δημόσια 
νοσηλευτήρια και δεν εκσυγχρονιστούν, τότε, ναι, προκύπτει σ’ αυτή την περίπτωση ζήτημα βιωσιμότητας τζιαι 
κάποιοι θα βρουν την ευκαιρία είτε να παν’ να αλλάξουν τα φώτα του ΓΕΣΥ ενδεχομένως είτε να μας πουν 
«sorry», «συγγνώμη» -να το πω ελληνικά-, αλλά πρέπει να ιδιωτικοποιήσουμε τα νοσηλευτήριά μας.  Έσιει ένα 
fund τωρά που εμπήκε σε ένα νοσηλευτήριο, μπαίνει σε άλλο…  Θα το εγγράψουμε το θέμα, αν δεν εγράφτηκε 
ήδη… 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Γράφτηκε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Εγράφτηκε;   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Σήμερα.  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 …στην επιτροπή Υγείας…  Στοχεύει και σε άλλα νοσηλευτήρια τζιαι στη Λευκωσία τζιαι στη Λεμεσό, 
πάμε σε υπερσυγκέντρωση δηλαδή, και αυτό το πράμα δημιουργεί κινδύνους αφ’ εαυτού.  Αλλά μπορεί τούτο 
το fund των πολλών δισεκατομμυρίων εύκολα να μπει τζιαι στα δημόσια νοσηλευτήρια αύριο, αν δεν τα 
στηρίξουμε όπως πρέπει να τα στηρίξουμε.  Εμείς θα είμαστε εκεί, για να βοηθήσουμε, ώστε να επιτευχθεί 
αυτό που εσυμφωνήθηκε ’πού το 2016· αναβάθμιση τζιαι εκσυγχρονισμός τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κυρία Ορφανίδου. 

ΣΑΒΙΑ ΟΡΦΑΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, οι προηγούμενες ομιλίες ήταν παραπάνω ’πού πέντε λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Όι, εν ήταν παραπάνω, κυρία Ορφανίδου.  Είναι τέσσερα λεπτά και σαράντα πέντε και οι δύο μαζί.  
Εμέτρησά τα.  Τέσσερα και σαράντα πέντε.  Έσιει τα ο κ. Κώστα καταγεγραμμένα. 

ΣΑΒΙΑ ΟΡΦΑΝΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Για το ΓΕΣΥ έχει ήδη μιλήσει ξεκάθαρα ο Ευθύμιος ο Δίπλαρος, όσον αφορά το πόσο μεγάλη κοινωνική 
κατάκτηση ήταν για τον τόπο και πιο για το ποια ήταν η κυβέρνηση που πραγματικά έφερε το ΓΕΣΥ και το 
εφάρμοσε με τη συνεργασία όλων και αυτό το ΓΕΣΥ που εψηφίσαμε θέλουμε να το διατηρήσουμε.  Και πάνω 
από όλα θεωρούμε ότι το ΓΕΣΥ που σήμερα εφαρμόζεται χρειάζεται να συνεχίσουμε να το στηρίζουμε πάνω 
στη νομοθεσία την οποία ψηφίσαμε.   

 Θα πω ότι η πανδημία ήταν ένα μεγάλο stress test για το ΓΕΣΥ γενικότερα, αλλά και για τα κρατικά μας 
νοσηλευτήρια με πολύ θετικό πρόσημο.  Υπήρξαν αδυναμίες;  Υπήρξαν προβλήματα;  Βεβαίως και υπήρξαν 
και υπάρχουν και τα εντοπίζουμε και εμείς, αλλά, στη γενικότερη εικόνα, αυτό που πρέπει να τονίσουμε ξανά 
και ξανά είναι ότι, αν δεν ήταν η σωστή διαχείριση που είχε γίνει από την αρχή μέχρι τέλους, με όλες τις 
αδυναμίες, όπως και σε όλα τα κρατικά συστήματα όλων των χωρών παγκοσμίως, λόγω αυτής της 
πρωτόγνωρης πανδημίας, αν δεν ήταν αυτή η σωστή διαχείριση και αν δεν ήταν και βεβαίως οι θυσίες του 
ιατρικού και νοσηλευτικού και γραμματειακού και διοικητικού προσωπικού -τους οποίους ευχαριστούμε ξανά 
και ξανά από αυτό το βήμα- δεν ξέρω πού θα ήταν σήμερα η Κύπρος.   

 Αλλά στο κέντρο αυτής της μεγάλης προσπάθειας που γίνεται, για να εφαρμοστεί το ΓΕΣΥ και για να 
αντιμετωπιστεί η πανδημία, ποιο είναι;  Είναι η αυτονόμηση των κρατικών μας νοσηλευτηρίων, η διοικητική και 
οικονομική, και ακριβώς αυτή την αυτονόμηση είναι που θέλουμε να διαφυλάξουμε, γιατί αυτή είναι και η 
φιλοσοφία και η αρχιτεκτονική και η ουσία του ΓΕΣΥ που εμείς ψηφίσαμε.  Και γνωρίζουμε πολύ καλά ότι 
κάποιοι διαχρονικά θέλουν να βάλουν κωλύματα σε αυτή την αυτονόμηση και είναι αυτοί, κύριε Λουκαΐδη, που 
θα οδηγήσουν με αυτά τα κωλύματα στην ιδιωτικοποίηση, αν ποτέ υπάρξει έτσι ενδεχόμενο στο μέλλον, και όχι 
εμείς, που στηρίζουμε συνεχώς το γεγονός ότι πρέπει να αυτονομηθούν. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 
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 Θέλω να πω ότι ο προϋπολογισμός του ΟΚΥΠΥ, όπως τον έχουμε δει στην επιτροπή Υγείας, είναι 
λειτουργικά πλεονασματικός, χωρίς να λαμβάνουμε υπόψη τις κεφαλαιουχικές δαπάνες.  Να πω ότι για το 2022 
έχουμε €4 εκατομ. πλεόνασμα, για το 2023 έχουμε €16,5 εκατομ. -αυτό προβλέπεται- και για το 2024 €26,5 
εκατομ.  Αυτό βασικά είναι ενδεικτικό των μικρών αλλά σταθερών βημάτων που κάμνει ο ΟΚΥΠΥ με όλες τες 
δυσκολίες της πανδημίας, για να μπορέσουμε να πετύχουμε μέχρι το 2024 την αυτονόμηση.  Γιατί αν είναι κάτι 
που πρέπει να τονίσουμε ξανά και ξανά, είναι ότι η κρατική χορηγία, που έχουμε όλοι ψηφίσει διά νόμου, είναι 
μέχρι το 2024 και δε νοείται ο Κύπριος πολίτης να ψηφίζει δύο φορές για το ίδιο πράγμα.  Το ένα είναι να 
στηρίζει το ΓΕΣΥ μέσα από τις εισφορές του, το οποίο κάνουμε όλοι, αλλά την ίδια ώρα να στηρίζεται το ΓΕΣΥ 
και τα κρατικά μας νοσηλευτήρια μέσω κρατικής χορηγίας.  Συνεπώς, έχουμε πει ότι, επειδή είναι τα πρώτα 
χρόνια και είναι δύσκολη η αυτονόμηση, να τα στηρίξουμε, αλλά πρέπει να συμμαζέψουμε αυτή την κατάσταση 
και γι’ αυτό τον λόγο εκφράζουμε την ικανοποίησή μας που ακριβώς ο ΟΚΥΠΥ οδεύει προς αυτή την 
κατεύθυνση.  Και επαναλαμβάνω:  Αυτοί που δεν αντιλαμβάνονται πόσο σημαντική είναι η αυτονόμηση των 
κρατικών μας νοσηλευτηρίων είναι αυτοί που τα οδηγούν σε άλλα μονοπάτια και όχι σε αυτό το ΓΕΣΥ που 
εμείς ψηφίσαμε. 

 Επίσης, να πω ότι ακούσαμε εδώ για την κακοδιαχείριση, για το ότι υπάρχει έλλειψη εξοπλισμού, 
κλινών...  Βεβαίως, μέσα στα πλαίσια της πανδημίας υπήρξαν κάποια προβλήματα όσον αφορά τις κλίνες, 
αλλά και τον εξοπλισμό.  Εγώ σας λέω ότι μέσα στην τριετία 2022-2024 και στα αναπτυξιακά έργα υπάρχουν 
€250 εκατομ. αυτή τη στιγμή που προβλέπονται από τον ΟΚΥΠΥ.  Τα €100 εκατομ. είναι εξοπλισμός και έχουν 
κατανεμηθεί στα επόμενα τρία χρόνια και τα €150 εκατομ. είναι τα μεγάλα αναπτυξιακά έργα που χρειάζεται 
αυτός ο τόπος, για να αυξήσουμε και να αναβαθμίσουμε την ποιότητα περίθαλψης των ασθενών μας.  Και όλα 
αυτά τα έργα είναι σε διάφορες επαρχίες και στις ορεινές μας περιοχές, είναι έργα που έχουν ήδη 
τροχοδρομηθεί και για το Νοσοκομείο της Αθαλάσσας και για τα θέματα της αιμοκάθαρσης στην Πάφο και για 
τον νέο σταθμό ασθενοφόρων στον Κάμπο και για το νέο κέντρο υγείας στο χωριό μου, στο Ακάκι, και πάρα 
πάρα πάρα πολλά άλλα, τα οποία θα πρέπει να κάνουμε εντός της τριετίας. 

 Όσον αφορά τη στελέχωση, εγώ θα συμφωνήσω μαζί σας ότι υπάρχει ένας νευραλγικός τομέας που 
χρειάζεται περαιτέρω στελέχωση και αυτά είναι τα ΤΑΕΠ και το έχουμε πει πολλές φορές, αλλά όχι και να 
μηδενίζουμε την προσπάθεια που έγινε τα τελευταία δύο χρόνια από τον ΟΚΥΠΥ, για να στελεχώσει τα κρατικά 
μας νοσηλευτήρια.  Μιλάμε για χίλιες ενενήντα τέσσερις θέσεις, εκ των οποίων διακόσιες τριάντα μία είναι νέοι 
γιατροί, τετρακόσιες σαράντα έξι θέσεις είναι νοσηλευτές και οι υπόλοιπες είναι επαγγελματίες υγείας και 
διοικητικό προσωπικό.  Όλα αυτά έχουν γίνει τα τελευταία δύο χρόνια με όλα τα προβλήματα και τις ελλείψεις, 
έχουν γίνει προσπάθειες.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Τέλειωσε ο χρόνος σας, κυρία Ορφανίδου. 

ΣΑΒΙΑ ΟΡΦΑΝΙΔΟΥ: 

 Θα πω και κάτι τελευταίο, γιατί το δικαιούμαι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Γιατί το δικαιούστε;  Έτσι, για να καταλάβω! 

ΣΑΒΙΑ ΟΡΦΑΝΙΔΟΥ: 

 Γιατί έχουν και οι άλλοι ξεπεράσει τον χρόνο τους.  Θα πω ότι… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κυρία Ορφανίδου, με ενοχλεί το ότι αμφισβητείτε το τι έχω πει προηγουμένως. 

ΣΑΒΙΑ ΟΡΦΑΝΙΔΟΥ: 

 Απολογούμαι, κύριε Πρόεδρε, τότε να με αφήσετε να ολοκληρώσω, όπως και τους υπόλοιπους, αν 
μπορώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Επαναλαμβάνω ότι πήραν λιγότερο χρόνο από τα πέντε λεπτά που δικαιούνταν. 

ΣΑΒΙΑ ΟΡΦΑΝΙΔΟΥ: 

 Εγώ έχω μετρήσει διαφορετικά, αλλά βεβαίως… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Θα σας αφήσω… 

ΣΑΒΙΑ ΟΡΦΑΝΙΔΟΥ: 

 Λέω ότι παρακαλώ, αν μπορείτε, να μας αφήσετε να ολοκληρώσουμε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Θα σας αφήσω να ολοκληρώσετε, αλλά απαιτώ να αποσύρετε εκείνο το οποίο είπατε, ότι δηλαδή τους 
άφησα περισσότερο χρόνο και εσάς δε σας άφησα. 

ΣΑΒΙΑ ΟΡΦΑΝΙΔΟΥ: 

 Αυτή ήταν η δική μου εντύπωση, δε νομίζω ότι θα παίξω με τα δευτερόλεπτα, αλλά… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Δικαίωμά σας να έχετε… 

ΣΑΒΙΑ ΟΡΦΑΝΙΔΟΥ: 

 Σας ευχαριστώ που με αφήνετε να ολοκληρώσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Δικαίωμά σας να έχετε όποια εντύπωση θέλετε.  Ο κ. Κώστα καταγράφει τον χρόνο και είναι 
καταγεγραμμένος ο χρόνος. 

ΣΑΒΙΑ ΟΡΦΑΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, στην προηγούμενη συζήτηση είχαν ξεπεράσει κατά πολύ τον χρόνο.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, τελειώστε, κυρία Ορφανίδου… 

ΣΑΒΙΑ ΟΡΦΑΝΙΔΟΥ: 

 Να σας παρακαλέσω, αν μπορώ να ολοκληρώσω… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μην ταλαιπωρείτε την ολομέλεια!   

ΣΑΒΙΑ ΟΡΦΑΝΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ταλαιπωρούμε την ολομέλεια! 

ΣΑΒΙΑ ΟΡΦΑΝΙΔΟΥ: 

 Να ’στε καλά!  Ευχαριστώ.  Θα ολοκληρώσω. 

 Όσον αφορά το θέμα των ιδιωτικών νοσηλευτηρίων και των ΤΑΕΠ, ως Δημοκρατικός Συναγερμός 
θέσαμε αυτό το θέμα ενώπιον της επιτροπής Υγείας, το οποίο αγκαλιάστηκε από όλους, και έχουμε πει ότι είναι 
πολύ σημαντικό να δοθούν κίνητρα, για να ενταχθούν και τα ΤΑΕΠ των ιδιωτικών νοσηλευτηρίων στο ΓΕΣΥ. 

 Ο ΟΑΥ, που εσείς πριν από λίγο λέγατε ότι κάνει εξαιρετική δουλειά, είναι αυτός που μας λέει τώρα ότι 
είχαν δοθεί τα κίνητρα αρχικά στα ιδιωτικά νοσηλευτήρια, αλλά ένα νοσηλευτήριο αποφάσισε να εντάξει το 
ΤΑΕΠ του, το άλλο είχε κλείσει και το άλλο αποφάσισε να μην το εντάξει.  Και έχουν ήδη ενημερώσει τη Βουλή 
ότι, όταν λυθεί το θέμα της διαφωνίας του ΟΑΥ με τα ιδιωτικά νοσηλευτήρια στις συμφωνίες, τότε θα 
επανέλθουν, για να δώσουν και άλλα κίνητρα, γιατί είναι πάρα πολύ σημαντικό να αποσυμφορηθούν τα 
δημόσια ΤΑΕΠ.  Και γι’ αυτό τον λόγο στηρίζουμε αυτή την προσπάθεια και ουδέποτε έχει αρνηθεί ο ΟΑΥ… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, εξεπεράσετε κατά πολύ τον χρόνο σας, κυρία Ορφανίδου! 

ΣΑΒΙΑ ΟΡΦΑΝΙΔΟΥ: 

 …ή ο ΟΚΥΠΥ να στηρίξει αυτό το θέμα.  Ευχαριστώ.   

 Για το επιχειρησιακό πλάνο, ένα τελευταίο σχόλιο, ως προεδρεύουσα της επιτροπής Υγείας, είπα ότι θα 
κάνουμε μια ξεχωριστή συνεδρία, για να παρουσιαστεί… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Τορναρίτη, άλλη φορά να μεν αποφασίζετε στις συσκέψεις των αρχηγών…  

ΣΑΒΙΑ ΟΡΦΑΝΙΔΟΥ: 

 …το επιχειρησιακό πλάνο του ΟΚΥΠΥ και αυτό θα πράξουμε και εκεί μπορούμε…   
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 …και των εκπροσώπων! 

ΣΑΒΙΑ ΟΡΦΑΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πραγματικά ήταν σημαντικά… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κυρία Ορφανίδου, αποφάσισε η σύσκεψη κάποια πράματα! 

ΣΑΒΙΑ ΟΡΦΑΝΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ.   

 Δεν έχω δει την ίδια αντιμετώπιση πάντως προς άλλους βουλευτές εδώ!   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Επήρεν ο κ. Δίπλαρος αντίστοιχο χρόνο με τον κ. Λουκαΐδη προηγουμένως.  Εννά πάρετε και εσείς 
τώρα άλλο τόσο χρόνο;   

ΣΑΒΙΑ ΟΡΦΑΝΙΔΟΥ:   

 Ετέλειωνα, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Επήρεν ο κ. Δίπλαρος τον χρόνο.  Όταν αποφασίζει η Σύσκεψη των Αρχηγών ή των Εκπροσώπων των 
Κομμάτων κάποια πράγματα, ε, νομίζω πρέπει να τα σεβούμαστεν όλοι μας, τζιαι πρώτος τζιαι καλύτερος εγώ.   

ΣΑΒΙΑ ΟΡΦΑΝΙΔΟΥ:   

 Ναι, κύριε Πρόεδρε, συμφωνώ, αλλά επειδή δεν έγινε σεβαστό από άλλους…  Ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, προχωρούμεν παρακάτω. 

 Πάμε στη δεύτερη ανάγνωση, κύριε Γεωργίου.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1.  

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας ποσού ύψους  
€569.791.931 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2022.  Άρθρο 2.   

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων και λειτουργοί που ασκούν έλεγχο  

πάνω στα κονδύλια δαπανών.  Άρθρο 5. 

 Μειωμένος μισθός εισδοχής.  Άρθρο 6. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχου προσώπου.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση πρόσληψης εργοδοτουμένων καθορισμένης διάρκειας.  Άρθρο 8.   

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 9.   

 Ίδρυση νέων θέσεων.  Άρθρο 10.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 10;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Κανείς, καμία εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 10 εγκρίνονται. 

 Πάμε στην τρίτη ανάγνωση.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών 
Υγείας του 2022 Νόμος του 2022.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου της Ιατρικώς 
Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής του 2022 Νόμος του 2022».   

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 14 θέματος:  Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Συμβουλίου της Ιατρικώς 
Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής ποσού ύψους €224.802 για τη χρήση του οικονομικού έτους 2022.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Συμβουλίου της Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής του 2022 Νόμος του 2022» 

Παρόντες: 

 Σάβια Ορφανίδου, αναπλ. πρόεδρος  Χρίστος Χριστόφιας 

 Χαράλαμπος Πάζαρος Χρύσανθος Σαββίδης 

 Μαρίνα Νικολάου  Μιχάλης Γιακουμή 

 H Koινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το υπό αναφορά νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 17 Φεβρουαρίου 2022.  Στην εν λόγω συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον 
της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του Υπουργείου Οικονομικών και η πρόεδρος του 
Συμβουλίου Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής (ΣΙΥΑ). 
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 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του ΣΙΥΑ για το 
οικονομικό έτος 2022.  

 Ο προϋπολογισμός του ΣΙΥΑ για το έτος 2022 είναι ισοσκελισμένος και προβλέπει δαπάνες ύψους 
€224.802 και έσοδα του ίδιου ύψους, τα οποία προέρχονται από κρατική χορηγία (€222.802) και από άλλες 
πηγές (€2.000). 

 Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες του ΣΙΥΑ για το έτος 2022 αφορούν κυρίως τα ακόλουθα: 

1. Μισθοδοσία υπαλλήλων (€28.152). 

2. Λειτουργικές δαπάνες (€61.550). 

3. Συμβουλευτικές υπηρεσίες (€111.500). 

 Στο στάδιο της συζήτησης του προτεινόμενου προϋπολογισμού την επιτροπή απασχόλησαν μεταξύ 
άλλων ο αριθμός των αιτήσεων που υποβάλλονται ετησίως στο ΣΙΥΑ, τα τέλη που εισπράττονται από την 
υποβολή τους, καθώς και το ποσοστό των αιτήσεων που τυγχάνουν έγκρισης. Μέλη της επιτροπής ζήτησαν 
επίσης ενημέρωση κατά πόσον οι υπηρεσίες που παρέχει το ΣΙΥΑ τυγχάνουν ικανοποιητικής αξιοποίησης από 
την κοινωνία, ενώ επισήμαναν παράλληλα την ανάγκη για αύξηση του προϋπολογισμού του ΣΙΥΑ, ώστε να 
ενισχυθεί το έργο του. Αναφερόμενοι γενικότερα στην ανάγκη περαιτέρω στήριξης της διαδικασίας 
εξωσωματικής γονιμοποίησης από το κράτος, μέλη της επιτροπής δήλωσαν ότι αναμένουν περαιτέρω αύξηση 
του σχετικού κονδυλίου, όταν οι δημοσιονομικές συνθήκες το επιτρέψουν, ενώ παράλληλα επισήμαναν την 
ανάγκη αναθεώρησης του υφιστάμενου σχετικού νομοθετικού πλαισίου. Τέλος, η επιτροπή ζήτησε πρόσθετα 
στοιχεία και επεξηγήσεις σε σχέση με επιμέρους κονδύλια δαπανών του προϋπολογισμού. 

 Σε ό,τι αφορά τα πιο πάνω ζητήματα τα οποία τέθηκαν από τα μέλη της επιτροπής, η πρόεδρος του 
ΣΙΥΑ έδωσε διευκρινίσεις σε σχέση με επιμέρους προϋπολογιζόμενες δαπάνες και επιφυλάχθηκε να 
τοποθετηθεί γραπτώς επί των λοιπών ζητημάτων τα οποία τέθηκαν από τα μέλη της επιτροπής. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του προϋπολογισμού και 
αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Η αναπληρώτρια πρόεδρος της επιτροπής και το μέλος της βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού, το μέλος της βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος, το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, καθώς και το μέλος της 
βουλευτής της Δημοκρατικής Παράταξης τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο για την 
κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του ΣΙΥΑ για το έτος 2022. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του προϋπολογισμού στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

  Υπάρχουν ομιλητές σε θέματα αρχής; 

  Ναι, κυρία Ορφανίδου. 

ΣΑΒΙΑ ΟΡΦΑΝΙΔΟΥ:   

 Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε.  Δε θα χρειαστώ περισσότερο από ένα λεπτό, για να πω ότι 
εκφράζουμε την ικανοποίησή μας για το γεγονός ότι η κυβέρνηση τα τελευταία δύο χρόνια, με δύο 
αναθεωρήσεις του σχεδίου για αντιμετώπιση της υπογονιμότητας στην Κύπρο, έχει αναβαθμίσει βασικά τις 
κρατικές του επιχορηγήσεις που δίνονται για τα θέματα των εξωσωματικών, και τον Απρίλη του 2020 και τον 
Σεπτέμβρη του 2021, και ο στόχος βασικά είναι να μπουν σημαντικές προσθήκες, για να τροποποιήσουμε το 
νομοσχέδιο και να έχουν ίση αντιμετώπιση και τα ζευγάρια στον γάμο και τα μονήρη άτομα, αλλά και τα 
ζευγάρια που δεν έχουν νυμφευθεί.  Και έχει μάλιστα προωθηθεί και συγκεκριμένο κονδύλι, που έχει σπάσει 
για κάθε στάδιο της εξωσωματικής, που αυτό είναι πάρα πολύ σημαντικό, γιατί στα πλαίσια αυτά έχουμε 
ξεκινήσει και εκστρατεία, για να ενημερώσουμε τον γυναικείο πληθυσμό για το πόσο σημαντική είναι η φύλαξη 
των ωαρίων και γι’ αυτό τον λόγο δίνεται και επιχορήγηση στα άτομα ηλικίας τριάντα πέντε ετών και άνω και με 
πιστοποιητικό υγείας, αν υπάρχει πρόβλημα υγείας, στα άτομα κάτω των τριάντα πέντε.   

 Οπότε, εκφράζουμε την ικανοποίησή μας και για τον ρόλο του συμβουλίου και για τον τρόπο που 
λειτουργεί και ευελπιστούμε ότι θα μπορέσουμε να αναβαθμίσουμε και αυτή τη στήριξη στο μέλλον, όταν το 
επιτρέψουν οι δημοσιονομικές μας συνθήκες.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Γιακουμή. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗ: 
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 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Και εγώ από τη θέση μου εδώ, πολύ σύντομα.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Θα ήθελα να αναφερθώ σε κάτι πολύ συγκεκριμένο, καθώς οι αιτίες της υπογεννητικότητας ποικίλλουν 
και διαφέρουν σημαντικά μεταξύ τους.  Είναι πλέον ολοφάνερο ότι τα τελευταία χρόνια η οικονομική 
ανασφάλεια έχει προκαλέσει μία σειρά προβλημάτων στην κοινωνία μας.  Χωρίς σταθερή εργασία και χωρίς 
σταθερό εισόδημα, τα νέα ζευγάρια δεν τολμούν να προχωρήσουν στη δημιουργία οικογένειας, με αποτέλεσμα 
να αυξάνεται ο μέσος όρος ηλικίας των ζευγαριών που τεκνοποιούν.  Με άλλα λόγια, η επαγγελματική εξέλιξη 
και κατ’ επέκταση η οικονομική ευημερία των νέων μας καθορίζεται εν πολλοίς από τις απανωτές κρίσεις, 
οικονομική και πανδημική, με αποτέλεσμα η δημιουργία οικογένειας να καθυστερεί, συγκριτικά τουλάχιστον με 
τις προηγούμενες δεκαετίες.  Κάτι τέτοιο ενδέχεται να προκαλεί δυσκολίες στην απόκτηση ενός παιδιού.   

 Έμφαση πρέπει να δοθεί στα ζευγάρια και στις μονήρεις γυναίκες που θέλουν να αποκτήσουν 
οικογένεια και οδηγούνται στην ιατρικώς υποβοηθούμενη αναπαραγωγή για διάφορους λόγους.  Δεν πρέπει να 
στερείται κανένα ζευγάρι ή καμία γυναίκα το δικαίωμα της αναπαραγωγής και προπαντός για οικονομικούς 
λόγους.  Η πολιτεία θα πρέπει να εξετάσει το θέμα σοβαρά και να δοθούν κίνητρα στα νέα ζευγάρια.  
Επομένως, στη ΔΗΠΑ-Συνεργασία θεωρούμε πολύ σημαντική την όποια βοήθεια μπορεί να δοθεί στα 
ζευγάρια, αλλά και στις μονήρεις γυναίκες που επιθυμούν να αποκτήσουν παιδιά.  Η επιστήμη έχει 
προχωρήσει σε πολύ μεγάλο βαθμό και η πολιτεία πρέπει να σταθεί δίπλα σε αυτές τις περιπτώσεις και να 
παρέχει όλα τα επιστημονικά και οικονομικά εργαλεία.  Άλλωστε, τα παιδιά είναι χαρά, είναι αγάπη, είναι το 
μέλλον αυτού του τόπου.   

 Για τους λόγους αυτούς θα στηρίξουμε τον προϋπολογισμό του Συμβουλίου Ιατρικώς Υποβοηθούμενης 
Αναπαραγωγής. 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κυρία Νικολάου. 

ΜΑΡΙΝΑ ΝΙΚΟΛΑΟΥ:   

 Θα στηρίξουμε επίσης τον προϋπολογισμό, αλλά με την ευκαιρία αυτή πρέπει να πούμε ότι ασφαλώς 
στηρίζουμε και ζητούμε την επέκταση της επιδότησης σε αυτούς που επιλέγουν να χρησιμοποιήσουν την 
υποβοηθούμενη αναπαραγωγή.  Όμως, με την ευκαιρία τούτη, πρέπει να τονίσουμε ότι το κράτος πρέπει να 
διασφαλίζει και να αναγνωρίζει τα αναπαραγωγικά και σεξουαλικά δικαιώματα των γυναικών, στηρίζοντας τόσο 
την πρόσβαση κάθε γυναίκας στις μεθόδους αντισύλληψης και στην τεχνητή διακοπή κύησης όσο και σε 
υψηλού επιπέδου φροντίδα υγείας που αφορά στην εγκυμοσύνη, στον τοκετό, στη λοχεία, αλλά ασφαλώς και 
στο θέμα το οποίο συζητούμε τώρα, την ιατρικώς υποβοηθούμενη αναπαραγωγή.   

 Εύχομαι και ελπίζω, όταν θα συζητήσουμε την επέκταση του σχεδίου αυτού, να μην ακούσουμε 
αναχρονιστικές αντιλήψεις που είχαν ειπωθεί στο παρελθόν στην επιτροπή Υγείας, που είχαν να κάνουν με 
φόβους προερχόμενους από βαθιά συντηρητικές αντιλήψεις, που είχαν να κάνουν με τη χρήση του σχεδίου 
αυτού από ομόφυλα ζευγάρια κ.ο.κ.  Επαναλαμβάνω η κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ θα στηρίξει τον 
προϋπολογισμό. 

 Ευχαριστώ πολύ.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1.  

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Συμβουλίου της Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής 
ποσού ύψους €224.802 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2022.  Άρθρο 2.   

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων και λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια 
δαπανών.  Άρθρο 5. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 6. 
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 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχου προσώπου.  Άρθρο 8.   

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 9.   

 Απαγόρευση πρόσληψης εργοδοτουμένων καθορισμένης διάρκειας.  Άρθρο 10.   

 Επιδόματα που υπόκεινται σε φόρο εισοδήματος.  Άρθρο 11.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 11;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις υπέρ, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κανείς, καμία εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 11 εγκρίνονται. 

 Πάμε στην τρίτη ανάγνωση.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου της Ιατρικώς 
Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής του 2022 Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις υπέρ, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κανείς, καμία εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Αντιλαμβάνομαι, με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο.   

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της νομοθετικής εργασίας.  

 Κεφάλαιο Δεύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοσχέδια και οι 
προτάσεις νόμου κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές, σύμφωνα με τον 
σχετικό κατάλογο που ήδη έχει διανεμηθεί.  
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(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ Κοινοποίηση 
σε 

1. Ο περί Ρύθμισης της Διακίνησης 
Ποδηλάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2022. 

(Αρ. Φακ. 23.01.063.053-2022). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων 

2. Ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 
 (Αρ. Φακ. 23.01.063.054-2022). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων 

3. Ο περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και 
Λειτουργίας Ξενοδοχείων και Τουριστικών 
Καταλυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.055-2022). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

4. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.018-2022). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων 

5. Οι περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και 
Λειτουργίας Ξενοδοχείων και Τουριστικών 
Καταλυμάτων (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.019-2022). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

6. Οι περί Αρχής Παιγνίων και Εποπτείας 
Καζίνου Κύπρου - Θέση Εκτελεστικού 
Διευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.020-2022). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών, Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

7. Οι περί Στρατού της Δημοκρατίας 
(Προσλήψεις, Ιεραρχία, Προαγωγές και 
Τερματισμός Απασχόλησης 
Συμβασιούχων Υπαξιωματικών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.021-2022). 

Υπουργό Άμυνας Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Άμυνας 

8. Οι περί Στρατού της Δημοκρατίας 
(Διορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και 
Αφυπηρετήσεις Υπαξιωματικών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.022-2022). 

Υπουργό Άμυνας Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Άμυνας 

9. Οι περί Τμήματος Υπηρεσιών 
Πληροφορικής - Θέση Ανώτερου 
Λειτουργού Πληροφορικής (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.023-2022). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών, Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Προτάσεις νόμου Κατάθεση από  Παραπομπή σε  

1. Ο περί Τροχαίων Αδικημάτων (Χρήση 
Συσκευών Φωτοεπισήμανσης και Άλλα 
Συναφή Θέματα) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.023-2022). 

Χρύσανθο Σαββίδη, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων 

2. Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 
4) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.024-2022). 

Κυριάκο Χατζηγιάννη, 
Ονούφριο Κουλλά και Νίκο 
Σύκα εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού και 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού 
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Χριστιάνα Ερωτοκρίτου εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς.    

(Oι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.195, ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2022, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Σε σχέση με την υπογραφή μνημονίου συνεργασίας μεταξύ του Υπουργείου Οικονομικών και της 
γερμανικής εταιρείας “Berater der Offentlichen Hand GmbH (PD)” για την αναβάθμιση του επιχειρησιακού 
πλάνου που ετοιμάστηκε το 2019 για την υλοποίηση της ψηφιακής ατζέντας του υπουργείου, παρακαλώ τον 
αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα: 

1. Τι έχει υλοποιηθεί μέχρι σήμερα και τι παραμένει να υλοποιηθεί από την πλευρά της αναθέτουσας αρχής 
για την ολοκλήρωση του συγκεκριμένου έργου; 

2. Ποιο είναι το πλάνο του συγκεκριμένου έργου; 

3. Ποιοι είναι οι μέτοχοι της συγκεκριμένης εταιρείας που εκμισθώθηκαν από την αναθέτουσα αρχή για τη 
διεκπεραίωση του έργου;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.196, ημερομηνίας 21ης Φεβρουαρίου 2022, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Χρύσανθου Σαββίδη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1.  Για τον αριθμό εκπαιδευτικών που διορίστηκαν στη δημοτική εκπαίδευση από τους Πίνακες Διοριστέων 
και Διορισίμων για τις σχολικές χρονιές α. 2019-2020, β. 2020-2021 και γ. 2021-2022 και κατά καθεστώς 
εργοδότησης i. μόνιμοι επί δοκιμασία, ii. συμβασιούχοι-έκτακτοι, iii. αορίστου χρόνου και iv. ανάπηροι. 

2.  Για τον αριθμό εκπαιδευτικών που διορίστηκαν στη μέση εκπαίδευση από τους Πίνακες Διοριστέων και 
Διορισίμων για τις σχολικές χρονιές α. 2019-2020, β. 2020-2021 και γ. 2021-2022, κατά ειδικότητα, 
όπως αγγλικά, βιολογία, γαλλικά κ.ά., και κατά καθεστώς εργοδότησης, όπως i. μόνιμοι επί δοκιμασία, ii. 
συμβασιούχοι- έκτακτοι, iii. αορίστου χρόνου και iv. ανάπηροι. 

3. Για τον αριθμό εκπαιδευτικών που διορίστηκαν στην τεχνική εκπαίδευση από τους Πίνακες Διοριστέων 
και Διορισίμων για τις σχολικές χρονιές α. 2019-2020, β. 2020 -2021 και γ. 2021-2022, κατά ειδικότητα, 
όπως αργυροχοΐα, γεωπονία, γραφικές τέχνες κ.ά., και κατά καθεστώς εργοδότησης, όπως i. μόνιμοι επί 
δοκιμασία, ii. συμβασιούχοι-έκτακτοι, iii. αορίστου χρόνου και iv. ανάπηροι.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.197, ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2022, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Γεωργίου 

 «Έχει υποπέσει στην αντίληψή μου ότι αρκετοί αστυνομικοί σταθμοί στην ύπαιθρο είναι 
υποστελεχωμένοι.  Υπάρχουν περιπτώσεις που σταθμοί της υπαίθρου στελεχώνονται από έναν και μόνο 
αστυνομικό.  Συνεπεία τούτου, ευνόητα δημιουργούνται ζητήματα, όταν ο επί καθήκοντι αστυνομικός καλείται 
να διερευνήσει υποθέσεις και/ή καταγγελίες που προκύπτουν εκτός του σταθμού, όπως σε περιπτώσεις για 
διερεύνηση καταγγελιών κλοπής, συμπλοκής ή ατυχημάτων κ.λπ., με αποτέλεσμα ο αστυνομικός σταθμός 
στην ουσία να μη λειτουργεί και να μη δύναται να δεχθεί πολίτες που είτε επισκέπτονται τον σταθμό είτε 
τηλεφωνούν, για να υποβάλουν παράπονα και/ή καταγγελίες και/ή να ζητήσουν βοήθεια. 

 Πέραν των πραγματικών προβλημάτων της εύρυθμης λειτουργίας των αστυνομικών σταθμών της 
υπαίθρου που προκαλούνται συνεπεία της υποστελέχωσης, προκύπτουν και θέματα για το κύρος της 
αστυνομίας στα μάτια των πολιτών.  Μπροστά στο αίσθημα ασφάλειας των πολιτών δε χωρούν εκπτώσεις. 

 Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες διορθωτικές 
ενέργειες και/ή σχεδιασμούς θα προβεί το αρμόδιο υπουργείο για την επίλυση αυτού του σοβαρού ζητήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.198, ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2022, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Βαλεντίνου Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Γιαλιάς της επαρχίας Πάφου 

ενημερώθηκα για το αίτημα της κοινότητας για επιδιόρθωση του οδοστρώματος του δρόμου που οδηγεί προς 
το μοναστήρι Χρυσογιαλιώτισσας. 
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 Το μοναστήρι της Χρυσογιαλιώτισσας αποτελεί πόλο έλξης για ντόπιους και ξένους επισκέπτες και γι’ 
αυτό η επιδιόρθωση του οδοστρώματος του υφιστάμενου δρόμου είναι σημαντική.  Πρόκειται για ένα δρόμο 
μήκους 3-4 χιλιομέτρων. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
προτίθεται να προβεί στα αναγκαία έργα βελτίωσης του οδοστρώματος του δρόμου προς το μοναστήρι της 
Χρυσογιαλιώτισσας στην κοινότητα Γιαλιάς και, αν ναι, ποια τα χρονοδιαγράμματα που τίθενται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.199, ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2022, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Βαλεντίνου Φακοντή 

 «Στην κοινότητα Αργάκας της επαρχίας Πάφου εντοπίζεται πολύ σοβαρό πρόβλημα διάβρωσης των 
παραλιών. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες 
προβαίνει για αντιμετώπιση του προβλήματος της διάβρωσης των παραλιών στην κοινότητα Αργάκας, αλλά και 
στην ευρύτερη περιοχή και ποια τα χρονοδιαγράμματα που τίθενται για προώθηση των απαιτούμενων έργων 
για επίλυση του προβλήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.200, ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2022, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Βαλεντίνου Φακοντή 

 «Έχω ενημερωθεί για το αίτημα της κοινότητας Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς για επίλυση του 
προβλήματος που παρουσιάζεται στην εγγραφή των αγροτικών δρόμων ως δημόσιων δρόμων. 

 Το πρόβλημα της εγγραφής των αγροτικών δρόμων είναι ένα από τα μεγαλύτερα προβλήματα όλων των 
κοινοτήτων της υπαίθρου.  Η διαδικασία της απαλλοτρίωσης ή της συγκατάθεσης (υπογραφής) φαίνεται να μην 
επιλύει το πρόβλημα, καθώς για την απαλλοτρίωση δεν υπάρχουν τα απαιτούμενα κονδύλια, ενώ για την 
εξασφάλιση συγκατάθεσης υπάρχει σε πολλές περιπτώσεις απροθυμία εκ μέρους των ιδιοκτητών. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες 
προτίθεται να προβεί για επίλυση του προβλήματος αυτού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.201, ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2022, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Βαλεντίνου Φακοντή 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στις κοινότητες Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς, Αργάκας και Γιαλιάς, μου 
τέθηκε το αίτημα για επίσπευση της ετοιμασίας της νέας δήλωσης πολιτικής για τις κοινότητες του 
διαμερίσματος Πόλης Χρυσοχούς. 

 Παρακαλώ όπως ενημερώσετε τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια τα χρονοδιαγράμματα που τίθενται 
για ετοιμασία της νέας δήλωσης πολιτικής για τις εν λόγω κοινότητες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.202, ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2022, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιώργου Κουκουμά 

 « Τον Απρίλιο του 2016 η Βουλή ψήφισε ομόφωνα τον περί της Αποτέφρωσης Ανθρώπινης Σορού 
Νόμο, ο οποίος ρυθμίζει την καύση νεκρών στον τόπο μας, διασφαλίζοντας έτσι το δικαίωμα κάθε προσώπου 
να εφαρμοστεί η εκφρασμένη επιθυμία του σε σχέση με τη διάθεση της σορού του, όταν αποβιώσει.  Ωστόσο, 
μέχρι σήμερα δε λειτουργεί κανένα κέντρο αποτέφρωσης στον τόπο μας, αφού ούτε το κράτος ούτε 
δήμοι/κοινότητες ούτε ιδιώτες έχουν προχωρήσει σε ίδρυση τέτοιου κέντρου.  Κατά συνέπεια, σε περίπτωση 
επιθυμίας για αποτέφρωση, πρέπει να διενεργηθεί στο εξωτερικό, κάτι που καθιστά τη διαδικασία 
συναισθηματικά πιο επώδυνη και οικονομικά πολύ πιο επιβαρυντική. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1. αν θα καταθέσει και, αν ναι, πότε κανονισμούς για την καλύτερη εφαρμογή των διατάξεων της 
νομοθεσίας, όπως αναφέρεται στο άρθρο 36 του σχετικού νόμου, 

2. αν προτίθεται η κυβέρνηση -δεδομένης και της απουσίας ενδιαφέροντος από ιδιώτες- να προχωρήσει 
στην ίδρυση και λειτουργία κέντρου ή κέντρων αποτέφρωσης, είτε ως κρατικών είτε με τη μορφή νομικού 
προσώπου δημόσιου ή ιδιωτικού δικαίου, όπως κατά το άρθρο 17 του νόμου δύναται να πράξει.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.203, ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2022, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Γεωργίου 

 « Έγινα δέκτης παραπόνων πολιτών σχετικά με την καθυστέρηση της εξέτασης αιτήσεων που 
σχετίζονται με κοινωνικά επιδόματα και συντάξεις.  Αντιλαμβάνομαι ότι, πέραν της διεύρυνσης της 
ηλεκτρονικής διακυβέρνησης, σημαντικό ρόλο διαδραματίζει και η επαρκής στελέχωση των αρμόδιων 
τμημάτων του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ώστε να επιλυθούν αυτά τα 
προβλήματα.  Σχετικά με τα εν λόγω αρμόδια τμήματα, υπάρχουν έντονα παράπονα ότι αντιμετωπίζουν 
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προβλήματα υποστελέχωσης, με αποτέλεσμα να ταλαιπωρείται ο πολίτης και να μην υπάρχει η έγκαιρη 
εξέταση και πληρωμή των ανάλογων δικαιωμάτων στους δικαιούχους, με ό,τι αρνητικό αυτό συνεπάγεται. 

 Βάσει των ανωτέρω, παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός μάς πληροφορήσει σε ποιους σχεδιασμούς 
ή και ενέργειες σκοπεύει να προβεί στο επόμενο διάστημα για την επίλυση αυτού του σοβαρού προβλήματος.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2022 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.094, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2021, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Βαλεντίνου Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 α. Μέσα στο πλαίσιο της Συμφωνίας Παραχώρησης για την Ανάπτυξη και Διαχείριση των 
Αερολιμένων Λάρνακας και Πάφου, διάρκειας 25 χρόνων, που τέθηκε σε ισχύ στις 12/12/2006, 
ανάμεσα στην Κυπριακή Δημοκρατία και την Εταιρεία Hermes Airports Ltd ("Hermes"), έχει 
παραχωρηθεί καθορισμένος χώρος, ο οποίος περιλαμβάνει και τις εγκαταστάσεις του παλιού 
Αερολιμένα. 

 β.  Με στόχο την καλύτερη αξιοποίηση των εγκαταστάσεων και υποδομών των Αερολιμένων, η 
Hermes, μετά την λειτουργία των νέων εγκαταστάσεων του Αερολιμένα Πάφου, προβαίνει σε 
ενέργειες σε συνεννόηση με το Υπουργείο Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, για αξιοποίηση 
των παλαιών εγκαταστάσεων, στη βάση εμπορικού ενδιαφέροντος. 

 γ.  Σημειώνεται, ωστόσο, ότι σημαντικό μέρος του χώρου αξιοποιείται ήδη για εξυπηρέτηση 
γραφειακών αναγκών υπηρεσιών που δραστηριοποιούνται στον χώρο του Αερολιμένα, ενώ άλλο 
τμήμα του κτιρίου έχει οριστεί ως χώρος επείγουσας ανταπόκρισης (emergency response). 

2.  Είμαι στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2022 του Υπουργού Υγείας κ. Μιχάλη Χατζηπαντέλα στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.142, ημερομηνίας 15 Δεκεμβρίου 2021, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Η απάντηση στην πιο πάνω ερώτηση από τον αρμόδιο Οργανισμό Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας 
(ΟΚΥπΥ) είναι η ακόλουθη: 

1. Όσον αφορά το πρώτο ερώτημα για το πώς γίνεται η διαχείριση των επικίνδυνων ιατρικών αποβλήτων, 
σας ενημερώνουμε ότι υπάρχει ειδικός καταψύκτης μέσα στο δωμάτιο ακαθάρτων όπου τοποθετούνται 
τα ιατρικά απόβλητα (κίτρινες σακούλες).  Ο ΟΚΥπΥ διατηρεί σύμβαση με εταιρεία η οποία τα 
παραλαμβάνει κάθε μήνα, τα ζυγίζει και τα απομακρύνει από το Κέντρο Υγείας.  Αυτό συμβαίνει και σε 
όλα τα Κέντρα Υγείας παγκύπρια. 

2. Ως προς το δεύτερο ερώτημα για το πώς τυγχάνουν επεξεργασίας τα υγρά λύματα των μπάνιων και των 
αποχωρητηρίων και πού καταλήγουν, σας ενημερώνουμε ότι στην περιοχή του Πύργου Τυλληρίας δεν 
υπάρχει ακόμη αποχετευτικό σύστημα και έτσι τα υγρά λύματα του Κέντρου Υγείας, όπως και όλων των 
υποστατικών της περιοχής, καταλήγουν στα φρεάτια αποχέτευσης. 

3. Εάν για τον οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν 
περαιτέρω διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2022 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.148, ημερομηνίας 27 Δεκεμβρίου 2021, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αλεξάνδρας Ατταλίδου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω πως, σύμφωνα και με 
σχετική ενημέρωση που λήφθηκε από τον Αν. Γενικό Διευθυντή του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου με 
επιστολή ημερ. 26/1/2022, το ΡΙΚ εφαρμόζει όλα τα μέτρα ώστε η διαδικασία αξιολόγησης των έργων που 
υποβάλλονται στο πλαίσιο των Διαγωνισμών Συγγραφής Κυπριώτικου Σκετς και Ραδιοφωνικού Θεατρικού 
Έργου να είναι διαφανής, αντικειμενική και αδιάβλητη.  Οι εν λόγω Διαγωνισμοί διοργανώνονται από το ΡΙΚ 
εδώ και δεκαετίες, έχουν καταστεί θεσμός και έχουν αγκαλιαστεί με θέρμη από τους συγγραφείς.  Στην 
επιστολή του ο Αν. Γενικός Διευθυντής του ΡΙΚ απορρίπτει τους ισχυρισμούς για αναξιοκρατική διαδικασία και 
αναφέρει συγκεκριμένα ότι: 

(α)  Οι κριτικές επιτροπές των δύο Διαγωνισμών είναι τετραμελείς και αποτελούνται από εκπρόσωπο 
του ΡΙΚ, ο οποίος προεδρεύει της Επιτροπής και έχει νικώσα ψήφο, καθώς και εκπρόσωπο της 
Ένωσης Ηθοποιών Κύπρου, εκπρόσωπο της Ένωσης Θεατρικών Συγγραφέων Κύπρου και 
Ραδιοσκηνοθέτη, που είναι διαφορετικά άτομα σε κάθε επιτροπή.  Ως εκ τούτου, η ψήφος ενός ή 
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ακόμα και δύο μελών της κριτικής επιτροπής δεν μπορεί να διαμορφώσει σε καμία περίπτωση το 
τελικό αποτέλεσμα.  Τα μέλη της εκάστοτε κριτικής επιτροπής δεν επιτρέπεται να λάβουν μέρος 
στους αντίστοιχους διαγωνισμούς. 

(β)  Σε σχέση με τη διαδικασία, όλα τα έργα υποβάλλονται με ψευδώνυμο και ο φάκελος με τα 
στοιχεία του συγγραφέα ανοίγεται από την κριτική επιτροπή μόνο μετά την ολοκλήρωση της 
ψηφοφορίας.  Το κάθε μέλος της κριτικής επιτροπής λαμβάνει ανώνυμο αντίγραφο όλων των 
έργων που υποβάλλονται στον Διαγωνισμό και αφού τα διαβάσει στον προσωπικό του χρόνο και 
χώρο, καταγράφει τα σχόλιά του, τα οποία και παραθέτει στη διάρκεια της συνάντησης της 
επιτροπής που συνέρχεται για να αξιολογήσει τα έργα.  Αφού ακουστούν τα σχόλια και των 4 
μελών, διεξάγεται ψηφοφορία για τα 3 έργα που προκρίνονται για βράβευση, όσο και για τα έργα 
στα οποία θα δοθεί έπαινος, καθώς και για τα υπόλοιπα τα οποία κρίνονται κατάλληλα για 
μετάδοση (συνολικά 18 έργα για κάθε Διαγωνισμό).  

(γ)  Δεν εξυπακούεται ότι όλα τα έργα που υποβάλλονται είναι κατάλληλα για ραδιοφωνική μετάδοση.  
Η ραδιοφωνική θεατρική γραφή αποτελεί ένα ξεχωριστό είδος λογοτεχνικής μορφής, ιδιαίτερα 
απαιτητικό, το οποίο είναι πολύ διαφορετικό από οποιοδήποτε άλλο είδος γραφής.  Πολύ δε 
περισσότερο όταν αναφερόμαστε σε ραδιοφωνική θεατρική γραφή στην κυπριακή διάλεκτο.  Για 
παράδειγμα, κάποια έργα που υποβάλλονται προσφέρονται για τη θεατρική σκηνή ή την 
τηλεόραση και είναι πολύ δύσκολο να αποδοθούν στο ραδιόφωνο ή έχουν περιεχόμενο που 
ενδεχομένως να θεωρηθεί ακατάλληλο από την Αρχή Ραδιοτηλεόρασης για τη συγκεκριμένη ώρα 
μετάδοσης. 

(δ)  Δεν πρέπει να ξενίζει ούτε και να δημιουργεί συνειρμούς το ότι ανάμεσα στους βραβευθέντες 
στους δύο Διαγωνισμούς, καθώς και σε όσους συμμετέχουν, τα έργα των οποίων κρίνονται 
κατάλληλα για μετάδοση, ενδέχεται να συμπεριλαμβάνονται και μέλη του Διοικητικού Συμβουλίου 
της Ένωσης Θεατρικών Συγγραφέων Κύπρου, αφού είναι άτομα με πολύχρονη εμπειρία στο 
συγκεκριμένο είδος γραφής.  Το να αποκλειστεί η συμμετοχή μελών του Διοικητικού Συμβουλίου 
της Ένωσης Θεατρικών Συγγραφέων Κύπρου στους δύο Διαγωνισμούς, με την ατεκμηρίωτη 
υποψία του ενδεχόμενου επηρεασμού του αποτελέσματος υπέρ μέλους τους, αποτελεί μομφή 
τόσο για τα άτομα αυτά όσο και για τα υπόλοιπα μέλη της κριτικής επιτροπής, που με την ψήφο 
τους διαμορφώνουν το τελικό αποτέλεσμα.  Παράλληλα, κάτι τέτοιο θα αποτελούσε ενέργεια 
αντίθετη με τον στόχο των Διαγωνισμών που είναι η ενθάρρυνση όλων των συγγραφέων (παλιών 
και νέων) για καλλιέργεια της ραδιοφωνικής θεατρικής γραφής. 

 2. Όπως επίσης μας έχει ενημερώσει το ΡΙΚ, μελετάται η διεύρυνση των κριτικών επιτροπών των 
δύο Διαγωνισμών από τετραμελείς σε πενταμελείς, έτσι ώστε να εφαρμοστεί από το 2022.  Επίσης, από το 
2022 έχει αποφασιστεί όπως Συγγραφείς που έχουν βραβευτεί στο Διαγωνισμό Συγγραφής Κυπριώτικου Σκετς 
ή Ραδιοφωνικού Θεατρικού Έργου του προηγούμενου έτους δεν θα δικαιούνται να λάβουν μέρος στους 
αντίστοιχους Διαγωνισμούς του επόμενου έτους ούτε θα μπορούν να λάβουν μέρος στην κριτική επιτροπή του 
εκάστοτε Διαγωνισμού του επόμενου έτους.  Το Υπουργείο Εσωτερικών συμφωνεί με αυτά τα επιπρόσθετα 
μέτρα για διασφάλιση του αδιάβλητου της διαδικασίας. 

 3. Καταληκτικά επισημαίνεται ότι το ΡΙΚ στο πλαίσιο των ποικίλων δράσεών του, που στοχεύουν 
στην προαγωγή και ενδυνάμωση του πολιτισμού και τη διατήρηση της κυπριακής διαλέκτου, διαχρονικά 
ενθαρρύνει και στηρίζει τη συγγραφική δραστηριότητα και τους συγγραφείς, όχι μόνο μέσω των ετήσιων 
Διαγωνισμών, αλλά και μέσα από τις ραδιοφωνικές παραγωγές και μεταδόσεις έργων που προκύπτουν από 
τους πιο πάνω Διαγωνισμούς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2022 του Υπουργού Άμυνας κ. Χαράλαμπου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.165, ημερομηνίας 17 Ιανουαρίου 2022, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιώργου Κουκουμά 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω σχετικά με τη συμμετοχή 
της Κυπριακής Δημοκρατίας στο πρόγραμμα Μόνιμης Διαρθρωμένης Συνεργασίας της EE (PESCO) και να σας 
να σας πληροφορήσω τα παρακάτω: 

α. Το Υπουργείο Άμυνας συμμετέχει από το 2018 σε 9 συλλογικά έργα τα οποία αναπτύσσονται στο 
πλαίσιο της Μόνιμης Διαρθρωμένης Συνεργασίας της EE (PESCO). Τα έργα αποσκοπούν μεταξύ άλλων 
στην αναβάθμιση των αμυντικών δυνατοτήτων της EE και των κρατών μελών στους τομείς της 
κυβερνοάμυνας, θαλάσσιας επιτήρησης, τεχνοεφοδιαστικής υποστήριξης, διαχείρισης κρίσεων κλπ. 

β.  Η επιλογή των έργων έγινε με γνώμονα την ανάγκη για εκσυγχρονισμό της ΕΦ με την υιοθέτηση νέων 
πρακτικών, την ανάπτυξη των αμυντικών δυνατοτήτων της, την ανάπτυξη σύγχρονων τεχνολογιών σε 
συνδυασμό με την οικονομία κλίμακας και τη δημιουργία συνθηκών για αναβάθμιση των αεροναυτικών 
εγκαταστάσεων της χώρας μέσα από ευκαιρίες συγχρηματοδότησης από Ευρωπαϊκούς πόρους. 
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γ.  Οι συνολικές δαπάνες που προκύπτουν από τη συμμετοχή μας στα ανωτέρω έργα αφορούν μόνο έξοδα 
συμμετοχής των εμπειρογνωμόνων του Υπουργείου και της ΕΦ στις συναντήσεις των διοικητικών 
επιτροπών και άλλων επιμέρους ομάδων εργασίας των έργων και ανέρχονται περίπου στις 15 χιλ. ευρώ 
ετησίως για το σύνολο των συναντήσεων.  Για τις εν λόγω δαπάνες υπάρχει σχετική πρόνοια στον 
Προϋπολογισμό του Υπουργείου Άμυνας. 

 2. Η συμμετοχή μας στα ανωτέρω έργα δεν επισύρει δέσμευση παροχής διευκολύνσεων σε ξένες 
δυνάμεις αλλά δήλωση πρόθεσης στήριξης της προσπάθειας των κρατών μελών για ενιαία αμυντική πολιτική 
και στρατηγική αυτονομία της Ευρωπαϊκής Ένωσης που συνάδει με τον επιδιωκόμενο εθνικό στόχο.  Σε κάθε 
περίπτωση, οι όποιες διευκολύνσεις τυχόν αποφασισθεί να διατεθούν σε στρατιωτικές δυνάμεις άλλων κρατών 
μελών της EE, οι οποίες θα δράσουν στο πλαίσιο της Κοινής Πολιτικής Ασφάλειας και Άμυνας της EE, θα 
πρέπει να τύχουν έγκρισης με βάση την ισχύουσα Νομοθεσία. 

 3. Παραμένω στη διάθεσή σας για την παροχή οποιονδήποτε περαιτέρω στοιχείων ή διευκρινίσεων 
τυχόν απαιτηθούν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2022 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.166, ημερομηνίας 17 Ιανουαρίου 2022, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιώργου Κουκουμά 

 «Σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση σας πληροφορώ τα εξής:  

 - Η Συνθήκη για την Απαγόρευση των Πυρηνικών Όπλων τέθηκε σε ισχύ στις 22 Ιανουαρίου 2021, 
μετά την επίτευξη της απαραίτητης προϋπόθεσης για την επικύρωσή της τουλάχιστον από 50 
κράτη-μέλη του ΟΗΕ.  

 - Μεταξύ αυτών των κρατών συγκαταλέγονται μόνο τα εξής τρία κράτη-μέλη της EE: η Αυστρία, η 
Ιρλανδία και η Μάλτα.  Στις συζητήσεις εντός EE, όπου επιχειρείται γενικά η διαμόρφωση κοινών 
θέσεων και επί θεμάτων αφοπλισμού, είχε εξ αρχής διαπιστωθεί ότι οι απόψεις ως προς την εν 
λόγω Συνθήκη διίστανται. 

 - Να σημειωθεί επιπρόσθετα ότι τα πέντε μόνιμα μέλη του ΣΑ/ΟΗΕ δεν στηρίζουν τη Συνθήκη. 

 - Η ΚΔ παραμένει σε διαδικασία αξιολόγησης και διαβούλευσης επί του συγκεκριμένου θέματος σε 
συνεργασία με τους εταίρους μας στην EE, των οποίων τις συναφείς θέσεις λαμβάνουμε σοβαρά 
υπόψη. 

 - Σε ένα ευρύτερο πλαίσιο, η θέση μας επί ζητημάτων αφοπλισμού και αποπυρηνικοποίησης είναι 
διαχρονικά υποστηρικτική, ως άλλωστε αποδεικνύεται και από τη στάση που τηρούμε στα σχετικά 
ψηφίσματα της Γενικής Συνέλευσης του ΟΗΕ.» 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Δε θα υπάρξει συζήτηση σήμερα και δε θα 
προχωρήσουμε στο Κεφάλαιο Δ΄.  

 Να πω ότι εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.   

 Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 3 Μαρτίου 2022, στις δέκα το πρωί.  
Θα συζητηθούν τα μεγάλα νομοσχέδια για τη μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης, με ημερήσια διάταξη η 
οποία θα σας αποσταλεί.   

 [Στις 28 Φεβρουαρίου 2022 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη της εικοστής συνεδρίας της Πρώτης 
Συνόδου της Δωδέκατης Βουλευτικής Περιόδου: 

 Η Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι η ημερήσια διάταξης της 
συνεδρίας της Βουλής για την Πέμπτη, 3 Μαρτίου 2022, στις 10.00 π.μ., έχει ως ακολούθως:   

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

 1.  Ο περί Δήμων Νόμος του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.01.061.032-2020). 

 2.  Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.031-2020). 

 3.  Ο περί Επαρχιακών Συμπλεγμάτων Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.148-2015). 

 4.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου του 
2022 Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.038-2022). 
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 5.  Ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου 
του 2022 Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.042-2022). 

 6.  Ο περί Προϋπολογισμού του Διαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς 
Κύπρου του 2022 Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.044-2022). 

 7.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Παιγνίων και Εποπτείας Καζίνου 
Κύπρου του 2022 Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.043-2022). 

 8.  Ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου 
Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων του 2022 Νόμος του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.030-2022). 

 9.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 
2022 Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.196-2021). 

 10.  Ο περί Ραδιοεπικοινωνιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.094-2021). 

 11.  Ο περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών 
Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.201-2021). 

 12.  Ο περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.202-2021). 

 13.  Ο περί Αλιείας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.200-2021). 

 14.  Ο περί της Ίδρυσης Υφυπουργείου Κοινωνικής Πρόνοιας και περί 
Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.013-2022). 

 15.  Ο περί Μετονομασίας του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.005-2022). 

 16.  Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.085-2021). 

 17.  Οι περί Ειδικών Αστυνομικών (Διαδικασία Διορισμού και Όροι 
Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.086-2021). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Τα νέα μέτρα αντιμετώπισης του κορωνοϊού και οι επιπτώσεις 
αυτών στην οικονομία και την κοινωνία.» 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Χρίστου Χρίστου, προέδρου του 
Εθνικού Λαϊκού Μετώπου). 

(8.7.2021). 
(Αρ. Φακ. 23.05.054.002-2021). 

 2. «Η εφαρμογή της Ευρωπαϊκής Πράσινης Συμφωνίας, οι στόχοι 
βιώσιμης ανάπτυξης (SDGs) και η πορεία υλοποίησής τους, η 
νομοθετική πρωτοβουλία “Fit for 55” για μείωση κατά πενήντα πέντε 
τοις εκατό (55%) των ρύπων μέχρι το 2030 και η ανάγκη 
προγραμματισμού της επερχόμενης πράσινης μετάβασης χωρίς 
οικονομικές επιπτώσεις.» 
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(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της Δημοκρατικής Παράταξης). 
(16.9.2021). 
(Αρ. Φακ. 23.05.054.003-2021). 

 3. «Η αναθεωρητική πολιτική της Τουρκίας, η οποία αποσκοπεί στην 
αλλαγή των ισορροπιών στην ευρύτερη περιοχή, με στόχο να 
καταστεί ηγεμονική δύναμη, και οι κίνδυνοι που ελλοχεύουν.» 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των κ. Χρίστου Σενέκη, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου, Κωστή Ευσταθίου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, και Σταύρου Παπαδούρη, 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού). 
(20.1.2022). 
(Αρ. Φακ. 23.05.055.001-2022).] 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:   

 Σε αυτό το σημείο κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας. 

 Ευχαριστώ.   

(Ώρα λήξης: 18.32 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 

Γεωργιάδης Χάρης Ορφανίδου Σάβια 

Γεωργίου Νίκος Πάζαρος Χαράλαμπος 

Δίπλαρος Ευθύμιος Σούπερμαν Θεοδώρου Ρίτα 

Κουλλά Ονούφριος Σύκας Νίκος 

Μαυρίδης Μάριος Τορναρίτης Νίκος 

Νεοφύτου Αβέρωφ Τσιρίδου Φωτεινή 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νικολάου Μαρίνα 

Δαμιανού Άριστος Πασιουρτίδης Ανδρέας 

Καυκαλιάς Αντρέας Στεφάνου Στέφανος 

Κέττηρος Νίκος Φακοντής Βαλεντίνος 

Κυπριανού ΄Αντρος Χριστόφιας Χρίστος  

Κώστα Κώστας Χριστοφίδης Χρίστος 

Λουκαΐδης Γιώργος  

ΔΗΚΟ 

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Παντελίδης Χρύσης 

Λεωνίδου Πανίκος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Μυλωνάς Παύλος Σαββίδης Χρύσανθος 

Ορφανίδης Χρίστος  

ΕΛΑΜ 

Ιωάννου Σωτήρης Χρίστου Χρίστος 

Παπαγιάννης Λίνος  

ΚΣ ΕΔΕΚ 

Αποστόλου Ανδρέας Σιζόπουλος Μαρίνος 

Ευσταθίου Κωστής  
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ΔΗΠΑ 

Γιακουμή Μιχάλης Μουσιούττας Μαρίνος 

Κάρογιαν Μάριος  

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος Παπαδούρης Σταύρος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές (Αρμενίων) 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του προεδρεύοντος της συνεδρίασης κ. Άντρου Κυπριανού στον θάνατο του λογοτέχνη και 
μελετητή Λεύκιου Ζαφειρίου και τήρηση μονόλεπτης σιγής. 

2. Αναφορά του προεδρεύοντος της συνεδρίασης στην Παγκόσμια Ημέρα Σπάνιων Παθήσεων. 

3. Ενημέρωση για τις ακόλουθες διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής των Αντιπροσώπωνꓽ 

α. Πραγματοποίηση σε υβριδική μορφή Ανοικτού Διαλόγου της Βουλής των Αντιπροσώπων, στο 
πλαίσιο της Διάσκεψης για το Μέλλον της Ευρώπης, με τίτλο «Η γνώμη σας για την Ευρώπη του 
αύριο μετρά». 

β. Συμμετοχή του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, Ειδικού Αντιπροσώπου της Κοινοβουλευτικής 
Συνέλευσης του Οργανισμού για την Ασφάλεια και τη Συνεργασία στην Ευρώπη (ΚΣ ΟΑΣΕ) για 
Θέματα Συμμετοχής της Κοινωνίας των Πολιτών, σε διαδικτυακή συζήτηση με θέμα τη συμβολή 
των νέων στην ενίσχυση του κράτους δικαίου, της δημοκρατίας και των ανθρώπινων 
δικαιωμάτων. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων του 2022 Νόμος 
του 2022», παρατηρήσεις του κ. Αντρέα Καυκαλιά και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Τμήματος Φορολογίας (Τροποποιητικός)  
(Αρ. 2) Νόμος του 2021» και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Τμήματος Φορολογίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2022».  

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου του 2022 Νόμος 
του 2022», αγορεύσεις και συζήτηση (Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, Σωτήρης 
Ιωάννου, Στέφανος Στεφάνου, Ονούφριος Κουλλά, προεδρεύων) και ψήφισή του σε νόμο. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου του 2022 Νόμος του 
2022», αγορεύσεις και συζήτηση (Αντρέας Καυκαλιάς, Φωτεινή Τσιρίδου, προεδρεύων, Στέφανος 
Στεφάνου) και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου του 
2022 Νόμος του 2021», διαδικασίες παρατηρήσεις από τον κ. Παύλο Μυλωνά και τον προεδρεύοντα, 
αγορεύσεις (Λίνος Παπαγιάννης, Ανδρέας Αποστόλου, Χρύσανθος Σαββίδης, Χρίστος Χριστοφίδης, 
Πρόδρομος Αλαμπρίτης) και ψήφισή του σε νόμο. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2022 Νόμος του 
2022», αγορεύσεις και συζήτηση (Μαρίνος Μουσιούττας, Σωτήρης Ιωάννου, Ανδρέας Πασιουρτίδης, 
Παύλος Μυλωνάς, Χρίστος Χριστοφίδης, Πρόδρομος Αλαμπρίτης) και ψήφισή του σε νόμο. 

10. Σχέδιο ψηφίσματος για την εισβολή της Ρωσίας στην Ουκρανία, συζήτηση (Μαρίνος Σιζόπουλος, 
Γιώργος Λουκαΐδης, προεδρεύων, Νίκος Τορναρίτης, Νικόλας Παπαδόπουλος, Στέφανος Στεφάνου, 
Αβέρωφ Νεοφύτου, Μάριος Καρογιάν) και ομόφωνη έγκρισή του. 

11. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί της Προστασίας των Φυσικών Προσώπων Έναντι της Επεξεργασίας 
των Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα και της Ελεύθερης Κυκλοφορίας των Δεδομένων αυτών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2021» και «Ο περί της Προστασίας των Φυσικών Προσώπων Έναντι της 
Επεξεργασίας των Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα από Αρμόδιες Αρχές για τους Σκοπούς της 
Πρόληψης, Διερεύνησης, Ανίχνευσης ή Δίωξης Ποινικών Αδικημάτων ή της Εκτέλεσης Ποινικών 
Κυρώσεων και για την Ελεύθερη Κυκλοφορία των Δεδομένων αυτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2021» και ψήφισή τους σε νόμους.  

12. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων Κύπρου 
του 2022 Νόμος του 2022», αγορεύσεις (Μιχάλης Γιακουμή, Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, Πανίκος 
Λεωνίδου, Χρύσανθος Σαββίδης, Γιώργος Λουκαΐδης, Ευθύμιος Δίπλαρος) και ψήφισή του σε νόμο. 
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13. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Εθνικής Αρχής Ηλεκτρονικής Υγείας του 2022 
Νόμος του 2022», αγορεύσεις (Μιχάλης Γιακουμή, Πανίκος Λεωνίδου, Χαράλαμπος Πάζαρος, Μαρίνα 
Νικολάου) και ψήφισή του σε νόμο. 

14. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας του 2022 
Νόμος του 2022», αγορεύσεις [Μαρίνος Σιζόπουλος, Μιχάλης Γιακουμή (και για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας του 2022 Νόμος του 2022»), Πανίκος 
Λεωνίδου, Χρύσανθος Σαββίδης, Γιώργος Λουκαΐδης, Ευθύμιος Δίπλαρος] και ψήφισή του σε νόμο. 

15. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας του 
2022 Νόμος του 2022», αγορεύσεις (Μαρίνος Σιζόπουλος, Μαρίνα Νικολάου, Χρύσανθος Σαββίδης, 
Γιώργος Λουκαΐδης, Σάβια Ορφανίδου) και ψήφισή του σε νόμο. 

16. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου της Ιατρικώς Υποβοηθούμενης 
Αναπαραγωγής του 2022 Νόμος του 2022», αγορεύσεις (Σάβια Ορφανίδου, Μιχάλης Γιακουμή, Μαρίνα 
Νικολάου) και ψήφισή του σε νόμο. 

17. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

18. Ερωτήσεις βουλευτών:   

Μνημόνιο συνεργασίας μεταξύ του Υπουργείου Οικονομικών και γερμανικής εταιρείας για την υλοποίηση 
της ψηφιακής ατζέντας του υπουργείου - Αριθμός διορισθέντων εκπαιδευτικών στη δημοτική, μέση και 
τεχνική εκπαίδευση - Το πρόβλημα της υποστελέχωσης αστυνομικών σταθμών στην ύπαιθρο - Έργα 
βελτίωσης του δρόμου προς το μοναστήρι της Χρυσογιαλιώτισσας στη Γιαλιά - Το πρόβλημα της 
διάβρωσης των παραλιών στην Αργάκα - Εγγραφή των αγροτικών δρόμων ως δημόσιων δρόμων - Νέα 
δήλωση πολιτικής για τις κοινότητες του διαμερίσματος Πόλης Χρυσοχούς - Ανάγκη λειτουργίας κέντρων 
αποτέφρωσης - Καθυστέρηση στην εξέταση αιτήσεων και στην καταβολή κοινωνικών επιδομάτων και 
συντάξεων. 

19. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:   

Αξιοποίηση των παλαιών εγκαταστάσεων του αεροδρομίου Πάφου - Διαχείριση αποβλήτων Κέντρου 
Υγείας Πύργου Τηλλυρίας - Ενδεχόμενο παρατυπιών στους Διαγωνισμούς Συγγραφής Ραδιοφωνικού 
Θεατρικού Έργου και Κυπριώτικου Σκετς του ΡΙΚ - Κονδύλια και υποχρεώσεις της Κυπριακής 
Δημοκρατίας στο πλαίσιο της Μόνιμης Διαρθρωμένης Συνεργασίας (PESCO) - Υπογραφή και κύρωση 
της Συνθήκης για την Απαγόρευση των Πυρηνικών Όπλων. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 


